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  جهانگيري: رفت و آمد مديران طبيعي است
 معاون اول رييس جمهور گفت: آمدن و رفتن مديران طبيعي است و مهم اين 

است كه مديري در مسووليت خود كوتاهي نكرده باشد. 
به گزارش ايس��نا، اس��حاق جهانگيري عصر ديروز در مراس��م تكريم و معارفه 
روس��اي پيشين و جديد جمعيت هلال احمر ايران اظهار كرد: اين آمدن و رفتن 
مديران طبيعي است. مهم اين است كه وقتي مديري از مسووليتي مي رود زماني 
كه با خدا خلوت مي كند، ببيند آنچه استعداد داشته براي پيشرفت كشور گذاشته 
يا اينكه كوتاهي كرده است.  وي با بيان اينكه جمعيت هلال احمر سازمان بسيار 
بسيار مهمي است، افزود: اين جمعيت ماموريت هاي بسيار حساسي دارد. به ويژه 
در كش��ور ما كه به ش��دت به خدمات مجموعه نيروهاي هلال احمر چه رسمي و 
چه داوطلب نيازمند است؛ چراكه ما كشوري هستيم كه هم با بحران هاي مختلف 
طبيعي و حوادث غيرمترقبه زيادي س��ر و كار داريم و هم حوادث ديگر در كشور 
و منطق��ه ما زياد اس��ت.  وي ادام��ه داد: در حوادث طبيعي مثل زلزله، س��يل و 
خشكسالي تقريبا سالي نيست كه حوادثي در گوشه و كنار كشور نداشته باشيم. 
حتي در منطقه يي از سيل رنج مي برند و هنوز جبران نشده خشكسالي مي شود. 

ما بايد براي اين مسائل كشور به راهكارهاي اصولي براي پيشگيري فكر كنيم. 
معاون اول رييس جمهور در ادامه يادآور شد: زماني فكر مي شد كه براي مقابله 
با س��يل به سمت كارهايي مثل آبخيزداري و آبخانداري برويم. امسال و با مطرح 
ش��دن اقتصاد مقاومتي با وزارت كش��اورزي صحبت كرديم كه نياز اس��ت به اين 
بخش جدي تر بپردازيم. براي احياي پوش��ش گياه��ي از بين رفته و جنگل هاي 
آسيب ديده راهكارهايي وجود دارد. ما اگر پيشگيري نكنيم اين آب مهم و گران 
هم از دس��ترس خارج مي ش��ود و هم خسارت به بار مي آورد.  وي همچنين بيان 
كرد: بخش پيشگيري شايد خيلي به هلال احمر ربطي ندارد و دولت و دستگاه ها 
بايد فعاليت كنند و پيش��گيري را به مساله عمومي تبديل كنند. ما در آنجاهايي 
موفق بوده ايم كه مساله يي تبديل به مطالبه عموم مردم شده وقتي مردم و نهادهاي 
مدني مطالبه عمومي مطرح مي كنند، دولت ها مجبور به عمل مي شوند. در طول 
دوران مسووليتم آن نهادي كه اطمينان قلبي به مسوولان مي دهد كه در نخستين 
لحظه حضور دارد، هلال احمر اس��ت و ما بايد كمك كنيم تا تجهيز ش��ود ضمن 
اينكه بايد بدانيم داوطلبان بزرگ ترين سرمايه هلال احمر هستند.  جهانگيري با 
بيان اينكه در كشور غير از حوادث طبيعي برخي حوادث مثل تصادفات جاده يي 
وج��ود دارد كه به ان��دازه حوادث طبيعي هزينه دارند، اظه��ار كرد: مثل اتوبوس 
دانش آموزان و نخبگان كه آن اتفاق برايش افتاد يا در تابستان كه مردم به مسافرت 
مي روند و بايد از اين موضوع خوش��حال باش��يم يكي از غصه ها اين اس��ت كه با 
اي��ن تلفات جاده يي چه كار كنيم. نهادها بايد تمركز كنند تا تلفات جاده يي را به 
استاندارد جهاني برسانيم. در حوادث جاده يي هم هلال احمر در كنار ساير نهادها 

نقش كليدي بازي مي كند. 
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گروه بانك و بيمه  
 بر  اس��اس نتايج  به دست آمده، نسبت 
 تغيير  تامي��ن مالي  پايدار  ارتب��اط  مثبت  و 
 معناداري بر  خلق  نقدينگي  دارد؛ بنابراين با  
افزايش  نس��بت  تغيير  تامين مالي  پايدار  در 
 شبكه  بانكي  كشور، خلق  نقدينگي  افزايش 

 خواهد  يافت.
به گ��زارش »تعادل« فصلنام��ه روند در 
ش��ماره بهار 96 در گزارش��ي با عنوان خلق 
نقدينگي و الزامات نقدينگي بال 3 در شبكه 
بانكي كش��ور به قلم ماندانا طاهري و دكتر 
مهشيد شاهچرا با اعلام مطالب بالا به بررسي 
الزامات نظارت بر نقدينگي و توصيه هاي بال 
3 پرداخته و نكات قاب��ل توجهي را در اين 

زمينه يادآور شده است. 
واس��طه گري مال��ي يا خل��ق نقدينگي 
بانك ه��ا از طريق تخصي��ص و تجهيز اقلام 
ترازنامه بانك ها به دس��ت مي آيد و بانك ها 
از اي��ن طريق نقش خ��ود را در اقتصاد ايفا 
مي كنند. اين نقش بانك ها و ايجاد نقدينگي 
در اقتص��اد به پايداري يا ناپايداري منابع در 
ترازنامه بانك ها بستگي دارد. در اين پژوهش 
با اس��تفاده از ش��اخص خل��ق نقدينگي و 
نس��بت تامين مالي پايدار بال 3 به بررسي 
وضعي��ت اي��ن دو متغير در ش��بكه بانكي 
كش��ور ايران پرداخته شده است. همچنين 
پس از محاس��به متغيرهاي م��ورد نظر در 
بال 3، وضعيت ش��بكه بانكي كشور از نظر 
خل��ق نقدينگي مورد بررس��ي قرار گرفته و 
به ارتباط ميان نس��بت تامين مالي پايدار و 
خلق نقدينگي پرداخته مي شود. يافته هاي 
اين پژوهش نش��ان مي دهد، نس��بت تغيير 
در تامين مالي پايدار و نيز نس��بت معكوس 
تامين مالي پايدار آثار مثبت و معناداري بر 
خلق نقدينگي در شبكه بانكي كشور دارند. 

اين گزارش نتيجه گرفته كه واسطه گري 
 مالي  در  دو  بخش  تجهيز  و  تخصيص  منابع  
تجلي مي ياب��د؛  ولي  موفقي��ت  نظام  بانكي 
 مس��تلزم  طراح��ي  و  اجراي  يك  سيس��تم  
مناس��ب  در  امر  اعطاي تس��هيلات  و  تدوين 
 يك استراتژي ش��فاف  و  عملي  براي  وصول 
تس��هيلات  پرداخت  شده  است. بانك  ها بايد 
 ب��ا  مدنظر  ق��رار دادن  ش��اخص هايي  نظير  
اعتبارسنجي  مشتريان، توانايي  فني  و  مالي و 
نوع  وثيقه، صلاحيت  گيرندگان تسهيلات  را 
 احراز  كنند  تا  بدين وسيله  تا  حد  امكان  بلوكه  

شدن  منابع  را  كاهش  دهند. 
 با  اين  حال  عدم  بازپرداخت  تس��هيلات 
پديده يي  اس��ت  كه  علاوه  بر  مشكلات  ناشي 
 از  مديريت  ضعيف بانك ها،  به  واس��طه بروز 
 مش��كلات  اقتصادي،  سياس��ي  و  اجتماعي  
خارج  از  كنترل  موسس��ات  مالي  و  مشتريان 
نيز  رخ داده  و  در  قوي ترين  سيستم هاي مالي 
 دنيا  نيز  قابل مشاهده است؛  هر  چند  فرآيند 

 اثرگذاري  مطالبات  غيرجاري  بر  متغيرهاي 
 اقتصاد  كلان  در  كشورهاي  مختلف  متفاوت 

 است. 
ب��ا  توجه  ب��ه  تاكي��د كميت��ه  در  مورد  
نقدينگي، در  اين  مقاله  به  بررسي آثار  تامين 
مالي  پايدار  در  ترازنامه بانك هاي  كش��ور در 

 ايجاد  خلق  نقدينگي  پرداخته  شده  است. 
به طور  كلي مي توان بيان  كرد  كه غير  از 
 بانك هاي  تخصصي  به  رغم  واسطه گري  مالي 
 و  خلق  نقدينگي  مناس��ب در  اقتصاد تامين 
مالي  پايدار  در  بانك هاي  كشور  وجود  داشته 
 است.  به  بيان  ديگر، بانك هاي  تخصصي  اقدام  
ب��ه  واس��طه گري  مالي  بالا  در  س��طح  كلان 
 اقتصادي  كرده ان��د،  در حالي  كه  منابع  اين  
عمليات  را  نه  از  س��پرده  يا  منابع  ديگر  مالي 
 پايدار، بلكه  از  طريق  مطالبات  بانك  مركزي 
 تامين كرده اند  كه در سطح  كلان  اقتصادي 
 با افزايش  نقدينگي  ب��ه  افزايش  تورم منجر 

 شده اند.
 بانك هاي  دولتي با  نس��بت تامين مالي 
 پايدارت��ر  و  خل��ق  نقدينگي  بي��ن 6۰ تا 7۰ 
درصد  مناسب  عمل  كر ده  و  با  جذب  سپرده  
و  اعطاي تسهيلات  توانسته اند، واسطه گري 
 مالي  را  در  اقتصاد  انجام  دهند  كه  بيشتر  آن  
از  محل جذب  سپرده  بوده  و   به  همين  علت 
 نيز  نسبت  تامين مالي  پايدار  آنها  بالاتر  از  يك 
 شده  است.  بيشتر بانك هاي خصوصي  نيز  با  
تامين مالي  پايدار  بالاتر  از بانك هاي  دولتي  
نقد  مناس��بي  را  به  عنوان واس��طه گر  وجوه 
 ايفا  كرده ان��د؛ با  اين  حال با  افزايش  و  بهبود 
عملكرد  بازار  بين بانكي  در  كشور  اين  بانك ها 
مي توانند  با  افزايش  سپرده ها با  وجود  تغيير 
 شرايط كشور  به  اعطاي  تسهيلات  بيشتري 
 در  راستاي  توسعه  و  پيشرفت  اقتصاد  كشور 

 اقدام  كنند. 
بر اس��اس نتايج  به دس��ت آمده، نسبت 
 تغيير  تامي��ن مالي  پايدار  ارتب��اط  مثبت  و 
 معناداري بر  خلق  نقدينگي  دارد؛ بنابراين با  
افزايش  نس��بت  تغيير  تامين مالي  پايدار  در  
شبكه  بانكي  كشور، خلق  نقدينگي  افزايش 

 خواهد  يافت. 
بر  اساس نظريه  شكنندگي  مالي  افزايش 
 بده��ي  و  عدم  قطعيت  قيمت گذاري  صحيح 
 ريسك توس��ط  وام دهندگان به  شكل گيري 
 حباب  دارايي  منجر  مي ش��ود  و  اين  افزايش 
 بدهي  و  حباب  دارايي  با  يك  شوك متلاشي 
 ش��ده  و  بحران  بانكي  ايجاد مي شود.  فرآيند 
 ش��كنندگي  مالي  اينچنين  بيان  مي كند كه 
 سرمايه  بيش��تر  مانع  خلق  نقدينگي  خواهد 
 ش��د ؛ بنابراين  با  ارتباط  منف��ي  ميان  خلق 
نقدينگي  و سرمايه، نظريه شكنندگي مالي 
م��ورد تاييد قرار مي گيرد. نس��بت  معكوس 
 تامين مالي  پايدار  ارتباط  مثبت  و  معناداري 

بر  خلق  نقدينگي  دارد. 

در  بانك هاي  كش��ور  خل��ق  نقدينگي از 
 منابع مختل��ف بانكي  ص��ورت  گرفته  و  در 
 س��ال هاي اخي��ر بانك هايي  كه  بيش��تر  از 
 منابع  بانك  مركزي  اس��تفاده  كرده اند، خلق  
نقدينگي  بيشتري  داشته اند.  در اين صورت، 
با  توجه  به  الزامات  بال  3 در كش��ور  پايداري 
 منابع  بانكي  از  اهميت  بالايي  برخوردار  بوده 
 و  بانك ها بايد  به  اس��تفاده  از  منابع  پايدار  در 
 ترازنامه تسهيلات  اعطا  كنند. بانك  مركزي 
 نيز  با نظارت بيش��تر  بر  بانك هاي كش��ور و 
 اعمال نس��بت هاي  مورد  نظ��ر  در  قوانين  و  
مقررات  بال مي تواند  با  افزايش نظارت  مالي 
 بر  بانك ها، شرايط  باثبات  را  در  بين  بانك هاي 

كشور  فراهم  كند. 
با گس��ترش ابزارهاي مالي نوين، بانك 
مركزي دسترسي بانك ها را به نوع ديگري 
از دارايي هاي ام��ن افزايش خواهد داد.  در 
صورت دسترس��ي به اوراق بدهي دولتي، 
اب��زار بانك   ها براي تنظيم حج��م ترازنامه 
مح��دود ب��ه وام باوثيقه يا س��پرده گذاري 
نزد بان��ك مركزي نخواهد ب��ود و بانك ها 
ابزارهاي بيشتري در اختيار خواهند داشت. 
با شكل گيري بازار اوراق بدهي دولتي، بانك 
مركزي مي تواند براي  اجراي سياست هاي 
پول��ي در بازار اوراق مداخل��ه كند و ديگر 
احتياجي به اس��تفاده  از ابزارهاي س��نتي 
 نظير خريد و فروش س��كه نخواهد داشت. 
 نوآوري هاي مال��ي در قالب ابزار و خدمات 
مالي نوي��ن همواره  در پاس��خ به نيازهاي 
فع��الان بازارهاي مال��ي و بخش حقيقي  

اقتصاد  ايجاد  مي شود . 

 نوآوري  مالي  و خدمات مالي نوين
ن��وآوري  مالي  و خدم��ات مالي نوين به 
معني ابداع و كاربردي كردن ابزارهاي جديد 
اس��ت كه  نيازهاي  تامين  مالي  يا  پوش��ش 
ريسك را به  صورت  مناسب برطرف كند.  در 
ايران به طور  عام، نوآوري هاي مالي از طريق 
نهادهاي ناظر بازار س��رمايه پيگيري ش��ده 
اس��ت.  اين موضوع با توجه به شرايط خاص 
كشور و عدم توسعه يافتگي كافي در بدنه بازار 
سرمايه، نبود بازارهاي خارج  از بورس فعال 
در نظام  مالي ايران و ناآشنايي فعالان بخش 
حقيقي اقتصاد با راه هاي موجود  در بازارهاي  
مالي براي پاسخگويي  به  نيازهايشان تا حدي 
طبيعي است. بديهي  است در ايجاد ابزارهاي 
مالي نوين آنچه اهميت دارد، ارتباط متقابل 
ميان ناظر بانكي و ناظر بازار س��رمايه است. 
 از اين رو نگاه جام��ع و فراگير به نظام مالي 
همراه  با  نظارت يكپارچه توصيه مي شود.  در 
اين راستا، به نظر مي رسد كه تعامل سازمان 
ب��ورس و  اوراق بهادار ب��ه عنوان ناظر اصلي 
بازار س��رمايه و بانك مركزي به عنوان ناظر 
بازار پول در تشكيل كميته يي با هدف  ايجاد 

ابزارهاي مالي نوين مي تواند به سازماندهي و 
كارايي نظام  مالي كمك شاياني كند. 

بانك ها با تخصيص منابع مالي مي توانند، 
تاثيرگذاري مهمي در اقتصاد و بازارهاي مالي 
داشته باشند. همچنين با بهبود عملكرد خود 
و از طريق ايجاد سازوكار خلق پول، تجهيز 
پس اندازه��ا و تدارك نقدينگي، تدارك ابزار 
پرداخت و روش هاي ديگ��ر و در كنار اينها 
با كمك به ايجاد تعادل بين سرمايه گذاري 
و پس ان��داز و ايجاد تعادل در بخش خارجي 
بر عملكرد كل اقتصاد تاثي��ر مي گذارند. از 
سوي ديگر بانك ها با انطباق بيشتر با قوانين 
و مقررات كميته بال مي توانند بهبود عملكرد 

خود را تسريع كنند. 
بانك ها تش��كيلاتي هس��تند كه انواع 
مختلفي از خدمات مالي را با هدف كس��ب 
س��ود ارائه مي كنند .  نقش مهم بانك ها در 
اقتصاد ايجاد اندوخته از سپرده ها و استفاده  
از آن در س��رمايه گذاري هاي مفيد  يا قرض 
دادن آن ب��ه اف��راد مختلف ب��راي اهداف 
سرمايه گذاري است.  به بيان ساده، خانوارها 
كالاها و خدمات توليد شده توسط بنگاه ها 
را خريداري مي كنند و هزينه هايي كه اين 
خانوارها مي پردازند ، در حقيقت  درآمدهاي 
اين بنگاه ها هستند.  بنگاه ها نيز براي توليد 
كالاها و خدمات نيازمند عوامل توليد  نيروي  
كار،  سرمايه، دانش و جز اينها هستند كه 
توس��ط بازارهاي ارائه كننده عوامل توليد و 

خانوارها فراهم مي شوند. 
درآمد خانوارها ه��م از بازارهاي عوامل 
توليد به دس��ت مي آيد.  اي��ن ارتباط ميان  
بن��گاه ، خان��وار  و دول��ت  وجود داش��ته و 
س��رمايه از خانوارها ب��ه بانك ها و بازارهاي 
مالي جريان  مي ياب��د  و بانك ها نيز فرآيند  
پرداخ��ت را در اقتص��اد انج��ام مي دهند. 
 بانك ها به عنوان واسطه هاي مالي، جريان 
يكنواخت منابع مالي را از پس اندازكنندگان 
به قرض گيرندگان و س��رمايه گذاران فراهم 
مي كنن��د.  س��ود آنها از كارم��زد  معاملات 
و خدم��ات مالي و بهره تس��هيلات تامين 
مي ش��ود.  اين س��ود با دو كارك��رد اصلي  
يعني  كارگ��زاري  و تبديل دارايي به عنوان 
واس��طه هاي مالي ارتب��اط دارد.  همچنين 
 بانك ه��ا ع��لاوه بر ج��ذب س��پرده و ارائه 
تس��هيلات بانكي و كارگزاري سهام يا ارز، 
مبادلات پول��ي و سيس��تم هاي پرداخت، 

خدمات متنوع ديگري  نيز ارائه  مي كنند. 
بر اس��اس  نظريه هاي  واسطه گري  مالي 
نق��ش  بانك ه��ا در  اقتص��اد، فراه��م كردن 
 نقدينگي  لازم  از  طريق  منابع  مالي  بلندمدت، 
دارايي هاي غيرنقد و بدهي هاي  نقد  اس��ت. 
بانك ها از  اي��ن  طريق خلق  نقدينگي  ايجاد 
 ك��رده  و  تامين مالي  دارايي هاي  غيرنقد  را  از  

طريق  سپرده هاي  بانكي  انجام مي دهند. 

 مجيد اعزازي   
دبير گروه مسكن و شهرسازي

خبر سخن نخست

  پارادوكس ارزش آفريني در صندوق ها

»خروج از بنگاه داري« اگر چه در اين روزها بيشتر از هميشه از زبان مسوولان 
وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي و همچنين مديران صندوق هاي بازنشستگي و 
س��ازمان هاي بيمه گر اجتماعي شنيده مي شود، اما دست كم قدمتي به اندازه يك 
دهه دارد. در اين سال ها نيز هيچ يك از مسوولان توضيح نداده اند كه دقيقا مرادشان 
از »خروج از بنگاه داري و ورود به بازار س��رمايه« چيس��ت و اساس��ا بنگاه داري با 

سهامداري چه تفاوتي مي تواند در ذهن آنها داشته باشد؟
قبل از واكاوي اين مساله ضروري است، نگاهي گذرا به دلايل بروز بحران مالي در 
صندوق هاي بازنشستگي و آنچه از آن به عنوان يكي از 6 ابرچالش اقتصاد ايران نام 
برده مي شود، داشته باشيم. سازمان هاي بيمه گر اجتماعي در ايران و جهان، همواره 

جمعيت گسترده يي را تحت پوشش دارند. 
هم اينك دس��ت كم 22 صندوق بيمه يي در كش��ور فعالند و س��ازمان تامين 
اجتماعي به تنهايي نيمي از جمعيت ايران را تحت پوشش بيمه يي خود دارد. اين 
سازمان هاي اقتصادي- اجتماعي از سويي داراي سرمايه هاي بسيار كلان و از سوي 

ديگر، داراي تعهدات بسيار زياد و هزينه زا به مشتركان خود هستند. 
به همين دليل، آن چه در مناس��بات مالي و پايداري اين س��ازمان ها از اهميت 
بس��يار فوق العاده يي برخوردار است، نه حجم س��رمايه و سود ناشي از آنكه نسبت 
تعداد بيمه ش��ده به تعداد مستمري بگير )ضريب پشتيباني( است. در حال حاضر، 
س��ازمان تامين اجتماعي تنها سازمان بيمه گر اجتماعي به شمار مي رود كه از اين 
حيث، در وضعيت تقريبا مثبت اما شكننده قرار دارد. گفته مي شود، هم اينك به ازاي 
هر مستمري بگير تامين اجتماعي، كمتر از 6 نفر بيمه شده ماهانه به اين سازمان 

حق بيمه پرداخت مي كنند. 
اگر اين نس��بت 3 به يك شود، سازمان يادش��ده نمي تواند به تعهدات خود به 
بيمه ش��ده ها عمل كند. ضريب پشتيباني در سازمان تامين اجتماعي در سال 57، 
يك به 25 بوده است. از همين رو، صندوق هاي بيمه يي كشور همانند همتايان خود 
در كشورهايي همچون فرانسه با هدف ورود بيشتر بيمه شده به صندوق و افزايش 
سال هاي بيمه پردازي بيمه شدگان، نيازمند اصلاحات هستند. در واقع، بايد اصلاحات 
سيستماتيك و پارامتريك در اين صندوق ها به گونه يي باشد كه نسبت تعداد بيمه 
شده به مستمري بگير افزايش يابد. در عين حال، صندوق هاي بازنشستگي براي حفظ 
و افزايش درآمدهاي ناشي از بيمه پردازي شركاي اجتماعي خود، به سرمايه گذاري 
در قالب بنگاه هاي اقتصادي روي آورده و مي آورند و بخش بسيار كوچكي )حدود 5 
درصد( از منابع مالي مورد نياز خود را از محل سودهاي ناشي از اين سرمايه گذاري ها 
تامين مي كنند. بي گمان، براي سازماني همچون »تامين اجتماعي« كه بودجه سال 
ج��اري آن بيش از 82 هزار ميليارد تومان اس��ت، 5 درص��د اين بودجه، رقم قابل 
توجهي به ش��مار مي رود. در چنين شرايطي، مسوولان صندوق هاي بيمه يي براي 
حداكثر سازي سود ناشي از سرمايه گذاري، بيش از پيش، به تكاپو افتاده اند و نسخه 
»خروج از بنگاه داري« و »ورود به سهامداري« را روي ميز مي گذارند، غافل از اينكه 
سهامداري نيز خود نوعي بنگاه داري به شمار مي رود. اگر شركت هاي سرمايه گذاري 
متعلق به صندوق هاي بازنشس��تگي بخواهند مانند سهامداران خرد، تعداد اندكي 
از س��هام شركت هاي بورسي را بخرند كه دست كم منجر به كسب يك كرسي در 
هيات مديره ش��ركت مربوطه نشود، دچار نقض غرض خواهند شد. چرا كه در اين 
شرايط نمي توانند به موقع دارايي هاي متعلق به بيمه شدگان سازمان متبوع خود را 
مديريت و اثر لازم را بر آنها داش��ته باش��ند. حالت دوم نيز شرايطي است كه تحت 
آن، سرمايه گذار دست كم يك كرسي در هيات مديره شركت مورد نظر داشته باشد.  
اين حالت نيز نمي تواند به طور تام و تمام منافع بيمه ش��دگان صندوق مربوطه را 
تامين كند و اتفاقي ش��بيه آنچه هفته گذش��ته در »س��تاره خليج فارس« رخ داد 
را ش��اهد خواهيم بود. در حالي كه 49درصد س��هام پالايشگاه ستاره خليج فارس 
متعلق به شركت س��رمايه گذاري نفت و گاز و پتروشيمي تامين )تاپيكو( وابسته 
شركت سرمايه گذاري تامين اجتماعي )شستا( است، اما با تصميم نابهنگام و ناگهاني 
معاون وزير نفت )33 درصد سهام ستاره خليج فارس متعلق به صندوق بازنشستگي 
صنعت نفت و 18درصد در اختيار شركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي 
است(، اين پالايشگاه دچار تغييرات شديد مديريتي شد. اتفاقي كه سيگنالي جز 

بي ثباتي به بازار سهام مخابره نمي كند. 
ادامه در صفحه 13
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بررسي الزامات نظارت بر واسطه گري مالي در كشور

خلق نقدينگي و الزامات نقدينگي بال 3 در شبكه بانكي

 صفحه 5 

كارشناسان در گفت وگو با »تعادل« قانون منع به كارگيري بازنشستگان را بررسي مي كنند

 ساختارهاي مقاوم در 

برابر جوان سازي مديران
وزير اقتصاد در ديدار با اركان بازار سرمايه تاكيد كرد

بانك ها دست از 
بنگاه داري بردارند

 صفحه 15 
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تعداد كشته هاي آتش سوزي در پالايشگاه به 7 نفر رسيد

 جمعه مرگبار 
پالايشگاه تهران

 دولت ترامپ 
 در انتظار 

شوك بزرگ

 قرارداد خريد 
 هواپيماي فلايت چك  

شفاف است

اسحاق جهانگيري: 
 نبايد ازرسانه 
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 اولتيماتوم 
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»خروج از بنگاه داري« اگر چه در اين روزها بيش��تر 
از هميش��ه از زبان مس��وولان وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي و همچنين مديران صندوق هاي بازنشستگي 
و س��ازمان هاي بيمه گر اجتماعي ش��نيده مي ش��ود، 
اما دس��ت كم قدمت��ي به اندازه يك ده��ه دارد. در اين 
س��ال ها نيز هيچ يك از مس��وولان توضيح نداده اند كه 
دقيقا مرادش��ان از »خروج از بنگاه داري و ورود به بازار 
س��رمايه« چيست و اساسا بنگاه داري با سهامداري چه 
تفاوت��ي مي تواند در ذهن آنها داش��ته باش��د؟ قبل از 
واكاوي اين مساله ضروري است، نگاهي گذرا به دلايل 
بروز بحران مالي در صندوق هاي بازنشستگي و آنچه از 
آن به عنوان يك��ي از 6 ابرچالش اقتصاد ايران نام برده 

مي شود، داشته باشيم ...

ريحانه جاويدي  
در حال��ي ك��ه س��ازمان هاي م��ردم نه��اد ب��ا 
فعاليت ه��اي خود بخش��ي از مش��كلات دولت در 
مواجهه ب��ا آس��يب هاي اجتماع��ي و كمبودهاي 
رفاه��ي و تحصيل��ي را كم مي كنند، ام��ا دريافت 
ماليات مش��كلي است كه بسياري از اين موسسات 
با آن دست به گريبان هستند؛  مشكلي كه به گفته 
مديركل مش��اركت هاي اجتماع��ي جوانان  وزارت 
ورزش و جوان��ان، ناش��ي از رعايت نكردن قانون از 
سوي مسوولان س��ازمان امور مالياتي كشور است 
و مي توان��د با ايجاد ت��رس،  س��د راه فعاليت هاي 
س��ازمان هاي مردم نهاد ش��ود. در تعريف��ي كه از 
س��ازمان هاي م��ردم نهاد، ارائه مي ش��ود از آنها به 
عنوان بازوي كمكي دولت براي كاهش آسيب هاي 

اجتماعي ياد مي كنند ...

 پارادوكس ارزش آفريني
در صندوق ها

 مردم نهادهايي كه بايد 
به دولت ماليات بدهند

سخن نخست

گزارش

 همين صفحه  

 صفحه 12  

 مجيد اعزازي   



در ادامه تعليق حكم عضو شوراي شهر يزد

مجلسدلايلشوراينگهبانرانميپذيرد
 مجيد انصاري تقاضاي مناظره كرد               كدخدايي مناظره را نپذيرفت

رييس  جمهوري در ديدار با سفراي 4 كشور از 3 قاره مطرح كرد

ضرورت توسعه روابط اقتصادي و بانكي با جهان پيراموني
گروه ايران   

كنداكتور ش��لوغ برنامه ها و ديدارهاي ديپلماتيك 
ديروز روحاني كه ديدار با مجموعه متنوعي از سفيران 
اروپاي��ي، آس��يايي و آفريقاي��ي را در ب��ر مي گرفت، 
باعث ش��د تا اين  بار بر خلاف س��ال هاي گذشته كه 
سال تقويمي اصحاب رسانه و مطبوعات با سخنراني 
ش��خص رييس جمهوري تحويل مي شد در نخستين 
روز افتتاح نمايش��گاه مطبوعات امس��ال، جهانگيري 
س��خنراني افتتاحي��ه را انج��ام ده��د و روحاني در 
ساختمان رياست جمهوري پذيراي نمايندگان سياسي 
ساير كشورها باشد. بر اين اساس روز گذشته سفراي 
جديد 4 كشور از 3 قاره جهان به ديدار حسن روحاني 
رفتند تا استوارنامه هاي خود را تقديم رييس جمهوري 

ايران كنند. 
روحاني در ديدار س��فراي جدي��د فنلاند، تانزانيا، 
فيليپين و سريلانكا روابط ايران با اين كشورها را مثبت 
و رو به رشد ارزيابي كرد و بر ضرورت توسعه مناسبات 
اقتصاد، فرهنگي و سياسي تاكيد كرد؛ موضوع توسعه 
مناس��بات بانكي و افزاي��ش دامنه هاي اعتباري ميان 
اي��ران و فضاي بين المللي موضوع مش��تركي اس��ت 
ك��ه معمولا هنگام تقديم اس��توارنامه هاي س��فرا به 
رييس جمهوري مطرح مي شود و راهكارهاي اجرايي 

براي تحقق آن مرور مي شود. 
س��فراي اين كش��ورها نيز در ديداره��اي خود با 
رييس جمهوري ايران خواستار توجه ايران به افزايش 

تعاملات و گسترش س��رمايه گذاري در اين كشورها 
شدند؛ مطالباتي كه مي تواند سطح مراودات اقتصادي 
و صادراتي دو طرف را براساس اهداف از پيش تعيين 

شده، محقق كند. 

 ضرورت تقويت مناسبات تهران– هلسينكي 
فنلاند ازجمله كشورهاي اروپايي محسوب مي شود 
كه بلافاصله پس از امض��اي برجام تلاش كرد تا نوع 
تازه يي از روابط اقتصادي، سياسي و فرهنگي با ايران 
را در دس��تور كار ق��رار دهد. براس��اس اين دورنماي 
مثبت اس��ت كه رييس جمهوري اي��ران، روابط ايران 
و فنلان��د را مثب��ت و رو به گس��ترش دانس��ت و بر 
ضرورت تلاش در راس��تاي توسعه و تقويت مناسبات 
و همكاري هاي تجاري، اقتصادي، فرهنگي و سياسي 

تهران- هلسينكي تاكيد كرد. 
به گ��زارش پاد، روحان��ي ديروز هن��گام دريافت 
استوارنامه »كيو نوروانتو« سفير جديد فنلاند در تهران 
با اشاره به ظرفيت ها، توانمندي ها و پيشرفت هاي دو 
كشور در بخش هاي مختلف ازجمله، صنعتي و علمي 
اظه��ار كرد: افزايش ارتب��اط  و همكاري هاي علمي و 
فناورانه ايران و فنلاند مفيد و حائز اهميت خواهد بود. 
رييس جمهوري خاطرنش��ان كرد: خوش��بختانه 
امروز ظرفيت هاي خوبي براي سرمايه گذاري در ايران 
وجود دارد و كارآفرينان و سرمايه گذاران فنلاندي هم 

مي توانند در اين بخش ها حضور فعال داشته باشند. 

»كيو نوروانتو« سفير جديد فنلاند نيز ضمن تقديم 
استوارنامه خود به رييس جمهوري كشورمان، حضور 
در ايران را به عنوان س��فير كش��ور فنلاند براي خود 
مايه افتخار دانست و گفت: روابط تهران- هلسينكي در 
سال هاي اخير رو به توسعه بوده و مقامات عاليرتبه دو 
كشور ارتباط و رايزني هاي خوبي با هم داشته اند. سفير 
جديد فنلاند با اش��اره به تعاملات رايزني ها و توافقات 
انجام ش��ده ميان س��رمايه گذاران، فعالان اقتصادي و 
هيات هاي تجاري ايران و فنلاند بر ضرورت اهتمام در 

راستاي اجراي توافقات انجام شده، تاكيد كرد. 

 ضرورت توسعه روابط بانكي ايران و سريلانكا
بعد از ديدار با س��فير جديد كشور اروپايي فنلاند 
نوبت به سفير جديد س��ريلانكا رسيد كه استوارنامه 
خ��ود را تقدي��م روحاني كند. رييس جمه��ور، روابط 
ايران و سريلانكا را دوستانه و مثبت دانست و تصريح 
ك��رد: اراده دو دولت بر توس��عه هم��ه  جانبه روابط و 
همكاري هاي في مابين اس��ت و ايران آماده توسعه و 
تقويت همه  جانبه مناسبات تجاري، اقتصادي، علمي و 

فرهنگي با سريلانكاست. 
روحان��ي هنگام دريافت اس��توارنامه »ام ش��ريف 
انيس« س��فير جديد س��ريلانكا در تهران با اشاره به 
ضرورت توس��عه رواب��ط بانكي ايران و س��ريلانكا در 
راس��تاي گسترش مناسبات و همكاري هاي تجاري و 
اقتصادي دو كش��ور اظهار اميدواري كرد كه با تلاش 

مس��وولان دو كش��ور، روابط و همكاري هاي ايران و 
سريلانكا به نفع دو ملت بيش از پيش گسترش يابد. 

»ام شريف انيس« سفير جديد سريلانكا نيز در اين 
ديدار ضمن تقديم اس��توارنامه خود به رييس جمهور 
كش��ورمان ب��ه روابط ديرين��ه ايران و س��ريلانكا در 
بخش ه��اي مختلف فرهنگ��ي، سياس��ي، تجاري و 
اقتصادي اشاره كرد و بر ضرورت اهتمام و تلاش براي 
توس��عه و تحرك در روابط و همكاري هاي دو كشور 
تاكيد كرد. س��فير جديد س��ريلانكا همچنين با بيان 
اينكه توسعه روابط و مناسبات دوستانه با ايران مبناي 
سياست خارجي سريلانكاست خواستار افزايش حضور 
س��رمايه گذاران و فعالان اقتصادي ايران در پروژه هاي 

سرمايه گذاري سريلانكا شد. 

 تعميق همكاري ها با فيليپين
همچني��ن رييس جمهور ب��ا بيان اينك��ه ايران و 
فيليپين همواره از روابط بس��يار خوب و دوستانه يي 
برخ��وردار بوده ان��د، اظهار ك��رد: ايران از گس��ترش 
و تعمي��ق همكاري ها ب��ا فيليپين به وي��ژه در حوزه 
اقتصادي اس��تقبال مي كند و مس��ير براي توس��عه 

همكاري ها هموار است. 
روحاني در ديدار »ويلفر دو سانتوس« سفير جديد 
فيليپين، اهميت سرمايه گذاري هاي مشترك و توسعه 
فعاليت هاي اقتصادي تهران- مانيل را مورد تاكيد قرار 
داد و گف��ت: بي ترديد آش��نايي بخش هاي خصوصي 

دو كش��ور از ظرفيت هاي يكديگر مي تواند در تحكيم 
مناسبات اقتصادي ايران و فيليپين بسيار موثر باشد. 

»ويلفر دو سانتوس« سفير جديد فيليپين نيز در 
اي��ن ديدار پس از تقديم اس��توارنامه خود به روحاني 
گفت: اميدوارم با مبارزه مش��ترك و همگاني ش��اهد 

نابودي كامل معضل جهاني تروريسم باشيم. 
س��انتوس همچنين با اش��اره به برگزاري اجلاس 
س��ران آ. س. آن در كش��ورش ابراز اميدواري كرد كه 
ايران نيز در سطح مناسب در اين نشست شركت كند. 

 توسعه همكاري ها در بخش معدن و انرژي
رييس جمهور گفت: كش��ور تانزانيا دروازه مهمي 
ب��راي اتصال به ش��رق قاره آفريقاس��ت و با توجه به 
موقعيت و توانمندي هاي ايران، توسعه روابط دو كشور 

از اهميت منطقه يي برخوردار است. 
روحان��ي در ديدار »مبارك ناصر مبارك« س��فير 
جديد اكرديته تانزانيا اظهار كرد: ايران علاقه مند است، 
س��طح روابط و همكاري هاي خود را با تانزانيا افزايش 
دهد. رييس جمهور خاطرنش��ان ك��رد: ظرفيت هاي 
زيادي براي توس��عه روابط ايران و تانزانيا ازجمله در 
حوزه معادن و انرژي وجود دارد و ايران آمادگي دارد، 
تجربي��ات خود را در اين زمينه در اختيار تانزانيا قرار 

دهد. 
»مبارك ناصر مبارك« سفير جديد اكرديته تانزانيا 
نيز در اين ديدار پس از تقديم استوارنامه خود با بيان 
اينكه تانزانيا براي تقويت روابط سياس��ي و اقتصادي 
خود با ايران اهميت بس��يار زيادي قايل است، گفت: 
ايران پيش��رفت ها و دس��تاوردهاي بس��يار خوبي در 
حوزه ه��اي مختلف علمي و فني به وي��ژه انرژي دارد 
و امي��دوارم، بتوانيم از تجربيات اي��ران در حوزه هاي 

مختلف بهره مند شويم. 

گروه ايران   
پس از گذش��ت چهار ماه از برگ��زاري انتخابات 
ش��وراهاي اسلامي شهر و روس��تا و تاييد نهايي آن 
توس��ط مراجع قانون��ي، در تصميمي عجيب، قاضي 
شعبه 4٥ ديوان عدالت اداري با صدور دستور موقت 
از ادامه فعاليت »سپنتا نيكنام« عضو زرتشتي شوراي 
اسلامي شهر يزد، جلوگيري كرد. مستند اين دستور 
نظريه فقهاي ش��وراي نگهبان مبني بر خلاف  شرع 
 بودن عضويت افراد غيرمس��لمان در شوراي اسلامي 
ش��هرهاي داراي اكثريت مس��لمان و شاكي پرونده 

يكي از نامزدهاي شوراي اسلامي شهر يزد بود. 
در ايام برگزاري انتخابات شوراهاي شهر و روستا، 
همزمان با تاييد صلاحيت نامزدهاي انتخابات شوراها 
آيت الله احمد جنتي در ابلاغيه يي خواستار جلوگيري 
از تاييد صلاحي��ت نامزدهاي اقليت هاي مذهبي در 
انتخابات ش��وراها ش��د. پس از آن و با حكم قطعي 
ديوان عدالت اداري، واكنش ها به چنين حكمي بالا 
گرفت و رييس مجلس شوراي اسلامي لغو عضويت 
س��پنتا نيكنام عضو زرتش��تي شوراي ش��هر يزد را 
غيرقابل قبول خواند و اعلام كرد كه اگر اختلاف نظر 
با ش��وراي نگهبان حل نش��ود، اين موضوع از طريق 

هيات حل اختلاف قوا پيگيري خواهد شد. 
عل��ي لاريجاني اين س��خنان را چندي پيش در 
ديدار با رييس و اعضاي ش��وراي ش��هر تهران گفت. 
او اذعان داش��ت كه با دبير ش��وراي نگهبان، در اين 
باره گفت وگو و تاكيد كرده كه تشكيل شوراها »بايد 
براساس مر قانون باش��د.« رييس مجلس همچنين 
گف��ت كه به مقامات قوه قضاييه اع��لام كرده، ورود 
ديوان عدال��ت اداري به اين موضوع »ورود به موقعي 
نبوده« است. اما با تاييد آيت الله يزدي مبني بر اينكه 
اعضاي فقهاي اين ش��ورا بر اش��كال شرعي فعاليت 
منتخب زرتشتي شوراي ش��هر يزد به اتفاق آرا راي 
دادن��د، حجت بر همگان تمام ش��د. عض��و فقهاي 
شوراي نگهبان در مصاحبه يي اعلام كرد: »مساله يي 
اخيرا پيش آمده كه تصور مي كنند دخالت در مسائل 
سياس��ي و اجتماعي اس��ت. در مجل��س اقليت هاي 
مذهب��ي نماين��ده دارند، اع��م از يهودي��ان، ارامنه، 
زرتش��تيان و... و حتي اصناف ارامنه هم در مجلس 

دو نماينده دارند، به اين معنا كه اقليت هاي مذهبي 
مي توانند درباره مصوبات مجلس اظهارنظر كنند اما 

درباره جاهاي ديگر نمي توانند اظهارنظر كنند.
اقليت ه��ا درباره مصوب��ات مجلس مانند س��اير 
نمايندگان مي توانند اظهارنظر كنند. در اين شرايط 
ك��ه نماينده يهودي و مس��يحي و... درب��اره مصوبه 
مجلس راي داده اس��ت، اگر پس از ارجاع به شوراي 
نگهبان، اين ش��ورا آن را خلاف شرع تشخيص دهد، 
مجلس موظف به اصلاح مصوبه اش است و نمي تواند 
ب��ه نظ��ر اقليت ها عمل كن��د، آنها درب��اره مباحث 
مربوط به خودش��ان مي توانند بحث كنند يا حداقل 
همان طور كه در متون قوانين آمده اس��ت، در احوال 
شخصيه نظير نكاح، طلاق، ارث، وصيت و اين موارد 
بايد مذهب ش��ان رعايت ش��ود، در رابطه با اينها اگر 
مربوط به يكي از اين اقليت ها ش��ود، طبعا نظر اين 

اقليت بايد رعايت شود.«

 نامه علي مطهري به ۲ عضو شوراي نگهبان
پس از گذش��ت چندماه كش��مكش ها همچنان 
ادامه دارد. حجت الاسلام والمسلمين مجيد انصاري 
عضو مجمع تش��خيص مصلحت نظام و معاون سابق 
رييس جمه��ور، با انتق��اد از موضع ش��وراي نگهبان 
درمورد موضوع سپنتا نيكنام منتخب زرتشتي مردم 
يزد در ش��وراي شهر، براي مناظره با يكي از اعضاي 
ش��وراي نگهبان درباره اين موض��وع اعلام آمادگي 
كرد. او با انتش��ار عكس نوش��تي در اينستاگرام خود 
درباره موضع امام خميني)ره( نس��بت به هموطنان 
زرتشتي، نوشت: »در شرايطي كه جمهوري اسلامي 
ايران از س��وي دش��منان متهم به نقض حقوق بشر 
و اقليت هاي ديني و مذهبي مي ش��ود، اقدام ناموجه 
ديوان عدالت اداري به استناد نظريه شوراي نگهبان 
در تعليق فعاليت س��پنتا نيكنام در شوراي اسلامي 
ش��هر يزد بعد از آنكه يك دور عضويت اين ش��ورا را 
عه��ده دار بودند موجب ناراحتي و نگراني دوس��تان 
انقلاب و خوشحالي عوامل ضدانقلاب گرديده است. 
آنچه تاكنون در توجيه اين اقدام نادرست صورت 
گرفته، خصوصا مطالبي كه از سوي دو نفر از اعضاي 
ش��وراي نگهبان در ش��بكه دوم س��يما گفته ش��د، 

بس��ياري از فضلاي حوزه و اس��اتيد حقوق كشور را 
متعجب و متاس��ف نمود! و ضربه شديدي بر اعتبار 

شوراي نگهبان وارد ساخت.«
س��خنگوي ش��وراي نگهبان ني��ز در واكنش به 
پيش��نهاد مجيد انص��اري مبني بر مناظ��ره با يكي 
از اعضاي ش��وراي نگهبان پيرامون موضوع س��پنتا 
نيكنام، اظهار كرد: اين موضوع قابل مناظره نيست؛ 
چون نظرات ش��وراي نگهبان فقهي و حقوقي است 
كه اعلام مي ش��ود. عباسعلي كدخدايي در گفت وگو 
با ايسنا، افزود: »اين مساله مانند اين است كه اعلام 
كنيم با مجلس بنش��ينيم و مناظره كنيم. اين گونه 
م��وارد مناظره پذير نيس��ت؛ زيرا نظر كارشناس��ي و 

فقهي و حقوقي است.«
درحالي كه روزهاي گذشته بسياري از چهره هاي 
سياس��ي نس��بت به لغو عضويت اين عضو زرتشتي 
شوراي ش��هر يزد واكنش نشان دادند؛ اين در حالي 
است كه فقهاي شوراي نگهبان همچنان بر اين حكم 
تاكيد دارند. عزت الله ضرغامي رييس س��ابق سازمان 
صدا و س��يما با انتش��ار تصويري از سپنتا نيكنام در 
مخالفت ب��ا لغو عضويت وي از ش��وراي ش��هر يزد 
نوش��ت: »ضرورت احترام به اف��كار عمومي به ويژه 
مردم متعهد يزد )مس��لمان و زرتشتي( كه براساس 
نظام��ات قانوني و اعلامي قبلي به آقاي س��پنتا راي 
داده اند. بهترين دليل در تاييد عضويت آقاي نيكنام 

در شوراي شهر يزد است.« 
در عين ح��ال مجلس دلايل رد عضو زرتش��تي 
شوراي ش��هر يزد را قانوني و منطقي نمي داند. علي 
مطهري نايب دوم رياست مجلس در نامه يي كه آن را 
روزنامه اعتماد منتشر كرد خطاب به ۲ عضو شوراي 
نگهبان گفت »به س��خن امام خمين��ي)ره( در مهر 
١3٥٨ استناد كرده ايد كه فرموده اند اعضاي شوراها 

بايد مسلم باشند.
اگ��ر كلام امام را در ظرف زمان خودش ملاحظه 
كنيم به نظر مي رس��د ك��ه نگراني ايش��ان از ورود 
كمونيس��ت ها و منافقي��ن در ش��وراها بوده اس��ت 
همچن��ان كه اين افراد و گروه ه��ا در آن زمان روي 
تشكيل سريع شوراها تاكيد داشتند. به نظر مي رسد 
كه حضور يك ش��هروند زرتش��تي در ش��ورايي كه 

اكثريت قوي مس��لمان دارد، آن هم شوراي شهر كه 
وظيف��ه اش صرف��ا ايجاد نظم و انضب��اط و زيبايي و 
رعايت اصول شهرسازي و تصويب بودجه شهرداري 
آن ش��هر اس��ت و نه تصميم گيري درباره مس��ير و 
سرنوش��ت امت اس��لام، مصداق قاعده نفي س��بيل 
نيس��ت.« وي ادامه داد: »گفته ايد اگر كانديداتوري 
اي��ن افراد آزاد باش��د ممكن اس��ت در ش��هري كه 
اكثريت مس��لمان دارد اينها در شوراي شهر اكثريت 
پيدا كنند؛ مطلبي كه احتمال تحقق آن صفر است. 

قوانيني كه سال هاس��ت در حال اجراست و قبلا نيز 
به تاييد ش��وراي نگهبان رسيده است، ناگهان اعلام 
مي ش��ود كه اعتب��ار ندارند. در اين ص��ورت فعالان 
اقتص��ادي و فرهنگي كه كار خ��ود را با اين قوانين 
تنظيم كرده اند چگون��ه به فعاليت خود ادامه دهند. 
آيا اين نوع رفتار ريس��ك س��رمايه گذاري داخلي و 
خارجي را بالا نمي برد؟ طبق اين رويه، هر روز صبح 
كه از خواب بيدار مي ش��ويم بايد ببينيم چه قوانيني 

از طرف شوراي نگهبان مردود اعلام شده است.«

 Sun. October  29. 2017  956   يك شنبه         7  آبان 1396     9  صفر 1439  شماره 
siasi@taadolnewspaper.ir  66420769 

ايران2

 بازگشايي مرز خس�روي منتظر تصميم عراق 
است؛ايسنا| دبير ستاد مركزي اربعين حسيني با بيان 
اينكه تمام زيرساخت ها و امنيت مرز خسروي از طرف 
ايران تامين ش��ده اس��ت، گفت: هر زمان دولت عراق 
آمادگي خود را اعلام كند، مرز خس��روي باز مي ش��ود. 
مجيد آقابابايي اظهار كرد: يك شنبه جلسه يي در بغداد 
درباره بازگشايي مرز خسروي برگزار مي شود و هر زمان 
كه دولت عراق اعلام آمادگي كند، مرز براي تردد زائران 
باز مي شود. وي در پايان با اشاره به اينكه تا جمعه، يك 
ميليون و 3۲۰هزار ويزا براي زائران صادر ش��ده است، 
خاطرنشان كرد: تردد زائران در مرزهاي مهران، چزابه و 

شلمچه بدون هيچ مشكلي درحال انجام است. 
 پي�ام فرمان�ده كل س�پاه ب�ه فرمان�ده ارتش 
؛تسنينم| فرمانده كل سپاه پاسداران گفت: بي ترديد 
وحدت برادرانه اركان ارتش و س��پاه تركيب مرصوصي 

براي شكست دشمنان اسلام و نظام به شمار مي رود. 
سرلش��كر پاسدار محمدعلي جعفري در پيامي خطاب 
به امير سرلشكر سيدعبدالرحيم موسوي، فرمانده كل 
ارت��ش با اظهار خرس��ندي از كيفيت برگ��زاري آيين 
افس��ري  دانش��گاه هاي  دانش��جويان  دانش آموختگي 
ارتش در محضر فرماندهي معظم كل قوا و س��تايش از 
رويش هاي ارزشي آن سازمان تاكيد كرد:»ضمن اعلام 
آمادگي همه  جانبه سپاه براي همكاري همدلانه و شانه 
به شانه سپاه با ارتش در تمامي عرصه ها و نيز ستايش 
از اين رويش هاي ارزشي، توفيق جناب عالي را در تحقق 
اوامر فرمانده معظم كل قوا )مدظله العالي( از س��احت 

ربوبي خواستارم.«
 نقويان مش�اور فرهنگي س�تاد مبارزه با مواد 
مخدر ش�د؛برنا| عبدالرضا رحماني فضلي وزير كشور 
و دبيركل س��تاد مبارزه با مواد مخدر با صدور حكمي 
حجت الاس��لام ناصر نقويان را به س��مت مش��اور امور 
فرهنگي و توس��عه مش��اركت هاي مردمي اين س��تاد 

منصوب كرد. 
 ايران، تنها راهمان براي تامين دارو و غذاست؛ 
ايلنا|تمي��م بن حمد آل ثاني امي��ر قطر ضمن رد اتهام 
ائتلاف چهارگانه عليه اين كش��ور مبني بر حمايت آن 
از تروريس��م متذكر ش��د، پس از محاصره قطر، ايران 
تنه��ا راهمان ب��راي تامين دارو و غذا بوده اس��ت. وي 
در گفت وگو با ش��بكه تلويزيوني »س��ي بي اس« امريكا 
از سياس��ت هاي ائتلاف چهارگانه )عربستان س��عودي، 
ام��ارات، بحرين و مصر( عليه دوحه انتقاد كرد و گفت: 
»آنه��ا نقض حاكمي��ت قطر را ه��دف ق��رار داده اند... 
حاكميت قطر خط قرمز ماست؛ لذا ما اجازه مداخله در 

امور كشورمان را نمي دهيم.« 
 اروپ�ا تلاش ه�ا براي حف�ظ برجام را ش�دت 
بخشد؛ايرنا| شوراي روابط خارجي اروپا در گزارشي 
ضمن هش��دار درباره پيامدهاي مخدوش شدن توافق 
هس��ته يي اي��ران و ١+٥ از جمله تش��ديد تنش هاي 
منطقه ي��ي و لطمه وارد ش��دن به نظام منع اش��اعه 
هس��ته يي تاكيد كرد كه اتحاديه اروپا و كش��ورهاي 
اروپاي��ي بايد تلاش ه��اي خود را ب��راي حفظ برجام 
تش��ديد كنند. در بخش��ي از اين گزارش آمده است: 
شكاف و اختلاف بين اروپا و امريكا درباره ايران تعميق 
خواهد ش��د. لفاظي هاي شديد و اقدامات اخير دولت 
دونال��د ترامپ )رييس جمهوري امري��كا( حاكي از آن 
اس��ت كه راهبرد امريكا منحصرا ب��ر منزوي كردن و 
مهار ايران متمركز اس��ت. اما پيامدهاي اين سياست 
امري��كا از خس��ارت وارد كردن به نظام منع اش��اعه 
هس��ته يي كه اروپا به ايجاد آن كمك كرده است نيز 

فراتر خواهد رفت. 

روي موج خبر

چهرهها

ارتقاي  ش��وراي  دبي��ر 
عموم��ي،  آگاهي ه��اي 
افكارسنجي  اطلاع رساني و 
و  اجتماع��ي  معاون��ت 
پيش��گيري از وق��وع جرم 
تغيي��ر  از  قضايي��ه،  ق��وه 
قضايي  رويك��رد دس��تگاه 
رس��يدگي  فرآيند  درمورد 
به پرونده هاي مطبوعاتي در آينده يي نزديك خبر داد. 

مهدي افتخاري در گفت وگو با ايس��نا، اظهار كرد: 
براي برون رفت از اين فرآيند نامطلوب فعلي و همچنين 
براي جلوگي��ري از برخي سوءاس��تفاده هاي احتمالي 
جريان هايي كه تلاش دارند دستگاه قضايي را در تقابل 
با رس��انه ها نش��ان دهند، با رايزني و مكاتبه با وزارت 
فرهنگ و ارش��اد اس��لامي در ص��ورت موافقت نهايي 
ريي��س محترم قوه قضاييه، در آينده نزديك ش��وراي 
حل اختلاف ويژه اصحاب رس��انه راه اندازي مي ش��ود. 
 دبير ش��وراي اطلاع رس��اني قوه قضاييه با بيان اينكه 
س��از و كار رس��يدگي ب��ه پرونده ه��اي مطبوعاتي در 
ش��وراي حل اختلاف ب��ه زودي اطلاع رس��اني خواهد 
ش��د، خاطرنش��ان كرد: هدف از اين اقدام، عدم ورود 
پرونده هاي مطبوعاتي به دستگاه قضايي تا حد امكان 
اس��ت و پس از راه اندازي اين شعبه تخصصي، فقط در 
صورتي پرونده هاي مطبوعاتي در دادسرا و دادگاه طرح 
خواهد ش��د كه صلح و سازش در اين شعبه به نتيجه 

نرسد. 

جامع��ه  س��خنگوي 
روحانيت با تاكيد بر اينكه 
عمل  مس��تقل  روحان��ي 
مي كند و تحت تاثير هيچ 
جناحي نيست، تاكيد كرد: 
روحاني، روحاني است. به 
نظر مي آيد با اين شفافيت 
و صراحت نمي توان گفت 
كه ايش��ان از مجموعه اصولگراي��ان خروج يا عدول 
كرده اس��ت، بلكه آنچ��ه الان مي توانيم، بگوييم اين 
اس��ت كه رفت��اري كه بعد از انتخاب��ات از خود بروز 
داد حاك��ي از آن اس��ت ك��ه مواضعش ب��ه مواضع 
رهبري بس��يار نزديك شده و اصولگرايان هم همين 
را مي خواهن��د. به گ��زارش ايلنا، آي��ت الله غلامرضا 
مصباحي مقدم در پاس��خ به س��والي مبني بر اينكه 
قاليب��اف بعد از انتخابات مطرح كرد، قبول نداش��ته 
كه بايد از انتخابات كناره گيري كند و او را مجبور به 
اين كار كردند؟ گف��ت: به صورت اجمالي خبر دارم 
كه وقتي نظرس��نجي ها حكايت از رش��د آراي آقاي 
رييسي و افت راي آقاي قاليباف داشت، در روزهاي 
آخ��ر جمع بندي مجموعه اين ب��ود كه اگر اين دو با 
ه��م در صحنه بمانند، هيچ يك راي نمي آورند و اگر 
قاليب��اف بماند آراي وي پايين تر از رييس��ي خواهد 
بود، اما اگر رييس��ي بماند آراي قاليباف به سبد راي 
رييس��ي وارد خواهد ش��د، بنابراين به ايشان توصيه 

شد، كناره گيري كند. 

سخنگوي هيات رييسه 
مجلس خب��رگان رهبري با 
اشاره به تش��كيل كارگروه 
دبيرخان��ه  در  انديش��ه ورز 
مجل��س خب��رگان رهبري 
گف��ت: خروج��ي و نتيجه 
مباح��ث و نظ��رات مطرح 
ش��ده در اي��ن كارگ��روه از 
طريق رييس مجلس خب��رگان به مقام معظم رهبري 
ارائه مي شود. به گزارش ايلنا، حجت الاسلام سيد احمد 
خاتمي طي س��خناني در نشس��ت خبري در دبيرخانه 
مجل��س خبرگان رهبري با اش��اره ب��ه بيانات چندي 
پيش مقام معظ��م رهبري در دي��دار اعضاي خبرگان 
اظهار داش��ت: بيانات معظم له حقيقت��ا حاوي مطالب 
و نكات بس��يار مهمي ب��ود كه توجه و اهتم��ام به آن 
مربوط به اس��اس انقلاب مي ش��ود. وي ابراز داشت: در 
واقع هدف نيز اين است كه اين كارگروه با مدد گرفتن 
از كارگروه ه��اي ويژه كه در عرصه مس��ائل اقتصادي، 
سياس��ي و فرهنگي كار كرده، حرف براي گفتن داشته 
باشد و البته با استفاده از كارگروه هاي ورزيده كه اعضاي 
مجلس خبرگان رهبري نيز مي توانند در هر يك از اين 
كارگروه ه��ا نقش آفرين باش��ند به انجام رس��الت خود 
بپردازد، با اين توضيح كه الزاما نياز نيست كه كارگروه ها 
از اعضاي مجلس خبرگان رهبري باشند. احمد خاتمي 
افزود: به همين منظور يك كارگروه در دبيرخانه شكل 

گرفت كه در حقيقت كار ستادي انجام مي دهد.

شعب ويژه حل اختلاف اصحاب رسانه 
ايجاد مي شود

مواضع روحاني به رهبري نزديك تر 
شده است

 تشكيل كارگروه انديشه ورز
در مجلس خبرگان

 رهبر معظم انقلاب در پيامي 
درگذشت همشيره آيت الله 

سبحاني را تسليت گفتند
حض��رت آيت الله خامن��ه اي در پيامي درگذش��ت 
همشيره مكرمه آيت الله آقاي حاج شيخ جعفر سبحاني 

را تسليت گفتند.
به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني دفت��ر مقام معظم 
رهبري، متن پيام رهبر معظم انقلاب اس��لامي به اين 

شرح است: 
»بسم الله الرّحمن الرّحيم

آيت الله آقاي حاج شيخ جعفر سبحاني دامت بركاته
حض��رت  ب��ه  را  مكرّم��ه  همش��يره  درگذش��ت 
مستطاب عالي و ديگر بازماندگان تسليت عرض مي كنم 
و دوام صح��ت و عافي��ت جنابعالي و رحمت و مغفرت 

الهي را از خداوند متعال مسألت مي نمايم. 
والسلام عليكم و رحمه الله
سيدعلي خامنه اي
6 آبان ماه/ 96
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3 كلان
 3بانك و 2صندوق 
متولي وام اشتغال

قائم مقام صندوق توسعه ملي با بيان اينكه در چهار ماهه 
امس��ال حدود 4.5ميليارد دلار به صندوق واريز شده است، 
از جزئيات پرداخت منابع صندوق به اشتغال روستايي خبر 
داد.  عليرضا صالح در گفت وگو با فارس با اشاره به پرداخت 
1.5ميلي��ارد دلاري صن��دوق توس��عه ملي براي اش��تغال 
روس��تايي اظهار كرد: معادل ريالي اين منابع حدود 5 هزار 
ميليارد تومان است از طريق 3 بانك؛ پست بانك، كشاورزي 
و صنع��ت، معدن و تجارت و دو صن��دوق؛ كارآفريني اميد 

و حمايت از كشاورزي در اختيار متقاضيان قرار مي گيرد. 
قائم مق��ام صندوق توس��عه مل��ي با بي��ان اينكه هنوز 
دس��تورالعمل اجرا مصوب نش��ده اس��ت، گف��ت: كار اين 
آيين نام��ه در كميس��يون هاي دولت تمام ش��ده و به نظر 
مي رسد ظرف هفته  جاري در دولت تصويب شود و پس از 
آن سازمان برنامه و بودجه سپرده گذاري صندوق در بانك ها 
را اعلام خواهد كرد.  وي تاكيد كرد: قرار اس��ت به صورت 
مرحله يي منابع در اختيار بانك ها و صندوق ها قرار گيرد و 
آنها نيز معادل اين رقم را براي پرداخت تسهيلات بياورند. 

وي شيوه نظارت بر حسن انجام را برعهده سازمان برنامه 
و بودجه دانس��ت و يادآور شد: به دولت پيشنهاد كرديم به 
ه��ر ميزان كه بانك ه��اي در پرداخت تس��هيلات از منابع 
صندوق تعلل كنند بايد مطابق سود سپرده مصوب شوراي 
پول و اعتبار س��ود به صندوق پرداخت كنند تا انگيزه براي 
نگهداشتن پول را نداشته باشند.  صالح افزود: براي نظارت 
بيشتر س��امانه يي ايجاد خواهد شد كه چقدر وام پرداخت 
شد، ثبت ش��ود و مبناي انحراف منابع باشد.  به گفته اين 
مقام مسوول، بررسي طرح توجيهي اشتغال و وثايق با بانك 
است و پس از 7 سال بانك بايد پول صندوق را بازگردانند.  
صالح در مورد تضامين طرح اشتغال بيان كرد: قطعا سهل تر 
از ش��يوه رايج وام ها پيش بيني ش��ده اما در هر صورت بايد 
به گونه يي باشد كه تس��هيلات بازگردد.  قائم مقام صندوق 
توسعه ملي در مورد ورودي صندوق گفت: در 4 ماهه امسال 

حدود 4 تا 4.5ميليارد دلار به صندوق واريز شده است. 

 اعلام آمار قطعي 
تجارت خارجي

گمرك ايران از اعلام آمار قطعي و كارشناس��ي شده 
تجارت خارجي كش��ور در سال ۹5 خبر داد.  به گزارش 
مهر، گم��رك ايران از اع��لام آمار قطعي و كارشناس��ي 
ش��ده تجارت خارجي كشور در سال ۹5 خبر داد. بر اين 
اس��اس آمارهاي تجارت خارجي كش��ور به طور معمول 
به صورت كارشناس��ي نش��ده و غيرقطعي استخراج و به 
صورت روزانه، ماهانه و سالانه اعلام مي شود و نهايتا پس 
از بررس��ي و تطبيق دقيق داده ه��اي آماري و همچنين 
مص��ارف ارزي كش��ور، داده ه��ا و اطلاع��ات در فرصت 
مناسب كارشناسي شده و آمار كارشناسي و قطعي اعلام 
و اطلاعات آن در س��ايت گمرك ايران جهت بهره برداري 
بارگذاري مي شود.  هم اكنون آمار قطعي تجارت خارجي 
كش��ور به تفكيك جزئيات كامل كالاها در سايت گمرك 

ايران در دسترس است. 

اخبار كلان

كارشناسان در گفت وگو با »تعادل« قانون منع به كارگيري بازنشستگان را بررسي مي كنند

ساختارهاي مقاوم در برابر جوان سازي مديران
 گروه اقتصاد كلان| الهام آبايي|

 يك وج��ه پروپاگانداي روحان��ي در دوازدهمين دور 
انتخابات رياست جمهوري شعار جوان سازي كابينه بود. اين 
هدف گذاري گرچه در ابتدا جالب توجه به نظر مي رسيد، اما 
درنهايت كابينه دوازدهم هم مغلوب وزراي باتجربه تر شد 
تا ميانگين سني وزرا اختلاف چنداني با دولت قبل نداشته 
باشد. ميانگين س��ني كابينه دوازدهم كه آذري جهرمي را 
به عن��وان جوان ترين وزير با خود به همراه داش��ت در برابر 
كابينه يازدهم كه علي  طيب ني��ا جوان ترين وزير آن بود، 

تنها يك سال جوان تر شده بود. 
در اين ميان نكته متناق��ض در رويكرد دولت روحاني 
مبن��ي بر جوان س��ازي كابين��ه، نقض قان��ون ممنوعيت 
به كارگيري بازنشستگان بود كه به واسطه تفاسير متفاوت 
دولت از اين قانون ناشي شده بود. تعابير متفاوت دولت از 
اين قانون، قانونگذار را بر آن داش��ت تا طرح استفس��اريه 
تبصره يك م��اده واح��ده قانون ممنوعي��ت به كارگيري 
بازنشس��تگان را به تصويب برس��اند. بر اين اساس، ديگر 
دولت مجاز نيست بازنشس��تگان را به كارگيري كند مگر 
اينكه فرد بازنشس��ته در جايگاه »مقامات« منصوب شود. 
گرچه در برداش��ت ابتدايي از اين مس��اله مي توان گفت، 
قانون ممنوعيت به كارگيري بازنشستگان مي تواند عرصه 
را ب��راي ورود مديران جوان تر فراهم كند، در اين خصوص 
مهدي مرتضوي عضو هيات علمي دانشگاه تربيت مدرس، 
بر اين باور است كه اين قانون در عمل تاثير خاصي نخواهد 
داشت، چراكه در حال حاضر سازوكار چرخش مديران در 
سيس��تم اداري كش��ور وجود ندارد. همچنين محمدرضا 
مالكي معاون دفتر مطالعات اجتماعي مركز پژوهش هاي 
مجلس بر اين باور اس��ت كه ساختارهاي كشور به گونه يي 
نبوده كه مديران شايسته تربيت كند و در چنين ساختاري 
حتي اگر مديران جوان به كار گرفته شوند هم جز تحميل 
هزينه بر سيستم ثمري نخواهد داشت. او البته گريزي هم 
ب��ه دولت هاي نهم و دهم مي زند و از احمدي نژاد به عنوان 
فردي كه به مديران جوان ميدان داد، ياد مي كند. به گفته 
مالكي، بايد اين 8 س��ال موردمطالعه و پژوهش قرار گيرد 
تا مشخص شود دستاورد به كارگيري مديران جوان در اين 

بازه زماني چه بوده است. 

 پيدا و پنهان منع به كارگيري بازنشسته ها
قانون ممنوعيت به كارگيري بازنشس��تگان در س��ال 
13۹5 به تصويب رس��يد و به موجب آن عنوان ش��د كه 
از اين پس دستگاه هاي اجرايي نمي توانند بازنشستگان را 
به كارگيري كنند. البته تا پيش از اين قانون، دستگاه هاي 
اجرايي در دو قالب مي توانستند بازنشستگان را به كارگيري 
كنند؛ نخست به موجب قانون تنظيم بخشي از مقررات مالي 

دولت بود كه در اين زمينه حكمي وجود داشت و ديگري 
قانون استخدامي كشوري. با وجود اينكه در اين دو قانون 
هم ممنوعيت به كارگيري بازنشستگان پيش بيني شده بود 
اما تبصره يي مبني بر اين امر وجود داشت كه دستگاه هاي 
اجرايي مي توانند با مجوز هيات وزيران بازنشستگان صاحب 
صلاحي��ت را به كار گيرند و بدين ترتيب مي توان گفت كه 
پيش از اين، ام��كان به كارگيري بازنشس��تگان به صورت 

تمام وقت وجود داشت. 
در كن��ار اين موضوع، ماده ۹5 قانون مديريت خدمات 
كش��وري هم به اين موضوع اش��اره كرده بود كه مي توان 
از بازنشستگان متخصص داراي حداقل مدرك كارشناسي 
ارشد در مشاغل مشاوره يي بهره برد. البته اين امر منوط به 
اين شرط بود كه به كارگيري اين افراد از يك سوم شاغلان 
بيشتر نباش��د و حقوق آنها هم از يك سوم شاغلان تجاوز 
نكن��د. اين حكم در كنار احكام قبلي به دس��تگاه ها اجازه 
مي داد كه بدون نياز به مجوز هيات وزيران بازنشس��تگان 
را ب��ه كار بگيرن��د.  در س��ال 13۹5 در قان��ون ممنوعيت 
به كارگيري بازنشس��تگان عنوان شد كه به كارگيري تمام 
بازنشستگان در همه دس��تگاه هاي ارجاعي ممنوع است. 
بدين ترتيب تمام ظرفيت هاي قانوني كه در س��ال 13۹5 
وجود داش��ت و دس��تگاه ها به موجب آن بازنشستگان را 
به كار گرفته بودند، لغو ش��د و پس از آن قانون ممنوعيت 
به كارگيري بازنشس��تگان جاري ش��د. اما در تبصره يك 
اين قانون هم عنوان ش��د كه مقامات، خانواده هاي ش��هدا 
و فرزن��دان ايثارگران، كاركنان وزارت اطلاعات و نيروهاي 
مس��لح و همچنين دارندگان اجازات خاص از شمول اين 
قانون مس��تثني هس��تند. در تبصره دوم اين قانون هم به 
نوعي ماده ۹5 قانون مديريت خدمات كشوري تكرار شد. 
در اين ميان با وج��ود اينكه قانون ممنوعيت به كارگيري 
بازنشستگان به تصويب رسيد، براساس تبصره هاي يك و 

دو اين قانون گروهي دوباره مستثني شدند. 

 شفاف سازي هاي قانونگذار
ام��ا باتوجه ب��ه برداش��ت هاي متفاوتي ك��ه از قانون 
ممنوعيت به كارگيري بازنشستگان به ويژه درمورد مقامات 
و نيروهاي مس��لح و وزارت اطلاعات ص��ورت گرفته بود، 
قانونگذار طرح استفساريه را در دستور كار قرار داد. مساله 
از آنجا ش��روع ش��د كه دولت از قانون من��ع به كارگيري 
بازنشس��تگان دو تفسير متفاوت از واژه »مقامات« داشت؛ 
نخست اينكه مي توان افرادي كه در گذشته صاحب مقامي 
بودن��د با وجود بازنشس��تگي منصوب ك��رد و ديگر اينكه 
افرادي كه بازنشسته شده اند را مي توان در جايگاه مقامات 
منصوب كرد. دولت در مصوبه شوراي توسعه مديريت هر 
دو برداشت را براي مقامات اجرايي قانوني تلقي كرده بود. 

اما قانونگ��ذار در نهايت صراحتا مش��خص كرد كه دولت 
مي تواند برخ��ي افراد بازنشس��ته را در جايگاه »مقامات« 
منصوب كند. اين امر دس��ت دولت را باز مي گذارد كه اگر 
نيروي متخصصي در اختيار دارد كه بازنشس��ته ش��ده اما 
همچنان به خدمات او ني��از دارد، مي تواند او را در جايگاه 
مقامات منصوب كند. با اين تفس��ير كه اخيرا به تصويب 
رس��يد، جلوي به كارگيري بازنشس��تگان ج��ز در جايگاه 

مقامات گرفته خواهد شد. 

 سازوكار چرخش مديران وجود ندارد
در حال��ي كه يك��ي از اهداف ممنوعي��ت به كارگيري 
بازنشس��ته ها، جوان سازي مديران عنوان مي شود بايد ديد 
دستاورد اين قانون در عمل همسو با جوان  كردن مديريت 
در كش��ور هس��ت يا خير. در اين زمينه مهدي مرتضوي 
عضو هيات علمي دانشگاه تربيت مدرس بر اين باور است 
ك��ه اجراي اين قانون در عمل هي��چ تاثيري بر اين ماجرا 
ندارد، چراكه س��ازوكار چرخش مديران در سيستم اداري 
كش��ور ايجاد نشده است.  اين استاد دانشگاه به جنبه هاي 
مثبت و منفي اين قانون پرداخته و مي گويد: »در حالي كه 
منع به كارگيري بازنشستگان ممكن است شانس استخدام 
نيروه��اي جوان را افزايش دهد ام��ا زمينه را براي محروم 

شدن از تجربه بازنشسته ها فراهم مي كند.«
مرتض��وي بر اين باور اس��ت كه باي��د از طريق ارتقاي 
ش��غلي و ترفيع مديران، زمينه ب��راي جايگزيني مديران 
فراهم شود.  وي با بيان اينكه اقدامات اوليه در اين زمينه 
به حداقل يك سال زمان نياز دارد، تشريح كرد: »اين اقدام 
را نمي ت��وان در بازه زماني خاصي محدود كرد؛ چراكه اين 
رويكرد بايد به صورت جاري ادامه داش��ته باشد. اما به طور 
كلي س��ازمان اداري و اس��تخدامي ب��راي اين منظور بايد 
تقويت شود و اقداماتي مس��تمر در جهت اصلاح ساختار 

ترفيع شغلي و سيستم اداري صورت گيرد.«

 منع بازنشستگان از زاويه اي ديگر
ام��ا مالك��ي از زاويه يي ديگر به ماج��را نگاه مي كند و 
مي گويد: »س��ن اميد به زندگي در دنيا افزايش پيدا كرده 
اس��ت. اين در حالي اس��ت كه افراد هنوز براساس قوانين 
گذشته بازنشسته مي ش��وند. افراد در شرايطي بازنشسته 
مي ش��وند كه هنوز به سن بازنشس��تگي نرسيده  و تازه به 
سلاح دانش و تجربه مسلح  شده اند.« معاون دفتر مطالعات 
اجتماع��ي مركز پژوهش ها مي افزايد: »مس��اله مهم ديگر 
اين اس��ت كه بايد بررس��ي ش��ود از طريق اين قوانين و 
ممنوعيت ها چند نفر از سطوح مديريتي خارج مي شوند. 
بنابراي��ن در اين خص��وص نمي توان بدون دسترس��ي به 
آم��ار و اطلاعات دقيق اظهارنظر كرد. بايد آمار و اطلاعات 

پست هاي مديريتي كشور در دسترس باشد و در كنار آن، 
نسبت بازنشستگاني كه در مقاطع مديريتي نشانده شده اند، 
محاسبه شود. آمار و ارقام سازمان اداري و استخدامي نشان 
مي دهد اين گروه شامل تعداد اندكي است. اغلب دستگاه ها 
تمايل��ي به به كارگيري بازنشس��تگان ندارند. بنابراين بايد 
در درجه نخس��ت به آمار و ارقام دسترس��ي داشته باشيم 
ت��ا بتوانيم قضاوت كني��م قانون ممنوعي��ت به كارگيري 
بازنشس��تگان تا چه حد مي تواند در چرخ��ش مديران و 

به كارگيري مديران جوان موثر واقع شود.«

 مدير جوان شايسته نداريم
نكته مهمي كه ش��ايد در ميانه بحث مورد غفلت واقع 
ش��ود اين است كه آيا س��اختارهاي اداري و استخدامي با 
به كارگيري مديران همخوان��ي دارد يا خير. در اين زمينه 
مالك��ي ب��ا بيان اينك��ه س��اختارها در اين زمينه بس��يار 
تاثيرگذارند، مي افزايد: »بايد در درجه نخس��ت اين سوال 
را مطرح كنيم كه آيا مدير جوان تربيت كرده ايم؟ آيا مركز 
آموزش مديريت دولتي در سازمان اداري و استخدامي كه 
وظيفه تربيت مديران و كارشناس��ان را دارد، توانسته كار 
خود را به درس��تي انجام دهد؟ متاسفانه نه نظام آموزشي 
كشور توانسته مديران شايسته تربيت كند، نه دستگاه هاي 
اجرايي فضا را براي جوانان فراهم كرده و نه نظام آموزشي 

دس��تگاه هاي اجرايي طي سال هاي اخير برنامه يي در اين 
زمينه داشته اند.« وي مي افزايد: »ساختارهاي ما ناكارآمد 
بوده و مديران كارآمد جوان تربيت نكرده اس��ت. در عين 
حال، ارزش ش��غلي و ارتقاي مسير شغلي در دستگاه هاي 
اجرايي كشور معنا و مفهومي ندارد. بنابراين، بايد ساختار را 
به گونه يي طراحي كنيم كه سيستم قادر به تربيت مديران 
شايس��ته باشد تا اين افراد بتوانند در جايگاه مديريت قرار 
گيرند.« به گفته مالكي، اگر صرفا به واسطه جوان بودن و 
نه شايستگي، فردي را به سمت مديريتي منصوب كنيم، 
هزينه هاي متعددي را به سيس��تم تحميل خواهيم كرد. 
احمدي نژاد در دو دوره رياس��ت جمهوري خود به مديران 
جوان ميدان داد. بايد اين بازه زماني را بررسي كنيم كه آيا 
توانس��ته ايم به اهدافي كه دنبال آن بوديم، دسترسي پيدا 
كنيم يا اينكه وضعيت بدتر شد. مديران جوان بايد سال ها 
در كنار مديران باتجربه كار كنند تا تخصص كسب كنند و 

بتوانند جايگزين مديران ديگر شوند. 
آمارها نشان مي دهد ميانگين سني وزرا در طول دوره 
پس از انقلاب اس��لامي رو به افزايش رفته اس��ت. اگر اين 
مس��اله را بتوانيم به همه س��طوح مديريتي تعميم دهيم، 
بايد اندكي تامل كنيم كه چرا ساختارها در حدود 40 سال 
اخير بستر را براي تربيت و به كارگيري مديران جوان فراهم 

نكرده است. 
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اخبار

امكان سنجي فراگيري ارزهاي رمزنگاري شده و جايگزيني بيت كوين به جاي پول

بيت كوين ابزاري براي سفته بازي نه براي حفظ ارزش
گروه بانك و بيمه   احسان شمشيري  

اينك��ه روزي پول ه��اي الكترونيك��ي جايگزي��ن 
پول هاي كاغذي شوند مساله يي است كه بارها مورد 
بحث قرارگرفته اس��ت. برخي بر اين باور هستند كه 
قابليت هاي سيستم پول هاي كاغذي بيش از پول هاي 
الكترونيك و بيت كوين اس��ت و برخي با اين ديدگاه 

مخالف اند. 
به گ��زارش »تع��ادل«، به ط��ور خلاص��ه درباره 
بيت كوي��ن و ارزهاي رمزنگاري ش��ده بايد گفت كه 
بيت كوين ارزي ديجيتال است كه سر و صداي زيادي 
به راه انداخته و به يكي از داغ ترين مباحث كنوني در 
ميان بسياري از افراد از جمله شركت هاي كامپيوتري، 
بانك��داران و اقتصاددانان، س��رمايه داران و همچنين 
بس��ياري از مردم جهان تبديل شده است. بيت كوين 
در كنار ديگر ارزهاي ديجيتالي قابليت ايجاد تغييران 
بني��ادي در اقتصاد جهان��ي را دارد و مي تواند آينده 
اقتصادي بشر را كاملا متحول و از نو پايه گذاري كند. 
Cryptocu r  ررزه��اي رمزپايه، ارز ديجيتال يا

rency )كريپتوكارنس��ي(، ن��وع جدي��دي از پول 
هستند كه تحت كنترل هيچ نهاد يا دولتي نيستند.

در حال حاضر ش��ناخته شده ترين ارز ديجيتال، 
كريپتوكارنس��ي بيت كوي��ن اس��ت ك��ه ب��ه عنوان 
قديمي ترين كريپتوكارنس��ي حدود ۹ س��ال پيش 
در دس��ترس عموم ق��رار گرفت. اگر دوس��ت داريد 
بدانيد كه واقعا خريد يك كريپتوكارنس��ي مي تواند 
يك س��رمايه گذاري خوب و س��ودآور باشد، به شما 
پيش��نهاد مي كني��م تاريخچه قيم��ت بيت كوين از 
ابتدا تاكنون را موردبررس��ي قرار بدهيد.  قيمت هر 
بيت كوين در ابتداي عرضه آن حتي به يك دلار هم 
 نمي رس��يد؛ اما حالا هر بيت كوين قيمتي بيش��تر از

۳ ش��مش ۱ اونس طلا )واحد جهاني مبادلات( دارد 
و طبق نظر كارشناس��ان روند رو به رشد قيمت اين 
كريپتوكارنس��ي و ديگر ارزه��اي ديجيتال همچنان 

افزايشي باقي خواهد ماند. 
 ،moneydebate كارشناس��ان و تحليلگ��ران
production peer و س��ي بي اس در اي��ن رابطه 

نظ��رات مواف��ق و مخالف��ي دارن��د پاتري��ك كوردا 
اقتصاددان معروف بيت كوين را جايگزين مناس��بي 
براي پ��ول نمي داند وي معتقد اس��ت: بيت كوين ها 
بخش زي��ادي از ويژگي ه��اي پول ه��اي كاغذي را 
دارند ولي نمي توان آنها را جايگزين مناس��بي براي 
سيس��تم پولي كنوني دنيا دانست زيرا ارزش گذاري 

آن به سادگي انجام نمي شود.
 مث��لا نمي ت��وان پيش بين��ي ك��رد ب��ا افزايش 
يك درص��دي ارزش دلار ي��ا كاه��ش يك درص��دي 
ارزش يورو، ارزش هر بيت كوين در بازار چه تغييري 
مي كن��د. به همين دليل اين واح��د پولي نمي تواند 

كاربردي وسيع و جهاني داشته باشد.
م��ا نمي دانيم با افزايش ارزش دلار و يورو، ارزش 
هر بيت كوين افزايش پيدا مي كند يا كاهش مي يابد 
و اين مساله باعث شده است نتوان در مورد استفاده 
از آن به درستي تصميم گيري كرد. به نظر من از آنجا 
كه ارزش بيت كوين به ارزش هيچ واحد پولي ديگر و 
هيچ بازار فلزي ديگري وابسته نيست نمي توان آن را 
جايگزيني براي پول هاي كاغذي دانست. بيت كوين 
در ش��رايط فعل��ي در برخ��ي از معاملات اس��تفاده 
مي ش��ود و حتي امكان افزايش ارزش آن هم وجود 
دارد ولي اينكه در آينده ما شاهد تبديل شدن آن به 
واحد پول اصلي مورد استفاده در جهان باشيم، بسيار 
دور از انتظار است زيرا ويژگي هاي مناسب براي اين 

تغيير در آن وجود ندارد. 

 ترديد در جايگزيني به خاطر نحوه ارزش گذاري
كانراد گراف ديگر اقتصاددان مشهورمعتقد است: 
به نظر من بيت كوين امكان جايگزين پول ش��دن را 
دارد زي��را مانن��د پول امكان پس انداز ش��دن دارد و 
مي توان آن را در معاملات اس��تفاده كرد. بيت كوين 
بيشترين سهم از نيازهايي را كه بشر با پول برطرف 
مي كند تامين مي كند، بيت كوين را مي توان پس انداز 
كرد و مي توان حس��اب هايي با پول هاي الكترونيكي 

در بانك ها افتتاح كرد.
از طرف ديگر در س��ال هاي اخي��ر تكنولوژي در 

بخش هاي زيادي از زندگي انس��ان وارد ش��ده است 
و انتظار اينكه در دنياي پول هم وارد ش��ود نادرست 
نيس��ت. تنها مس��اله يي كه باعث مي ش��ود در مورد 
ام��كان اين جايگزيني ترديد داش��ته باش��يم نحوه 
ارزش گ��ذاري آن اس��ت. در س��ال هاي اخير ارزش 
بيت كوين را حجم مبادلات آن تعيين كرده و افزايش 
و كاه��ش ارزش دلار و يورو و ديگر واحدهاي پولي 
نمي تواند تاثي��ر معناداري در تغيي��ر ارزش ارزهاي 

رمزنگاري شده داشته باشد.
البته اگر بتواني��م بيت كوين را واحد پول جهاني 
در نظ��ر بگيري��م و ديگر ني��ازي به مقايس��ه آن با 
واحدهاي پولي كاغذي وجود نداش��ته باشد، مساله 
حل مي شود. به نظر من مي توان در آينده بيت كوين 
را ب��ه عنوان يك جايگزين بالق��وه براي بازار پول در 
نظر گرف��ت ولي اين اتف��اق در كوتاه مدت نمي افتد 
زيرا بايد سيس��تم هاي مالي دنيا اصلاح شود. اصلاح 
سيس��تم هاي پولي هم فرآيند دشواري است و نياز 
به توافق تمامي كش��ورهاي دني��ا و همراهي آنها با 

يكديگر دارد. «

 بيت كوين مي تواند جايگزين پول شود
وان پيترس��ون تحليل گر بانك saxo ضمن ابراز 
اين نكته كه بيت كوين مي تواند جايگزين پول ش��ود 
اظهار داشت: بازار بيت كوين ها بازار بسيار جواني است 
و در سال هاي آتي، پيشرفت هاي زيادي در اين بازار 

حاصل خواهد شد.
ب��راي اينكه اين بازار رش��د كن��د بايد روش هاي 
ساده تري براي خريد و استفاده از پول هاي ديجيتالي 
ايجاد ش��ود، از اين واحد پولي ب��راي انتقال وجه در 
خريدهاي بزرگ استفاده شود و درنهايت شهروندان 
كش��ورهايي كه وضعيت بحران��ي اقتصادي را تجربه 
مي كنند، اين امكان را داش��ته باش��ند ت��ا با تبديل 
پول هاي خود به بيت كوين از سرمايه هايشان محافظت 
كنند. در اين شرايط است كه بازار بيت كوين مي تواند 
ق��درت رقابت با ب��ازار پول هاي كاغذي را به دس��ت 
آورد. بارها گفته ش��ده اس��ت كه يكي از موانع مهم و 

بزرگ براي اس��تفاده زياد از بيت كوين ها، نوسان زياد 
ارزش آن اس��ت؛ اما بايد ديد اين نوس��ان در مقايسه 
با چه چيزي بيان مي ش��ود. اگر شما شهروند ونزوئلا 
يا زيمبابوه باش��يد نوس��ان ارزش بيت كوين برايتان 
بسيار كم اس��ت و ترجيح مي دهيد دارايي هاي خود 
را به بيت كوين تبديل كنيد تا پول كش��ور زيمبابوه 
و ونزوئلا. از طرف ديگر در سال هاي بحران اقتصادي 
و سياس��ي هم مي توان از اين بازار استفاده كرد. مثلا 
در س��ال هاي جنگ در عراق يا در سال هاي اخير در 
س��وريه ارزش پول اين دو كش��ور كاهش زيادي پيدا 
كرد و در اين وضعيت استفاده از بيت كوين براي مردم 

مطلوبيت زيادي داشت. 
به هرح��ال از نظ��ر من بيت كوي��ن توانايي اين را 
دارد كه جايگزين پول كاغذي ش��ود، به خصوص كه 
پيشرفت هاي تكنولوژيكي باعث شده است تا دنياي 
ديجيتال بر بخش بزرگي از زندگي ما احاطه داش��ته 
باشد و دليلي براي ناتواني پول ديجيتالي در احاطه بر 

بازار و اقتصاد دنيا وجود ندارد. 

 امكان تعويض پول كاغذي با
پول هاي الكترونيكي وجود ندارد

جرمي كوهن پژوهش��گر در موسس��ه پيترسون 
مي گوي��د: نمي ت��وان انتظار داش��ت بيت كوين جاي 
پول كاغذي را بگيرد زي��را بيت كوين ها ارزش ثابتي 

ندارن��د و ارزش آنها با ارزش ديگ��ر واحدهاي پولي 
مورداستفاده در دنيا يا حتي طلا به عنوان منبع حفظ 
ارزش قابل مقايس��ه نيست. اين عدم ثبات و غيرقابل 
مقايسه بودن ارزش بيت كوين مي تواند در ميان مدت 
و بلندمدت به اقتصاد ضربه بزند. ارزش بيت كوين ها 
متغير اس��ت و ما شاهد اين مساله هستيم كه هرروز 
بيش از روز قبل اين نوس��ان در بازار ايجاد مي ش��ود. 
درواقع بيت كوين را مي توان ابزاري براي س��فته بازي 

در بازار دانست نه وسيله يي براي حفظ ارزش. 
يك دليل ديگر براي اينكه امكان تعويض پول هاي 
كاغذي با پول هاي الكترونيكي وجود ندارد، اين است كه 
عرضه بيت كوين ها محدود است. مثلا در سال ۲۰۱۲، 
 ۱6.۳ ميلي��ون بيت كوين در بازار وجود داش��ته و تا
 ۱۰ سال آينده حداكثر شمار بيت كوين ها در بازار به

۱۷ ميليون عدد مي رسد.
به همين دليل اس��ت كه مي توان انتظار افزايش 
ارزش بيت كوي��ن را داش��ت زيرا اي��ن واحد پولي در 
دنيا از محبوبيت بيش��تري برخوردار خواهد شد ولي 
كمبود عرضه آن زمينه را براي افزايش قيمت فراهم 
خواه��د كرد. به نظر من دليل اينكه امكان جايگزين 
ش��دن بيت كوين ها وجود ندارد اين است كه طراحي 
و س��اختار ايجاد اين بيت كوين ها براي تبديل ش��دن 
به يك واحد پولي كه روزانه اس��تفاده شود، مناسب 

نيست؛ بنابراين اين تغيير كاربري بسيار بعيد است. 

 بانك  شهر پشتيبان
قابل اعتماد براي شهرداري ها

رييس شوراي اس��لامي شهر قم با تاكيد بر لزوم 
تعامل گسترده ميان بانك شهر و شهرداري ها گفت: 
اي��ن بانك، پش��تيبان و حام��ي قابل اعتم��اد براي 

شهرداري هاي كشور است. 
ب��ه گزارش مرك��ز ارتباط��ات و رواب��ط عمومي 
بانك ش��هر، عبدالله جلالي با بيان اين مطلب افزود: 
اقدام��ات حمايت��ي اين بان��ك از پروژه هاي عمراني 
و فرهنگ��ي ش��هرها، منش��أ خدمات قاب��ل قبولي 
براي ش��هروندان اس��ت. وي تصريح ك��رد: خدمات 
پيشخوان هاي شهرنت بانك شهر بسيار ارزنده است و 
رضايت ش��هروندان و استقبال گسترده از آن نشانگر 

جلب اعتماد عمومي به اين ايده خلاقانه است. 
رييس ش��وراي اس��لامي ش��هر قم با بيان اينكه 
توانمندي هاي بانك ش��هر در ح��وزه مكانيزه كردن 
خدمات ناوگان حمل و نقل عمومي قم مورد بررسي 
قرار گرفته است، خاطرنشان كرد: قطعا از ظرفيت ها 
و حمايت هاي بانك ش��هر در خط ۲مترو و منوريل 
قم استفاده خواهد ش��د.جلالي در ادامه خاطرنشان 
كرد: بانك شهر در اين مدت، نقش مهمي در تكميل 
و اجراي پروژه هاي شهري داشته است و بسياري از 
پروژه هاي نيمه تمام با حمايت اين بانك به سرانجام 

رسيده است.

حمايت بيمه از حادثه ديدگان 
زلزله خراسان 

در پ��ي زلزل��ه ۵.۷ريش��تري در حوال��ي ش��هر 
پيش قلعه استان خراسان ش��مالي كه منجر به فوت 
و نقص عضو تعدادي از هموطنانمان و خس��ارت به 
اموال آنان شد با پيگيري هاي اداره كل نظارت فني 
بيمه مركزي، ش��ركت هاي بيمه با پرداخت س��ريع 

خسارت از آنها حمايت كردند. 
به گزارش اداره كل روابط عمومي و امور بين الملل 
بيمه مركزي، تاكنون حدود ۸.۹۷۱ فقره خس��ارت 
در رش��ته هاي بيمه اموال )آتش سوزي و مهندسي( 
به ۱۸ ش��ركت بيمه ايران، آس��يا، البرز، دانا، معلم، 
نوي��ن،  رازي، دي، س��ينا،  كارآفري��ن،  پارس��يان، 
پاس��ارگاد، كوثر، ميهن، ما، آرمان، س��رمد و تجارت 
نو اعلام ش��ده كه از اين تعداد تاكنون ۷.6۳۱مورد 
خسارت مجموعا به ۱۱۹.4۸4.۱۰۷.4۸4مبلغ ريال 

در وجه ذي نفعان حادثه پرداخت شده است.
بر اس��اس اين گزارش، حسب اعلام شركت هاي 
بيمه حدود ۱.۲6۹ فقره پرونده خس��ارت در دست 
بررس��ي و رس��يدگي بوده، 64 فقره پرونده به دليل 
كمت��ر بودن مبلغ خس��ارت وارده از مبلغ فرانش��يز 
من��درج در بيمه نام��ه يا ع��دم اخذ پوش��ش زلزله 
غيرقابل پرداخت اعلام و ۷ فقره پرونده خس��ارت به 
دليل انصراف بيمه گذار از دريافت خس��ارت مختومه 

شده است. 

 نظارت موثر بيمه ها
بر وضعيت دفاتر نمايندگي

براي نظارت موثر و كارآمد بر فعاليت نمايندگان 
بيم��ه، كارشناس��ان بيم��ه مرك��زي از ۵۰۰دفت��ر 

نمايندگي شركت هاي بيمه  بازديد كردند. 
به گ��زارش اداره كل روابط عمومي بيمه مركزي، 
حبي��ب ميرزايي مع��اون نظ��ارت در اين خصوص 
گف��ت: حس��ب بررس��ي هاي ميدان��ي و بازرس��ي 
كارشناس��ان بيم��ه مرك��زي از بال��غ بر۵۰۰دفت��ر 
نمايندگي ش��ركت هاي بيمه بازديد شد. بسياري از 
دفاتر نمايندگان فاقد اس��تانداردهاي لازم در ش��أن 
ش��ركت بيمه ذي ربط بوده و موارد متعددي از عدم 
رعاي��ت مفاد آيين نامه تنظيم ام��ور نمايندگي بيمه 
)ش��ماره۷۵( و مق��ررات مربوطه در نح��وه فعاليت 

نمايندگان وجود دارد. 
وي اش��تراك دفاتر نمايندگي با س��اير مشاغل و 
فق��دان تابلو نمايندگي در مح��ل فعاليت، واگذاري 
اختي��ار نمايندگي به اش��خاص غير واجد ش��رايط، 
فعاليت نمايندگان حقوقي بدون دارا بودن مديرعامل 
و عضو هيات مديره بيمه يي واجد شرايط، نامشخص 
بودن محل فعاليت يا عدم فعاليت در آدرس رسمي 
اعلام ش��ده، عدم ثبت اطلاعات كاركنان و بازاريابان 
در س��امانه سنهاب، عدم تمديد پروانه نمايندگي در 
موعد مقرر، تاس��يس دفاتر فرعي غيرمجاز توس��ط 
برخي نمايندگان بيمه، اس��تفاده از رمز عبور برخي 
نمايندگان ساير شركت هاي بيمه، فعاليت در خارج 
از كش��ور يا قلمرو مجاز ب��دون اخذ مجوزهاي لازم، 
واگ��ذاري كد ص��دور نماينده به برخ��ي كارگزاران 
بيم��ه، اعط��اي كد ص��دور فرعي ب��دون ضابطه به 
برخي نمايندگان بيمه توس��ط برخي ش��ركت هاي 
بيم��ه، پرداخت هزين��ه خ��ارج از آيين نامه كارمزد 
توسط برخي شركت هاي بيمه در قالب قراردادهاي 
برون س��پاري و ايج��اد امكان ص��دور بيمه نامه براي 
برخي نمايندگان تعليق ش��ده توس��ط شركت بيمه 

را از مهم ترين تخلفات اعلام كرد.
ميرزاي��ي با اش��اره ب��ه ع��دم نظ��ارت مطلوب 
ش��ركت هاي بيمه بر فعاليت نمايندگان خود گفت: 
ب��ا عنايت به مفاد م��اده ۲۵ آيين نام��ه تنظيم امور 
نمايندگي بيمه )شماره ۷۵( مبني بر اينكه »شركت 
بيم��ه مس��وول اح��راز و انطب��اق ش��رايط فعاليت 

نمايندگان خود با مقررات اين آيين نامه است«.
بايد تدبيري انديش��يده شود كه شركت بيمه به 
صورت مستمر بر نحوه فعاليت نمايندگان و استمرار 
تطاب��ق فعاليت آنها ب��ا آيين نامه هاي مربوط نظارت 
موثر داشته و بازديدهاي ميداني از دفاتر نمايندگان 
را به نحو مقتضي انجام داده و در س��وابق هريك از 

نمايندگان درج شود.
همچنين ضروري اس��ت، برنامه ريزي لازم براي 
برگ��زاري دوره هاي آموزش��ي  مس��تمر و كارآموزي 
ب��راي نماين��دگان ذي رب��ط جهت تبيي��ن مقررات 

مربوطه حين خدمت پيش بيني شود.
معاون نظارت بيمه مركزي در پايان خاطرنش��ان 
كرد: بازرس��ان بيمه مرك��زي در بازديدهاي نظارتي 
از ش��ركت هاي بيم��ه، نح��وه اعم��ال نظ��ارت ب��ر 
نماين��دگان ذي ربط و كيفي��ت و كميت بازديدهاي 
ميداني را مورد بررس��ي و پايش ق��رار داده و انجام 
بازديدهاي نظارتي و ارائه گزارش هاي مربوطه يكي 
از ش��اخص هاي مدنظر بيمه مركزي براي موافقت با 
تعداد جذب نماينده جديد توسط شركت هاي بيمه 

خواهد بود. 

در گفت وگو با رحيم بهمني زنگنه كارآفرين و عضو انجمن فروشندگان طلاوجواهر ايران مطرح شد

سكوت در مورد چالش هاي صنعت طلا وجواهر جايز نيست 
توقف تداوم بيكاري 10هزار نفر در هزار واحد طلا و جواهر، نيازمند پيگيري مشكلات و ارائه راهكار است

گروه بانك و بيمه  
رحيم بهمني زنگنه كه ب�ه عنوان كارآفرين 
مل�ي 24س�ال س�ابقه كاري در صنع�ت طلا و 
جواهر داش�ته و به قول خودش بيش از 3قرن 
و 7 نس�ل تجرب�ه خانوادگ�ي در صنعت طلا و 
جواهر دارد، معتقد اس�ت كه چالش هاي صنف 
طلا و جواهر، نقره و سنگ هاي قيمتي در ايران 
به حدي گس�ترش يافته كه نيازمند رسيدگي 
ف�وري اس�ت و در ش�رايط كنون�ي ب�ه دليل 
مش�كلات متعدد، ديگر سكوت جايز نيست و 
اعض�اي صنف بايد با انتخ�اب افراد متخصص، 
ج�وان و صاح�ب فك�ر و دعوت از اس�تادان و 
هنرمندان صاحبنام كش�ور براي اين چالش ها 
چاره انديش�ي كنند و ش�اهد حضور و فعاليت 
اف�رادي توانمن�د در اتحادي�ه ب�راي پيگيري 

مسائل و مشكلات خود باشند. 
زنگنه در گفت وگو با »تعادل« و در پاس�خ به 
پرسش هاي خبرنگار ما نكاتي را يادآور شد كه 
توجه به آنها براي رونق فعالان اين صنف و تداوم 
فعاليت آنها و جلوگي�ري از تعطيلي واحدهاي 
صنفي ضروري است. وي معتقد است كه علاوه 
ب�ر بهبود فضاي كس�ب وكار، اعضاي اتحاديه و 
هيات مدي�ره بايد معضلات بي�كاري، ماليات بر 
ارزش اف�زوده، قاچاق، هزينه ها، فناوري، تراش 
سنگ هاي قيمتي، بيمه و تسهيلات ارزان قيمت 
را در دوره جديد پيگيري كنند تا شاهد بهبود 

وضعيت صنعت در تهران و كل كشور باشيم.
   

شما طي 7 سال گذشته، بارها در رسانه هاي 
مختل�ف از راديو ت�ا خبرگزاري ه�اي مختلف 
پيش بيني كرده بوديد ك�ه با تداوم اين روند و 
موضوعاتي مانن�د ناهماهنگي ماليات بر ارزش 
افزوده با فعاليت صنف طلا و جواهر و هزينه ها 
و مشكلاتي كه اين صنف دارد، به ناچار تعدادي 
از واحدهاي صنفي تعطيل خواهند شد. چرا با 
وج�ود تعطيلي بي�ش از 30 درص�د واحدهاي 
صنف�ي ط�لا وجواه�ر در تهران يعن�ي حدود 
1000واحد صنفي، راه�كاري براي مقابله با اين 
چالش ها در دستور كار قرار نگرفته است به نظر 
ش�ما مشكل كجاست؟ آيا علت اين چالش ها و 
مشكلات و راهكار آنها مشخص نيست يا اينكه 

اعضاي صنف پيگير اين مسائل نيستند؟
ب��ه نظر من اگرچه اعضاي اتحاديه و هيات مديره 
ب��ا نيت خير و خدمت در حال فعاليت هس��تند، اما 
ب��ه دليل عدم اس��تفاده از تخص��ص و توانايي افراد 
صاحب دانش، نبود انتق��ال فناوري و دانش فني به 
داخل كش��ور، عدم استفاده از ماشين آلات روز براي 
تراش س��نگ هاي معدني، عدم تناس��ب هزينه ها و 
مالي��ات بر ارزش افزوده با ن��وع فعاليت صنعت طلا 
و جواهر و... ش��اهد تداوم مش��كلاتي هستيم كه در 
عمل باعث شده بسياري از واحدهاي صنفي توانايي 
پرداخت ماليات و هزينه ها را نداشته باشند يا با رونق 
و كس��ب وكار مناسب مواجه نش��وند و در نتيجه به 
دنبال تعطيلي واحد صنفي، باطل شدن جواز كسب 
و تغيير ش��غل و... رفته اند. به عب��ارت ديگر اعضاي 
هيات مدي��ره، ويژگي ه��اي لازم ب��راي پيگيري اين 

مسائل را نداشته اند 
نتيجه چنين روندي باعث شده كه حدود ۱۰۰۰ 
واحد صنفي طلا و جواهر و سنگ هاي قيمتي تعطيل 
ش��ود و با اين اتفاق، حدود ۱۰هزار نفر فعال در اين 
واحدها بيكار شده اند يا به كار ديگري مشغول شده اند 

و طبق اعلام رييس اتحادي��ه، تعداد قابل توجهي از 
جوازهاي كسب و واحدهاي صنفي تعطيل شده اند. 

هيات مديره و اعضاي اتحاديه بايد داراي چه 
ويژگي هايي باشند كه اين چالش ها و مشكلات 
را پيگي�ري كنند و مان�ع از تعطيلي واحدهاي 
صنفي ش�وند؟ هماهنگي اعض�اي هيات مديره 

صنف شما چگونه است؟
اعض��اي هيات مدي��ره اتحاديه نباي��د از جايگاه و 
موقعيت ش��غلي خود بترس��ند بلكه بايد كارها را با 
س��رعت لازم در حداقل زمان، صرف انرژي و هزينه 
كم انجام دهند. بايد از كارشناس��ان خبره اس��تفاده 
كنند. وقتي وارد س��تاد و اتحاديه مي ش��وند، منافع 
شخصي را كنار گذاشته و به حفظ جايگاه خود توجه 
نكنند بلكه بايد منافع صنف و همكاران خود را مورد 

توجه قرار دهند. 
يكي از بزرگ ترين مش��كلات اين صنف، هم س��و 
نبودن و هماهنگ نبودن ۷عضو هيات مديره اس��ت. 
انعطاف پذي��ري و جوانگراي��ي نداش��ته اند و از فكر و 
تخص��ص ديگران اس��تفاده نكرده اند. باي��د علاوه بر 

كارشناسان خبره از استادان صاحبنام بهره ببرند. 
عدم شفافيت مشكل ديگري است كه در اتحاديه 
و زيرمجموعه هاي آن مش��اهده مي شود در حالي كه 
بايد در اعلام مواضع شفاف و هماهنگ عمل كنند تا 

چالش ها و راهكارها به خوبي بيان و پيگيري شود. 
به عنوان مثال براي مقابله با كالاهاي قاچاق تدبير 
لازم نداشته ايم. در حالي كه ايران بيش از ۲۲۰ نمونه 
س��نگ هاي معدني، زينتي و ارزشمند جهان را دارد 
اما در اس��تان خراسان كه مهد فيروزه و عقيق است، 
شاهد حضور انواع س��نگ ها و فيروزه چيني در بازار 
رضاي مشهد هستيم و اين موضوع نشانه آن است كه 
نه تنها با واردات بي رويه و قاچاق مقابله نش��ده بلكه 
براي تقويت س��نگ هاي معدني و تراش س��نگ هاي 
معدني، واردات ماش��ين آلات، ارائه طرح ها و الگوها و 

نفوذ در بازارها برنامه ريزي نشده است. 
اتحاديه بايد فضاي جديد كسب وكار ايجاد كند. 
با برگزاري نمايش��گاه هاي داخلي و خارجي، ارتباط 
با كش��ورها، انتقال دانش فني، علم و فناوري جديد، 

طرح ها و... بايد زمينه س��از ارائه بهترين محصولات و 
هنر ايراني در بازار ايران و منطقه باشيم. 

يك�ي از چالش هايي كه اعضاي صنف مطرح 
مي كنن�د، نب�ود س�رمايه گذاري و تس�هيلات 
ارزان قيمت در اين صنعت اس�ت در اين زمينه 

چه راهكاري مي تواند، مورد توجه باشد؟
در حال حاضر در راستاي اجراي سياست اقتصاد 
مقاومتي و طرح هاي حمايتي، دولت و بانك ها برنامه 
تزريق حدود ۲۰تريليون تومان تسهيلات ارزان قيمت 
با نرخ 4 تا ۸ درصد را جهت حمايت از توليد داخلي 
مطرح كرده اند كه بايد از اين فرصت ها به نحو مطلوب 
اس��تفاده شود و كارآفرينان و فعالان صنعتي تشويق 
ش��وند تا طرح ها و محصولات و ماشين آلات جديد، 
كاه��ش هزينه ه��ا، نف��وذ در بازار و كس��ب رضايت 

مشتريان را شاهد باشيم. 
هيات مديره بايد از اين طرح ملي اس��تفاده كند. 
زي��را از آنجا كه اتحاديه ط��لا و جواهر تهران الگوي 
اي��ن صنعت در كش��ور اس��ت، اين ط��رح مي تواند 
موجب تحول در كل صنعت ش��ود و جايگاه ايران را 
از كشورهاي رقيب بالاتر ببرد و حتي تايلند و تركيه 

را پشت سر بگذارد. 
 بر اين اساس بايد با بانك ها و بيمه ها مذاكره كنند 
و مش��كلات كمبود نقدينگي و سرمايه گذاري، بيمه 

اعضا و... را حل كنند. 
شما براي 7 دوره كارآفرين ملي در دولت هاي 
هاشمي، خاتمي، احمدي نژاد و روحاني بوده ايد 
و اخي�را به عنوان مدير برتر، جهادگر اقتصادي 
و س�ردار اقتصادي معرفي شده ايد. به نظر شما 
نحوه نگاه مدي�ران به صنعت و هنر ايراني بايد 
ش�امل چه نكات اساسي باش�د كه كارآفرين و 
فعال صنعتي با تشويق و حمايت مواجه شود و 
احساس كند كه فضاي كسب وكار بهتر مي شود 

و از او حمايت خواهد شد؟
در همين صنعت طلا و جواهر بايد توجه داش��ت 
كه فع��الان اين صنف، هنر خود را به كار گرفته اند و 
از يك فلز زرد يا س��فيد و سنگ هاي مختلف معدني 
و زينتي، هنر خلق كرده اند و زيباترين زينت ها را به 

م��ردم ايران تقديم مي كنند ل��ذا بايد از حمايت هاي 
وي��ژه ازجمله تس��هيلات ارزان قيم��ت و حمايت از 

صنايع دستي، هنر ايراني و... نيز برخوردار باشند. 
ب��ر اين اس��اس باي��د اقداماتي مانن��د نظارت بر 
اس��تاندارد عيار محصولات توس��ط اتحاديه و س��اير 
نهادهاي نظارتي به  ش��دت تقويت ش��ود تا از اعتبار 
و ارزش هاي اين صنف حفاظت شود زيرا شرايط يك 
بازار سالم و رقابتي و شفاف از كسبه و فعالان اين بازار 

دفاع خواهد كرد. 
صنف طلا و جواهر بايد تريبون، رسانه، روزنامه و 
تحليل هاي خاص و كارشناس��ان خود را داشته باشد 
تا مس��ائل به موقع به مردم و مسوولان اطلاع رساني 
ش��ود. بايد حرف درست و مناس��ب خود را به موقع 
بزند و اعلام كند كه چ��ه چالش هايي دارد و چگونه 
بايد برطرف شود اما اگر عده يي سكوت كنند و روند 
همي��ن گونه ادامه يابد، طبيعي اس��ت كه نتيجه يي 

حاصل نمي شود. 
مسوولان اتحاديه ازجمله آقاي كشتي آراي 
بارها در تلويزيون، راديو و رس�انه هاي مختلف 
حاضر ش�ده و تقريبا هر روز گزارش�ي از بازار 
ارائه مي دهد به نظر شما چرا اعضاي اتحاديه در 
اين دوره نكاتي كه مورد نظر شماست را مطرح 
نكرده ان�د؟ وقتي 1000واحد ب�ه دليل هزينه ها، 
نبود درآمد و مشكلات موجود تعطيل شده اند، 

چطور به اين مسائل پرداخته نشده است؟
اين س��وال را بايد از خود ايش��ان و ساير اعضاي 

هيات مديره سوال كنيد... 
اما اعض�اي صنف در دوره قبل�ي به اعضاي 
فعل�ي راي داده اند. عل�ت راي فعالان صنف به 
اين اعضا چيست و چرا انتخاب شده اند؟ يعني 
اعضاي صنف ب�راي پيگيري مطالب�ات خود با 
نامزده�اي هيات مديره و اعض�اي هيات مديره 
صحب�ت نكرده ان�د و مطالبات خ�ود را مطرح 

نكرده اند؟
اعض��اي هيات مدي��ره فعلي قول ه��ا و وعده هاي 
مختلف��ي را در مقطع انتخابات 4س��ال پيش مطرح 
كرده ان��د و به ايش��ان راي داديم و خ��ود من هم به 

آقاي كش��تي آراي و تعدادي ديگ��ر راي دادم. اما در 
عم��ل هيچ گونه عملكرد مثبت و در حد مورد انتظار 
م��ا حاصل نش��د. به خص��وص در زمين��ه ماليات بر 
ارزش افزوده كه تناس��ب با صن��ف ما ندارد هيچ گونه 

مذاكره و پيگيري موثر انجام نشده است. 
توجه داش��ته باش��يد كه در صنف طلا و جواهر، 
طلا ماده اوليه اس��ت و ارزش افزوده صنف ما همان 
كارمزد يا كاري اس��ت كه روي طلا انجام مي ش��ود. 
بر اين اساس اگر قرار اس��ت كه ماليات ارزش افزوده 
دريافت شود بايد از نرخ كارمزد و سود كار طلاساز و 

طلافروش بايد دريافت شود نه از خود قيمت طلا... 
به عب��ارت ديگر، وقت��ي كارمزد اي��ن صنف زير 
۳درصد اس��ت يعني بايد ماليات بر ارزش افزوده بايد 
مشمول كارمزد و سود شود نه قيمت طلا... درحالي 
كه الان از هر گرم طلا كه مثلا ۱۲۵هزار تومان قيمت 
دارد معادل ۹درصد يعن��ي ۱۲هزار تومان ماليات بر 
ارزش افزوده گرفته مي ش��ود و همين موضوع باعث 
شده كه رونق كافي در بازار نداشته باشيم و مشتري 
و تقاضا كمتر ش��ده و مشتري و فروشنده و طلاساز 

رضايت ندارند. 
در مقطع اجراي ماليات بر ارزش افزوده، بسياري 
از صنوف مراجعه كردند، وضعيت خود و پايه مالياتي 
را تغيير دادند. زيرا اجراي اين طرح اساس��ا آزمايشي 
بوده و با هدف اصلاح نرخ ها آزمايشي اجرا شده است. 
اما صنف طلا از ابتدا با پايه مالياتي بالا و كارشناسي 
نامناسب مواجه بوده و اتحاديه براي اصلاح آن كاري 
نكرده اس��ت. اتحاديه بايد كارشناسي مي كرد تا اين 

طرح درست اجرا شود. 
طلا س��رمايه اس��ت نه كالاي نهايي و ماليات بر 
ارزش افزوده تنها از كالا و خدمات نهايي بايد دريافت 

شود و از اجرت محصول طلا بايد دريافت شود. 
در بحث تراش سنگ هاي قيمتي نيز اقدامات لازم 
انجام نش��ده اس��ت. با وجود اينكه بيش از ۱۷درصد 
معادن دنيا در ايران اس��ت و تنه��ا ۲ در هزار معادن 
ايران فعال اس��ت كه با ۱۵درص��د ظرفيت خود كار 
مي كنن��د اما خبري از واردات فن��اوري، دانش فني، 
ماش��ين آلات و حماي��ت از كارآفرين��ان و طرح هاي 
بزرگ ايجاد ش��غل براي جوانان و تراش س��نگ هاي 

قيمتي نداريم. 
ش�ما اعلام كرديد كه معض�لات صنف بايد 
با ش�جاعت مطرح ش�ود و نبايد ترسيد و بايد 
معضلات را در اين شرايط مطرح كرد و سكوت 
جايز نيست. اما آيا تغيير نگاه اتحاديه و مديران 
و اعضاي هيات مديره كافي است يا اينكه تغيير 
فضاي كس�ب وكار هم براي رفع اين مشكلات 

لازم است؟
اولا افراد بايد از خدا بترسند دوما نيت من و افراد 
ديگر خدمت به صنف و همكاران است تا در مجموع 
مش��كلات هنر و صنعت ايران مورد توجه باشد. البته 
فضاي كس��ب وكار نيز مهم است اما اعضاي اتحاديه 
و هيات مدي��ره بايد مس��ائل را مطرح كنند، برخي از 
اين نكات كه گفته مي ش��ود بخ��ش قابل توجهي را 
مي توانس��ت حل كند. در كنار آن بايد توجه داش��ته 
باش��يم كه مس��وولان كش��ور ازجمله مق��ام معظم 
رهب��ري نيز اعلام كرده اند كه دوران نفت فروش��ي و 
خام فروش��ي بايد به دوران فن��اوري و ارزش افزوده 
و بهره وري تغيير كند بايد از معادن كش��ور استفاده 
بيشتري كنيم و با تراش سنگ ها، صنايع معدني و... 
صنايع ديگر را جايگزين نفت كنيم. متاسفانه متولي 
خوبي در اين زمينه نداريم و اتحاديه طلا و جواهر در 

اين زمينه ها فعاليت نكرده است.  
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5 بورس و فرابورس
چشم انداز بورس در كوتاه مدت 

ميان مدت و بلندمدت
با بررس��ي رفتار ب��ورس تهران 
حركت در سيكل هاي رونق و ركود 
متوالي را مي توان مش��اهده كرد. بر 
اي��ن اس��اس ويژگ��ي دوران رونق، 
رشد نس��بتا سريع قيمت ها در يك 
دوره كوتاه و خصيصه دوران ركود، 
افت فرسايش��ي و كند ارزش سهام 
اس��ت. دوران رون��ق عموما افزايش 
برق آساي قيمت هاي سهام در چند 
ماه را موجب مي ش��ود و دوره هاي 

ركود نيز افت كش��دار نرخ س��هام در مقياس سالانه را موجب 
مي شود. با توجه به عوامل مختلف رونق و ركود بازار همچنين 
بازار س��رمايه ايران كه بسيار ناش��ي از رفتار سرمايه گذاران و 
تورش هاي رفتاري اس��ت، مي توان تا حدودي آينده اين بازار 
را پيش بيني كرد. اين درحالي است كه 5 عامل ازجمله تورم، 
نرخ سود بانكي، افزايش قيمت هاي جهاني كالاهاي پايه، نرخ 
رشد اقتصادي و نرخ ارز عمده ترين مولفه هاي اثر گذار بر رشد 
شاخص در آينده هستند.  در مورد تورم مي توان اين انتظار را 
داش��ت كه روند ثابت آن در زير نرخ 10درصد ادامه دار باشد و 
با توجه به دو عامل رش��د نقدينگي و نرخ ارز كاهش بيش از 
پيش را براي آن متصور نباشيم. به همين دليل حتي اگر رشد 
تورم را هم متصور نباشيم، اين عامل تاثير نزولي بر قيمت سهام 
در آينده نخواهد داش��ت.  با توجه به سياست اقتصادي بسيار 
صحيح دولت درخصوص كاهش نرخ س��ود بانكي و جلوگيري 
از تخلف بانك ها در اين زمينه همچنين ادامه دار بودن كاهش 
اين نرخ ك��ه از دو جنبه روي بازار س��رمايه اثر مثبت خواهد 
گذاش��ت، تغييرات اين عامل نيز تاثير مثبتي بر عملكرد بازار 

سرمايه خواهد داشت. 
همچني��ن نرخ كالاه��اي پايه در بازاره��اي جهاني نيز در 
وضعيت مناسبي قرار دارد و بعيد است مانند گذشته افت كند.  
بر اين اس��اس، پيش بيني ها در كوتاه مدت از رشد قيمت هاي 
فلزات اساسي و نفت حكايت دارند. از آنجا كه رشد اين قيمت ها 
نيز موجب تقويت بازار سهام خواهد شد اين عامل نيز افزايشي 
برآورد مي شود.  نهادهاي اصلي پيش بيني كننده رشد اقتصادي 
براي ايران نظير صندوق بين المللي پول، بانك جهاني و مركز 
پژوهش ه��اي مجلس، رش��د اقتصادي س��ال 96 را به ترتيب 
3/3درص��د، 4درصد و 3/7درصد پيش بيني كرده اند. از اين رو 
رشد اقتصادي ادامه دار در سال هاي اخير و چشم انداز ادامه دار 
بودن آن اين نويد را مي دهد كه اين عامل نيز تاثيرات مثبتي 

بر عملكرد شركت ها و متعاقبا روي بازار سرمايه داشته باشد. 
آينده بازار ارز را اگر افزايش��ي نبينيم مس��لما كاهشي نيز 
نخواهد بود و حتي بعضا انتظار اين است كه در آينده نزديك يا 
دولت نرخ ارز را افزايش دهد يا ترامپ دست به كار احمقانه يي 
بزن��د كه اث��رات آينده رفع تحريم ها را در مح��اق ببرد. با اين 
اوصاف نمي ت��وان انتظار كاهش معنادار قيمت دلار را تا پايان 
سال داشت. با توجه به اثر قيمت دلار در صنايع صادرات محور 
ما و وابستگي مستقيم بازار ارز و سهام در اين سال ها اين عامل 
نيز افزايشي پيش بيني مي شود.  در مجموع با عنايت به مطالب 
فوق مي توان انتظار روند افزايش��ي را از بازار سهام در ماه هاي 
پيش رو داشت. اما با توجه به عوامل سياسي خارجي و پايين 
بودن تحمل ريس��ك پذيري سرمايه گذاران داخلي انتظار رشد 
پر سرعت و چشمگيري را نداريم.  از طرفي ديگر گزارش هاي 
6 ماهه خوبي كه شركت هاي بورسي در روزهاي اخير منتشر 
كرده اند كه حتي نشان از رشد 35درصدي سود عملياتي برخي 
گروه ها نسبت به دوره مشابه پارسال دارد، نشان از توانايي رشد 
قيمتي سهام شركت هاي بورسي دارد. اين تحولات مثبت كه 
باعث رونق بازار سرمايه شده در كنار كاهش نرخ اوراق با درآمد 
ثابت نيز بر افزايش جذابيت شركت هاي بورس تاثيرگذار است.   
در كل مي توان بيان كرد در كوتاه و ميان مدت، بورس از روندي 
رو به رشد برخوردار مي شود كه البته شيب آن ملايم و معقول 
اس��ت؛ بنابراين نبايد انتظار رشد سريع و جهش چشمگير از 
بورس داشت.  به طور كلي با توجه به گزارش ها به نظر مي رسد، 
بورس تهران بتواند در بلندمدت در مسير مناسبي حركت كند. 
با اين حال موضوعي كه به وضوح مش��اهده مي شود اين است 
كه ش��دت اثر گذاري اين موارد در ش��رايط كنوني نس��بت به 
رونق هاي پرش��تابي كه نمونه هاي آن عنوان شد بسيار كمتر 
اس��ت و از اين رو احتمال تجربه يك دوره رونق پرشتاب بعيد 
به نظر مي رسد. در مجموع مي توان گفت بيشتر برآوردها نشان 
مي ده��د كه روند قيمت ها در بازار س��هام رو به بهبود حركت 
كند. البته با اصلاح نظام بانكي و كاهش نرخ سود در بانك ها و 
به تبع آن در ديگر بازارهاي كم ريسك تر مي توان رونق بورس را 

با شتاب بيشتري به نظاره نشست.

 معامله بيش از 44 هزار
و 600 ميليارد ريال اوراق بهادار
 گ�روه ب�ورس  در مهرماه س��ال ج��اري ارزش ب��ازار با

 69 ه��زار و 817 ميلي��ارد ري��ال رش��د براب��ر ب��ا 2درص��د 
و 393ه��زار  و  ميلي��ون   3 رق��م  از  و  ياف��ت   افزاي��ش 

 567 ميلي��ارد ري��ال ب��ه رق��م 3 ميلي��ون و 463ه��زار و 
383ميلي��ارد ريال��ي رس��يد. ب��ر اين اس��اس، ط��ي 20روز 
كاري مه��ر م��اه س��ال ج��اري ارزش معاملات در مقايس��ه 
از و  ياف��ت  كاه��ش  3درص��د  ش��هريور96،  پاي��ان   ب��ا 
و ه��زار   44 ب��ه  ري��ال  ميلي��ارد   874 و  ه��زار   45   

رس��يد. همچني��ن حج��م س��هام  ري��ال  ميلي��ارد   672 
ب��ه س��هم  ميلي��ون  و 979  ه��زار  از 16  ش��ده   معامل��ه 
 14 هزار و 885 ميليون س��هم معادل 12درصد كاهش يافت. 
براس��اس اين گزارش، از ابتداي سال تا پايان مهر ماه، متوسط 
روزانه حجم و ارزش معاملات بازار اول و دوم به ترتيب برابر با 
858 ميليون سهم و 1981ميليارد ريال بوده است. افزون بر اين، 
در مهر ماه سال جاري دفعات معاملات سهام برابر با 17درصد 
در مقايس��ه با پايان شهريور ماه 96 افزايش يافت و از يك هزار 
و 170 هزار دفعه به يك هزار و 369هزار دفعه بالغ شد. بر اين 
اس��اس، شاخص بورس در پايان مهر 96 در مقايسه با شهريور 
 96، به ميزان 648واحد برابر با 0 0.8درصد افزايش يافت و از 

85 هزار و 832 واحدي به 86 هزار و 480واحد رسيد. 
م��اه  مه��ر  پاي��ان  در  ب��ازار  ارزش  ديگ��ر،  س��ويي  در 
 در مقايس��ه ب��ا پاي��ان ش��هريور ب��ه مي��زان 69 ه��زار و

 817 ميلي��ارد ري��ال رش��د برابر ب��ا 2درص��د افزايش يافت 
 و از 3 ميلي��ون و 393 ه��زار و 567 ميلي��ارد ري��ال ب��ه

 3 ميليون و 463 هزار و 383 ميليارد ريال رسيد. 
براس��اس معام��لات نرم��ال، در اي��ن م��اه ارزش س��هام 
خري��داري ش��ده اش��خاص حقوق��ي در ح��دود 13ه��زار و 
725ميلي��ارد ري��ال و مع��ادل 45درص��د از كل خريد ه��ا 
 ب��ود، در حال��ي ك��ه ارزش س��هام فروخت��ه ش��ده آنه��ا

 12 ه��زار و 174 ميلي��ارد ريال و در ح��دود 40درصد از كل 
فروش ها بود. بر اين اس��اس، در اين ماه سرمايه گذاري خالص 

اشخاص حقوقي به ميزان يك هزار و 551 ميليارد ريال شد. 

يادداشت اقتصادي

كف بازار 

وزير امور اقتصادي و دارايي در ديدار با اركان بازار سرمايه تاكيد كرد

بانك ها دست از بنگاه داري بردارند

بورس در چند قدمي كانال ۸۷ هزار واحدي

گروه بورس 
روز شنبه رييس سازمان بورس و اوراق بهادار همراه با 
مديران اركان بازار سرمايه با مسعود كرباسيان، وزير امور 
اقتص��ادي و دارايي ديدار كردن��د و به ارائه گزارش هايي 
درخص��وص رون��د فعالي��ت ب��ازار س��رمايه و بورس ها 
پرداختن��د. وزي��ر امور اقتص��ادي و دارايي در نشس��ت 
صميمي با اركان بازار س��رمايه با بيان اينكه نگاه دولت 
به بازار س��هام ناگزير مثبت است، تصريح كرد: همه در 
دول��ت به وحدت نظر رس��يده اند كه روند بازار س��رمايه 
مثبت و ش��فاف اس��ت و معاملات ج��اري در آن هم به 
لحاظ فقهي هيچ گونه مش��كلي ندارد. مسعود كرباسيان 
گفت: در ش��رايطي هستيم كه نقش بازار سرمايه بسيار 
پراهميت است و هر زماني كه در كشور بحث از اقتصاد و 
سرمايه گذاري مي شود، تمام توجهات به سمت بازار پول 
و بانك هاست. وي تاكيد كرد: بايد به اين نكته توجه كرد 
كه بانك ها بيش از اين كش��ش و ت��وان كمك به توليد 
كش��ور را ندارند. از طرفي يك��ي از اصلي ترين اقداماتي 
كه بايد در بانك ها آغاز ش��ود، موضوع حذف بنگاه داري 
است كه در رابطه با اين موضوع نخستين تكليف دولت 
ب��ه وزارت اقتصاد نيز حذف بن��گاه داري در بانك ها بوده 
است. كرباس��يان در اين رابطه بر ضرورت خروج هر چه 
سريع تر بانك ها از بنگاه داري و بازگشت به مسووليت هاي 
اصلي خود تاكي��د كرد و گفت: ابلاغيه رييس جمهور به 
وزي��ر امور اقتصادي و دارايي اين اس��ت كه بانك ها را از 
حالت بنگاه داري خارج كنيم و لازمه اين فرآيند منطقي 
اين اس��ت كه بازار سرمايه يي كارآمد وجود داشته باشد 
ت��ا مردم به آن روي آورن��د. وزير امور اقتصادي و دارايي 
در ادامه گفت: براي اينكه بتوانيم بنگاه داري را به حداقل 
برسانيم بايد تمركزمان را بر بازار سرمايه معطوف كنيم. 
لذا در اين زمينه توقع داريم بازار سهام كمك هاي لازم را 
داشته باشد تا اين فرآيند به نحو احسن انجام شود. وي 
تاكيد كرد: طبق بند ب ماده 16 قانون رفع موانع توليد، 
بانك ها بايد تا خرداد 97 دس��ت از بن��گاه داري بردارند. 
وزي��ر امور اقتصادي و دارايي با بيان اينكه بازار س��رمايه 
منابع كش��ور را به س��مت مولد اقتصادي مي برد، افزود: 
توقع جدي من اين اس��ت كه بازار س��رمايه نقش اصلي 
را در تامين مالي پروژه ها و توسعه كشور به عهده داشته 
باشد. وي همچنين با اشاره به موضوع حاكميت شركتي 
اظهار داش��ت: يكي از اولويت هاي اصلي رييس جمهور، 
بحث حاكميت شركتي اس��ت و توقع من اين است كه 
بازار سرمايه اين موضوع را با جديت تا رسيدن به نتيجه 
دنب��ال كند. كرباس��يان تصريح ك��رد: اصلي ترين محل 
اجراي حاكميت ش��ركتي، شركت هاي بورسي هستند. 
وي در ادامه س��خنان خود از موافق��ت وزارت اقتصاد با 
عرض��ه نفت در بورس انرژي خبر داد و گفت: البته وزير 
نف��ت هم موافقت خ��ود با اين موض��وع را اعلام كرده و 
چارچوب ها نيز تعيين شده است و تنها برخي ابهامات در 
ش��يوه هاي اجرايي آن باقي مانده كه پس از نهايي شدن 
آن، اين اتفاق رخ خواهد داد. در پايان وزير امور اقتصادي 
و دارايي به تك نرخي شدن ارز اشاره كرد و گفت: دولت 
به دنبال تكانه هاي اقتصادي ناش��ي از قيمت ارز نيست 
بلكه مسووليت ما ثبات اقتصادي و تقويت پول ملي است. 

 اقدامات سازمان بورس
در مسير شفافيت و نقدشوندگي

ش��اپور محمدي رييس س��ازمان بورس و اوراق 
بهادار، در ديدار صميمانه مديران اركان بازار سرمايه 
ب��ا وزير امور اقتص��ادي و دارايي، زمينه فعاليت هاي 
اخير سازمان بورس و اوراق بهادار را برشمرد و گفت: 

طي مدت اخير توانستيم دستاوردهاي خوبي را براي 
بازار س��هام داشته باشيم. رييس س��ازمان بورس و 
اوراق بهادار عنوان كرد: دس��تورالعمل پذيرش اوراق 
بهادار در بورس تهران و فرابورس، دستورالعمل نحوه 
انجام معاملات و دستورالعمل افشاي اطلاعات اصلاح 
ش��ده و فرآيند اجرايي شدن آن آغاز شده است. در 
ادامه نيز اي��ن اميدواري وج��ود دارد در كوتاه ترين 
زمان ممكن دس��تورالعمل توقف و بازگشايي نمادها 
اصلاح شده و موضوع زمان توقف در محدوده زماني 
60 ت��ا 90دقيقه درم��ورد عموم نمادها اجرا ش��ود. 
سخنگوي سازمان بورس و اوراق بهادار در ادامه بيان 
كرد: طي مدت اخير س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار 
مصوبه يي درخصوص 30نماد متوقف بورسي داشته 
و اين اميدواري وجود دارد با اصلاح قوانين، نمادها با 
ذكر شروطي خاص بازگشايي شوند. رييس سازمان 
بورس و اوراق بهادار همچنين درخصوص راه اندازي 
صندوق تثبيت بازار سرمايه گفت: راه اندازي صندوق 
تثبيت بازار س��رمايه در مدت اخير انجام شده است. 
در همي��ن خصوص طي دو هفته گذش��ته صندوق 
تثبيت بازار سرمايه مطابق ماده 28 قانون رفع موانع 
تولي��د، به وظيفه خود عمل ك��رد. وي با بيان اينكه 
ب��راي نخس��تين بار در تاريخ بازار س��رمايه صندوق 
تثبيت با پش��توانه قانون وارد ثبات بخش��ي به بازار 
س��رمايه شده است، اضافه كرد: در شرايطي كه طي 
مدت گذش��ته پيش بيني مي ش��د جريانات سياسي 
بازار را ب��ا كنش منفي همراه كند، اما رفتار منطقي 
بازار و عملكرد قانوني اين صندوق توانس��ت ريسك 
را كنترل كند. به گزارش س��نا، محمدي به پذيرش 
مجدد اوراق خزانه اسلامي اشاره كرد و يكي ديگر از 
فعاليت هاي اخير س��ازمان بورس را اصلاح و تدوين 
كارمزده��ا ناش��ي از معاملات برش��مرد و گفت: در 
ح��ال حاضر كارمزد معاملات ت��ا حد زيادي كاهش 
يافته ك��ه اين موضوع به افزاي��ش رونق معاملات و 
روان تر ش��دن ب��ازار كمك ش��اياني مي كند. رييس 
سازمان بورس در ادامه بيان كرد: البته بازارگردان ها 

طبق قان��ون رفع موانع تولي��د درخصوص پرداخت 
0.5درص��د مالي��ات معاف هس��تند كه ب��ه تبع آن 
كارمزد و هزينه هاي آنها كمتر است. محمدي افزود: 
از ديگر فعاليت هاي س��ازمان طي اين مدت تدوين 
و تصويب مقررات مربوط به تاس��يس صندوق ارزي 
است و دستورالعمل آن از سوي هيات مديره سازمان 
ابلاغ ش��ده است. همچنين دس��تورالعمل مربوط به 
موسس��ات رتبه بندي نيز تدوين شده است. در اين 
خصوص حدود س��ه موسس��ه رتبه بندي با شركاي 
خارج��ي فعالي��ت مي كنند و داراي مجوز هس��تند. 
تعداد ديگري از اين ش��ركت ها نيز درخواست خود 
را ارائ��ه داده كه پيش بيني مي ش��ود تا پايان س��ال 
مجوزهاي لازم به اين ش��ركت ها داده ش��ود. رييس 
س��ازمان ب��ورس و اورق بهادار، درخص��وص الزام به 
وجود بازارگردان ه��ا هم گفت: بحث بازارگرداني نيز 
طي اين مدت از مباحث مهم سازمان بورس و اوراق 
بهادار بوده است. پيش تر شركت ها كه به بازار سهام 
وارد مي ش��دند بدون حض��ور بازارگردان ها فعاليت 
داش��ته اند. در اين زمينه طبق دستورالعمل جديد، 
هر ش��ركت يا موسسه براي ورود به بازار سهام ملزم 
به معرفي يك بازارگردان اس��ت. سخنگوي سازمان 
ب��ورس در ادامه بيان كرد: در ح��وزه صندوق ها نيز 
فعاليت هاي خوبي صورت گرفته است. صندوق هاي 
خطرپذي��ر در زمين��ه تامي��ن مال��ي ش��ركت هاي 
دانش بنيان فعال هس��تند. در همين زمينه سومين 
صندوق خطرپذير مجوز فعاليت خود را دريافت كرد. 
وي در زمينه اصلاح س��از و كار صندوق ها نيز گفت: 
فعاليت هاي خوبي در اين زمينه صورت گرفته است. 
پيش تر صندوق ها بيش از 80درصد از س��پرده هاي 
خود را در ب��ازار پول س��رمايه گذاري مي كردند، اما 
در ح��ال حاضر اين رقم ب��ه 50درصد كاهش يافته 
اس��ت. وي در پاي��ان بيان كرد: در س��ازمان بورس 
اصلاح رفتار صندوق ها به طور كامل انجام شده است، 
به عنوان مثال درخصوص افشاي فعاليت آنها، فاصله 
زماني را به حداقل رس��انده ايم. علت اين موضوع نيز 

صيانت از حقوق افرادي اس��ت كه در اين صندوق ها 
س��رمايه گذاري كرده اند تا اجازه داده نشود معاملاتي 
از قبيل معاملات ضربدري در اين صندوق ها رخ دهد.

 رشد 22 درصدي سود شركت ها
در بخش ديگر اين نشس��ت حس��ن قاليباف اصل 
مديرعام��ل ش��ركت ب��ورس ته��ران در خص��وص 
فعاليت هاي شركت بورس گزارش ارائه داد. وي بيان 
كرد: از ابتداي س��ال تاكنون شاخص كل بورس رشد 
12.5درصدي داشته است كه 3.5درصد از آن به دليل 
تغييرات قيمت بوده و مابقي س��ود نقدي بوده است. 
قاليباف اصل در ادامه گفت: سودآوري شركت ها طي 
س��ال گذشته با رش��د 22درصدي همراه بوده است. 
همچنين مقايس��ه عملكرد 6ماهه امس��ال نسبت به 
زمان مشابه در سال قبل نشان مي دهد از شركت هايي 
كه سود اعلام كرده اند، 23هزار ميليارد تومان پوشش 
س��ود به دس��ت آمده كه اين رقم در س��ال جاري به 
31هزار ميليارد تومان رسيده است. مديرعامل شركت 
بورس در ادامه گفت: اين آمارها حاكي از آن است كه 
سودآوري شركت ها نسبت به قبل 40درصد افزايش 
داشته و شرايط بنيادي شركت ها ارتقا يافته است. وي 
در ادامه گفت: در بازار بدهي 22نوع اوراق بدهي فعال 
وجود دارد كه در بورس معامله مي ش��ود. ارزش بازار 
بدهي در بورس تهران 10هزار ميليارد تومان اس��ت. 
همچنين از اواخر سال گذشته تا امسال فروش اوراق 
تبعي در بازار جريان پيدا كرده كه اين اوراق به عنوان 
يك ابزار تامين مالي مورد اس��تفاده ش��ركت ها قرار 
گرفته است. قاليباف اصل در ادامه افزود: طي اين مدت 
 MOU بورس تهران با بورس 12 كشور ديگر قرارداد
امضا كرده است. تفاهمنامه يي نيز با بورس استانبول 
امضا ش��ده كه در اين راس��تا همكاري هاي مشترك 
دو كش��ور آغاز شده اس��ت. مديرعامل بورس تهران 
همچني��ن افزود: در تالارهاي مناطق نيز فعاليت هاي 
قابل قبولي صورت گرفته اس��ت. در تالارهاي مناطق 
170هزار س��اعت كلاس هاي آموزش��ي برگزار شده 

است. وي در پايان نيز گفت: امسال تاكنون 4 شركت 
در بورس تهران پذيرش شده است كه اين موضوع به 

تعميق هرچه بيشتر بازار كمك مي كند. 

 تامين مالي ۱0 هزار ميليارد توماني
بورس كالا براي صنايع

در سويي ديگر حامد سلطاني نژاد مديرعامل بورس 
كالاي ايران گفت: يكي از چشم انداز هاي اصلي بورس 
كالا مرجعيت كشف قيمت كالاهاي واسطه يي و مواد 
اوليه است. توسعه ابزارها و گسترش عمق بازار، ترويج 
و ارتقاي بورس كالا و توس��عه فعاليت هاي بين المللي 
ني��ز از اهداف ديگر اين نهاد اس��ت. وي در خصوص 
فعاليت شبكه كارگزاري اين بازار خاطرنشان كرد: در 
حدود 83 كارگزار خدمات بورس كالا را به مشتريان 
ارائ��ه مي دهند و همچنين س��ه ت��الار منطقه يي در 
مناطق آزاد مستقر هس��تند و به فعاليت مي پردازند. 
س��لطاني نژاد بورس كالا را به بازار معاملات فيزيكي، 
بازار معاملات مش��تقه و بازار فرعي تقسيم بندي كرد 
و اظهار داش��ت: ارزش معاملات در س��ال 95 به 81 
هزار ميليارد تومان رسيده كه 37 هزار ميليارد تومان 
بازار فيزيكي و 44 هزار ميليارد تومان اوراق مبتني بر 
كالا بوده اس��ت. وي ادامه داد: به تفكيك بازار در بازار 
فيزيكي رقم 25.5ميليون تن كالا در سال 95 معامله 
شده است كه ارزش��ي بالغ بر 37هزار ميليارد تومان 
داشته اس��ت. در محصولات پتروشيمي 3.5ميليون 
ت��ن به لحاظ تناژي ارزش معام��لات بوده و به لحاظ 
عددي 11 ه��زار و 400 ميليارد تومان معاملات اين 
كالا بوده است. مديرعامل بورس كالاي ايران ادامه داد: 
در حوزه فرآورده هاي نفتي به دليل كاهش قيمت نفت 
ارزش معاملات به 7هزار ميليارد تومان رسيد. در حوزه 
كش��اورزي ركوردشكني داشتيم و ارزش معاملات به 
2ه��زار و 800ميليارد تومان مع��ادل 2.5ميليون تن 
در سال 95 رس��يد. در معاملات قراردادهاي آتي هم 
س��ال گذش��ته حدود 39هزار ميليارد تومان قرارداد 
آت��ي در بورس كالاي ايران داش��تيم ك��ه مربوط به 
معاملات 32ميليون سكه در سال 95 بوده است. وي 
با مقايسه يي بين معاملات سال 94 و 95 بيان داشت: 
مقايس��ه يي بين معاملات در دو س��ال گذشته شاهد 
رش��د 10درصدي در حجم و 25درص��دي در ارزش 
بازار فيزيكي بوديم. در بازار مالي رش��د 134درصدي 
داريم كه در كل، رش��د 26 درص��دي در حجم و 73 
درص��دي در ارزش معاملات را در س��ال 95 به ثبت 
رس��انديم. مديرعامل بورس كالاي ايران در خصوص 
آمار هفت ماه گذش��ته اعلام داشت: جمع كل ارزش 
معام��لات ب��ورس كالاي ايران تا 5 آب��ان 95 معادل 
40هزار ميليارد تومان بوده كه در مدت مش��ابه سال 
جاري به 47هزار ميليارد تومان بالغ شده است. وي به 
محصولات پرطرفدار بورس كالا اشاره داشت و گفت: 
به تفكيك پرمخاطب ترين محص��ولات در اين هفت 
ماه از جهت تناژي ش��امل، قير، وكيو باتوم، ورق گرم، 
گندم خوراكي و سنگ آهن بوده اند كه بيشترين حجم 
معاملات را داش��ته اند. سلطاني نژاد گفت: تامين مالي 
صورت گرفته به صورت بلندمدت از س��ال 93 تا 95 
در بورس كالا و از طريق سلف موازي معادل 3هزار و 
800 ميليارد تومان بوده است. تامين مالي كوتاه مدت 
به واسطه سلف در س��ال 95 معادل 15هزار ميليارد 
تومان برآورد ش��ده اس��ت در حالي كه در هفت ماه 
ابتداي سال اين روند تامين مالي به 10 هزار ميليارد 

تومان رسيده است. 

سعيد خدايي 
 كارشناس ارشد
بازار سرمايه 

آمار معاملات

گروه بورس 
شاخص كل بورس و اوراق بهادار تهران در معاملات نخستين 
روز كاري خ��ود با افزايش 298 واحدي توانس��ت رقم 86 هزارو 
935 واحدي را به خود اختصاص دهد. از همين رو ش��اخص كل 
هم وزن ب��ا 20 واحد كاهش ت��ا رقم 17ه��زار و 460پايين آمد. 
همچنين شاخص آزاد شناور با 228واحد رشد به رقم 93 هزار و 
835 واحدي رس��يد و ش��اخص بازار اول و دوم هر يك به ترتيب 
209 و 652 واحد افزايش پيدا كردند. بر اين اس��اس در معاملات 
روز گذش��ته شركت ارتباطات س��يار ايران، فولاد مباركه اصفهان 
و پالاي��ش نفت بندرعب��اس هر يك به ترتيب ب��ا 77، 73 و 39 

واحد تاثير بيش��ترين نقش افزاينده را روي دماسنج بازار سرمايه 
داش��تند، اما در مقابل ش��ركت هاي ايران ارقام، معدني و صنعتي 
گل گهر و س��رمايه گذاري نفت، گاز و پتروشيمي تامين به ترتيب 
با 13، 11 و 8 واحد تاثير كاهنده س��عي كردند شاخص بورس را 
به سمت پايين هدايت كنند. افزون بر اين، ارزش معاملات بورس 
تهران در نخس��تين روز كاري خود به رق��م 140 ميليارد تومان 
بالغ ش��د كه اين رقم ناشي از دست به دست شدن 574ميليون 
س��هم و اوراق مالي قابل معامله بود. بر اين اس��اس روز گذش��ته 
در گروه فلزات اساس��ي 121ميليون س��هم به ارزش 28ميليارد 
تومان در 15 هزار و 942 نوبت مورد داد و ستد قرار گرفت و در 

گروه فرآورده هاي نفتي 45هزار سهم به ارزش بيش از 19ميليارد 
تومان داد و ستد شد. در سويي ديگر، معامله 185ميليون ورقه به 
ارزش يك هزار و 230ميليارد ريال ماحصل معاملات انجام ش��ده 
در بازارهاي فرابورس ايران در نخستين روز كاري از هفته جاري 
بود. بر اين اس��اس، س��هامداران روز گذش��ته اقدام به جابه جايي 
بيش از 101ميليون س��هم به ارزش 273ميليارد ريال كردند كه 
به ترتيب دو نماد »ذوب« و »غش��هداب« بالاترين حجم و ارزش 

معاملات را از آن خود كردند. 
در همي��ن ح��ال نگاهي به معام��لات صنايع فرابورس��ي نيز 
نش��ان مي دهد، گروه »محصولات شيميايي«، »خودرو و ساخت 
قطع��ات«، »پالايش��ي ها«، »عرضه برق، گاز، بخ��ار و آب گرم«، 
»پيمانكاري صنعتي«، »سيمان، آهك و گچ« و »بيمه و صندوق 
بازنشس��تگي« از جمل��ه گروه هايي هس��تند كه اغل��ب نمادهاي 

مورد معامله آنها، دادوس��تدهاي روز گذش��ته را با رشد قيمت به 
پايان رس��اندند. همچنين روز گذشته شاخص كل فرابورس روند 
افزايشي خود را ادامه داد تا به اين ترتيب با 5 واحد رشد تا ارتفاع 
952واح��دي افزايش بيابد. ع��لاوه بر اين، نماده��اي »مارون«، 
»زاگرس« و »ش��رانل« تا س��طح حداكثر 2 واحد تاثير مثبت بر 
آيفكس داش��ته و در مقابل نمادهاي »ذوب« و »سرچشمه« مانع 
از رش��د بيشتر اين نماگر شدند.  همچنين معاملات در تابلوهاي 
معاملاتي بازار پايه مجموعا به دادوستد بيش از 73 ميليون سهم 
به ارزش 139 ميليارد ريال رسيد. در سويي ديگر، در تابلو اوراق 
تسهيلات مسكن نيز كه معاملات هفته قبل را با افزايش حجم و 
ارزش دادوستدها پشت س��ر گذاشت، شاهد ريزش قيمتي اغلب 
نمادهاي مورد معامله و در نهايت نقل و انتقال 82 هزار ورقه تسه 

به ارزش بيش از 61 ميليارد ريال بوديم.

ورود سرمايه گذار خارجي به بازار سرمايه الزامات خاص خود 
را دارد و طي س��ال هاي اخير اين بازار در خصوص دس��تيابي به 
اين الزامات موفقيت هايي داش��ته اس��ت. روح الله حسيني مقدم 
معاون ناش��ران و اعضاي شركت بورس تهران در خصوص لوازم 
و اقتضائات حضور در صحن��ه بين المللي عنوان كرد: حضور در 
بازاره��اي بين المللي براي جذب س��رمايه گذار خارجي الزامات 
خ��اص خ��ود را دارد ك��ه از آن جمله مي توان ب��ه روش قرضي 
براي فروش سهام شركت ها اشاره كرد. در اين روش شركت ها با 
انتشار انواع اوراق، فاينانس، يوزانس و خط اعتباري مي توانند در 

بازارهاي جهاني تحرك بيشتري داشته باشند. 
وي با اشاره به اينكه شركت ها در بازار سرمايه براي استفاده 
از اين ملزومات بايد به نكات بسيار مهمي توجه كنند، ادامه داد: 
نخستين موضوع، استاندارد در گزارشگري مالي است. در اين 
زمينه ش��ركت ها بايد بتوانند از زبان هاي استاندارد بين المللي 
كه قابل درك براي سرمايه گذار خارجي است، استفاده كنند. 
معاون ناش��ران و اعضاي شركت بورس تهران دومين موضوع 
در ج��ذب س��رمايه گذار خارج��ي را موضوع رتب��ه اعتباري 
شركت ها دانست و گفت: چنانچه شركتي بخواهد اوراق قرضه 
يا اوراق بهادار با درآمد ثابت منتش��ر كند مس��لما بايد از رتبه 
اعتباري برخوردار باشد. وي افزود: رتبه اعتباري تاكنون براي 
ش��ركت هاي ما تعريف نشده است كه براي دريافت رتبه خود 
بايد سراغ موسسات اعتبارسنجي بروند. اگر شركت ها تمايل به 
جذب س��رمايه با هزينه اندك داشته باشند، قاعدتا بايد سراغ 

موسسات رتبه بندي معتبر بروند. 
حس��يني مقدم همچنين تصريح كرد: از ديگر م��وارد، الزام 
شركت ها به نظام حاكميت شركتي است. در اين مسير شركت ها 

مي توانند براي همكاري هاي بيش��تر بين المللي، نظام حاكميت 
ش��ركتي را پياده سازي كنند. وي به سنا گفت: بخش هاي اصلي 
نظام راهبري شركتي يا حاكميت شركتي در بسياري از قوانين 
اقتصادي مانند قوانين بازار س��رمايه و قوانين تجاري آمده است. 
معاون ناش��ران و اعضاي شركت بورس تهران همچنين گفت: از 
ديد س��رمايه گذار خارجي، بس��يار با اهميت است كه اطمينان 
لازم ب��راي رعايت حق��وق تمام ذي نفعان رعايت ش��ود. در اين 
خصوص نزديك تر ش��دن به قوانين بين المللي مي تواند فضايي 
را ايج��اد كند تا س��رمايه گذار خارجي با اطمينان بيش��تري به 
بازار ايران بيايد. حس��يني مقدم همچني��ن در خصوص جايگاه 
ايران در جذب س��رمايه گذاري خارجي بيان كرد: در حال حاضر 
اي��ران در مي��ان 20 اقتصاد برتر دنيا ق��رار دارد. به همين دليل 
بس��ياري از س��رمايه گذاران خارجي و اقتصاده��اي بين المللي 
با توجه به ش��رايط رك��ودي دنيا به دنبال ب��ازاري براي عرضه 
فعاليت و خدمات هس��تند. وي افزود: در حال حاضر بسياري از 
اقتصادهاي بزرگ اروپا مانند آلمان و فرانس��ه، اقتصادهاي شرق 
آسيا مانند كره جنوبي و ژاپن به شيوه هاي مختلف تمايل خود را 
براي حضور در ايران نشان داده اند. حسيني مقدم همچنين بيان 
كرد: متاسفانه در حوزه جذب سرمايه گذار خارجي نتوانسته ايم 
از پتانسيل هايي كه وجود دارد، استفاده كنيم، به همين منظور 
ش��ركت ها بايد براي ارتباط با سرمايه گذار بين المللي خودشان 
را آم��اده و تجهيز كنن��د. وي در ادامه گفت: امروزه براي ارتباط 
گرفتن با شركت هاي بين المللي صرفا استفاده از تسهيلات ارائه 
شده از سوي دولت ها مطرح نيست. در اين زمينه خود شركت ها 
و بنگاه ها بايد بسترهاي لازم را براي اين همكاري ها آماده كنند. 
حسيني مقدم همچنين در پاسخ به سوالي در خصوص بسترهاي 

لازم براي آماده شدن بازار سرمايه در جذب سرمايه گذار خارجي 
اينچنين گفت: چند نكته به صورت ذاتي شرايط آماده يي را براي 
جذب س��رمايه گذار خارجي فراهم كرده است. مورد اول اقتصاد 
كش��ور است كه سال هاست سرمايه گذاري زيرساختي و اساسي 
در آن صورت نگرفته اس��ت. وي در توضيح اين مطلب گفت: در 
س��ال هاي اخير دولت ها تمام منابع كسب شده را در هزينه هاي 
جاري صرف كرده اند، به همين دليل نقدينگي لازم جهت ارتقاي 
زيرس��اخت ها به وجود نيامده است. لذا اين نخستين بستر براي 
جذب سرمايه گذار خارجي است. معاون ناشران و اعضاي شركت 
بورس با اشاره به اينكه موضوع دوم فعاليت شركت هايي است كه 
در ايران هس��تند، ابراز داشت: شركت هاي زيادي در ايران وجود 
دارند كه مي توانند در جذب س��رمايه گذار خارجي يك پتانسيل 
محسوب شوند. برخي از اين شركت ها در حال حاضر محصولات 
استراتژي بسيار مهمي را توليد مي كنند. حسيني مقدم در تشريح 
اين موضوع گفت: برخي ش��ركت هاي ايراني با فعاليت هايي كه 
دارند، مي توانند بازار ب��زرگ منطقه را در اختيار بگيرند. قاعدتا 
از ديد س��رمايه گذار خارجي اين يك مزيت بس��يار بزرگ است 
كه در بازاري فعاليت كند كه پتانسيل عرضه محصولات به ساير 
كشورها را داشته باشد. وي ادامه داد: شايد بتوان گفت همه موارد 
فوق الذكر مزيت هاي ذاتي در ايران و اقتصاد كشور است، با وجود 
اين براي جذب سرمايه گذار خارجي بسترهاي لازم را بايد فراهم 
كنيم. حسيني مقدم در خصوص بسترهاي لازم نيز گفت: براي 
جذب اين سرمايه گذاران نياز به قوانين محكمي است كه بتواند 
اطمينان لازم را به سرمايه گذار خارجي بدهد. آنها بايد مطمئن 
ش��وند، سرمايه گذاري در ايران اگر ريسكي دارد مربوط به مقوله 

كسب و كار است.

واكاوي شرايط ورود خارجي ها به بورس تهران
خبره�اي خوب در گزارش ه�اي 6 ماهه: كورش ش��مس مديرعامل 
شركت س��بدگردان پاداش سرمايه در خصوص متغيرهاي تاثيرگذار بر روند 
معاملات بازار س��هام گف��ت: گزارش هاي 6 ماهه كه در هفته هاي گذش��ته 
منتشر ش��د يكي از مهم ترين متغيرهاي تاثيرگذار بر بازار سهام بود. كورش 
ش��مس با اش��اره به ميزان تاثير گذاري گزارش هاي دوره يي بر قيمت سهام 
ش��ركت ها گفت: برخي صنايع به پيش��واز گزارش هاي 6 ماهه رفتند و تاثير 
مثب��ت اين گزارش ها را در قيمت س��هام پيش خور كردند. وي با اش��اره به 
تحليل هاي درست در برخي صنايع در گفت وگو با سنا، بيان كرد: تحليلگران 
با بررس��ي قيمت ه��اي جهاني و روند قيمت��ي دلار در كنار حج��م توليد و 
فروش در برخي صنايع انتظار مثبت از گزارش هاي 6 ماهه اين ش��ركت ها را 
پيش بيني كرده بودند كه اين تحليل ها منجر به رشد قيمت سهام اين صنايع 

پيش از انتشار گزارش هاي 6 ماهه بود. 
تعميق بازار با عرضه هاي اوليه: عباس آرگون عضو هيات نمايندگان اتاق 
بازرگاني، صنايع، معادن و كش��اورزي ته��ران در خصوص روند عرضه هاي اوليه 
در بازار سرمايه اظهار داشت: بايد به سمتي حركت كنيم كه سهام شركت هاي 
بيش��تري را وارد بازار س��رمايه كني��م. وي ادامه داد: نظارت بيش��تر بر فعاليت 
شركت ها و همچنين افزايش شفافيت عملكرد شركت ها، از جمله دلايلي است 
كه ش��ركت ها وارد بازار سرمايه مي ش��وند. وي گفت: افزايش ارزش بازار، عميق 
شدن بازار و گردش اقتصادي بالا از ديگر دلايل عرضه هاي اوليه است كه اگر به 
درستي هدايت شوند مي توانند به توسعه اقتصادي كشور كمك شاياني كنند و 

موجب بزرگ تر شدن و گسترش بازار سرمايه خواهند شد. 
لغ�و عرضه بلوك فولاد خوزس�تان در بورس: عرضه 4ميليارد س��هم 
ش��ركت فولاد خوزس��تان كه قرار بود روز 8 آبان در بورس اوراق بهادار توسط 
س��ازمان خصوصي س��ازي انجام ش��ود، لغو شد. براين اس��اس، قرار بود بلوك 
29.06 درصدي سهام شركت فولاد خوزستان در حالي توسط كارگزاري بانك 

سپه روي ميز فروش برود كه سود اقساط آن 13 درصد اعلام شده بود. 

نگاهي به تحولات بازار
بازار سرمايهچهره
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 دلار ارز اصلي در
معاملات ايران و تركيه

ايس�نا  دبيركل شوراي مشترك بازرگاني ايران و 
تركيه به تش��ريح آخرين وضعي��ت پيمان پولي ميان 
اي��ران و تركي��ه پرداخ��ت و تصريح كرد ك��ه دلار از 
مبادلات دو كش��ور حذف نش��ده اما مي توان در كنار 
معامل��ه با دلار با ريال و لير هم كار كرد. به عبارتي ما 
مي توانيم تجارت مان با تركيه را به وس��يله پول ملي 

هم انجام دهيم. 
سيدجلال ابراهيمي  اظهار كرد: پيمان پولي توافقي 
بين دو كشور براي تسهيل مراودات و تبادلات تجاري 
اس��ت كه در س��فر اخير معاون اول رييس جمهور به 
تركيه توافقات جديدي در زمينه پيمان  پولي با تركيه 
صورت گرفته است. دبيركل شوراي مشترك بازرگاني 
ايران و تركيه ادامه داد: ما قبل از برقراري پيمان پولي 
در مواقع��ي با تركيه تهاتر انجام مي داديم. مثلا گندله 
ص��ادر مي كرديم و در ازاي آن آه��ن وارد مي كرديم. 
ابراهيم��ي ادامه داد: دلار نمي توان��د از معاملات بازار 

جهاني حذف شود.
كش��ورهاي اروپاي��ي ه��م همگي با ي��ورو معامله 
مي كنن��د اما در برخي موارد با پول ملي خود هم كار 
مي كنند. پيمان پولي نمي تواند ناقض عمليات تجاري 
جهاني شود. او افزود: ما ۹ ميليارد و ۷۰۰ ميليون دلار 
فقط گاز و نفت به تركيه مي فروشيم. اگر اين مبلغ را 
به صورت لير به ما بدهند چگونه مي توانيم اين حجم 
از لي��ر را مصرف كنيم؟ طبيعتا ب��ازاري براي مصرف 
جهان��ي آن وجود ندارد. اما مي توان در كنار معامله با 

دلار با ريال و لير هم كار كرد. 

 سراي تجاري ايرانيان
در آستراخان افتتاح شد

س��راي تجاري ايرانيان در آستراخان پس از حدود 
صدس��ال تعطيلي، دوباره به همت ات��اق ايران احيا و 
افتتاح ش��د. س��راي تجاري ايرانيان، در مركز ش��هر 
آس��تراخان و در زمين��ي به مس��احت ه��زار و 5۰۰ 
مترمربع با الگوي معماري ايراني ساخته شده است و 
پس از گشايش 14 اتاق از استان هاي مختلف، فعاليت 
رسمي تجاري و بازرگاني خود را در آن آغاز كردند. به 
گزارش پايگاه خبري اتاق ايران، رييس اتاق بازرگاني 
و صنايع و معادن و كشاورزي ايران در مراسم گشايش 
س��راي تجاري ايرانيان در آستراخان با تشكر از سفير 
ايران در روس��يه، استاندار آس��تراخان، اتاق بازرگاني 
آستراخان و همه كساني كه براي گشايش اين سراي 
تجاري همكاري كرده اند، گفت: س��اخت و گش��ايش 
س��راي تجاري ايراني��ان، ذوق جدي��دي بين فعالان 
تجاري دو كشور ايجاد كرده است و به پاس اين اتفاق 
خوش��ايند، بر خود واجب مي دانم از زحمات س��فير 
جمهوري اس��لامي ايران در مس��كو و سركنسولگري 

ايران در آستراخان قدرداني كنم. 
غلامحسين ش��افعي ادامه داد: گشايش اين مركز، 
حركت جديدي در مس��ير فعلي رابطه ايران و روسيه 
است و افق جديدي در روابط تجاري و اقتصادي ايران 

با روسيه مي گشايد. 
او ب��ا بي��ان اينكه اي��ن مركز فقط به آس��تراخان 
مربوط نمي شود بلكه موجب فعال شدن تجارت كليه 
كش��ورهاي س��احلي درياي خزر خواهد ش��د، افزود: 
برآوردهاي نش��ان مي دهد ما كشورهاي حوزه درياي 
خزر مي توانيم حدود ۷۰درصد از نيازهاي مشتركمان 
را در تجارت با يكديگر تامين كنيم اما متاسفانه فعلًا 
اين ميزان حدود 12تا 14درصد است و نشان مي دهد 
هنوز از ظرفيت هاي قابل توجه خود استفاده نكرده ايم. 
ريي��س اتاق ايران تصريح ك��رد: در رويكرد جديد 
دولت، بخش خصوصي آماده ش��ده و اميدوار است با 
تداوم كمك ها و حمايت ها، آينده روشني براي بخش 
خصوصي دو كش��ور ايجاد شود يا توجه به زمينه هاي 
بسياري كه وجود دارد، روابط تجاري و بازرگاني خود 
را متحول كنيم. در ادامه »الكساندر ژيلكين« استاندار 
آستراخان گفت: امروز سراي تجاري ايرانيان احيا شد 
و مطمئن هستيم اين س��راي تجاري موفق مي شود 
و در آينده نزديك روابط ايران و روس��يه به س��رعت 

رشد مي كند.
»ژيلكين« ادامه داد: اميدوارم نس��ل هاي آينده ما 
نيز با يكديگر دوس��تي كنند و اين س��را هرگز بسته 
شود. س��فير ايران در روس��يه نيز يكي از سخنرانان 
اي��ن افتتاحيه بود. مهدي س��نايي با اش��اره به اينكه 
افتتاح س��راي تجاري ايران در آستراخان در راستاي 
پروژه هاي اس��تراتژيك بين دو كش��ور است، تصريح 
كرد: فعلا توجه ويژه يي براي احياي كريدور شمال - 
جنوب وجود دارد و هفته آينده نيز ولاديمير پوتين، 
رييس جمهور روسيه به ايران سفر مي كند كه مربوط 
به همين كريدور اس��ت. سنايي همچنين با اشاره به 
اينكه ايده هاي مربوط به گردشگري حوزه درياي خزر 
نيز در حال عملي ش��دن است، گفت: در سال 13۹3 
پس از ملاقات روساي جمهور ايران و روسيه، كشتي 
توريستي بين دو كشور نيز سفارش داده شد كه قرار 

است در سال 2۰18 به آب انداخته شود. 

قاچاقچيان شناسنامه دار 
مي شوند

مهر  مدي��ركل فناوري اطلاعات س��تاد مبارزه با 
قاچاق كالا گفت: با فعال ش��دن س��امانه پرونده هاي 
قاچ��اق در س��ازمان تعزيرات حكومت��ي، قاچاقچيان 
شناسنامه دار مي ش��وند و ديگر حق فعاليت اقتصادي 
نخواهند داش��ت. حميدرضا دهقاني نيا گفت: سامانه 
پرونده ه��اي قاچ��اق كالا و ارز، س��ازمان تعزي��رات 
حكومتي يكي از س��امانه هاي اولويت دار اس��ت كه با 
راه ان��دازي آن به ديدگاه مطل��وب در مبارزه نظام مند 

با قاچاق دست پيدا خواهيم كرد.
وي با اش��اره به پاي��گاه محكومان قاچ��اق در قوه 
قضايي��ه افزود: با تبادل اطلاعات س��امانه تعزيرات نيز 
مي توانيم با در اختيار داشتن كد ملي محكومان به ويژه 
افراد مرتبط با قاچاق سازمان يافته مانع از فعاليت هاي 
اقتص��ادي نظي��ر عضويت در ش��ركت ها و امكان اخذ 
كارت بازرگان��ي اي��ن افراد ش��ويم. دهقاني نيا تصريح 
كرد: گام اول اين س��امانه با الكترونيكي شدن امور در 
س��ازمان تعزيرات برداشته شده كه اميدواريم سريع تر 
نهايي ش��ود. مديركل فناوري اطلاعات ستاد مبارزه با 
قاچاق كالا و ارز افزود: با عملياتي ش��دن همه سامانه، 
زيرسيس��تم ها و تبادل اطلاعات با س��امانه شناسايي 
و مب��ارزه با قاچ��اق كالا و ارز مي توان به پيش بيني و 

پيشگيري از قاچاق در حوزه تجارت اقدام كرد. 

اخبار

»تعادل« در گفت وگو با نمايندگان صنفي »طرح رجيستري گوشي تلفن همراه« را بررسي مي كند

مزايا و معايب »طرح رجيستري«

سخنگوي اصناف ايران از بررسي تراكنش هاي بانكي ۵ سال قبل انتقاد كرد 

اصناف زير تيغ سازمان امور مالياتي 
تعادل    

س��خنگوي اتاق اصناف اي��ران با بي��ان اينكه 
اصناف زير تيغ س��ازمان ام��ور مالياتي در موضوع 
بررس��ي تراكنش ه��اي مالياتي 5 س��ال گذش��ته 
كه خلاف قوانين اس��ت قرار گرفتن��د، گفت: اين 
دس��تورالعمل در حالي اجرايي مي ش��ود كه دانه 
درشت هاي اقتصادي كشور كه حجم بالاي كالاها 
را به صورت قاچاق وارد كشور مي كنند، به راحتي 

فرار مالياتي دارند.
مجتب��ي صفايي ب��ا گلايه از عملكرد س��ازمان 
ام��ور ماليات��ي در حوزه اصن��اف اف��زود: تاكنون 
اصن��اف نهايت هم��كاري را در هم��ه زمينه ها از 
جمل��ه تكميل كردن اظهارنامه و تقديم اظهارنامه 
در موعد مقرر با س��ازمان امور مالياتي داش��ته اند، 
اما اينكه س��ازمان امورماليات��ي تنها به دنبال اخذ 
ماليات بيش��تر از بنگاه هاي شفاف اقتصادي است، 
عادلان��ه نيس��ت و اصن��اف مخالف اي��ن موضوع 
هس��تند. او همچنين با اش��اره به اينك��ه همواره 
قانوني كه وضع مي شود، اين فضا را ايجاد مي كند 
ك��ه هر مميز يا هر حوزه مالياتي يك برداش��ت از 
قانون داش��ته باش��د، تصريح ك��رد: در هيچ جاي 
قانون، بررس��ي تراكنش هاي مالياتي 5 سال قبل 
وجود ن��دارد. حال اينكه س��ازمان ام��ور مالياتي 
اس��تناد دارد كه در توافق اظهار نامه هاي هرساله 
مي توان تا 5 س��ال گذشته را بررسي كرد، كه اين 
برداش��ت منطبق با قانون نيس��ت. يعن��ي اينطور 
نيس��ت كه چون اين قي��د در تفاهمنامه آمده ما 
مي تواني��م تمام اظهارنامه ها را بررس��ي كنيم؛ اگر 
اينگون��ه باش��د، صنوفي كه مش��مول بند »الف و 
ب« قانون قبلي مش��مول نگهداري دفاتر نبودند، 
چگونه مي توانند به اسناد مالي 5 سال پيش خود 
برگردند؛ اين يك ظلم فاحش است. صنوفي داريم 
كه حتي مشمول بند »ج« بودند، اما مورد بررسي 
قرار مي گيرند؛ در صورت��ي كه اينها تكليفي براي 

نگهداري دفاتر ندارند. 

 تبعات بررسي تراكنش هاي بانكي بر اقتصاد 
به گ��زارش پايگاه اطلاع رس��اني ات��اق اصناف 
ايران، صفايي با طرح اين پرس��ش كه چراكه يك 
بن��گاه صنفي هرس��اله ماليات قطعي خ��ود را بر 
اس��اس اظهارنامه پرداخت كرده و پرونده مالياتي 
آن س��ال بسته ش��ده اس��ت؛ دوباره تحت عنوان 
مبارزه با پولش��ويي ورود پيدا مي كنند، گفت: اين 
كار مطمئنا تبعات بس��يار بدي بر اقتصاد كش��ور 
خواه��د داش��ت. زي��را در حوزه اصن��اف خيلي از 

مراودات مالي به صورت اقس��اطي و مدت دار انجام 
مي شود و اينكه بياييم تمام تراكنش هاي مالي يك 
واحد صنفي را به حس��اب درآمد واقعي يك واحد 
صنفي بگذاريم، مخالف عدال��ت و مغاير با اهداف 

اقتصاد مقاومتي است. 
س��خنگوي اتاق اصناف ي��اران تاكيد كرد: بايد 
مش��خص ش��ود س��ازمان امور مالياتي با بررسي 
تراكنش هاي بانكي 5 س��ال قبل دنبال چيس��ت؟ 
در اين بررسي تنها افرادي كه داراي شناسه و كد 
اقتصادي هستند، مورد كنكاش قرار مي گيرند كه 
درآمد 5 سال پيش را از كجا آورده اند؟ اگر از خود 
مميزين مالياتي بپرسند 5 سال پيش تراكنش هاي 
مالي شان براي چه منظوري بوده است، آيا فقط به 

داشته هاي ذهني خود اكتفا مي كنند. 
وي گف��ت: س��ازمان امور ماليات��ي اعلام كرده 
در اي��ن دس��تورالعمل تراكنش ه��اي بانكي بالاي 
يك ميليارد تومان بررس��ي خواهد ش��د؛ در حالي 
كه در خيلي از اس��تان ها مانند كرمانش��اه افرادي 
ك��ه تنها 3۰۰ يا 5۰۰ ميليون تومان طي 5س��ال 
گذشته تراكنش مالي داش��ته اند نيز مورد بررسي 

قرار گرفته اند. 
صفايي گفت: به عنوان مثال براي 5۰۰ ميليون 
تومان فردي را آورده اند و از آن توضيح خواس��ته 
ان��د؛ در كج��اي قانون اين مس��اله عنوان ش��ده، 
آيا يك بن��گاه اقتصادي بايد در مورد س��الي صد 
ميلي��ون تومان گردش مالي باز خواس��ت ش��ود و 
حس��اب پس بدهد؛ در حالي كه ب��ه عنوان مثال 
برخ��ي از واردكنندگان خودرو در كش��ور به اقرار 
خود مسوولان سازمان مالياتي، دومين واردكننده 
خودرو هيچ س��ندي مبن��ي بر پرداخ��ت ماليات 
نداش��ته اس��ت؛ ام��ا چ��ون از واحده��اي صنفي 
شناس��نامه دارن��د، هيچ تلاش��ي نمي كنند و چه 
بس��ا پاداش هايي هم درنظ��ر گرفته اند كه اينها را 

مشمول جرايم كنند. 
وي افزود: چرا سازمان امور مالياتي افرادي كه 
در مناطق آزاد شركت هاي صوري ثبت مي كنند و 
فرار مالياتي دارند و عمده ماليات كشور توسط اين 
افراد ضايع مي شود، سازمان امور مالياتي نسبت به 

آن بي تفاوت است. 
صفايي با گلايه از اجراي دس��تورالعمل بررسي 
تراكنش هاي بانكي 5 س��ال گذش��ته اظهار كرد: 
بنگاه هاي ش��فاف اقتصادي ساليان سال است كه 
با كد اقتصادي مش��غول فعاليت هستند و ماليات 
خود را هميش��ه پرداخ��ت كرده اند؛ لذا درس��ت 
نيس��ت كه بخواهند عملكرد 5 س��ال گذشته يك 

فرد را ش��خم بزنند ك��ه آيا بتوانند ي��ك ميليون 
تومان بيش��تر از اين فرد مالي��ات بگيرند؛ به جاي 
اين كار بايد به دنبال دانه درش��ت ها كه كالا را به 
صورت كلان و قاچاق وارد كشور مي كنند و ريالي 

ماليات نمي پردازند، باشند. 
س��خنگوي ات��اق اصناف اي��ران بيان ك��رد: از 
ساليان گذشته س��نت حسنه يي در بازار به عنوان 
قرض الحسنه روال بوده و از روزي كه اين مباحث 
مطرح ش��ده، باعث شده تا ديگر اين گونه نيت هاي 
خيرخوان��ه نيز جمع ش��ود؛ چرا باي��د يك واحد 
صنفي بابت قرض الحسنه يي كه پرداخت مي كند، 

نيز ماليات بپردازد.
طرح هاي كارشناس��ي نش��ده باعث مي شود تا 
بازار به س��مت رب��ا برود. وي با بي��ان اينكه بحث 
بررس��ي تراكنش ه��اي بانك��ي آثار مخرب��ي را به 
هم��راه خواهد داش��ت، افزود: اين مس��ائل باعث 
ش��ده تا در مطب هاي پزش��كي، اماكن عمومي و 
برخي فروش��گاه ها دس��تگاه كارتخوان برداش��ته 
ش��ود و با اين ن��گاه بايد برگرديم ب��ه دوران قبل 
و هركس��ي با خودش يك كيس��ه پ��ر از پول را را 
همراه داشته باشد تا بتواند مراودات مالي را انجام 
دهد. صفايي در پايان اظهار كرد: اصناف نسبت به 
موضوع بررسي تراكنش هاي بانكي اعتراض جدي 
دارد و اميدواري��م همچون قانون ارزش افزوده كه 
بعد از گذش��ت 5سال به دنبال اصلاح آن هستيم، 
اميدواري��م اين قان��ون هم به گونه يي نش��ود كه 
موج��ب ايجاد گره ه��اي بعدي ش��ود. اصناف اين 
موارد را نمي پذيرد چون معتقد اس��ت كه موجب 

فرار مالياتي مي شود. 

 فشار مالياتي به كسبه راهگشا نيست 
از س��وي ديگر، رييس اتاق اصناف بوش��هر نيز 
بر اين باور اس��ت كه اگ��ر بخواهيم با همين روال 
پيش و فشار و سخت گيري مالياتي روي واحدهاي 
صنفي پيش برويم اقتصاد مقاومتي در حد ش��عار 
باق��ي مي مان��د؛ در حالي كه مي ت��وان با حمايت 
اصن��اف و واحده��اي صنفي خرد، زمينه رش��د و 

شكوفايي را فراهم كرد. 
در ش��رايطي كه قيمت هاي تمام شده كالاهاي 
وارداتي به ش��دت ارزان اس��ت و رقابت با آن براي 
واحده��اي تولي��دي داخلي با توجه ب��ه ماليات و 
هزينه هاي زيادي ك��ه در چندين مرحله پرداخت 
مي كند، به هيچ وجه امكان پذير نيس��ت. مصطفي 
گراشي در گفت وگو با خبرنگار پايگاه اطلاع رساني 
اتاق اصناف ايران افزود: اس��تفاده از دس��تگاه هاي 

الكترونيك��ي واحده��اي صنف��ي و صندوق ه��اي 
مكانيزه فروش براي شفافيت مالياتي اقدام مثبتي 
اس��ت اما فش��ار مالياتي به كس��به و اصناف و در 
منگن��ه قرار دادن ش��ان روش صحيحي نيس��ت و 

نمي تواند راه گشا باشد. 
او با اش��اره به اينكه در س��ال  هاي اخير مراكز 
پخش غيررسمي در كشورمان شكل گرفته است، 
افزود: مراكز غيرمجازي كه به شكل هاي گوناگون 
چون دس��ت فروشي پديد آمده اند و بايد در درجه 
اول با آنها مبارزه كرد. دستفروش��ي كه رو به روي 
كسبه و واحدي صنفي شان بساط مي كنند و حتي 

فروش بيشتري هم از واحدهاي صنفي دارند. 
گراش��ي با تاكيد بر اينكه دس��تگاه هاي مربوطه 
بايد فك��ري براي مقابله با چني��ن معضلي كنند و 
چاره بيانديش��ند تا بتوان در راس��تاي شفاف سازي 
گام ه��اي موثري برداش��ت، تصريح ك��رد: در مورد 
شفاف س��ازي بايد بگويم كه نفس كار خوب است و 
همه ما از شفاف سازي استقبال مي كنيم. اين اتفاق 
در تم��ام دنيا رخ داده و در ايران هم اجتناب ناپذير 
است اما بايد پيش از آن اعتمادسازي به وجود ايد. 
او ادام��ه داد: از طرفي ما ش��اهد اين هس��تيم 
كه امروزه هر دس��تگاه بدل به يك بنگاه اقتصادي 
ش��ده، كه هم ش��بكه فروش و هم فروشگاه براي 
عرضه به مصرف كننده ها را دارند. در ش��هر تهران 
به دليل ازدحام جمعيت اين موضوع آن چنان كه 
بايد به چشم نمي آيد اما در شهرستان ها كه رقابت 
ش��كل متفاوت تري دارد، اين موضوع فشار زيادي 
را به كس��به تحميل مي كند؛ به شكلي كه بدل به 

چالش اساسي واحدهاي صنفي شده است. 
گراش��ي افزود: رقابت با چنين فروش��گاه هايي 
كه نيروي كارش��ان مجاني اس��ت و ب��راي مكان 
بزرگي كه در اختي��ار دارند هم اجاره يي پرداخت 

نمي كنند، امري محال است و كسب و كار واحدها 
را در شهرهاي كوچك در آستانه ورشكستگي برده 
اس��ت و متاس��فانه بايد بگويم كه كس��به را كاملا 

بي رغبت كرده است. 
او با بيان اينكه نقش اصناف را در اقتصاد كشور 
بس��يار پررنگ مي بينم، عنوان كرد: همان طور كه 
در ديگر كشورها در بحث توليد اول به بنگاه هاي 
خرد توجه مي شود و سپس توليدي هاي بزرگ و 
كارخانه ها مدنظر قرار مي گيرند. هرچند مسائلي 
جلوي رشد و بالندگي اصناف را مي گيرد و امكان 
رقاب��ت و ش��كوفايي را دري��غ مي كند. مس��ائلي 
چون پرداخت هزين��ه آب، برق، ماليات و… كه 
بدون در نظر گرفتن درآمدها محاس��به مي شود. 
رييس اتاق اصناف بوشهر اضافه كرد: از طرفي به 
واحدهاي توليدي وام مي دهيم با سود 18درصد 
و توق��ع داري��م كارگاهي با اين وام داير ش��ود و 
بتواند هزينه هاي كارگر و… را بدهد و همچنين 
اقس��اط با س��ود 18درصد را ه��م پرداخت كند. 
نهايت��ا براي توليدكننده زماني ۶ماهه هم در نظر 
گرفته ش��ده در حالي كه همه مي دانيم دو سال 
زمان لازم است تا واحدي توليدي بتواند شروع به 

كار و به سوددهي برسد. 
ريي��س ات��اق اصناف بوش��هر در پاي��ان گفت: 
اگر بخواهي��م با همين روال پي��ش برويم اقتصاد 
مقاومتي در حد ش��عار باقي مي ماند؛ در حالي كه 
مي توان با حمايت اصناف و واحدهاي صنفي خرد، 
زمينه رش��د و شكوفايي را فراهم كرد. در شرايطي 
كه قيمت هاي تمام شده كالاهاي وارداتي به شدت 
ارزان اس��ت و رقابت با آن براي واحدهاي توليدي 
داخلي با توج��ه به ماليات و هزينه هاي زيادي كه 
در چندين مرحله پرداخ��ت مي كند، به هيچ وجه 

امكان پذير نيست. 

گروه تشكل ها  سميه سايش   
طرح »رجيس�تري گوش�ي تلفن همراه« 
پس از 11سال وقفه، در دولت دوازدهم كليد 
خ�ورد. اگرچه عملياتي ش�دن اي�ن طرح با 
انتقاداتي از س�وي تشكل هاي صنفي مواجه 
شد، اما متوليان امر، اجراي طرح رجيستري 
تلفن هم�راه را از 28 مهرم�اه اعلام كردند. 
اين طرح قرار است در سه فاز اجرايي شود، 
كه فاز نخس�ت آن در حال اجراست و زماني 
ك�ه مرحله پايش به اتمام برس�د، دو مرحله 
ديگر آغاز خواهد ش�د. در مرحله دوم انواع 
برندهاي تلفن هاي همراه معرفي و اقداماتي 
را ك�ه بايد انج�ام دهند، درياف�ت مي كنند. 
در همين راس�تا، سخنگوي طرح رجيستري 
موباي�ل ني�ز از اع�لام نخس�تين برنده�اي 
مش�مول اين طرح تا اواسط هفته جاري خبر 

داده است. 
حال برخي متوليان صنفي در حوزه تلفن 
همراه مي گوين�د، در مرحل�ه اول براي ۵ تا 
1۰ درصد از مدل هاي برند هاي گوش�ي تلفن 
همراه پيامكي ارسال مي شود مبني بر اينكه 
گوشي شما از مبادي قانوني وارد نشده است. 
بنابراي�ن به دنبال ارس�ال پيام�ك، خريدار 
يكماه فرصت دارد كه براي تعيين تكليف به 
فروش�نده مراجعه كند و بر اساس سيستمي 
كه اين موضوع طراحي ش�ده، مغازه دار بايد 
1۵ درصد از ارزش كالاي خريداري شده را از 
طريق س�امانه يي كه در گمرك طراحي شده 
به عنوان ع�وارض ورود پرداخت كند و پس 
از آن ك�د رجيس�تري براي خريدار ارس�ال 
مي ش�ود. حال اين پرس�ش مطرح است كه 
اجراي طرح رجيستري چه عواقبي مي تواند 
بر بازار اين محصول به دنبال داش�ته باشد؟ 
برخي از متوليان صنفي، به افزايش 1۵ تا 3۰ 
درصدي قيمت گوش�ي تلفن همراه هش�دار 
دادند. در مقابل برخي ني�ز بر اين باورند كه 
اج�راي طرح�ي اينچنيني مي توان�د مزاياي 
زي�ادي براي م�ردم، توليدكنن�دگان و حتي 

دولت داشته باشد. 

 معضل بر سر راه صنوف 
طرح رجيس��تري موباي��ل از 28 مهرماه وارد 
فاز اجرايي ش��ده اس��ت و بر اس��اس آن، پايش و 
مانيتورينگ وضعيت ش��بكه اپراتورهاي موبايل با 
هدف ثبت و شناسايي آخرين شناسه هاي تركيبي 
گوش��ي و سيم كارت كه در شبكه مخابراتي كشور 
وارد ش��ده اس��ت، در دس��تور كار قرار گرفت. در 
همين راس��تا، دبيركل اتاق اصن��اف ايران درباره 
دغدغه اصناف در راستاي اجراي طرح رجيستري 
به »تعادل« مي گويد: به هرحال با اجراي اين طرح، 
صن��ف تلفن همراه با يك س��ري دغدغه ها مواجه 
هس��تند كه دولتمردان نيز بايد پاي صحبت هاي 
فع��الان صنفي ني��ز بنش��ينند تا ب��ا جمع بندي 
موضوع هاي مورد نظر به ارائه راهكار لازم دس��ت 

يابند. علي عوض پور مي افزايد: بزرگ ترين دغدغه 
اصناف ب��ه كمبود كالا و نبود اطلاع رس��اني لازم 
در اين صنف مرتبط مي ش��ود، حال با پياده سازي 
اين طرح بايد تمام نظرات درنظر گرفته از س��وي 
ارگان هاي دولتي براي شفاف سازي در اجرا مطرح 
ش��ود؛ چراكه هم اكنون برخ��ي صنوف به افزايش 
قيمت تلفن همراه در راس��تاي اجراي طرح اشاره 
دارن��د؛ اين موضوع درحالي اس��ت ك��ه به عقيده 
م��ا بحث رقابت در عرض��ه تلفن همراه در صنوف 
افزايش مي يابد و افزايش قيمتي نيز در اين راستا 

انجام نخواهد گرفت.
به گفته او؛ بخش اعظم دغدغه صنوف كش��ور 
ب��ه تامين كالا ب��از مي گردد ك��ه وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت به همراه س��تاد مبارزه با قاچاق 
كالا و ارز قول مس��اعدي در راستاي تامين كالاها 
به صن��وف داده اند؛ بطوري كه ب��ا نمايندگي هاي 
مج��از تلفن هم��راه مذاكراتي در راس��تاي تامين 
كالاي تلفن همراه سراس��ر كش��ور انجام شده كه 

اميدواريم كارگشا باشد. 
ازس��وي ديگر، ريي��س اتحاديه دس��تگاه هاي 
مخابراتي، ارتباطي و لوازم جانبي استان مازندران 
به »تعادل« مي گويد: در بحث رجيس��تري با يك 
سري مش��كلات عديده مواجه هستيم؛ اول اينكه 
س��تاد مبارزه با قاچ��اق كالا وارز براي اجراي اين 
برنام��ه هيچ هماهنگ��ي با روس��اي اتحاديه هاي 
كش��وري نداش��ته؛ درحالي ك��ه اتحاديه ها نوك 
پيكان صنوف موبايل به شمار مي روند، كه بايد در 
راس��تاي اجراي اين طرح نظرات كارشناسي شده 

آنها مد نظر قرار مي گرفت. 

 رضا پلن��گ افكن در ادام��ه توضيح مي دهد: 
»ح��ذف ارز مبادله يي از س��وي دول��ت«، »اخذ 
ماليات هاي گزاف 14درصدي از س��وي س��ازمان 
امور مالياتي«، »ناهماهنگ بودن دس��تگاه ها براي 
اج��راي طرح رجيس��تري و نبود اب��زار كافي« از 
جمله مشكلات مطرح در صنف تلفن همراه است 
ك��ه متوليان دولتي بايد براي برطرف س��ازي اين 

مشكلات، اقدامات لازم را انجام دهند. 
 به گفته اين عضو تش��كلي؛ در سال هاي اخير 
قشر بيشتر صنف موبايل فروشان را جوانان تشكيل 
داده اند كه در اين ش��رايط نامناسب اقتصادي اين 
اف��راد توانايي واردات گوش��ي هاي تلفن همراه را 
ندارد. او با اش��اره ب��ه ورود انحصارگران در صنف 
موبايل مي افزايد: درحال حاضر شاهد اين هستيم 
ك��ه يكي از برندهاي مطرح دني��ا در بازار ايران از 
س��هم 5۶ درصدي برخوردار است كه بايد اشاره 
كرد ورود اين محصول از س��وي يك س��ري افراد 

ناشناس و بطور قاچاق عرضه مي شود. 
متاسفانه در اين ش��رايط شاهد روي كارآمدن 
اف��رادي در ب��ازار خريد و فروش موبايل هس��تيم 
ك��ه هيچ كاراي��ي براي اين صن��ف ندارند و بطور 
ناشناخته به انحصار واردات كالاهاي موبايل روي 
آورده ان��د. پلنگ افكن در پاس��خ به اين پرس��ش 
ك��ه نق��ش تش��كل ها و اتحاديه ه��ا در راس��تاي 
خ��روج انحصار ب��ازار موبايل چيس��ت، مي گويد: 
در حال حاضر دس��تگاه هاي اجراي��ي و دولتي به 
نماين��دگان اصناف ب��راي بيان ارائ��ه راهكارهاي 
كارشناس��ي ش��ده ميدان نمي دهند و در راستاي 
برخي پرس��ش ها نيز پاسخگو نيس��تند. در حال 

حاضر ح��دود 4۰۰ هزارنفر در صنف تلفن همراه 
مشغول به كار هستند، اما با انحصار واردات تلفن 
هم��راه ما با كمبود اجناس روبه رو هس��تيم. حال 
اميدواريم مس��وولان نيز در اين راس��تا تمهيدات 
لازم را در نظربگيرند. او با اش��اره به آس��يب هاي 
طرح رجيستري براي اصناف اظهار كرد: با اجراي 
اين طرح بس��ياري از واحدهاي عرضه كننده تلفن 
هم��راه با كمبود كالاهاي الكترونيكي و موبايل رو 
به رو هس��تند و بي شك با اجراي اين طرح دولتي 
نيز معض��لات در اين صنف افزايش خواهد يافت؛ 
چراكه گوش��ي تلفن همراه يك��ي از اقلام كالايي 
اس��ت كه در س��بد خانواده ها قرار گرفته است. از 
سوي ديگر، برخي نمايندگان دولتي براين باورند 
با اجراي اين طرح قيمت ها شكس��ته خواهد شد؛ 
درحال��ي كه با اجراي اين طرح م��ردم با افزايش 

قيمت 15 تا 3۰ درصدي رو به رو خواهند شد. 

 طرح سه مرحله اي 
مه��دي محبي ريي��س اتحاديه دس��تگاه هاي 
مخابرات��ي، ارتباطي و ل��وازم جانبي ب��ه »پايگاه 
اتاق اصناف ايران« نيز گفته است: مرحله نخست 
رجيس��تري در حال اجرا شدن اس��ت؛ زماني كه 
مرحل��ه پايش به اتم��ام برس��د، دو مرحله ديگر 
آغاز خواهد ش��د. در مراحل بعدي قرار است انواع 
برندهاي تلفن هاي همراه معرفي و اقداماتي را كه 
بايد انج��ام دهند، دريافت كنن��د. او در خصوص 
نگراني مردم و فروش��نده ها از اجرايي نشدن اين 
طرح، اضافه مي كند: طرح رجيستري تلفن همراه 
از حدود 11 سال پيش قرار بود، اجرا شود؛ اما هر 

بار بنا به دلايلي به تعويق افتاد. اكنون با توجه به 
هزينه هاي انجام ش��ده و نگاه مسوولان كه به اين 
موضوع جدي اس��ت، معتقدم اين بار اجرا خواهد 
ش��د. محبي در رابطه با زمان دقيق اجرايي شدن 
مرحله دوم و س��وم طرح رجيس��تري گفت: براي 
جلوگيري از تشنج در بازار، نمي توان زمان دقيقي 
را اعلام كرد؛ اما مطمئن باشيد اين طرح به زودي 
اجرا مي ش��ود و به يقين بع��د از تاييدهايي كه از 
س��تاد مبارزه ب��ا كالاي قاچاق دريافت مي ش��ود، 

ديگر مشكلي در اين زمينه نخواهيم داشت. 

 مزاياي طرح 
با انكه نقدهاي زيادي از سوي متوليان صنفي 
براي طرح رجيستري مطرح مي شود اما در مقابل 
برخي از كارشناسان اقتصادي براين باورند كه اين 
طرح مزايايي زيادي براي م��ردم، توليدكنندگان 
و حتي دول��ت دارد. يك كارش��ناس اقتصادي با 
تاكيد براين موضوع به »پايگاه اطلاع رس��اني اتاق 
اصن��اف اي��ران« مي گويد ك��ه در خصوص طرح 
رجيس��تري، خريداران مطمئ��ن خواهند بود كه 
بعد از خريد، حتي اگر كوچك ترين مش��كلي نيز 
براي محصولش��ان وجود داشته باش��د، مي توانند 
آن را حل كنند. اين موضوع از طريق تس��ت هايي 
كه روي گوش��ي هاي تلفن همراه انجام مي ش��ود 
و ي��ك ش��ركت، گارانتي كننده كه مل��زم به ارائه 
خدمات پس از فروش است، سهل مي شود. آرش 
مه��دي زاده ادامه مي ده��د: بنابر اي��ن زماني كه 
گوش��ي تلفن همراه از طريق گمرك و به صورت 
رسمي وارد كش��ور مي ش��ود، مي توان به صحت 
آن پي برد. نكته ديگر اينكه چنانچه فروش��نده يي 
بخواه��د، تلف��ن همراهي را كه آكبن��د نبوده، به 
مش��تري بفروشد، خريدار با بررسي اصالت تجهيز 
از طريق پيامك يا كد دستوري USSD، مي تواند 

اين موضوع را پيگيري كند.
او اضاف��ه مي كند: مورد ديگ��ر اينكه هم اكنون 
اگ��ر تلفن همراهي دزديده ش��ود، پي��دا كردن آن 
به س��ختي انجام مي ش��ود؛ اما زماني كه اين طرح 
اجرايي ش��ود، مي توان ب��ا پيگيري ه��اي راحت تر 
و ب��ا اس��تفاده از اين كد تجاري، ب��ه راحتي به آن 
دس��ت پيدا ك��رد. از س��وي ديگر اين ط��رح براي 
توليدكنندگان داخلي و بازرگانان نيز مزايايي دارد؛ 
ب��ه اين دليل كه توليدات داخلي و س��رمايه گذاري 
بيش��تر ش��ده و س��هم بازار براي فعالان اقتصادي 

افزايش مي يابد.
به گفته اين كارش��ناس اقتصادي، طبق آخرين 
آماره��ا، در بهتري��ن حال��ت ح��دود 1۷ درصد از 
گوشي هاي مورد اس��تفاده در ايران، از گمرك هاي 
رس��مي وارد مي ش��ود و بقيه غير رس��مي اس��ت. 
بناب��ر اين براي جلوگيري از قاچ��اق اين محصول، 
لازم اس��ت هرچه زودتر اين طرح را اجرا كنيم. در 
ط��رف ديگر نيز اين طرح مزايايي براي دولت دارد؛ 
ب��ه اين دليل ك��ه امنيت افزاي��ش مي يابد و امكان 
نظارت بر تلفن هاي همراه بيشتر مي شود؛ همچنين 

درآمدهاي گمركي نيز افزايش خواهد يافت. 
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7  جهان

 انتقاد از ولخرجي هاي لندن
با پول ماليات دهندگان

تقابل لاگارد و ترامپ بر سر نقض 
پيمان آب وهوايي پاريس

 طرح ژاپن براي مقابله
با توسعه طلبي اقتصادي چين

گروه جهان|
كريستين لاگارد رييس صندوق بين المللي پول هشدار داده اگر جهان درباره 
مقابله با تغييرات آب و هوايي و نابرابري شكست بخورد جهان به دردسر بزرگي 
گرفتار خواهد ش��د. ب��ه گزارش گاردين، لاگارد در كنفرانس��ي در رياض گفته 
است: »اگر نتوانيم اين مسائل را حل كنيم در 50سال آينده، آينده يي تاريك در 
پيش خواهيم داشت. اگر دنيا نتواند براي مقابله با تغييرات آب و هوايي تصميم 

درستي بگيرد، انسان ها از شدت گرما برشته و بريان خواهند شد.«
در سال 2015 حدود 195كشور جهان توافقنامه آب و هوايي پاريس را امضا 
كردند كه اهدافي را براي كاهش ميزان انتش��ار گازهاي گلخانه يي معين كرده 
بود و از افزايش دماي كره زمين جلوگيري كند، در 50 سال گذشته دماي كره 
زمين 2 درجه افزايش يافته اس��ت اما دونالد ترامپ رييس جمهور امريكا، ژوئن 

اعلام كرد در فرآيندي 3 ساله از اين توافق عقب خواهد كشيد. 
دونالد ترامپ معتقد است كه شركت در توافق آب و هوايي پاريس مي تواند 
بر اقتصاد اين كش��ور تاثير منفي بگذارد. اين اقدام ترامپ با انتقاداتي از س��وي 
رهبران جهاني و فعالان محيط زيس��ت مواجه ش��د به ط��وري كه بان كي مون 
دبيركل س��ابق ملل متحد با متهم كردن ترامپ گفته ترامپ در نقطه اش��تباه 

تاريخ ايستاده است. 
ريي��س صن��دوق بين المللي پول همچني��ن به رفع نابراب��ري زن و مرد در 
كش��ورها تاكيد كرده چه آنهايي كه اين نابرابري را دارند و چه آنهايي كه هنوز 
اين نابراب��ري را ندارند. در صورتي كه دنيا بخواهد آينده يي روش��ن براي خود 
ترس��يم كند، لازم است كه نگراني ها در برابر نابرابري زن و مرد را برطرف كند. 
وي پيش بيني كرد كه طي 50سال آينده نفت جهان به جايگاه دوم كالايي نزول 
كند. در بيانيه يي كه صندوق بين المللي پول صادر كرده بود از تلاش عربستان 
براي اصلاحات تمجيد كرده و اين اقدام را به عنوان اقدام اقتصادي مناس��ب در 

برابر كاهش قيمت نفت مطرح كرد. 

گروه جهان|
 يك سياستمدار بريتانيايي هشدار داده ميلياردها پوند از پول ماليات دهندگان 
اين كشور در چارچوب كمك هاي اعطايي لندن به كشورهاي خارجي هدر مي رود 
و اين كمك ها بيشتر از آنكه براي بريتانيا منفعت داشته باشد، ضرر و زيان دارد. 
به گزارش اكسپرس، مايك هوكم معاون رهبر حزب استقلال بريتانيا گفته است: 
»پولي كه از خزانه داري بريتانيا براي كشورهاي خارجي فاسد فرستاده مي شود در 

نهايت سر از حساب هاي بانكي شخصي درمي آورد.«
مايك هوكم كه نماينده منطقه »يوركشاير« و »لينكولنشاير« در پارلمان است، 
گفته است: »در حالي كه مقام ها بايد با فقر شديد مقابله كنند در عين حال شاهد 
هس��تيم كه منافع مربوط به كمك هاي خارجي بريتانيا به ديگر كشورها شديدا 
به دليل فس��اد و مديريت غلط تضعيف شده اند. در موارد بسياري اختصاص اين 
كمك ها بيشتر از آنكه سود به همراه داشته باشد، ضرر به بار مي آورد به ويژه زماني 
كه از پول ماليات دهندگان بريتانيايي براي تقويت كش��ورهاي در حال فروپاشي 
و ديكتاتورها اس��تفاده مي شود.« وي همچنين گفته است: »اعتباراتي كه از پول 
ماليات دهندگان به شكل غلط اختصاص پيدا مي كنند اغلب به دليل عدم وجود 
مسوولاني در 1۴ وزارتخانه براي مديريت اختصاص اعتبارات و عدم وجود نيروهاي 
مربوط به اين حوزه بدون هيچ مهار و محدوديتي فرستاده مي شود. حقيقت اين 
است كه كمك هاي خارجي بريتانيا هيچ ارزش پولي براي ماليات دهندگان نداشته 
و از آن مي توان استفاده بهتري در داخل داشت.« از جمله اين كمك ها 15ميليون 
پوند اعطايي به طرحي با هدف كاهش نفخ شكم  دام ها در كلمبيا براي كمك به 
مقابله با تغييرات آب وهوايي و همچنين اعطاي 3ميليون پوند به چين بزرگ ترين 
اقتصاد جهان براي افزايش آگاهي از فوتبال بريتانياست. همچنين فاش شده است 
كه در يك مقطع مبلغ ۴ميليون پوند به كمك به يك گروه موسيقي دخترانه پنج 
نفره در اتيوپي اختصاص پيدا كرده كه هدف از آن كمك به قدرتمند كردن زنان 

آفريقا بوده اما اين ايده لغو شده است. 

گروه جهان|
وزير جديد خارجه ژاپن گفته كشورش اجراي برنامه يي مشترك به همراه امريكا، 
هند و استراليا براي گسترش تجارت آزاد و همكاري هاي دفاعي و امنيتي را در مقابله 

با توسعه طلبي هاي چين به ويژه از طريق ابتكارعمل كمربند و جاده خواستار است. 
به گزارش دويچه وله، تارو كونو وزير خارجه ژاپن گفته است: »توكيو خواهان 
آن اس��ت كه در جريان س��فر آتي دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا به ژاپن 
طرح هاي جديدي را به عنوان جايگزيني براي ابتكارعمل اقتصادي كمربند و جاده 
چي��ن مطرح كند.« طرح يك كمربند يك جاده كه بعدها به ابتكارعمل كمربند 
و جاده مش��هور شد، طرحي بلندپروازانه از جانب دولت چين در زمينه اقتصادي 
اس��ت؛ يك طرح سرمايه گذاري در زيربناهاي اقتصادي بيش از ۶0 كشور جهان 
و توسعه دو مسير تجاري »كمربند اقتصادي راه ابريشم« و »راه ابريشم دريايي« 
است كه توسط چين در سال 2013 مطرح شده است. كونو گفته است: »توكيو 
قصد دارد يك گفت وگوي س��طح عالي ميان ژاپن، امريكا، هند و اس��تراليا برقرار 
كند تا اين چهار كشور بتوانند تجارت آزاد و همكاري هاي دفاعي و امنيتي را در 
سراسر درياي چين جنوبي، اقيانوس هند و تا قاره آفريقا گسترش دهند.« وي در 
ادامه گفت كه در طرح توكيو برخي كشورهاي ديگر نيز پيشنهاداتي براي شراكت 
دريافت خواهند كرد كه از جمله آنها فرانسه و بريتانيا هستند. ژاپن مشخصا اين 
طرح را به عنوان اقدام متقابلي در برابر ابتكارعمل اقتصادي و قدرت فزاينده چين 
در نظر گرفته است. وزير خارجه ژاپن گفته: »ما در دوراني هستيم كه در آن ژاپن 
بايد به طور ديپلماتيك و از طريق ترس��يم يك تصوير راهبردي بزرگ خودش را 
نشان دهد. درياهاي آزاد و باز به نفع همه كشورها از جمله چين و ابتكارعمل يك 
كمربند، يك جاده اين كشور خواهد بود. « با اين حال مشخص است كه با وجود 
ادعاي ژاپن درخصوص مفيد خواندن ابتكارعمل كمربند و جاده چين، اما توكيو به 
سختي در تلاش است تا با ايجاد اتحاد ميان كشورهاي كوچك و بزرگ، با افزايش 

نفوذ و پيشرفت هاي اقتصادي و سياسي پكن مقابله كند. 

 پنتاگون: واكنش مان
به كره شمالي كوبنده است

گروه جهان| وزير دفاع امريكا از گزينه ديپلماسي به 
عنوان راه حل بحران كره ش��مالي دفاع كرد ولي در عين 
حال نس��بت به عواقب حمله به منافع ايالات متحده يا 
ديگر متحدانش به  ش��دت هشدار داد. جيمز ماتيس كه 
براي ديدار با مقامات كره جنوبي به س��ئول سفر كرده، 
توسل احتمالي پيونگ يانگ به سلاح هسته يي را غيرقابل 
قبول خوانده و تاكيد كرده، كوچك ترين استفاده از اين 
سلاح با پاسخ كوبنده نظامي واشنگتن همراه خواهد شد. 
در همين حال گاردين نوش��ته در پي افزايش نگراني ها 
از شكس��ت دولت امريكا براي گفت وگو با پيونگ يانگ، 
س��ناتورهاي دموكرات طرحي را به كنگره ارائه كرده اند 
كه هدف اصلي آن ممانعت از حمله پيشدس��تانه دونالد 
ترامپ به كره  شمالي است. جيمز ماتيس شنبه در ادامه 
سفر منطقه يي خود به شرق آسيا از مرز مشترك ميان دو 
كره ديدار كرده و گفته، هدف امريكا جنگ با كره شمالي 
نيست بلكه هدفش قانع  كردن رهبر كره شمالي به دست 
 كشيدن از زرادخانه هاي هسته يي است. وزير دفاع امريكا 
گفته اس��ت:»رفتار كيم جونگ اون هي��چ راهي را براي 
پذيرش موضع هس��ته يي اين كش��ور باز نگذاشته و ما 
نمي توانيم كره ش��مالي هسته يي را بپذيريم.« وزير دفاع 
امريكا همچنين به اين مساله اشاره كرده كه برنامه هاي 
تس��ليحاتي كره ش��مالي تقويت كننده موضع دفاع اين 
كش��ور نيس��ت و اصرار پيونگ يانگ ب��ر موضع كنوني، 
اقدامي غيرسازنده است و امنيت و ثبات در شبه جزيره 

كره را تضعيف مي كند. 
م��ون جائه  اين، رييس جمه��وري كره جنوبي پس از 
ديدار با جيمز ماتيس گفته، استقرار نيروها و تسليحات 
استراتژيك امريكا در منطقه شامل پرواز بمب افكن هاي 
امريكايي بر فراز ش��به جزيره كره بازدارندگي موثري در 

مقابل تهديدهاي كره شمالي محسوب مي شود. 
تن��ش كره ش��مالي و امري��كا پ��س از يك س��ري 
آزمايش هاي هس��ته يي و موشكي از سوي پيونگ يانگ 
شدت گرفته است. دونالد ترامپ اخيرا هشدار داده امريكا 
مي تواند كره ش��مالي را به طور كامل نابود كند. سخنان 
تحريك آميز ترامپ سناتورهاي دموكرات را نگران كرده 
است. گفته شده، نمايندگان دموكرات كنگره، لايحه يي 
ارائه كرده اند كه هدف آن جلوگيري از اقدام ترامپ براي 
اجراي حمله پيشدستانه عليه كره شمالي است. گاردين 
نوشته، لايحه موسوم به »نه به حمله مغاير قانون اساسي 
به كره شمالي« دومين تلاش قانوني براي محدود كردن 
اختي��ارات دونالد ترامپ ب��راي آغاز يك جنگ يكجانبه 
محسوب مي شود. اوايل امسال هم لايحه يي ارائه شد تا 
ترامپ نتواند بدون اعلام جنگ از طرف كنگره، يك حمله 
هسته يي عليه دشمن خارجي انجام دهد. لايحه جديد 
كه در مجلس نمايندگان به جريان افتاده، مانع از حمله 
به كره شمالي بدون مجوز كنگره مي شود. تاكنون تنها دو 
جمهوري خواه در مجلس نمايندگان از اين لايحه حمايت 
كرده اند و مشخص نيس��ت كه حزب جمهوري خواه در 

سنا از اين لايحه حمايت مي كند يا خير. 

مذاكرات هيات نظامي اربيل و 
بغداد در موصل

رييس س��ابق ارتش عراق فاش كرد، هيات عاليرتبه 
نظام��ي از اقليم كردس��تان عراق به موص��ل رفته تا با 
هيات نظامي عراقي مذاكره كند. به گزارش ايسنا، بابكر 
زيب��اري گفته مس��وولان نظامي امريكاي��ي هم در اين 
نشست حضور دارند. به  گفته اين منبع، مذاكرات هيات 
عراق با سيروان بارزاني يكي از فرماندهان پيشمرگ  در 
حضور امريكا از س��ر گرفته شده اس��ت. پيش تر حيدر 
العبادي، نخس��ت وزير و فرمانده نيروهاي مس��لح عراق 
دس��تور توقف پيش��روي نيروهاي عراقي در شمال اين 
كشور به مدت 2۴ساعت را براي بازكردن زمينه استقرار 
نيروهاي فدرال در تمامي مناطق مورد مناقشه با اقليم 

كردستان صادر كرده بود. 

بنن: تركيه بزرگ ترين تهديد 
عليه امريكاست

استراتژيس��ت ارشد كاخ سفيد و مش��اور سابق ترامپ 
تاكيد كرده كه تركيه بزرگ ترين خطري اس��ت كه امريكا 
را تهديد مي كند. به گزارش ايس��نا، استيو بنن كه چندي 
پيش به خاطر اظهارات جنجالي درباره كره شمالي و اختلاف 
با دونالد ترامپ بركنار ش��ده به شرق الاوسط گفته، تركيه 
بزرگ تري��ن خطري اس��ت كه امري��كا را تهديد مي كند و 

خطرناك تر از ايران است. 

پاكستان: امريكا شكست هايش 
را تقصير ما نيندازد

دولت پاكس��تان با رد اتهام هاي اخي��ر امريكا عليه 
اين كش��ور درخصوص حمايت از گروه هاي تروريستي 
عنوان كرد، پاكستان مقصر جنگ بي پايان واشنگتن در 
افغانستان نيست. به گزارش اس��پوتنيك، وزير خارجه 
پاكس��تان گفته شكست هاي امريكا در 1۶سال گذشته 
در افغانستان پيش روي آنها قرار دارد. فضا براي بهبود 
روابط تنها زماني به وجود مي آيد كه واشنگتن شكست 
و كوتاهي هايش در افغانستان را بپذيرد اما امريكا حاضر 
ب��ه پذيرفتن آن نيس��ت. اخيرا ركس تيلرس��ون، وزير 
خارجه امريكا گفته، واش��نگتن انتظار دارد اسلام آباد با 
گروه هاي تروريستي كه در اين كشور پناهگاه به دست 

مي آورند، مقابله كند. 

تعليق كمك هاي نظامي  كانادا 
به عراق 

نيروه��اي وي��ژه كاناداي��ي كمك ه��اي نظامي خود 
به ع��راق را به  دليل تنش هاي اخي��ر ميان ارتش عراق 
و نيروه��اي كرد به طور موقت تعليق ك��رد. به گزارش 
سومريه نيوز، سخنگوي وزارت دفاع كانادا گفته نظاميان 
كانادايي به محض روش��ن شدن مسائل مربوط به روابط 
مي��ان نيروه��اي امنيتي ع��راق و اولويت ه��اي اصلي و 
ماموريت هاي��ي ك��ه بايد در چارچوب مب��ارزه با داعش 
انجام شوند، كمك هاي خود را از سر مي گيرند. كانادا به 
عن��وان يكي از اعضاي ائتلاف ضد داعش بر لزوم تمركز 
تلاش ها براي تقويت دستاوردهاي جديدي كه در مبارزه 

با داعش حاصل شده، تاكيد كرده است. 

دريچه

كوتاه از منطقه

سقوط بازارهاي مالي اسپانيا و يورو

كاتالونيا آماده جنگ نبود

تفهيم اتهام در پرونده »روسيه گيت« كليد خورد

دولت ترامپ در انتظار شوك بزرگ
گروه جهان|

 اين پاياني اس��ت بر آغاز تحقيقات درباره دخالت 
روس��يه در انتخابات رياست جمهوري امريكا در سال 
201۶ مي��لادي. رابرت مولر دادس��تان ويژه پرونده و 
تيم حقوقي او، فرم هاي قضايي مربوط به تفهيم اتهام 
نخس��تين متهم در اين پرونده را پر كرده اند و دادگاه 

واشنگتن دي سي اين اتهامات را تاييد كرده است. 
رويترز نوشته، هيات تحقيق به رهبري رابرت مولر 
اتهامتي را عليه يك نف��ر در اين پرونده مطرح كرده 
است. يك منبع مطلع گفته قاضي فدرال دستور داده 
اتهام��ات و همچنين هويت متهم در اي��ن پرونده تا 
دوشنبه)فردا( افشا نشود. نشريه اينديپندنت گمانه زني 
كرده است كه اقامه دعوي عليه نخستين متهم پرونده 
نشان  مي دهد رابرت مولر و تيم همراه او به اين نتيجه 
رسيده  اند كه در انتخابات فرد يا افرادي مرتكب جرم 

شده اند. 
جف��ري توبي��ن كارش��ناس قضايي در اي��ن باره 
مي گويد: »اقدام اخير هيات تحقيق نشان مي دهد كه 
تحقيقات در اين پرونده پيش��رفت هاي جدي داشته 
اس��ت.« هيات تحقيق به رهبري مولر همچنين قرار 
اس��ت بررس��ي كند كه آيا دونالد ترامپ تلاش كرده 
مانع روشن شدن حقيقت در اين پرونده شود يا خير. 
ترام��پ چند ماه پيش جيمز كومي رييس س��ابق 
)اف بي آي( را كه مسوول تحقيق درباره دخالت روسيه 
در انتخاب��ات امري��كا ب��ود بركنار ك��رد؛ اقدامي كه با 

واكنش هاي گسترده يي روبه رو شد. در اين زمان بود كه 
وزارت دادگس��تري امريكا رابرت مولر مدير اسبق اداره 
تحقيقات مركزي امريكا )اف بي آي( را به عنوان مستشار 
ويژه  براي هدايت اين تحقيقات تعيين كرد و مولر نيز 
هياتي را براي بررس��ي مدارك موج��ود در اين پرونده 
تش��كيل داد. اين هيات در چند ماه گذش��ته با احضار 
اش��خاص مختلف از جمله پل منافارت رييس س��ابق 
ستاد انتخاباتي دونالد ترامپ، تلاش كرده درباره اتهام 

رابطه حلقه ياران ترامپ و دولت روسيه تحقيق كند. 
مناب��ع مطلع از تحقيقات راب��رت مولر گفته اند او 
تحقيقات گسترده يي درخصوص ارتباط احتمالي بين 
س��تاد انتخاباتي دونالد ترامپ و كشورهاي خارجي از 
جمله فرار مالياتي و پولشويي انجام داده است. رويترز 
نوشته، در حالي كه گمانه زني ها مختلفي درخصوص 
هويت فرد يا افراد متهم مطرح شده، برخي گزارش ها 
حاكي اس��ت كه احتمالا ب��ه زودي مقام هاي قضايي 
دستور احضار يا بازداشت را صادر مي كنند. سي ان ان 
نوشته متهمان اين پرونده 30 اكتبر بازداشت خواهند 

شد. 
گرچ��ه پيت��ر كار س��خنگوي رابرت مول��ر، از 
اظهارنظر درباره طرح اقامه دعوي از سوي دادستان 
ويژه خودداري كرده اما خبرگزاري فرانس��ه نوشته 
كه هيات تحقيق، مفصلا از رينس پريبوس منشي 
عمومي س��ابق كاخ سفيد، شان اسپايسر سخنگوي 
س��ابق ترامپ و برخي مقام هاي مسوول نزديك به 

رييس جمهور بازپرس��ي كرده اند. نشريه آتلانتيك 
مي نويس��د: »فرقي ندارد متهم چه كس��ي اس��ت. 
احضار يا بازجويي يكي از نزديكان ترامپ مي تواند 
ش��وك بزرگي را به دولت امريكا و فضاي سياسي 
اين كش��ور وارد كند. كابوس اي��ن ماجرا از ابتداي 
شروع به كار دولت ترامپ لحظه يي او را رها نكرده 
اس��ت. حالا در چنين شرايطي تفهيم رسمي اتهام 
به يك��ي از اعضاي كمپين انتخابات��ي يا مقام هاي 
كاخ سفيد روايتي را كه تا پيش از اين يك فرضيه 
به حس��اب مي آمد را به واقعيتي خطرناك تبديل 

مي كند.« 
بيزينس اينسايدر نيز با اشاره به رابطه مايك پمپئو 
رييس فعلي س��ازمان سيا با ترامپ نوشته: »دادستان 
س��ابق فدرال به طور فزاينده يي نگران دخالت پمپئو 
ب��راي توقف روند تحقيق��ات درباره دخالت روس��يه 
در انتخاب��ات امريكاس��ت به ويژه اينك��ه پمپئو اخيرا 
يافته هاي نهادهاي امنيتي درباره دخالت روس��يه در 

انتخابات امريكا را تحريف كرده است.« 
پرونده هاي متعددي درباره مداخله روسيه در اين 
انتخابات باز ش��ده اس��ت؛ از جمله تحقيقات كميته 
قضايي سنا و كميته اطلاعات سنا. تعداي از نهادهاي 
امنيتي امري��كا ژانويه 201۷ در پايان تحقيقات خود 
اعلام كردند كه ولاديمير پوتين رييس جمهور روسيه، 
دستور يك كارزار س��ازمان يافته براي تاثيرگذاري بر 
انتخاب��ات امريكا را صادر كرده بود كه هدف آن ايجاد 

بي اعتمادي به سيس��تم انتخابات��ي امريكا، تضعيف 
هيلاري كلينتون و كمك به دونالد ترامپ بود. با وجود 
تمامي ش��واهدي كه منتقدان ارائ��ه مي دهند، دولت 
روس��يه دخالت در كارزار انتخاباتي امريكا را تكذيب 
كرده و دونالد ترامپ نيز هرگونه همكاري با روس��يه 
را رد مي كن��د. رييس جمه��وري امريكا مي گويد: اين 
اتهام هاي بي اساس، دسيسه دموكرات ها براي كمرنگ 
كردن شكست خودش��ان در انتخابات نوامبر گذشته 

است. 
او در تازه تري��ن اظهارنظر گفته »همه مي دانند در 
انتخابات با روس��يه تباني نكرده و در عوض، هيلاري 
كلينتون با كرملي��ن همكاري كرده اس��ت.« دونالد 
ترامپ در پيامي توئيتري نوش��ته اس��ت: »با گذشت 
چندين ماه بررسي هزينه بر، همه اتفاق نظر دارند كه 

هيچ گونه تباني ميان روس��يه و ترامپ وجود نداشته 
بلكه هيلاري كلينتون )رقي��ب دموكرات وي( تباني 
ك��رد. « تحقيق درب��اره دخالت روس��يه در انتخابات 
امريكا در شرايطي به مرحله حساسي رسيده كه كاخ 
س��فيد اخيرا فهرستي از 39 ش��ركت روسيه را كه از 
سوي ايالات متحده تحت تحريم قرار گرفته اند منتشر 
كرده است. در اين فهرست كه تحت فشار كنگره آماده 
شده است شركت هاي معروف توليد جنگ افزار روسيه 
از جمله ش��ركت هاي سوخو، توپولف، كلاشنيكوف و 
چندين شركت ديگر قرار دارند. براساس قوانين امريكا، 
تمامي شركت هايي كه وارد معامله با اين شركت هاي 

روسيه شوند تحت تحريم قرار خواهند گرفت. 
كاخ كرملين نس��بت به اعمال تحريم هاي جديد 

امريكا عليه روسيه ابراز نگراني كرده است. 

گروه جهان| طلا تسليمي|
تصوي��ب بيانيه اس��تقلال از اس��پانيا در پارلمان 
كاتالوني��ا تا جاي��ي كه ب��ه اس��تقلال طلبي مربوط 
مي ش��ود فقط يك حركت نمادين بود؛ اما حتي براي 
خنثي س��ازي اين اقدام نمادين و س��ر و سامان دادن 
به ش��رايط كنوني، ماريانو راخوي نخست وزير اسپانيا 
مجبور خواهد شد از همه تجربيات و مهارت هاي خود 
بهره بجوي��د. راي پارلمان محلي كاتالونيا به جدايي، 
وخيم تري��ن بحران سياس��ي اس��پانيا از دهه 19۷0 
تاكنون را تشديد كرد و به كاهش ارزش شاخص هاي 
سهام اين كش��ور در بازار اروپا منجر شد. ارزش يورو 
كه در نتيجه عقب نش��يني بانك مرك��زي منطقه از 
برنامه تسهيل كمي آسيب ديده بود در پايان معاملات 
جمعه و پس از اعلام استقلال پارلمان كاتالونيا سقوط 
بيشتري داش��ت و در مقابل، ارزهاي فرانك سوييس 
و ين ژاپن كه بهش��ت امن س��رمايه گذاران محسوب 
مي شوند، تقويت شدند. اما انتظار مي رود كه نوسان ها 
در بازارهاي سهام اروپايي به  ويژه در اوراق قرضه دولت 
اسپانيا تا پايان هفته ادامه داشته باشد. دولت مركزي 
اسپانيا در واكنش به اين اعلام استقلال، خودمختاري 
كاتالونيا را لغ��و كرده و اداره دولت محلي اين منطقه 
را به دست گرفته اس��ت؛ كارلوس پوجدمون، رييس 
جدايي طلب منطقه و وزي��ران دولت محلي كاتالونيا 
همچنين رييس پليس اين منطقه بركنار و ثريا سانز 
دوسانتاماريا، معاون نخست وزير اسپانيا به طور رسمي 

مسوول اداره كاتالونيا شده است. 

 سقوط بازارهاي مالي و سهام اسپانيا
بلافاصله پس از اعلام استقلال يك جانبه كاتالونيا، 
بازار بورس و س��هام اسپانيا افت ش��ديدي را شاهد 
بود. به گزارش فايننش��ال تايمز، شاخص هاي سهام 
اس��پانيا از رقابت با ديگر شاخص هاي اروپايي عقب 
ماندند به طوري كه ش��اخص»ايبكس 35« س��هام 
بزرگ ترين ش��ركت هاي اس��پانيا در پايان معاملات 
جمعه 1.5درصد كاهش ياف��ت. در بازارهاي درآمد 
ثاب��ت ني��ز س��وددهي اوراق قرضه 10س��اله دولت 
اسپانيا ۴واحد افزايش يافت و به 1.58درصد رسيد؛ 
سوددهي در نتيجه كاهش ارزش بالا مي رود. در اين 
ميان، بانك هاي كاتالونيا بيشترين آسيب را متحمل 
شدند؛ سهام بانكو د س��ابادل، ۴.9درصد و كاييكسا 

بانك 2.۷درصد افت كرد. 
ارزش يورو نيز كه در نتيجه سياس��ت گذاري هاي 
بان��ك مركزي اتحاديه اروپا در مورد عقب نش��يني از 

برنامه تس��هيل كمي كاهش يافته ب��ود پس از اعلام 
استقلال يك جانبه كاتالونيا در مقابل دلار كاهش يافت 
و به كم ترين ميزان در 3ماه گذش��ته رسيد. استفان 
براون از شركت كپيتال اكونوميكس گفت:»هنوز فكر 
مي كنيم، مي توان عواقب اقتصادي اين بحران سياسي 
را به طور نس��بي مديريت كرد اما مخاطره به  ش��دت 

بالاست.«

 بازي از پيش باخته
چندي پيش كه كارلوس پوجدمون اعلام استقلال 
را به تعويق انداخت، ديگر طرفداران جدايي از اسپانيا 
وي را خائن خواندند؛ آنتونيو بانوس، رهبر حزب چپ 
افراط��ي جدايي طلب س��ي يو پي، تصوير پوجدمون را 
برعكس در توييتر منتش��ر كرد و دانشجويان حامي 
اس��تقلال در مقابل س��اختمان دولت محلي تجمع 
كردند. در نهايت پوجدمون تس��ليم شد و از پارلمان 
خواس��ت در مورد اعلام استقلال تصميم گيري كند. 
به گزارش بلومبرگ، طف��ره  رفتن پوجدمون از اعلام 
اس��تقلال تنها تلاش��ي براي جلوگيري از قدم بعدي 

راخوي، يعني اجراي ماده 155قانون اساسي اسپانيا، 
بود. راخوي پس از همه پرسي در كاتالونيا عقب نشيني 
نكرد و به  وضوح گفت در صورت اصرار ورزيدن دولت 
محلي به اعلام استقلال، قدرتش را سلب خواهد كرد. 
پوجدمون همان زماني كه تصميم گيري را به پارلمان 
واگذار كرد، مي دانس��ت ديگر چيزي براي از دس��ت 
دادن ندارد؛ حزب پوجدمون و حزب سي پي يو كه هر 
دو جدايي طلب هستند، اكثريت كرسي هاي پارلمان 
را در اختيار داش��تند و دور از تعجب نبود كه به اعلام 
استقلال راي دهند. پوجدمون با علم به عواقب، دست 

از جنگيدن كشيد. 
سناي اسپانيا جمعه براي نخستين مرتبه به اجراي 
ماده 155قانون اساسي راي داد. راخوي نيز بلافاصله 
پس از بيانيه اس��تقلال كاتالونيا گفت قانون را به اين 
منطقه بازمي گرداند. نخست وزير اسپانيا، پوجدمون را 
از رياس��ت منطقه كاتالونيا بركنار و معاون خود، ثريا 
سانز دوس��انتاماريا را مس��وول اداره اين منطقه كرد. 
جوزپ لوئيس تراپرو، رييس عمليات پليس نيروهاي 
منطقه يي كاتالونيا نيز توس��ط دولت مركزي اسپانيا 

بركنار ش��ده و از اعضاي پليس منطقه يي خواس��ته 
شده تا بي طرفانه رفتار كنند و در مناقشه ميان دولت 
منطقه يي و مادريد دخالتي نداشته باشند. همچنين 
طبق اطلاعيه رسمي دولت اسپانيا، معاون پوجدمون 
و همه وزراي كابينه وي بركنار شده اند. دولت اسپانيا 
همچنين پارلمان كاتالونيا را كه به استقلال راي داده، 
منح��ل كرده اس��ت و قصد دارد 21دس��امبر در اين 

منطقه انتخابات برگزار كند.
 

 صلح طلباني با روياي استقلال
در مورد كاتالونيا و آينده جدايي طلبان اين منطقه 
دو مس��اله مهم وجود دارد؛ نخس��ت اينكه مردم اين 
منطقه حاضر نيس��تند براي تحقق روياي اس��تقلال 
بجنگند و كش��ته ش��وند و دوم اينكه كشوري كه به 
رسميت شناخته نش��ود، جاي مناسبي براي زندگي 
نخواه��د بود. جوردي س��لاس، مس��وول پروژه هاي 
فرهنگ��ي دولت قبل��ي كاتالان ب��ا وج��ود اينكه از 
جدايي طلبان افراطي محس��وب مي ش��ود، گفت كه 
حاضر نيس��ت براي ي��ك پرچم، براي يك كش��ور، 

بمي��رد. وي همچنين به اين مس��اله اش��اره كرد كه 
كاتالونيايي ها تاجر هس��تند و نه مردماني جنگجو و 
از اين رو تلاش هاي خود براي دس��تيابي به استقلال 
را صلح طلبان��ه پيش مي برند. از نظر س��لاس، مردم 
نمي جنگند چون استقلال ارزش مرگ حتي يك نفر 
را هم ندارد. اي��ن تفاوت بزرگ ديدگاه كاتالونيايي ها 
با ديگر مناطق جدايي طلب اس��ت. بارسلوناي 201۷ 
به ط��ور قطع با كي يف 201۴ كه مردم حاضر بودند 
ب��راي اوكراين اروپايي بميرن��د و مردند، تفاوت دارد. 
آلفون��ز لوپز تنا، يك وكيل ك��ه پيش تر رهبري يك 
حزب جدايي طلب را بر عهده داش��ته و در سال هاي 
2010تا 2012 معاون رييس پارلمان كاتالونيا بوده، 
گفت:»كاتالونيايي ه��ا اس��تقلال نمي خواهن��د، تنها 
آرزوي آن را در س��ر مي پرورانن��د. آنه��ا مي خواهند 
احس��اس خوبي در مورد خودش��ان داشته باشند و 
قرباني يك هدف والا بودن چنين احساس��ي به آنها 

مي دهد.«
ام��ا دلي��ل ديگ��ري ه��م ب��راي شكس��ت اين 
اس��تقلال طلبي وج��ود دارد و آن نب��ود حماي��ت 
بين الملل��ي از چنين اقدامي اس��ت. هيچ كس��ي در 
بارس��لونا غير از عده يي چپ گرايان افراطي حاضر به 
زندگي در كشوري كه به رسميت شناخته نمي شود، 
نيست. كاتالونيايي هاي عمل گرا مي خواهند كشورشان 
عضو اتحاديه اروپا باشد و مقامات اين نهاد اروپايي با 
قطعيت كامل طرف دولت مركزي اسپانيا را گرفته اند. 
پس از تصميم راخوي و پارلمان اسپانيا به منحل 
كردن دولت محلي كاتالونيا، چندين كش��ور اروپايي 
ازجمله فرانسه و آلمان همچنين امريكا از تلاش هاي 
دولت راخوي براي حفظ وحدت در كشورش حمايت 
كردند. در بروكسل دونالد تاسك، رييس شوراي اروپا 
گفت:»اين راي استقلال)پارلمان كاتالونيا( هيچ چيز 
را تغيير ن��داد و اتحاديه اروپا تنه��ا با دولت مركزي 
اسپانيا تعامل خواهد كرد.« تنها دولت محلي اسكاتلند 

از استقلال يك جانبه كاتالونيا حمايت مي كند. 
هدف دولت پوجدمون اين بود كه اتحاديه اروپا را 
ب��ه مداخله در بحران و حمايت از كاتالونيا وادار كند؛ 
اما به عقيده س��لاس چنين اتفاقي هرگز رخ نخواهد 
داد. وي در اين باره گفت:»هيچ كسي در اتحاديه اروپا 
تاكنون در مورد آنچه مي توان درباره يك كشور جديد 
غيرعضو كه ۷.5ميليون شهروند اتحاديه در آن ساكن 
هستند، سخن نگفته است.« به هر حال، اتحاديه اروپا 
نمي خواهد با يكي از بزرگ ترين كش��ورهاي عضو به 

مشكل بر بخورد. 
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پرونده8
لغو٦٧قراردادبهرهبرداري

ازجنگل
رييس سازمان جنگل ها، مراتع و آبخيزداري، از لغو 
٦٧ فقره قرارداد بهره برداري از جنگل هاي شمال كشور 
از ابتداي سال جاري تاكنون خبر داد و گفت: بر اساس 
طرح اس��تراحت جنگل ٥٨٠ هزار هكت��ار معادل ٦٢ 
درصد مساحت جنگل هاي تحت بهره برداري از چرخه 

برداشت خارج شد. 
ب��ه گزارش ايرنا »خداكرم جلالي« روز گذش��ته در 
كارگ��روه ظرفيت س��ازي طراحي پروژه ه��اي مديريت 
پايدار جنگل در ايران افزود: قرار اس��ت تا پايان امسال 
همه قراردادهاي بهره برداري چوب از جنگل هاي شمال 
كش��ور لغو و براس��اس طرح هاي حفاظتي و حمايتي 
اين جنگل ها مديريت شوند. وي اظهار كرد: همچنين 
اص��لاح قوانين و مقررات در راس��تاي ارتقاي حفاظت 
و جلوگي��ري از تغيير ه��ر گونه كارب��ري جنگل هاي 
طبيعي و دس��ت كاش��ت، توجه به تنوع بخشي منابع 
مالي، تدوين برنامه اقدام ملي جنگل و ترويج اس��تفاده 
از انرژي هاي نو ب��ا هدف كاهش مصرف چوب از ديگر 

اين اهداف است. 
معاون وزير جهادكش��اورزي گفت: با وجود تمامي 
اقدام��ات و تلاش هاي ص��ورت گرفته توس��ط جامعه 
جهاني در دو دهه گذش��ته تخريب جنگل ها و جنگل 
زدايي در س��طح هش��دار دهنده يي در حال گس��ترش 
بوده به طوري كه ش��اخص غلظت گازهاي گلخانه يي 
به طور مس��تمر روبه افزايش است. به گفته وي، نقش 
جنگل در كاهش انتشار گازهاي گلخانه يي در معاهده 
پاريس بسيار مهم در نظر گرفته شده به طوري كه در 
ماده پنج آن توافقنامه از اعضاي متعاهد خواسته شده 
كه اقدامات خ��ود را جهت بهبود منابع جذب گازهاي 
گلخانه ي��ي ازجمله جنگل ها انج��ام دهند و همچنين 
از كش��ورها خواسته ش��ده كه براي مقابله با گرمايش 
جهاني مبادرت به اقداماتي براي كنترل تخريب جنگل 
و اعمال مديريت بهت��ر بر جنگل هاي موجود و احياي 
جنگل ه��اي مخروبه كنند. جلالي بر اين اعتقاد اس��ت 
كه اگر اين موارد به درستي اجرا شوند، مي توان ميزان 
گازهاي گلخانه يي را به مقدار قابل توجهي كاهش داد. 
وي تصريح ك��رد: راهبرد س��ازمان جنگل ها مراتع 
و آبخيزداري كش��ور در افق ٢٠س��اله توس��عه هر چه 
بيشتر جنگل هاي دس��ت كاشت با رويكرد جنگلكاري 
مش��اركتي، توسعه زراعت چوب با استفاده از گونه هاي 
سريع الرشد س��ازگار به شرايط ش��وري و خشكي و با 
استفاده از آب هاي نامتعارف و نيز توجه به جنگل كاري 
ش��هري و افزايش سطح فضاي سبز س��رانه هر ايراني، 
توس��عه اقدامات آبخيزداري و بيابان زدايي، ايجاد تنوع 
گونه يي، توسعه جامع نگري در اجراي طرح هاي منابع 
طبيعي، تامين منابع مورد نياز از طريق جلب همكاري 
و مش��اركت مردم و دس��تگاه هاي مرتبط در توس��عه 
جنگل هاي مناطق خش��ك، توس��عه طبيعت گردي و 
بالاخ��ره ايجاد فض��اي آرام و اميد بخش جهت ارتقاي 

فرهنگ منابع طبيعي با سپردن كار به مردم است. 
وي با اش��اره ب��ه اينك��ه در زمين��ه همكاري هاي 
بين المللي اين س��ازمان جز دس��تگاه هاي موفق كشور 
در اجراي پروژه هاي بين المللي بوده اس��ت، افزود: اين 
سازمان توانس��ته از طريق تعامل با وزارت امور خارجه 
و آژانس هاي تخصصي بين المللي سازمان ملل همچون 
برنامه عمران سازمان ملل متحد)UNDP( و سازمان 
خواربار كشاورزي ملل متحد)FAO( نسبت به تدوين 
حدود 1٠پ��روژه بين المللي بزرگ مقي��اس را اجرايي 
كند. وي اضافه كرد: همچنين دبيرخانه كش��ورهاي با 
پوش��ش كم جن��گل كه تحت عنوان ابت��كار تهران در 
مبحث سياست گذاري و مديريت جنگل در كشورهاي 
با پوش��ش كم)LFCC( فعاليت مي كنند تلاش كرده 
تا به عنوان عضو ناظر در مجامع بين المللي نس��بت به 

انتقال مواضع اين كشورها اقدام كنند. 
رييس س��ازمان جنگل ها افزود: اين سند نيز بطور 
خاص نياز به منابع مال��ي براي حمايت از فعاليت هاي 
مرتبط با جنگل به ويژه با توجه به رويكردهاي تعديل 
و س��ازگاري مش��ترك براي مديريت جامع��ه و پايدار 
جنگل ها مش��خص شده اس��ت كه 1٥هدف كلان آن 
توس��عه پايدار با موضوع حفظ، احيا، بازسازي، ترويج، 
استفاده پايدار از اكوسيستم هاي خشك، مديريت پايدار 
جنگل ها مقابل��ه با بيابان زايي، تغيير و متوقف س��ازي 
فرآيند تخريب سرزمين است. وي افزود: در بخش هاي 
ديگر از اين هدف به بسيج منابع قابل توجهي از تمامي 
حوزه ها و در تمامي س��طوح با ه��دف مديريت پايدار 
جنگل و ارائه مش��وق هاي كافي به كش��ورهاي درحال 
توس��عه جهت پيش��برد مديريتي از اين ن��وع از جمله 
جهت حفاظت منابع طبيعي و احياي جنگل پرداخته 
شده است. جلالي افزود: با توجه به اهميت تامين منابع 
مالي براي تحقق مديريت پايدار جنگل ها مجمع جنگل 
ملل متح��د)UNFF( در دوازدهمين اجلاس خود در 
سال ٢٠1٥ راه اندازي شبكه جهاني تسهيل منابع مالي 
جنگل)GFFFN( را مصوب كرد كه اين اقدام پاسخي 

مثبت به خواست جامعه جهاني بوده است. 
اي��ن مقام مس��وول در س��ازمان جنگل هاي كابينه 
دوازده��م ي��ادآور ش��د: اي��ران ب��ا مس��احتي بالغ بر 
1٦٥ميليون هكتار، هفدهمين كش��ور پهناور دنياست 
كه بخش عمده خاك س��رزمين م��ا در قلمرو مناطق 
خش��ك و بياباني واق��ع ش��ده و داراي محدوديت ها و 
ش��كنندگي اكوسيستمي اس��ت به نحوي كه ميانگين 
بارندگي بلندمدت آن يك سوم جهاني و ميزان تبخير 

آن سه برابر ميانگين جهاني است. 
وي ب��ا بيان اينك��ه ايران به دلي��ل موقعيت خاص 
جغرافيايي و ارتفاعي و برخورداري از شرايط 11 اقليم 
از 13 اقليم جهان��ي از تنوع بالاي اكولوژيك برخوردار 
است، افزود: وجود بيش از ٨ هزار گونه گياهي مشتمل 
بر ٢هزار گونه اندميك گياهي خاص ايران و يك هزارو 
٢٠٠ گون��ه جانوري در گس��تره كش��ور دليلي بر اين 
ادعاس��ت كه اين تعداد گونه بيش از گونه هاي گياهي 
موجود در كل قاره اروپا است. به گفته وي، ٨.٥ درصد 
كشور را جنگل، ٥1 درصد آن را مرتع، 19درصد ان را 
بيابان، 11درصد را كشاورزي و بقيه را شهرها روستاها 
و جاده ها تشكيل مي دهند كه ايران داراي پنج منطقه 
رويشي هيركاني سواحل جنوبي درياي خزر، ارسباران 
در غ��رب درياي خزر، زاگ��رس در غرب و جنوب غرب 
ايران، ايراني و توراني در مركز شرق شمال شرق ايران، 
منطقه رويش��ي خليج فارس و عماني در نوار س��احلي 
خليج فارس و درياي عمان است. وي با اشاره به اينكه 
س��طح جنگل هاي طبيعي ايران ح��دود 14.3ميليون 
هكتار با درجه انبوهي و كيفيت متفاوت اس��ت، اظهار 
كرد: در اين ميان جنگل هاي هيركاني با تعلق به دوران 
سوم زمين شناس��ي و بازمانده عصر يخبندان به عنوان 
مادر جنگل ه��اي پهن برگ اروپا مط��رح بوده و واجد 

ارزش ها و معيارهاي ميراث طبيعي جهاني است.

خبر

گفتوگوييبارابرتساتندربارهآخرينكتابش

نقش بي شعورها در اقتصاد جهان خيلي زيانبار است

چهكسيهزينهبازسازيپايتختسابقداعشراميدهد؟
نيروهاي دموكراتيك س��وريه )SDF( برتري خود 
در رقه را به همان شكلي جشن گرفتند كه داعشي ها 
در سال ٢٠14 جش��ن گرفتند. آنها تانكي دست ساز 
را با پرچم س��ياه داعش در ش��هر گرداندند. نيروهاي 
روزنامه ن��گاران  دموكراتي��ك همچني��ن دسترس��ي 
بين الملل��ي را ب��راي بازديد از ش��هر برق��رار كردند. 
تخريب كامل اين ش��هر در مقي��اس تاريخي پيش از 
اين در جايي مش��اهده نش��ده بود حتي در موصل يا 
حلب. تخمين هاي اوليه نش��ان مي دهد كه در حدود 
1٨٠٠غيرنظامي در نبردهاي اين شهر كشته شده اند 
و بيش از ٨٠درصد از شهر تخريب يا نابود شده است. 
پ��س چه آينده يي براي اين ش��هر محاصره ش��ده 
وجود خواهد داش��ت و چه كسي مسووليت اين آينده 
را برعهده خواهد گرف��ت؟ نيروهاي ايالات متحده به 
تنهاي��ي بيش��تر از ٥٧٧٥ بمب در ش��هر رقه تنها در 
ماه اوت اس��تفاده كردند. شدت حملات به قدري بالا 
بود كه س��ازمان ملل نيز برخي عمليات را نادرس��ت 
توصيف كرد. استفاده از سلاح هاي سنگين در مناطق 
پرجمعي��ت اثراتي ويران كننده داش��ت و رقه نش��ان 
واضحي از اين آثار است. سيستم برق رساني و فاضلاب 
رقه به كلي نابود شده اس��ت. مدارس و بيمارستان ها 
تخريب ش��ده اند. اگر ساكنان شهر مجبور به بازگشت 
ش��وند پا به ش��هري مي گذارند كه نه آب آش��اميدني 
تميز دارد و نه امكانات و زيرس��اختي. هيچ بازاري در 
شهر باقي نمانده و زندگي به مانند سابق امكان ندارد. 

آنهايي هم كه در اين شهر زنده مانده اند بر اثر بمباران 
و خشونت طولاني مدت در شهر در سال هاي آينده از 
مشكلات و آسيب هاي رواني و جسمي طولاني مدتي 

رنج خواهند برد. 
اما س��اكنان رقه هنوز نمي توانند به بازگشت فكر 
كنند چرا كه كس��اني كه مس��وول تخريب هستند به 
نظ��ر حاضر به پاكس��ازي نب��وده و برنامه يي هم براي 
اي��ن كار ندارند. در ماه مارس وزير امور خارجه ايالات 
متح��ده، ركس تيلرس��ون، اخطار داد كه كش��ورش 
درحال��ي عمليات علي��ه داعش را انج��ام مي دهد كه 
»تثبي��ت و بازس��ازي ش��هرها نياز بيش��تري به خود 
س��وري ها دارد. « بحث��ي در اين باره نيس��ت. در اين 
گوش��ه خاص از س��وريه دقيقا همان دكتريني پياده 
مي شود كه كالين پاول اعلام كرده بود: »شما خرابش 
كرده ايد، خودتان صاحب اش هس��تيد. « با اين وجود 
بس��يار مضحك است كه به ياد بياوريم ايالات متحده 
و متحدان��ش روزانه 13.٦ميلي��ون دلار براي بمباران 
داعش خرج مي كردند اما حاضر نيس��تند تلاشي براي 
بازسازي شهرهاي آزاد شده انجام دهند. مشكل ديگر 
اين اس��ت كه هنوز مش��خص نيس��ت چه كسي قرار 
اس��ت در رقه حكومت كند. آنتونيو گوترش، دبيركل 
س��ازمان ملل، از طرف هاي درگير در آزادسازي شهر 
خواسته است كه تلاش كنند تا راه حلي سياسي براي 
 SDF .پيش رفتن در فرآيند بازسازي شهر پيدا كنند
نقش اصلي را در آزادسازي شهر داشت اما تمركز روي 

بازس��ازي با هرج و مرج موجود و غيرقابل پيش بيني 
بودن آينده سياس��ي و نيروهاي حكومتي س��وريه كه 
در 1٥ كيلومتري ش��هر حضور دارند بس��يار س��خت 
خواهد ب��ود. علاوه براين SDF خ��ود را بارها و بارها 
نيروي مخلوط از عرب ها و كردها نش��ان داده است و 
آنها بارها پرچم بزرگ��ي از رهبر كرد، عبدالله اوجالان 
را ب��ه نماي��ش درآورده اند و همين مس��ائل مي تواند 
بر نحوه خواس��ت آنها براي اداره ش��هر اثر بگذارد. از 
منظ��ر عملي به نظر راحت تر و ارزان تر اس��ت كه رقه 
را در محل��ي جدي��د راه اندازي كنند ب��ه جاي اينكه 
مح��ل قديمي را از بمب ها و م��واد منفجره خطرناك 
خال��ي كنند، آوارها را جمع و دوران بازس��ازي را آغاز 
كنند. به هرحال هر استراتژي اي كه اتخاذ شود ارزان 
نخواه��د بود و SDF از جامعه بين المللي خواس��ته تا 
هزينه هاي خود را براي بازسازي افزايش دهند. جالب 
توجه است كه در گزارش ها آمده كه مقامات سعودي 
از رق��ه بازديدك��رده و قول داده اند كه نقش��ي ويژه و 
برجس��ته در بازسازي شهر داشته باشند. ديگر اعضاي 
ائت��لاف تحت رهبري ايالات متح��ده نيز بايد پا پيش 
بگذارند و نياز به يك الزام بين المللي براي در دس��ت 
گرفتن آينده شهر احساس مي شود در غيراين صورت 
پايتخت سابق داعش مي تواند به شهر ارواح ديگري در 
خاورميانه تبديل شود و نمادي از توان دست اندازي و 
قدرت داعش و گروه هاي اينچنيني در جهان باشد. در 
اوايل سال جاري، دبير س��ازمان بشردوستانه سازمان 

بين الملل نبرد موصل را »جهنم روي زمين« توصيف 
ك��رده بود و تخمين زده ب��ود كه بيش از يك ميليارد 
دلار فق��ط ب��راي بازگردان��دن آب، ب��رق، فاضلاب و 
سيستم آموزش به شهر نياز است. كنفرانسي در سال 
٢٠1٨ براي بازگرداندن زندگي به شهرهاي اينچنيني 
پس از دوران داعش در كويت برگزار خواهد ش��د. رقه 
اما اوض��اع پيچيده تري دارد. زيرا هي��چ توافقي براي 
بازگرداندن مقامات دولتي س��وريه به اين شهر وجود 
ندارد و اين ش��هر وابس��ته به نيروه��اي خارجي باقي 
خواه��د ماند. با اين حال اين امي��د وجود دارد كه در 

كنفرانس بين المللي ٢٠1٨ كاري براي چشم انداز رقه 
صورت بپذيرد و كمك ها و تخصص هاي مورد نياز گرد 
هم بيايند تا زندگي به اين شهر ويران شده بازگردانده 
ش��ود. مردم رقه شاهد درد و رنج هاي فراواني بودند و 
هزينه فراواني براي جنگ، اش��غال و آوارگي پرداخت 
كرده اند. امروز ش��هر، مردم و سياستمداران در انتظار 
اين هس��تند كه آيا سرنوشت اين ش��هر آزاد شده به 
تولدي دوباره و بازسازي منجر خواهد شد يا اينكه در 

دهه ها غفلت و فراموشي فروخواهد رفت. 
منبع:ديپلماسيايراني

مولف| رابرتساتن|
مترجم| عليبرزگر|

ووكس — جهان پر از آدم هاي بي شعوراست. هر 
جا زندگي كنيد، هر شغلي داشته باشيد، احتمال زياد 
پيرامون شما را آدم هاي بي شعور فرا گرفته اند. پرسش 

اين است كه درباره اين مساله چه كار بايد كرد؟
رابرت س��اتن اس��تاد روان شناس��ي در دانش��گاه 
اس��تنفورد، قدم پيش گذاشته است تا به اين پرسش 
هميشگي پاسخ دهد. او يك كتاب جديد نوشته است 
ب��ا عنوان، راهنماي بقا در برابر آدم هاي بي ش��عور كه 
اساس��ا همان چيزي اس��ت كه از عن��وان آن به نظر 
مي رس��د: راهنم��ا براي بق��ا در مواجهه ب��ا آدم هاي 

بي شعور در زندگي خودتان. 
در س��ال ٢٠1٠، س��اتن كتاب ورود بي ش��عورها 
ممنوع را منتش��ر ك��رد، كه بر روياروي��ي با آدم هاي 
بي ش��عور در سطح س��ازماني متمركز بود. در كتاب 
جديد، او طرحي براي رويارويي با آدم هاي بي شعور در 
سطح بينافردي ارائه مي دهد. اگر شما رييس بي شعور، 
دوست بي ش��عور، يا همكار بي شعور داريد، شايد اين 

كتاب مخصوص شما باشد. 
س��اتن مي گويد: بق��ا در برابر آدم هاي بي ش��عور، 
مهارت است، نه علم، يعني هر كسي ممكن است در 
آن خوب يا بد باش��د. كتاب او درباره پيشرفت در اين 
مهارت اس��ت. من اخيرا با او ملاق��ات كردم تا درباره 
راهبردهايش براي برخورد با آدم هاي بي شعور صحبت 
كنم، منظور او از اين حرف چيست كه ما بايد در قبال 
آدم هاي بي ش��عور در زندگي خودمان مسووليت پذير 
باشيم و چرا او مي گويد كه خودآگاهي كليد تشخيص 
اين حقيقت است كه ش��ايد آدم بي شعور در زندگي 
ش��ما خودتان باش��يد. او به من مي گويد: »شما بايد 
خودتان را بشناسيد، درباره خودتان صادق باشيد، و به 
آدم هاي پيرامون خودتان تكيه كنيد تا به شما بگويند 
كه چه موقع آدمي بي شعور هستيد. و هنگامي كه آنها 
به اندازه كافي مهربان هستند كه اين را به شما بگويند، 
گ��وش كنيد.« گفت وگوي كامل م��ا كه براي وضوح 
مطلب اندكي ويرايش شده است، در زير آمده است. 

 
ش�انايلينگ:چگونهاس�تكهاستاديدر
دانشگاهاستنفورداينهمهازوقتخودراصرف

انديشيدندربارهآدمهايبيشعورميكند؟
رابرت ساتن: خب، اين موضوع تا حدي مبتني بر 
نوعي منطق فكري اس��ت. من درباره ابراز احساسات 
در زندگي س��ازماني تحقيقات زيادي انجام داده ام، از 
جمله اينكه چگونه بايد با آدم هاي بي ش��عور برخورد 
كرد. من آن موقع از اين واژه اس��تفاده نمي كردم، اما 
اين اساسا همان كاري بود كه من انجام مي دادم. من 
حتي به عنوان مسوول جمع آوري قبض تلفن اندكي 
تحقيقات قوم ش��ناختي انجام دادم كه حين اين كار 
تمام طول روز با آدم هاي بي ش��عور سر و كار داشتم. 
همچنين بخش��ي از دانشكده يي بودم كه قانون ورود 
بي شعورها ممنوع داشت، جدا مي گويم و ما واقعا اين 

قانون را اجرا كرديم. 
ايلينگ:ببخش�يد،چ�ي؟سياس�ت»ورود
بيشعورهاممنوع«دردانشكدهچگونهچيزي

است؟
ساتن: ما هنگام تصميم گيري براي استخدام افراد، 
آشكارا درباره اين موضوع صحبت مي كرديم. دانشگاه 
استنفورد مكاني است با پرخاشگري منفعلانه، بنابراين 
اين موضوع خيلي جلو چشم نبود. اما اگر كسي مثل 
ي��ك آدم نفهم رفتار مي كرد، م��ا به آرامي از او دوري 
مي كرديم و زندگي را براي او س��خت مي كرديم. ايده 
م��ا آن بود كه در صورت امكان از اس��تخدام آدم هاي 
بي ش��عور خودداري كنيم و اگر آدم بي شعوري از زير 
دس��تمان در رفت و به دانشكده راه پيدا كرد، به طور 

جمعي با او برخورد كنيم. 
ايلين�گ:قب�لازآنكهدرب�ارهبق�ادربرابر
آدمهايبيش�عورصحبتكنيم،مابهتعريفي
مناسبازآدمبيشعورنيازداريم.شماميتوانيد

همچينتعريفيارائهكنيد؟
ساتن: تعاريف آكادميك بس��ياري وجود دارد، اما 
من آن را چنين تعريف مي كنم: آدم بي ش��عور كسي 
است كه باعث مي شود احساس كنيم تحقير شده ايم، 
ناتوان هس��تيم، مورد بي احترامي ق��رار گرفته ايم، يا 
س��ركوب ش��ده ايم. به زب��ان ديگر، كس��ي كه باعث 

مي شود احساس كنيد وجودتان هيچ ارزشي ندارد. 
ايلينگ: بنابراين آدم بي ش��عور كسي است كه به 

ديگران اهميت نمي دهد؟

س��اتن: من بين بي شعورهاي قسم خورده و موقت 
تمايز مي نهم، زيرا همگي ما تحت ش��رايط نادرست 
مي توانيم بي شعورهاي موقت باشيم. من درباره كسي 
صحبت مي كنم كه پيوسته اينچنين است كه پيوسته 
ب��ا ديگران چنين برخورد مي كن��د. من فكر مي كنم 
موضوع پيچيده تر از آن اس��ت كه به س��ادگي بگوييم 
كه آدم بي ش��عور كسي اس��ت كه به ديگران اهميت 
نمي دهد. در واقع برخي از آنها واقعا به ديگران اهميت 
مي دهند، آنها مي خواهند كه ش��ما احس��اس كنيد 
آس��يب ديده ايد و ناراحت باشيد، آنها از اين امر لذت 

مي برند. 
ايلين�گ:چهتع�دادازاف�راديك�هدرپي
راهبردهايبقادربرابربيش�عورهاهس�تند،از
دركاينامرعاجزهستندكهخودشانبخشي

ازگروهآدمهايبيشعورهستند؟
س��اتن: اين پرسش مهمي اس��ت. دليل آنكه من 
آدم بي ش��عور را كسي مي دانم كه باعث مي شود شما 
احساس كنيد تحقير شده ايد، ناتوان هستيد و غيره، آن 
است كه شما بايد در قبال آدم هاي بي شعور در زندگي 
خودتان مسووليت پذير باشيد. برخي افراد واقعا آن قدر 
نازك نارنجي هس��تند كه تصور مي كنند همه آنها را 
مي رنجانند در حالي كه هيچ مساله شخصي اي در كار 
نيست. مس��اله ديگر كه شما هم به آن اشاره كرديد، 
اين است كه چون بي شعوري بسيار واگيردار است، اگر 
شخصيت شما طوري باشد كه هر جا مي رويد، مردم 
واقعا با شما مثل شخصي بي ارزش برخورد مي كنند و 
بدتر از ديگران با شما برخورد مي كنند، احتمال زياد 

شما كاري مي كنيد كه اين مجازات را بر مي انگيزد. 
مي تواني��د اين ام��ر را در رابطه ب��ا دونالد ترامپ 
مش��اهده كنيد. م��ن نمي خواهم خيل��ي درباره وي 
صحبت كنم، اما فكر مي كنم اين بخشي از زندگي وي 
است. اگر شما عملا به همه اهانت كنيد، آنها نيز جواب 

شما را با اهانت خواهند داد. 
ايلينگ:خ�ب،مننميخواهمرييسجمهور
رابيش�عوربنامم،اماميخواهمبگويمكهتمام
شرايطيكهشمادركتابخوددربارهبيشعورها

برشمردهايددربارهاوصدقميكند.
س��اتن: بله، من هم او را بي ش��عور نمي نامم، اما با 

ارزيابي شما موافقم. 
ايلين��گ: مطمئن تري��ن راه ب��راي اينكه كس��ي 
تشخيص دهد كه مثل فردي بي شعور رفتار مي كند، 
چيست؟ من فرض مي كنم كه اكثر ما گاهي بي شعور 

هستيم اما ترجيح مي دهيم چنين نباشيم. 
س��اتن: فرض شما كاملا درست است. در اين باره 
برخي ش��واهد در كتاب وجود دارد ك��ه افراد اندكي 
معترفند كه بي ش��عورند در حالي كه بسياري از افراد 
مي گويند كه توس��ط بي شعورها سركوب شده اند. در 
اينجا اختلاف عظيمي وج��ود دارد. مهم ترين چيزي 
كه اين تحقيق درباره خودآگاهي مي گويد آن است كه 
بدترين كسي كه مي توان از او درباره بي شعوري كسي 
پرس��ش كرد خود آن فرد بي ش��عور است و بهترين 
كساني كه مي توان از آنها در اين باره پرسش كرد افراد 
پيرامون وي هس��تند كه آن ف��رد را حداقل تا حدي 

مي شناسند. اصل بنيادي: بي شعورها در زندگي خود 
به كسي نياز دارند كه به آنها بگويد بي شعور هستند. 
ايلينگ:بيشعوريراهبردبرجستهييبراي
رابطهسازينيست،امابهنظرميرسدباموفقيت
شغليهمخوانيدارد.مثلابيشعورمعروفيمثل

استيوجابزراداريم.چراچنيناست؟
س��اتن: بله، اگر شما در موقعيتي باشيد كه نوعي 
بازي »من مي برم، تو مي بازي« در سازمان باشد، آنگاه 
شما به هيچگونه همكاري از سوي رقباي خود نيازي 
نداريد و بي توجهي به ديگران طوري كه احساس كنند 

وجودشان هيچ ارزشي ندارد شايد ارزشمند باشد. 
ام��ا اين موضوع با دو مش��كل رو به روس��ت. يكي 
آنكه در اغلب موقعيت ها، شما عملا نيازمند همكاري 
هس��تيد. و ما تحقيقات بس��ياري در دست داريم كه 
نش��ان مي دهد افرادي كه دهنده هس��تند نه گيرنده، 
در دراز م��دت عملكرد بهتري دارند. اگر ش��ما بازي 
كوتاه مدتي انجام مي دهيد، آنگاه بله، بي ش��عور بودن 
ممكن اس��ت مزيت داشته باشد، اما من تا حد زيادي 
متقاعد ش��ده ام كه اين راهب��رد در اغلب موقعيت ها 

كاركرد ندارد. 
ايلينگ:اگ�ربخواهيممنصفباش�يم،بايد
بگويي�مكهنمونههاييازآدمهايبيش�عوردر
دنيايتجارتهس�تندكهبهواسطهبيشعوري
خودش�انمتض�ررش�دهاند.مثلاميت�واناز
تراويسكالانيكمديرعاملسابقاوبرنامبرد.

س��اتن: درست اس��ت. معمولا بي ش��عور بودن در 
دنياي تجارت با هزينه هايي همراه اس��ت. براي مثال، 
هنگامي كه فرد بي شعور به مقامات بالاتر در شركت 
صعود مي كند، ممكن اس��ت با بيرون راندن بهترين 
افراد، تخريب بهره وري و خلاقيات آنها و مواردي از اين 

دست، سازمان پيرامون خود را نابود كند. 
ايلينگ:اجازهدهيدبهموضوعاصليكتاب
بپردازيم،يعن�يچگونگيبرخ�وردباآدمهاي
بيشعور.بهمنبگوييدكهبهترينراهبردشما

برايخنثيسازييكبيشعورچيست؟
ساتن: نخس��ت، اين به ميزان قدرت شما بستگي 
دارد. و دوم ب��ه اينك��ه چق��در وقت داري��د. اينها دو 
پرسشي هستند كه شما بايد قبل از هر گونه تصميمي 
پاسخ دهيد. با فرض اينكه شما قدرت »هري كثيف« 
را نداريد يا مديرعامل نيس��تيد و نمي توانيد افرادي را 
كه دوست نداريد به سادگي اخراج كنيد، فكر مي كنم 

از لحاظ راهبردي دو كار را بايد انجام دهيد. 
در ابتدا ش��ما بايد ش��واهدي را جمع آوري كنيد. 
همچني��ن بايد يك ائتلاف تش��كيل دهي��د. يكي از 
شعارهاي من اين است كه بايد بي شعورهاي پيرامون 
خودتان را بشناس��يد. م��ا قبلا درباره بي ش��عورهاي 
قس��م خورده در براب��ر بي ش��عورهاي موقت صحبت 
كردي��م، ام��ا تماي��ز واقعا مه��م ديگر آن اس��ت كه 
برخ��ي افراد، همان طور كه آغار بحث اش��اره كرديد، 
بي شعورهايي بي علامت هستند و خودشان نمي دانند 
كه آدم هايي نفهم هستند، اما شايد نيتشان خير باشد. 
در اي��ن موقعيت ش��ما مي تواني��د گفت وگوهاي 
پش��ت پرده داشته باشيد به آرامي به آنها بفهمانيد كه 

از حد و مرزي مشخص تجاوز كرده اند. اين نوعي كار 
س��اده اقناعي است. اما اگر او يكي از آن بي شعورهاي 
ماكياولي صفت است كه با ش��ما همانند يك آشغال 
برخ��ورد مي كن��د زيرا بر اي��ن باور اس��ت كه روش 
پيش��رفت چنين اس��ت، در اين حالت ش��ما بايد در 

صورت امكان سريعا از آنجا خارج شويد. 
ايلينگ:اجازهدهيداينموضوعراملموستر
نماييم.فرضكنيمش�ماكس�يهس�تيدكهبا
رييسيبيش�عوردس�توپنجهنرمميكنيد.
آش�كارا،عدمتقارنقدرتوجوددارد،بنابراين
بههمينسادگينيستكهبهاوبگوييدبيشعور
اس�ت.منگمانميكنماينموقعيترايجيدر
بي�نبس�ياريازخوانندگانعلاقهمن�دبهاين

كتاباست.توصيهشماچيست؟
س��اتن: پرس��ش نخس��ت اين اس��ت كه آيا شما 
مي تواني��د كار خود را ترك كنيد يا به بخش ديگري 
انتقالي بگيريد؟ اگر ش��ما تحت رياس��ت بي شعوري 
قس��م خورده هستيد، اين بدان معناست كه شما رنج 
مي كش��يد. و اگر چنين است، شما بايد از آنجا بيرون 

بياييد، موضوع به همين سادگي است. 
پرسش دوم آن است كه اگر شما بايد تحمل كنيد، 
آيا مي خواهيد مبارزه كنيد يا فقط مي خواهيد با اين 
موض��وع كنار بياييد؟ اگر مي خواهيد مبارزه كنيد، به 
برنامه و گروه امدادي نياز داريد، شما بايد شواهد خود 
را گردآوري كنيد و س��پس ش��انس خود را امتحان 
كنيد. به هر حال من به مردم مي گويم كه بكوش��ند 
تا حد امكان كمترين تماس را با بي ش��عورها داش��ته 
باشند، و راهبردهايي براي انجام اين كار در كتاب ارائه 

كرده ام. 
يكي از س��اده ترين و در عين حال س��خت ترين، 
كارهايي كه مي توانيد انجام دهيد آن اس��ت كه اصلا 
اهميت ندهيد. اهميت  ندادن باد يك آدم بي شعور را 
مي خواباند. هنگامي كه فرد بي ش��عور با بداخلاقي با 
ش��ما رفتار مي كند، او را ناديده بگيريد. درباره زماني 
فكر كنيد كه ش��ب به خانه ب��ر مي گرديد و اينكه آن 
بي ش��عور در آنجا نيست و وجودش اهميتي ندارد. به 
اين فكر كنيد كه چگونه يك س��ال ديگر آن بي شعور 
در زندگ��ي ش��ما نخواهد ب��ود، اما او ب��از هم همان 

بي شعوري خواهد بود كه هميشه بوده است. 
ايلينگ:اگرفردبيش�عور،دوستياهمكار
ش�ماباش�د،چهباي�دكرد؟آي�ااي�ننيازمند

راهبرديمتفاوتاست؟
ساتن: ش��انس خلاصي از دست آنها بيشتر است 
زيرا قدرت بيش��تري داريد. اما راه حل ساده تري براي 
برخ��ورد با چنين موقعيت��ي وج��ود دارد: صرفا آنها 
را نادي��ده بگيريد. من در محيط آكادميك هس��تم، 
يعني شمار زيادي بي شعور وجود دارد كه نمي توانيم 
اخراجش��ان كنيم، اما مي توانيم مطلق��ا آنها را ناديده 
بگيري��م. م��ا مجبور نيس��تيم آنها را ب��ه رخدادها يا 
گردهمايي ها دعوت كني��م. مي توانيم مودبانه از آنها 
دوري كنيم و در صورت ضرورت به آنها لبخند بزنيم، 
اما جز اين صرفا آنها را ناديده مي گيريم. اين روش ما 

براي برخورد با بي شعورهاست. 

اما موقعيت هايي وجود دارد كه شما براي بقا شايد 
مجبور باشيد خودتان هم بي شعور باشيد زيرا هيچ راه 
ديگري نداريد مگر اينكه واكنش نشان دهيد. اين چيز 
ايده آلي نيست، اما اگر اين همان كاري باشد كه مجبور 

به انجامش هستيد، بايد اين كار را بكنيد. 
ايلينگ:آنچهگفتيدكاملابهپرس�شبعدي
منمربوطميش�ود:آيااصلادرستاستكهبا
بيشعورييكبيشعورراازميدانبهدركنيم؟

ساتن: حتما چنين است. من مي كوشم تا اين امر 
را از چشم انداز خواننده بنگرم. اگر كسي تاريخچه يي 
ش��خصيتي  داراي  و  دارد،  ش��ما  آزار  در  طولان��ي 
ماكياولي صفت اس��ت، تنها چي��زي كه وي مي فهمد 
نمايش قدرت است. اگر چنين است، بهترين راه براي 
محافظت از خودتان اين است كه با هر آنچه در اختيار 

داريد، مقابله به مثل كنيد. 
ببينيد برخي افراد س��زاوار هس��تند كه با آنها بد 
برخورد ش��ود. مهم ت��ر از آن نياز دارن��د كه با آنها بد 
برخورد شود. گاهي بايد با همان زباني كه يك بي شعور 
مي فهمد با او صحبت كنيد و اين بدان معناس��ت كه 

بايد خود را به اين موضوع آلوده كنيد. 
ايلينگ:اغلبمانميخواهيمبيشعورباشيم،
اماگاهيهستيم.برايمثال،هنگاميكهصبحاز
خواببيدارميشوم،اغلبيكبيشعورغرغرو
هستم.منبهاينياآندليلنميخواهمازخواب
برخيزم،بنابراينازرختخواببيرونميغلتمو
۳۰دقيقهنخس�تروزراهمانندآدميبيشعور
بهاينس�ووآنس�وميچرخم.ه�رروزچنين
نيست،اماگاهيايناتفاقرخميدهدوشرمآور
است.بنابراينفكرميكنمپرسشمنايناست
كهماچگون�هميتوانيمبهترجل�وگرايشهاي

بيشعورمآبانهخودمانرابگيريم؟
س��اتن: نخس��ت چنين به نظر مي رس��د كه شما 
خودآگاه هس��تيد و اين چيز خوبي است. اما ببينيد، 
موقعيت ه��اي خاصي وج��ود دارد كه اغل��ب ما را به 
آدم ه��اي نفهم تبديل مي كند، و م��ا بايد از اين نكته 
آگاه باشيم و بكوشيم تا تكنيك هايي براي آرام كردن 
خودم��ان پيدا كنيم. براي مثال كمبود خواب يكي از 
حتمي ترين راه ها براي تبديل شدن به آدمي بي شعور 
اس��ت. اگر خسته هستيد و عجله داريد، احتمالا يك 
بي شعور خواهيد بود. اگر در موقعيتي خاص از قدرتي 
ويژه برخوردار هس��تيد، با خطر تبديل شدن به فردي 
بي ش��عور رو به رو هس��تيد. يكي از چيزهايي كه من 
آموخته ام آن است كه اختلافات زياد از لحاظ قدرت، 

بدترين جنبه وجود ما را آشكار مي كند. 
سرانجام بايد خودتان را بشناسيد، درباره خودتان 
صادق باشيد و به آدم هاي پيرامونتان تكيه كنيد تا به 
شما بگويند كه چه موقع بي شعور هستيد. و هنگامي 
كه آنها به اندازه كافي مهربان هستند كه اين را به شما 

بگويند، گوش كنيد. 
ايلين�گ:افلاط�وندررس�الهجمه�وراين
اس�تدلالمع�روفرامط�رحميكن�دكهيك
ديكتاتور،هراندازههمقدرتمندباشد،سرانجام
بافاس�دكردنروحخودش،رنجميكشد.شما
اس�تدلالمش�ابهيدربارهبيش�عورهامطرح
ميكنيد،اينكهآنهاممكناستدرزندگيپيروز
شوندامابااينوجودبهعنوانانسانميبازند.

س��اتن: چه جالب، من هرگز ارتباط ديدگاه خودم 
را با ديدگاه افلاطون نشنيده بودم. اين پرسشي نيست 
كه من انتظار شنيدن آن از يك روزنامه نگار را داشته 
باش��م، اما حدس مي زنم كه اين هم��ان نظريه پرداز 
سياس��ي سابق است كه س��خن مي گويد. بايد بگويم 
ك��ه من اين ارتباط را دوس��ت دارم. م��ا مي دانيم كه 
بي ش��عورها داراي تاثي��ري مخرب بر اف��راد پيرامون 
خود هس��تند. براي مثال مطالعاتي طولي وجود دارد 
كه تقريبا به وضوح نش��ان مي دهد افرادي كه ساليان 
دراز تحت رياس��ت بي شعورها كار مي كنند، سرانجام 
بيش��تر افسرده خواهند بود، بيشتر مضطرب خواهند 
بود و از سلامتي كمتري برخوردار خواهند بود. بنابراين 
ش��واهدي قانع كننده در دس��ت اس��ت كه بي ش��عورها 
انس��ان هايي وحش��تناك هس��تند كه به ديگران ضرر 
مي رس��انند. من فكر مي كنم شيوه يي كه شما مشابهت 
ديدگاه مرا ب��ا ديدگاه افلاطون توصيف كرديد، بس��يار 
زيباتر از هر آن چيزي اس��ت كه من مي توانم بگويم.  در 
پايان كار، اگر ش��ما يك بي شعور باشيد، شما انساني 
شكست خورده به شمار مي رويد زيرا رنج غيرضروري 

را ترويج مي كنيد. چه چيز ديگري مي توان گفت؟
منبع:شمس
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تغيير فضاي كسب و كار و فناوري بانك ها موجب شده است

الزام استقرار نظام ارزش گذاريCLV در شبكه بانكي ايران

سيد مجيد حسيني  صاحب نظر پولي و بانكي    
تقويت ابزارهاي سياس��ت گذاري پول��ي در قوانين 
مرج��ع حوزه پ��ول و بان��ك مي تواند ظرفي��ت و توان 
عملياتي بانك مركزي در دس��تيابي ب��ه اهدافي مانند 

ثبات پولي و ثبات مالي را بهبود بخشد. 
يكي از مهم ترين مس��ائلي كه در بانكداري مركزي 
نوين مطرح مي ش��ود، اس��تقلال ابزاري بانك مركزي 
اس��ت. به اي��ن معني كه ه��م نظريه اقتص��ادي و هم 
تجربه كش��ورهاي گوناگون به خوبي نش��ان مي دهد، 
بانك مركزي به عنوان سياس��ت گذار پولي لازم است از 
ابزارهاي كافي جهت مديريت بازار پول برخوردار باشد. 

توضي��ح آنكه بانك ه��اي مرك��زي در دوره اخير به 
ج��اي دخالت دس��توري در بازار پول ب��ا هدف هدايت 
نرخ هاي سود به سمت اهداف تعيين شده، از روش هاي 

غيرمس��تقيمي مانند عملي��ات بازار باز يا تس��هيلات 
قاعده من��د اس��تفاده مي كنند. به اي��ن معني كه بانك 
مركزي با ورود فعال در بازار بين بانكي و خريد و فروش 
اوراق بهادار، به تدريج نرخ موجود در بازار را به س��مت 

نرخ هدف تعيين شده رهنمون مي كند. 
با وج��ود آنچ��ه مطرح ش��د، بدون ش��ك يكي از 
مهم ترين مشكلات قوانين مرجع نظام بانكي در زمينه 
سياست گذاري پولي، خلأ ابزاري است. به اين معني كه 
در قانون پولي و بانكي )۱۳۵۱( و قانون عمليات بانكي 
بدون ربا )۱۳۶۲( به عن��وان دو قانون مرجع بازار پول، 
صرفا به ابزارهاي معدودي اش��اره شده است و خلأهاي 
جدي در اين رابطه مشاهده مي شود.  با اين حال در طرح 
جديد بانك مركزي كه در حال حاضر در مجلس شوراي 
اسلامي در حال پيگيري است، به شيوه قابل قبولي به 

ابزارهاي سياست گذاري پولي توجه شده است. در اين 
رابطه بررسي نسخه اوليه طرح مذكور نشان مي دهد كه 
مواد ۲۷ تا ۳۲ به مساله ابزارهاي در اختيار بانك مركزي 
جهت سياست گذاري پولي پرداخته است. در اين رابطه 
در م��اده ۲۷ آمده: »بانك مركزي مي تواند براي نيل به 
اهداف خود از روش ها و ابزارهاي زير اس��تفاده كند: ۱- 
عمليات بازار باز، ۲- تامين كسري نقدينگي كوتاه مدت 
نهادهاي تحت نظارت، ۳- اعطاي تسهيلات به نهادهاي 
تحت نظارت به عنوان آخرين تسهيلات دهنده، ۴- وضع 
سپرده قانوني و ۵-پذيرش سپرده ويژه.«  هما ن طور كه 
ملاحظه مي شود در اين ماده قانوني تقريبا به اصلي ترين 
ابزارهاي سياست گذاري پولي اشاره شده است كه انتظار 
مي رود اجراي صحيح اين مفاد در عمل، بتواند به بانك 
مرك��زي در مديريت بازار پول كمك ش��اياني كند.  با 
اين حال از بين ابزارهاي مذكور، دو مورد يعني عمليات 
بازار باز و تس��هيلات قاعده مند )پذيرش سپرده ويژه از 
بانك ها و ارائه تسهيلات به آنها در مواقع خاص( اهميت 

بيش��تري دارند. در رابطه با عمليات ب��ازار باز، در ماده 
۲۸ اين طور مطرح شده است: »بانك مركزي مي تواند 
براي اعمال سياس��ت هاي پولي و حفظ نرخ س��ود در 
مح��دوده مورد نظر خود در چارچ��وب ضوابطي كه به 
تصويب شوراي فقهي مي رسد، از روش هاي زير استفاده 
كند: الف-خريد و فروش اوراق بهادار منتشر شده توسط 
دولت كه اجازه انتشار آنها قانونا تحصيل شده باشد. ب- 
خريد و فروش اوراق بهادار منتش��ر ش��ده توسط بانك 
مركزي و ج- خريد و ف��روش ارزهاي معتبر خارجي«. 
همانطور كه ملاحظه مي شود، در اين ماده ظرفيت هاي 
مناس��بي جهت اجراي عمليات بازار باز توس��ط بانك 
مركزي در نظر گرفته ش��ده است.  همچنين در رابطه 
با اضافه برداش��ت بانك ها از بان��ك مركزي در ماده ۲۹ 
آمده اس��ت: »بانك مركزي مجاز است نقدينگي مورد 
نياز نهادهاي تحت نظارت را كه در عمليات روزانه خود 
با مشكل كمبود نقدينگي مواجه مي شوند، از طرق مورد 
تاييد ش��وراي فقهي، با نرخ مصوب هيات عالي... تامين 

كند.« علاوه بر اين، در ماده ۳۱ در رابطه با سپرده هاي 
ويژه بانك مركزي آمده است: »بانك مركزي مجاز است 
مطابق دستورالعملي كه به تصويب هيات عالي و تاييد 
شوراي فقهي مي رسد، منابع مازاد نهادهاي تحت نظارت 
را تحت عنوان سپرده ويژه دريافت كند. نرخ سود سپرده 
ويژه توسط هيات عالي تعيين مي شود. بانك مركزي در 
راس��تاي هدايت نرخ هاي ب��ازار، نرخ هاي مربوط به اين 
ابزاره��ا را تعيين و اعلام عمومي مي كن��د«. در اين دو 
ماده نيز ظرفيت هاي مناسبي جهت مديريت دريچه هاي 

اعتباري بانك مركزي در نظر گرفته شده است. 
توس��عه ابزارهاي سياس��ت گذاري پولي در قوانين 
مرجع ح��وزه پول و بان��ك، مي تواند ظرفي��ت و توان 
عملياتي بانك مركزي در دس��تيابي ب��ه اهدافي مانند 
ثبات پولي و ثبات مالي را بهبود بخش��د. بر اين اساس، 
اصلاح قوانين موجود و تبيين ابزارهاي سياست گذاري 
پول��ي در آنها را بايد گامي مهم در مس��ير اصلاح نظام 

پولي و بانكي محسوب كرد.

پژمان عطا   كارشناس بانكي  
گروه بانك و بيمه   مهم ترين ابزار براي رسيدن 
ب�ه مديري�ت ارتب�اط با مش�تريان س�ودآور، 
محاسبه و مدل كردن ارزش دوره عمر مشتري 
)CLV( است كه سبب مي شود سازمان نهايت 
تلاش خود را براي حفظ مشتريان سودآور كند. 
CLV مقدار ارزشي است كه انتظار مي رود يك 
مشتري در يك بازه زماني معين براي سازمان 
به همراه داشته  باشد كه بدون شك اين ارزش 
ب�ا ميزان س�ود )و يا ضرري( كه از اين دس�ته 
مشتريان به دست مي آيد، رابطه مستقيم دارد. 
ب�ه گ�زارش »تع�ادل«، مديري�ت ارتب�اط 
ب�ا مش�تري )CRM( اب�زاري اس�ت كارآمد 
در جه�ت ب�ه دس�ت آوردن و ارتقاي س�طح 
رضايت مندي مش�تريان در صنايع رقابتي )به 
صورت خ�اص صنعت بانك�داري و بازرگاني(. 
در اي�ن خصوص ع�لاوه بر مدل ه�اي متداول 
محاس�به CLV م�دل ديگري نيز پيش�نهاد 
مي ش�ود كه درآن ضمن توجه ب�ه نقاط قوت 
روش هاي متداول محاسبه ارزش عمر مشتري 
و بررس�ي عامل وفاداري مش�تري، با تركيب 
دو روش ROI و RFM احتم�ال عقد قرارداد 
مج�دد را در دوره ه�اي آين�ده و ايج�اد يك 

سيستم DSS در مدل پياده سازي مي كند.
  

در اكوسيس��تم اقتصاد جديد، پروس��ه كسب و 
كار بنگاه ها در حال تغييرات س��ريع و وسيع است. 
در اين س��بك، هر بنگاه براي ايج��اد ارزش افزوده 
نس��بت به ارزش گذاري مشتريان و دسته بندي آنها 
اقدام مي كند. با عنايت به اينكه تقويت شاخص هاي 
وفاداري در مشتريان ارزنده نسبت مستقيم با نحوه 
خدمت رساني به آن مشتريان را دارد، در اين راستا 
نحوه تفكيك و ارزش گذاري آنها بايد با دقت بالايي 

صورت گيرد. 
بخش بندي بازار و ارزش گذاري مش��تريان يكي 
از بنيادي ترين اصول بازاريابي نوين است كه ريشه 
در نظري��ات اقتصاد خرد و توج��ه ويژه به نيازهاي 
مش��تريان دارد. در بخش بن��دي ب��ازار، مش��تريان 
احتمالي س��ازمان ب��ه بخش هايي با خواس��ته ها و 
نيازهاي نس��بتا مش��ابه تقسيم مي ش��وند. سپس 
ب��ا توجه ب��ه تفاوت ه��ا در خواس��ته ها و نيازهاي 
اين بخش هاي مختلف، س��ازمان ب��ه ارائه تركيبي 
متفاوت از عناص��ر آميخته بازاريابي به هر بخش از 

بازار مي پردازد. 
همچني��ن با توجه به اينكه طبعا تعدادي از اين 
بخش ها س��ودآورتر هستند و با در نظر گرفتن اين 
نكته كه س��ازمان ها توانايي ارائه بهترين خدمت به 
تمام بخش ه��ا را ندارند، تعدادي از بخش هاي بازار 
به عنوان بازار هدف انتخاب مي شوند و فعاليت هاي 

بازاريابي سازمان بر آنها متمركز مي شود. 
بسياري از سازمان ها به صورت ناخودآگاه عمل 
بخش بن��دي بازار را انجام مي دهند. به عنوان مثال، 
محص��ولات و خدمات خود را در مناطق جغرافيايي 

خاصي توزيع مي كنند، يا براي جنسيت ها يا سنين 
مختلف، محصولات متفاوتي عرضه مي كنند. با اين 
ح��ال، انجام علم��ي، جامع و آگاهان��ه بخش بندي 

نتايج بسيار مفيدي را براي سازمان در پي دارد. 
افزاي��ش رقابت در فضاي كس��ب وكار بانكداري 
كش��ور و افزايش ق��درت انتخاب مش��تريان، توجه 
بيشتر به نيازهاي مشتريان و پاسخگويي مناسب تر 
ب��ه آنها، از طري��ق انجام اصول��ي بخش بندي بازار 
را ض��روري كرده اس��ت. در فض��اي رقابتي فعلي، 
بانك هايي موفق خواهند بود كه به جاي استفاده از 
رويكردهاي س��نتي بازاريابي انبوه، يا انجام ناقص و 
غيرعلم��ي بخش بندي به انجام بخش بندي بازار بر 

مبناي روش هاي علمي آن مبادرت بورزند. 
معياره��اي بخش بن��دي ب��ازار ب��ه مجموعه يي 
از متغيره��ا يا مش��خصه ها اطلاق مي ش��ود كه در 
انج��ام عم��ل بخش بندي )بخش كردن مش��تريان 
به گروه هاي همگن( مورد اس��تفاده قرار مي گيرند. 
براساس يك تقس��يم بندي، معيارهاي اصلي براي 
بخش بندي بازار شامل متغيرهاي مربوط به پروفايل 
مشتريان )مش��تريان چه كساني هستند و در كجا 
قرار دارند(، متغيرهاي رفتاري )مشتريان كجا، كي 
و چگونه رفتار مي كنند؟( و متغيرهاي روانشناختي 
)چرا مشتريان اين گونه رفتار مي كنند؟( مي شوند. 

ب��ا افزايش خدمات بانك ها، حضور رقباي جديد 
اين صنعت و پيچيده ش��دن متغيرهاي اقتصادي و 
نيازهاي جامع��ه، اهميت تعريف اه��داف و تدوين 
برنامه هاي بانكي در مقاطع مختلف بيش��تر شد كه 
اين امر خود مس��تلزم ش��ناخت هر بانك از جامعه 
مش��تريان خود در هر دو بخ��ش حقيقي و حقوقي 
و مهم ت��ر از آن شناس��ايي نيازه��اي كوتاه مدت و 
بلندمدت آنها )بخصوص مش��تريان حقوقي ارزنده( 
جه��ت برنامه ري��زي دقيق ت��ر مي ب��ود. »بانكداري 
جام��ع« اصطلاحي اس��ت كه در مورد موسس��ات 
مالي به كار مي رود كه پيش��نهاداتي در ابعاد وسيع 
در زمين��ه خدم��ات بانكي به مش��تريان خود ارائه 

مي دهند. 
اي��ن خدمات اغلب عبارتن��د از: بانكداري خرد- 
بانكداري ش��ركتي و تجاري- بانكداري سرمايه يي 
و... بانك��داري جام��ع اغلب زماني ايجاد مي ش��ود 
كه تمركز روي گروه خاصي از مش��تريان باشد. به 
عبارت ديگر زماني كه بانك ها عملكرد خود را براي 
پاس��خگويي به نيازهاي گروه هاي مش��تريان خود 
تنظي��م مي كنند، مجبورند تا تخصص هاي جديدي 
در حوزه ه��اي گس��ترده تري از بازاره��اي مالي را 

فراگرفته و به كار گيرند. 
مانن��د: دني��ا  مط��رح  بانك ه��اي   اكث��ر 

 BLOM Bank, Wells Fargo, RBC,Barclays
 Wealt, Maybank, MitsubishiBank, HSBC,
 ,Citigroup, BOFA, RBS,St. George, NBD
در راستاي بانكداري جامع، فعاليت خود را گسترش 
مي دهن��د و ب��ه ارائه خدم��ات بانكداري ش��ركتي 
پرداخته اند. تقس��يم بندي بخش بانكداري شركتي 
سبب مي شود، مشتريان اين حوزه، شناسايي شده 

و خدمات خاصي به آنان به صورت سيستماتيك و 
نظام مند ارائه شود. بايد توجه داشت كه شركت هاي 
برتر، اغلب از گ��ردش مالي بالايي برخوردار بوده و 
مي توانند ورودي مناس��ب براي تجهيز منابع بانك 
باش��ند. لذا ارائه خدمات مناس��ب به آنها مي تواند 
زمينه س��از وفاداري مش��تريان و در نتيجه جذب 

منابع و سودآوري بيشتر براي بانك شود. 
در اين راستا مهم ترين ابزار براي رسيدن به مديريت 
ارتباط با مشتريان سودآور، محاسبه و مدل كردن ارزش 
دوره عمر مش��تري )CLV( اس��ت كه سبب مي شود 
س��ازمان نهايت ت��لاش خود را براي حفظ مش��تريان 

س��ودآور كند. CLV مقدار ارزش��ي اس��ت كه انتظار 
مي رود يك مش��تري در يك بازه زمان��ي معين براي 
سازمان به همراه داشته  باشد كه بدون شك اين ارزش 
با ميزان س��ود )و يا ضرري( كه از اين دسته مشتريان 
به دس��ت مي آيد رابطه مستقيم دارد. مديريت ارتباط 
با مش��تري )CRM( ابزاري است كارآمد در جهت به 
دس��ت آوردن و ارتقاي سطح رضايت مندي مشتريان 
در صنايع رقابتي )به صورت خاص صنعت بانكداري و 
بازرگان��ي(. در اين خصوص علاوه بر مدل هاي متداول 
محاسبه CLV مدل ديگري نيز پيشنهاد مي شود كه 
درآن ضم��ن توج��ه به نقاط قوت روش ه��اي متداول 

محاسبه ارزش عمر مش��تري و بررسي عامل وفاداري 
مش��تري، با تركيب دو روش ROI و RFM احتمال 
عقد قرارداد مج��دد را در دوره هاي آينده و ايجاد يك 

سيستم DSS در مدل پياده سازي مي كند. 
ي��ك س��ازمان ب��راي هدف گ��ذاري و تدوي��ن 
سياس��ت هاي راهبردي ناگزير به تفكيك مش��تريان 
خود بر اس��اس ارزش ايجادي اس��ت. در حال حاضر 
به دليل زيرساخت هاي مورد نياز قوي و حجيم بودن 
تعداد پروژه ها، بانك هايي همچون بانك ملت نسبت به 
پياده سازي مدل ROI اقدام كرده و مدل RFM نيز 

در دست اقدام است. 

گروه بانك و بيمه  احسان شمشيري 
بازار آزاد روز ش��نبه ش��اهد افزايش قيمت سكه تمام بهار آزادي 
طرح جديد و قديم و همچنين دلار نسبت به آخرين روز كاري هفته 

گذشته بود اين در حالي است كه قيمت يورو و پوند كاهش يافت. 
به گ��زارش »تعادل«، صرافي ه��اي پايتخت نيز ه��ر دلار امريكا 
را با ۱۳ تومان افزايش نس��بت به روز پنج ش��نبه ۴هزار و ۴۳ تومان 
مي فروختن��د. همچنين قيمت داد و س��تد هر يورو ب��ا ۴۸ تومان و 
 ه��ر پوند ب��ا ۲۸تومان كاهش ب��ه ترتيب ۴ ه��زار و ۷۸۰ و ۵ هزار و

 ۳۵۰ توم��ان تعيي��ن ش��ده بود.  هر قطعه س��كه تمام به��ار آزادي 
طرح جديد با يك هزار ۵۰۰تومان افزايش نس��بت به روز پنج ش��نبه 
يك ميلي��ون و ۳۱۵ ه��زار و ۳۰۰ تومان فروخته ش��د. همچنين هر 
قطعه سكه تمام بهار آزادي طرح قديم با يك هزار و ۱۰۰ تومان رشد 
 نس��بت به آخرين روز كاري هفته گذشته، يك ميليون و ۲۷۴ هزار و

 ۳۰۰ تومان معامله شد. نيم سكه با ۳۰۰تومان كاهش نسبت به روز 
 پنج شنبه ۶۶۷ هزار و ۹۰۰ و هر قطعه ربع سكه بهار آزادي نيز با يك هزار و 
۳۰۰ توم��ان افت، ۳۷۵ هزار و ۶۰۰ تومان ارزش گذاري ش��د. قيمت 
هر قطعه سكه گرمي نيز با ۸۰۰ تومان افزايش نسبت به آخرين روز 
كاري هفته گذشته ۲۵۵ هزار و ۲۰۰تومان و هر گرم طلاي ۱۸ عيار با 

۶۰۰تومان رشد ۱۲۳ هزار و ۳۵۰ تومان تعيين شده بود. 

 تحولات جهاني دليل رشد ۳۰ توماني نرخ دلار
در ارتب��اط با افزايش نرخ دلار بانكي، مدي��ر اداره صادرات بانك 
مركزي افزايش ۳۰۰ ريالي دلار در بازار بين بانكي را ناشي از تحولات 

بين المللي در عرصه اقتصاد و سياست خواند. 
 صم��د كريم��ي در گفت وگو ب��ا ايبِنا، درب��اره دلاي��ل افزايش

۳۰۰ ريال��ي نرخ دلار بين بانك��ي، گفت: نرخ برابري ي��ورو/دلار در 
پايان روز كاري جمعه نسبت به روز پنج شنبه هفته قبل در بازار ارز 
خارجي )forex(، با كاهش ۱.۸۷درصدي مواجه شد و اين موضوع 
در تعيين قيمت دلار و يورو در بازار بين بانكي ايران موثر بوده است.  
وي، تح��ولات موثر در برابري نرخ يورو/دلار را چنين تش��ريح كرد: 
سياس��ت هاي بانك مركزي اروپا )ECB( براي افزايش زمان برنامه 
خريد اوراق قرضه تا سپتامبر ۲۰۱۸، تنش در بخش كاتالونياي كشور 
اسپانيا، انتشار آمارهاي مثبت از اقتصاد امريكا شامل رشد ۳درصدي 

توليد ناخالص داخلي در ۳ماهه س��وم سال جاري ميلادي و تقويت 
احتمال اجراي برنامه اص��لاح مالياتي و همچنين افزايش نرخ بهره 
كليدي دلار امريكا س��بب كاهش ۱.۸۷درصدي يورو در مقابل دلار 
امريكا شده است و برابري يورو/ دلار را از سطح ۱.۱۸۲۶ به ۱.۱۶۰۹ 
كاهش داده اس��ت.  مدير اداره صادرات بانك مركزي در پايان اظهار 
كرد: مجموعه اين عوامل س��بب شد، امروز نسبت به روز پنج شنبه 
هفته قبل، نرخ براب��ري يورو/ ريال نيز به ترتيب به ميزان ۳۹۷ ريال 
كاه��ش و نرخ برابري دلار امريكا/ريال به مي��زان ۳۰۰ ريال در بازار 

بين بانكي ارز كشور افزايش يابد. 

 اختلاف نظر تحليلگران درباره روند قيمت طلا
تازه ترين نظرس��نجي كيتكونيوز نش��ان مي دهد كه كارشناس��ان 
اقتصادي و س��رمايه گذاران بين المللي درباره روند قيمت جهاني طلا 
در هفته آينده اختلاف نظر دارند.  به گزارش كيتكونيوز، نظرس��نجي 
جديد حاكي است، تحليلگران اقتصادي بر اين باورند كه قيمت طلا در 
روزهاي آينده با كاهش روبه رو خواهد شد ولي سرمايه گذاران بين المللي 
پيش بيني مي كنند كه قيمت طلا با افزايش همراه خواهد بود.  براساس 
اين گزارش، قيمت جهاني طلا در روزهاي اخير تحت فش��ار ناش��ي از 
افزايش ارزش دلار امريكا بوده اس��ت. گمانه زني هاي مربوط به انتخاب 
رييس جديد فدرال رزرو امريكا نيز موجب تقويت ارزش دلار و كاهش 
قيمت جهاني طلا شده است.  به نظر مي رسد جان تيلور استاد دانشگاه 
استنفورد بيشترين شانس را براي احراز اين سمت دارد. در نظرسنجي 
اين هفته ۱۶ كارشناس ارشد اقتصادي شركت كرده اند كه از اين تعداد 
۱۱ نفر معادل ۶۹درصد پيش بيني كردند قيمت طلا در روزهاي آينده 
كاهش خواهد يافت.  ۴ نفر معادل ۲۵درصد به افزايش قيمت طلا راي 
داده اند و يك نفر معادل ۶درصد نيز اعلام كرده است كه قيمت طلا در 

اين مدت تغييري نكرده است.
در نظرسنجي آنلاين نيز ۵۹۹ نفر از سرمايه گذاران شركت كرده اند 
كه از اين تعداد ۲۶۴ نفر معادل ۴۴درصد پيش بيني كردند قيمت طلا 
در روزه��اي آينده افزايش خواهد يافت. ۲۵۰ نفر معادل ۴۲درصد نيز 
 اع��لام كردند قيمت طلا در هفته آتي با كاهش همراه خواهد ش��د و

۸۵ نفر معادل ۱۴درصد نيز تاكيد كردند قيمت طلا بدون تغيير خواهد 
بود.  در نظرس��نجي هفته گذش��ته ۵۸درصد كارشناسان اقتصادي و 

۴۵درصد س��رمايه گذاران بين المللي به كاهش قيم��ت طلا راي داده 
بودند. از ابتداي امس��ال تاكنون ۵۶درصد پيش بيني هاي كارشناسان 
اقتصادي و ۶۳درصد پيش بيني هاي س��رمايه گذاران بين المللي درباره 
روند قيمت طلا درست بوده است. كوين گرادي تحليلگر ارشد موسسه 
فونيكس فيوچ��رز در اين باره گفت: بهبود اوض��اع اقتصادي امريكا و 
تقويت ارزش دلار موجب خواهد ش��د تا قيمت طلا در روزهاي آينده 

با كاهش روبه رو شود. 
برخ��ي تحليلگران بازارهاي بين المللي ب��ر اين باورند كه ميانگين 
قيم��ت ط��لا در ۲۰۰ روز گذش��ته ۱۲۶۷دلار بوده و اگ��ر طلا بتواند 
اين س��طح حمايتي را حفظ كند، خواهد توانست طي روزهاي آينده 
با افزايش بيش��تري روبه رو ش��ود.  اما برخي كارشناسان بازار طلا نيز 
پيش بين��ي مي كنند ك��ه قيمت طلا ط��ي روزهاي آينده تا س��طح 

۱۲۵۰دلار در هر اونس كاهش خواهد يافت.

 پيشتازي صندوق طلا نسبت به ساير بازارها
۲۰۷۳۳۵ صندوق سرمايه گذاري پشتوانه طلا به عنوان نخستين 
صن��دوق طلايي، در حال��ي معاملات ثانويه خ��ود را در بورس كالا 
پيگيري مي كند كه بررس��ي آم��ار معاملات اين صن��دوق از زمان 
پذيره نويس��ي واحدهاي آن تاكنون، حاكي از پيشتازي بازدهي اين 
صندوق نسبت به ساير بازارهاست.   صندوق طلاي لوتوس از ابتداي 
 زمان پذيره نويس��ي خود در تاريخ ۲۰ خرداد ۱۳۹۶ از قيمت اسمي 
۱۰ هزار ريال تا پايان مهرماه به قيمت ۱۰هزار و ۸۵۵ريال رس��يده 
اس��ت؛ به طوري كه با اين افزايش قيمت ب��ه ازاي هر واحد صندوق، 
بازدهي مثبت ۵۵,۸درصدي براي آن به ثبت رس��يده كه به نسبت 
س��اير موارد ازجمله شاخص كل بورس و شاخص هم وزن، سكه بهار 
آزادي، دلار و اون��س طلا بالاترين ميزان بازدهي مثبت بوده اس��ت.  
اين در حالي اس��ت كه در همين بازه زماني ش��اخص كل بورس با 
۳,۸ بازدهي مثبت در جايگاه دوم قرار گرفت. گرچه به دليل فرمول و 
نحوه محاسبه اين شاخص كه مورد انتقاد برخي كارشناسان و فعالان 
بازار س��رمايه است، ش��اخص كل هم وزن معيار دقيق تري از ميزان 
بازدهي واقعي بازار سهام محسوب مي شود كه ميزان بازدهي آن تنها 
۹۵,۱درصد بوده است.  اگر از اين نماگر بازار سهام بگذريم، بيشترين 

بازدهي بعد از صندوق مذكور به سكه بهار آزادي تعلق دارد. 

معيارهاي رايج در بخش بندي بازار

توضيحمعيار بخش بنديمعيار پايه

متغيرهاي كليدي عبارتند از: سن، جنسيت، شغل، سطح تحصيلات، مذهب، طبقه اجتماعي، درآمد و... جمعيت شناختيپروفايل مشتري
بسياري از اين متغيرها تعيين كننده توان بالقوه يك خريدار براي خريد يك كالا يا خدمت هستند. 

منظور مقطعي از زندگي است كه فرد در آن به سر مي برد. مثلا كودكي، نوجواني، جواني يا كهنسالي. مرحله زندگي

اين متغيرها، محل جغرافيايي سكونت يا فعاليت مشتريان را در نظر مي گيرند. جغرافيايي

منظور از سبك زندگي، شيوه زندگي فرد است كه بيانگر ارزش ها، نگرش ها و... اوست. سبك زندگيروانشناختي

اين متغير معيارهاي انتخاب شركت و محصولش توسط مشتري، عايدي هاي حاصل از برندها و محصولات و... مزاياي مورد انتظار
را مدنظر قرار مي دهد. 

داده هاي مربوط به خريد و تراكنش، اطلاعاتي در مورد زمان، مقدار و محل انجام خريد/تراكنش فراهم خريد/تراكنشرفتاري
مي آورند. 

متغيرهاي اصلي اين معيار عبارتند از: فراواني مصرف، زمان مصرف و موقعيت هاي مصرفمصرف محصول

توسعه ابزار سياست  پولي در قانون جديد

»تعادل« تازه ترين تحولات بازار ارز و طلا را بررسي مي كند
ادامه افزايش قيمت سكه و دلار

تحولات جهاني دليل رشد ۳۰ توماني نرخ دلار در بازار بين بانكي 

شنبهنوع سكه و ارز 

۱۳۱۵۳۰۰تمام بهار آزادی طرح جديد

۱۲۷۴۳۰۰تمام بهار آزادی طرح قديم

۶۶۷۹۰۰نيم سكه

۳۷۵۶۰۰ربع سكه

۲۵۵۲۰۰سكه گرمی

۱۲۳۳۵۰هر گرم طلای ۱۸ عيار

۴۰۴۳دلار

۴۷۸۰يورو

۵۳۵۰پوند

كيف پول آفلاين تحولي در 
صنعت بانكداري است

ابوالحس��ن فيروزآب��ادي، دبير ش��وراي عالي فضاي 
مجازي گف��ت: كيف پ��ول آفلاين تحول��ي در صنعت 
بانكداري براي تسريع تراكنش هاي مالي و پرداخت هاي 
خرد اس��ت. فيروزآبادي در حاش��يه بازديد از س��ومين 
نمايشگاه تراكنش در گفت وگو با ايرنا با اشاره به صنعت 
پرداخت خرد در ايران گفت: فناوري و فضاي مجازي به 
كمك يكي از مشكلات بزرگ بانكي ايران يعني پرداخت 
خرد آمده است. دبير شوراي عالي فضاي مجازي با بيان 
اينكه سامانه كيپاد مي تواند راه حلي براي مشكل پرداخت 
خرد در ايران باش��د، گفت: يكي از راهكارهاي خوبي كه 
در اين نمايش��گاه ارائه شده اس��ت، كيپاد براي شركت 
فناپ پرداخت است كه با توجه به فناوري استفاده شده 
در آن و همكاري مس��تقيم با يك��ي از اپراتورهاي تلفن 
همراه توانسته تحولي در صنعت بانكداري براي تسريع 
تراكنش هاي مالي ايجاد كند. وي در رابطه با سامانه هايي 
همچون كيپاد در صنعت بانكداري خاطرنشان كرد: بانك 
مركزي جمهوري اسلامي ايران بايد تشخيص بدهد كه 
چنين سامانه هايي عوارض جانبي دارند يا بدون عوارض 
فعالي��ت مي كنن��د. در صورتي كه اين س��امانه عوارض 
جانبي براي مردم نداشته باشد، سيستمي كارآمد است و 

ما نيز از آن حمايت مي كنيم. 

رفع مشكلات بانكي ايرانيان 
مقيم چين

س��فارت جمهوري اس��لامي ايران در پك��ن در ارتباط 
با تش��ديد مش��كلات بانكي ايرانيان مقيم چي��ن با صدور 
اطلاعيه يي اعلام كرد: رفع مش��كلات بانكي از اولويت هاي 
اين س��فارت اس��ت.  به گزارش ايرنا، در اين اطلاعيه آمده 
اس��ت: حل مش��كلات بانكي هموطنان ايراني كه از زمان 
تحريم هاي ناعادلانه هسته يي وجود داشته و تاكنون ادامه 
يافته از اولويت هاي سفارت جمهوري اسلامي ايران در پكن 
بوده و رفع اين محدوديت ها همواره پيگيري و در مذاكرات 
مقامات كشورمان با مسوولان ذي ربط چيني مطرح و بر حل 
اين مشكلات تاكيد شده است. اين اطلاعيه مي افزايد: نظر 
به تداوم محدوديت هاي بانكي و بسته شدن حساب بانكي 
برخي هموطنان عزير و ممانعت از افتتاح حس��اب توسط 
برخي بانك هاي بزرگ چين ازجمله بانك كشاورزي چين 
ABC، و ICBC ب��راي اتباع ايراني علاوه بر پيگيري هاي 
اين سفارت، موضوع در ملاقات هاي مقامات عالي سياسي و 
بانكي كشورمان با همتايان چيني به ويژه در ملاقات رييس 
كل بانك مركزي كش��ورمان با رييس كميسيون نظارت بر 
بانك هاي چين CBRC مطرح و موضوع همچنان در دست 
پيگيري است. اطلاعيه س��فارت ايران در پكن آورده است: 
شايان ذكر است با عنايت به تشديد مشكلات بانكي مذكور 
در روزه��اي اخير و در ادامه پيگيري رفع اين مش��كلات، 
س��فير جمهوري اس��لامي ايران در چين در تاريخ چهارم 
مهرم��اه ۱۳۹۶ در ملاقات با مقام��ات وزارت خارجه چين 
ضمن تشريح مشكلات اخير بانكي هموطنان عزيز به ويژه 
دانشجويان ايراني مقيم چين، مراتب اعتراض و ناخرسندي 
دولت جمهوري اس��لامي ايران را از وضعيت موجود اعلام 
و خواس��تار حل و فصل مش��كلات مزبور شد. اين اطلاعيه 
مي افزاي��د: براس��اس توضيحي كه مس��وولان چيني ارائه 
كرده اند اين محدوديت ها صرفا محدود به اتباع ايراني نبوده 
و علت آن تش��ديد مق��ررات نظارتي بانك ه��اي چيني در 
رابطه با مبارزه با پولشويي، رعايت دستورالعمل هاي كميته 
اقدام مالي FATFو شفافيت در اسناد و مدارك بانكي و... 
است. سفارت جمهوري اسلامي ايران در پكن در پايان اين 
اطلاعيه خاطرنشان كرده است كه طرف چيني با اذعان به 
اطلاع از مشكلات فوق الذكر اعلام كرده است، تلاش خواهد 
كرد تا در يك پروسه زمان بندي شده و با هماهنگي مقامات 
نظارتي بانكي اين كشور نسبت به رفع اين موانع و مشكلات 
ايرانيان مقيم در چين اقدام كند كه تحقق اين امر با اولويت 

بالا همچنان در دستور كار اين سفارت قرار دارد. 

پذيرش پروانه معادن به عنوان 
وثيقه در بانك ها

معاون وزير كش��ور در نامه ي��ي از رييس كل بانك 
مركزي خواست بانك ها پروانه بهره برداري معادن را به 
عن��وان وثيقه و تضامين لازم ب��راي اعطا و بازپرداخت 
تس��هيلات بپذيرند. ب��ه گ��زارش ايرنا در بخش��ي از 
نامه »بابك دين پرس��ت به ولي الله س��يف، رييس كل 
بانك مركزي آمده اس��ت: به موج��ب تبصره يك ذيل 
م��اده ۹ قانون اص��لاح قانون معادن مص��وب ۲۲ آبان 
۱۳۹۰ موسس��ات مال��ي همچ��ون بانك ه��ا مكلفند، 
پروان��ه بهره برداري مع��ادن داراي پروان��ه را به عنوان 
وثيق��ه و تضمي��ن اعطا و بازپرداخت تس��هيلات مالي 
بپذيرند. دين پرست در اين نامه يادآور شد: تاكنون در 
جلس��اتي كه با معدنكاران برگزار كرده است، مشخص 
ش��ده كه اين بند قانوني از س��وي بانك ها مورد توجه 
قرار نمي گيرد. معاون وزير كشور در اين نامه از رييس 
كل بانك مركزي درخواس��ت كرده تا مش��كلات افراد 
حقيقي و حقوقي متقاض��ي بهره مندي از اين ظرفيت 
قانوني  پيگيري ش��ود و در عين حال در مورد چگونگي 
برخورد با موسس��ات مال��ي و بانك هايي كه از اين بند 

قانون استنكاف ورزيده اند، وزارت كشور را مطلع كند. 

ثبات قيمت ها، نظارت و سلامت 
بانك ها در قانون جديد 

استاد دانش��گاه علامه طباطبايي گفت: ثبات سطح 
قيمت ها و س��لامت نظام بانكي دو وظيفه مهمي است 
كه در طرح قانون جديد بانك مركزي بر عهده اين نهاد 
گذاشته ش��ده تا با حفظ اس��تقلال اين دو هدف را به 
انجام برس��اند.  سيد احس��ان خاندوزي در گفت وگو با 
ايبنا درباره علل مطرح ش��دن طرح قانون بانك مركزي 
اظهارداشت: از دو س��ال گذشته كه طرح اصلاح قانون 
بانكداري در دستور كار كميسيون اقتصادي مجلس قرار 
گرفت، يكي از موضوعاتي كه همواره مطرح مي شد، اين 
بود كه بسياري از نابساماني ها در سيستم بانكي كشور 
ناشي از مقررات داخلي و عملكرد دروني سيستم بانكي 
نيست بلكه نتيجه تنظيم گري ناصحيحي است كه مقام 

تنظيم گر پولي كشور سال ها به آن مبتلا بوده است. 
وي با بي��ان اينكه اين مش��كلات اختصاص به اين 
دول��ت و دوران جديد بانك مركزي ندارد، افزود: اكنون 
اصلاحاتي انجام شده اما دو دهه غفلت مقام سياست گذار 
پولي، خود را در قالب برخي بحران ها در سيستم بانكي 
نشان مي دهد.  وي گفت: دولت نيز به اين مساله اذعان 
داشت و بندهايي از اصلاح قانون بانكي را در هيات دولت 
تصويب كردند و در قالب لايحه يي به مجلس ارائه دادند.
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دانشوفن10
معرفي برندهاي مشمول 

رجيستري موبايل تا اواسط هفته 
 مهر| سخنگوي طرح رجيستري موبايل از اعلام نخستين 

برندهاي مشمول اين طرح تا اواسط هفته جاري خبر داد. 
در حال��ي كه ق��رار بود روز دوم آبان م��اه برندهاي اوليه 
مشمول اجراي طرح رجيستري موبايل اعلام شود، اما تاكنون 

اين اسامي اعلام نشده است. 
طرح رجيس��تري موبايل از ۲۸ مهرم��اه وارد فاز اجرايي 
ش��ده اس��ت و براس��اس آن، پايش و مانيتورينگ وضعيت 
ش��بكه اپراتورهاي موبايل با هدف ثبت و شناسايي آخرين 
شناس��ه هاي تركيبي گوش��ي و س��يم كارت كه در ش��بكه 

مخابراتي كشور وارد شده است، در دستور كار قرار گرفت. 
حميدرضا دهقاني نيا سخنگوي طرح رجيستري موبايل 
در با بيان اينكه همچنان در حال پايش ش��بكه و شناسايي 
گوشي هاي فعال در شبكه هستيم، خاطرنشان كرد: پايش و 
مانيتورينگ شبكه براي تمام گوشي هاي فعال در شبكه كه 
در حال سرويس دهي هستند، صورت مي گيرد. وي ادامه داد: 
هماهنگي هاي لازم براي تعيين نخستين برندهاي مشمول 
اجراي طرح رجيس��تري صورت گرفته و اواسط هفته جاري 

قرار است  اين اسامي اعلام عمومي شود. 

هشدار درباره باج افزار ايراني
ايس�نا| براس��اس آخرين گزارش ها، ي��ك باج افزار 
ايراني با نام TYRANT كه نس��خه تغييريافته باج افزار 
DUMB است، در حال گسترش در داخل كشور است. 
 اين باج افزار به زبان برنامه نويس��ي نوشته ش��ده و با 
اس��تفاده از روش هاي مبهم س��ازي از ديباگ شدن خود 
جلوگيري مي كند و درحال  حاضر توس��ط بس��ياري از 

آنتي ويروس ها قابل شناسايي است. 
با توجه به ش��واهد موجود اي��ن امكان وجود دارد كه 
نسخه بعدي اين باج افزار بعد از اين نسخه وارد عمل شود 
كه از روش هاي پيچيده تري اس��تفاده كن��د و به زودي 

منتشر شود. 
خوشبختانه از آنجا كه اين باج افزار با استفاده از زبان 
برنامه نويس��ي نامناسب نوشته شده است، در آن از روش 

مبهم سازي نه چندان پيشرفته استفاده شده است. 
 بن��ا بر اعلام مركز آپا دانش��گاه كردس��تان موفق به 
دستيابي به سورس كد اصلي باج افزار شد و با آناليزهايي 
كه روي س��ورس كد آن صورت گرفت، مشخص شد كه 
اين باج افزار نسخه ويرايش شده نمونه موجود در اينترنت 
اس��ت كه با آناليز خط به خط س��ورس كد مي توان كليد 
خصوصي ايجاد شده باج افزار جهت رمزگشايي فايل ها را 

شناسايي كرده و موفق به رمزگشايي فايل ها شد. 
اي��ن باج اف��زار روي بس��ياري از سيس��تم عامل هاي 
مايكروس��افت نمي تواند كار خود را انجام دهد، اما با اين 

وجود خسارات زيادي را وارد كرده است. 

دسترسي هكرها به لوازم 
خانگي كاربران 

انگج�ت| محقق��ان متوج��ه اش��كالي در اپليكيش��ن 
دستگاه هاي هوشمند خانگي يك شركت توليد كننده شدند؛ 
هكرها با كمك اين حفره امنيتي مي توانند از كاربر در خانه 

خود جاسوسي كنند. 
 LG اش��كالي در اپليكيشن مربوط به گجت هاي خانگي
سبب مي ش��ود هكرها بتوانند اين وسايل را به سيستم هاي 
جاسوس��ي تبدي��ل كنند. به گفت��ه محقق��ان امنيتي اين 
 LG اش��كال مربوط به ضعف در فرآيند ورود به اپليكيش��ن
Smart ThinQ است. البته شركت ال جي پس از تماس 
كارشناسان امنيتي اين مش��كل را رفع كرد. اما اگر كاربران 
آن آخرين نسخه آپديت نرم افزار را دانلود نكرده باشند، هنوز 
هم در معرض خطر هك قرار دارند. هكرها با استفاده از اين 
اشكال مي توانند يك اجاق گاز هوشمند را به بالاترين درجه 
برسانند يا با استفاده از دوربين جاروبرقي از كاربر جاسوسي 
كنند. ب��ه گفته محقق��ان امنيتي هكرها با روش��ن كردن 
جاروبرقي روباتيك Home-Bot، مي توانند از فرد در خانه 
خودش جاسوسي كند. همچنين آنها مي توانند يخچال خانه 

فرد را خاموش كنند. 

چين پارك واقعيت مجازي 
مي سازد

س�ي نت| پاركي ب��ا موضوع واقعيت مج��ازي در چين 
ب��ا بودجه 11 ميلي��ون پون��د در زميني به مس��احت 1.3 

كيلومترمربع در حال ساخت است. 
تصاويري جال��ب از يك پارك با موضوع واقعيت مجازي 
در چين منتش��ر شده كه در جنوب ش��رقي چين، درحال 
تكميل اس��ت.  طرفداران بازي هاي رايانه ي��ي مي توانند در 
اين پارك به آينده سفر كنند، با اژدها بجنگند، به فضا سفر 
كنند يا با موجودات فضايي ديدار كنند.  يكي از جالب ترين 
 Transformer ويژگي هاي اين پارك مجسمه غول پيكر
)ش��خصيتي روباتيك از فيلمي به همين ن��ام( با ارتفاع ۵3 
متر اس��ت. اين مجسمه از ۷۵۰ تن فولاد ساخته شده و هم 
وزن دو هواپيماي بويينگ ۷۴۷ است. هزينه ساخت آن نيز 
11 ميليون پوند تخمين زده شده است.  اين پارك واقعيت 
 East Vally of Science and Fantasy مج��ازي ك��ه
ناميده مي ش��ود، در ماه دس��امبر تكميل مي ش��ود.  پارك 
مذكور در فضايي به مس��احت 1.3 كيلومترمربع و با بودجه 

يك ميليارد پوند ساخته مي شود. 

شارژ گوشي با كاغذ 
خورشيدي

 تلگراف| محققان امريكايي پاوربانكي بس��يار س��بك 
ساخته اند كه در حقيقت پنل خورشيدي است و مي تواند در 

۲ ساعت آيفون را شارژ كند. 
باتري موبايل به ندرت يك روز دوام مي آورد بنابراين بيشتر 
كاربران هميش��ه پاوربانك هاي كوچك همراه خود دارند. اما 
بسياري از اين دستگاه هاي كوچك، سنگين و جا گير هستند. 
اكنون گروهي از مهندس��ان امريكايي در شيكاگو، يك پنل 
بسيار نازك و سبك به نام »كاغذ خورشيدي« ساخته اند كه 
قابليت شارژ آيفون در دو ساعت را دارد. جالب آنكه مي توان 
پنل هاي متعدد را در كنار هم قرار داد تا برق بيشتري توليد 
ش��ود. اين پاور بان��ك در 3 نس��خه ۵، ۷.۵، 1۰واتي عرضه 
مي شوند. همچنين يك پاوربانك ۵ واتي به قيمت 1۴۸ دلار 
عرضه مي شود. اين مدل هاي مختلف با تركيب پنل هاي ۲.۵ 
واتي ساخته مي شوند. به عنوان مثال يك پنل ۲.۵ واتي براي 
شارژ آيفون ۶ يا سامسونگ گلكسي S3 طي ۵ ساعت كافي 
است. گوشه هر پنل خورشيدي سوراخي وجود دارد، بنابراين 
مي توان آن را به كوله پشتي آويزان كرد. نسخه 1۰ واتي اين 
گجت مي تواند در ۴.۵ ساعت تبلتي مانند  آي پد اير۲ را شارژ 

كند. اين پنل ها را مي توان تا كرد.

اخبار

تمامي حقوق براي پديدآورندگان اثر محفوظ نيست 

»كپي رايت« قانوني بدون ضمانت اجرايي
گروه دانش و فن| مرجان محمدي|

وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات ۲۵ ش��هريورماه 
س��ال جاري از تنظيم و ارائ��ه لايحه يي به مجلس در 
خصوص كپي رايت خبرداد و گفت: قانون كپي رايت يا 
مالكيت معنوي ايران، قديمي و مربوط به سال 13۴۸ 
است و براساس قانون تجارت آن زمان پايه ريزي شده 
اس��ت. اين قانون نيازهاي كنوني براي پش��تيباني از 
كسب وكارها را پوشش نمي دهد و نياز به بازنگري دارد. 
وزير ارتباطات با اش��اره ب��ه اينكه قانون كپي رايت 
مساله بسيار مهمي اس��ت و در زمان ارائه برنامه ام به 
مجلس شوراي اسلامي اين مساله نيز در برنامه وزارت 
ارتباطات دولت دوازدهم گنجانده شد. همچنين بايد 
يك كارگروه در مجلس داش��ته باشيم تا به مسائلي از 

اين قبيل رسيدگي شود. 
وي معتقد اس��ت در صورتي كه مساله كپي رايت 
حل نشود؛ نمي توانيم به رشد لازم و مطلوب برسيم. در 
سال هاي گذشته، ايران توليدكننده محتوا نبود اما امروز 
ايران توليدكننده محتوا، انواع نرم افزار و بازي است به 
همين دلي��ل آن زمان به قان��ون كپي رايت احترامي 
گذاشته نش��د و مانعي نيز وجود نداشت اما امروز كه 
ما توليدكننده هستيم بايد قانون كپي رايت را رعايت 
كنيم تا به رش��د مطلوب در حوزه توليد محتوا دست 

پيدا كنيم. 
ام��ا چرا قان��ون كپي رايت در اي��ران جدي گرفته 
نمي ش��ود؟ بس��ياري از وزرا در دوره هاي وزارت خود 
خواس��تار تغيير و تحول در قانون كپي رايت در ايران 
شده اند ولي تا به امروز اين قانون تغيير اساسي نكرده 
است. در بسياري از كش��ورهاي جهان رعايت نكردن 
كپي رايت جرم تلقي مي شود، و با فرد متخلف شديدا 
برخورد مي ش��ود ولي در ايران نه تنها رعايت نكردن 
كپي رايت جرم نيس��ت بلكه برخ��ي از افراد از اجرايي 
نشدن اين قانون بسيار خرسند هستند و حتي درآمد 

بالايي را از كپي رايت به جيب مي زنند 
 بسياري از فيلم ها، بازي هاي رايانه اي، آهنگ هاي 
مختلف��ي ك��ه خوانندگان مج��از منتش��ر مي كنند، 
س��ريال هاي تلويزيوني كه براي ش��بكه هاي خانگي 
ساخته مي ش��ود، بازي هاي خارجي، دانلود موسيقي، 
دانلود فيلم و… بايد از قانون كپي رايت پيروي كنند، 

اما اين مهم اتفاق نمي افتد. 
در بس��ياري از مواقع هنوز فيلم فلان كارگردان بر 
روي پرده سينما است و هم زمان سي دي يا دي وي دي 
فيلم در خيابان هاي تهران توس��ط دست فروش ها به 
فروش مي رسد. نمونه اين موارد بسيار زياد است. حتي 
در برخي مواقع ايده ها و نوشته ها نيز به سرقت مي رود 
و س��رقت ادبي رخ مي ده��د و ازآنجاكه تاكنون فرد يا 
اف��رادي در خصوص رعايت نك��ردن قانون كپي رايت 
مجرم شناخته نشده اند برخي از سودجويان به راحتي از 

اين قانون سرپيچي مي كنند. در بسياري از كشورهاي 
دنيا جمله »تمامي حقوق براي پديدآورندگان اين اثر 
محفوظ است« نه تنها به نوعي قانون را يادآوري مي كند 
بلكه اين هشدار را مي دهد كه در صورت رعايت نكردن 
اين قانون مجازات سختي در انتظار فرد متخلف است. 
در بسياري از كشورهاي دنيا قانون كپي رايت به خوبي 
رعايت مي ش��ود، اما در ايران نه تنها اين قانون رعايت 
نمي ش��ود بلكه برخي كاس��تي ها باعث شده است تا 
س��ودجويان و سوءاس��تفاده كنندگان از راه كپي هاي 
غيرمجاز در انواع و اقس��ام حوزه ها از موسيقي و فيلم 
گرفته تا بازي هاي رايانه يي و حتي شكستن قفل برخي 
برنامه ها از اين راه به درآمد و سود قابل توجهي دست 
پيدا كنند. وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات با اش��اره 
به اينكه مالكيت معنوي ايران مربوط به س��ال 13۴۸ 
است و در قانون تجارت در جمهوري اسلامي اضافاتي 
ب��ه آن قانون زده ش��ده كه به صورت كام��ل نيازهاي 
حمايت��ي كس��ب وكارهاي نوپا، بازي ه��ا و ويديوها را 
پوشش نمي دهد، گفت: ما در ارائه برنامه هاي خود به 
مجلس شوراي اسلامي نيز كپي رايت را در نظر داشتيم 
و همچني��ن يك كارگروه حقوقي در مجلس بايد اين 

مساله را بررسي كند. 
هرچن��د قانون كپي راي��ت در ايران وج��ود دارد و 
طبق همين قان��ون كه مجل��س آن را تصويب كرده 

است مي توان با متخلفان و ناقضان آن برخورد كرد اما 
به وض��وح مي توان گفت كه هيچ ضمانت اجرايي براي 

آن وجود ندارد. 
وي همچني��ن خاطرنش��ان كرد: اي��ن كار اكنون 
آغازش��ده اس��ت، ب��راي بازتعريف در ح��وزه مالكيت 
فكري و معن��وي و حريم خصوصي، به منظور صيانت 
از حقوق مردم در فضاي مجازي. طبيعتا بايد لايحه يي 
تنظيم شده و به دولت داده شود تا نهايتا در مجلس به 
تصويب برسد. اين موضوع جزو حوزه هاي مهم است. 
اگر موضوع كپي رايت حل نشود، نمي توان به رشد لازم 
و مطلوب رسيد. زماني ما در دنيا توليدكننده نبوديم 
و ش��ايد اگ��ر كپي رايت را رعاي��ت نمي كرديم اتفاقي 
نمي افتاد، ام��ا امروز توليدكننده و ملزم به رعايت اين 
حوزه ها هستيم تا كس��ب وكارهاي ما شكل بگيرند و 

رشد كنند. 
وزير ارتباطات معتقد اس��ت: اگرچ��ه تا زماني كه 
ايران در زمينه هاي مختلف توليدكننده نبود، ازلحاظ 
داخلي مش��كلي براي عدم رعاي��ت كپي رايت وجود 
نداش��ت، هرچند ك��ه اين موضوع ممكن بود خش��م 
توليدكنندگان جهاني را در پي داشته باشد كه شاهد 
بودن��د عده زيادي محصولاتش��ان را با دور زدن قانون 
حق نشر و بدون پرداخت هزينه اثر دريافت مي كنند، 
اما اكنون كه در حوزه هاي مختلف و خصوصا نرم افزار و 

بازي هاي كامپيوتري توليدكننده نسبتا قوي به شمار 
مي رويم، عدم رعايت اين قانون گريبان خودمان را نيز 
گرفته اس��ت. بايد ديد دولت جديد با اين وزراي خود، 
پيگيري كپي رايت را چطور دنبال مي كند و درنهايت 

اين موضوع چه زماني محقق خواهد شد. 
از س��وي ديگر به نظر مي رسد اضافه شدن برخي 
موارد ب��ه قانون كپي راي��ت الزامي و ضروري اس��ت، 
در بس��ياري از كش��ورهاي دنيا رعايت نكردن قانون 
كپي رايت حتي تا ۲۰ سال حبس را نيز به همراه دارد. 
اما اين قانون در ايران آنقدر جدي گرفته نمي ش��ود و 
براي همين هرروزه شاهد كپي هاي غيرمجاز در تمامي 
عرصه ها هستيم. محمدرضا شايسته فر در اين خصوص 
گفت: مجلس ش��وراي اس��لامي در س��ال ۷۹ قانون 
حمايت از حقوق پديدآورندگان نرم افزارهاي رايانه يي 
را تصويب كرد و طبق اين قانون كپي غيرمجاز و بدون 
اجازه ناشر جرم محسوب مي شود و شخص متخلف از 
۹1 روز تا ۶ ماه محكوم به حبس مي شود و جزاي نقدي 

1۰ تا ۵۰ ميليون ريال را نيز بايد پرداخت كند. 
وي اف��زود: هرچند اين قان��ون در تمامي حوزه ها 
قابليت اجرايي دارد ولي باوجود گذش��ت و نقص هايي 
ك��ه در اين خصوص اتفاق افتاده اس��ت هنوز ش��ما 
نمي بينيد كه كسي به اين جرم به زندان محكوم شود. 
مساله يي كه اگر در كشورهاي ديگر اتفاق مي افتاد قطعا 

با مجازات هاي سخت تري مواجه مي شد. وي با اشاره به 
اينكه قانون كپي رايت داراي نقص هايي نيز هست كه 
ازجمله آنها مي توان به حقوق پديدآورندگان خارجي 
اش��اره كرد، گفت: به عنوان  مثال اگر يك موسيقي يا 
فيلم خارجي كه هنوز بر پرده سينماهاي خارجي است 
در ايران به ش��كل سي دي و دي وي دي منتشر شود، 
پديدآورن��ده اثر نمي تواند از فردي كه در ايران اس��ت 
شكايت كند و خواستار برخورد قانوني با فرد متخلف 
شود. برعكس اين قضيه هم كاملا صادق است، يعني 
اگر يك نفر محصولي را در ايران ثبت كند و در خارج 
از ايران كپي شود كسي نمي تواند شكايتي داشته باشد 

چون مشمول اين قانون نمي شود. 
به نظر مي رس��د اضافه شدن برخي موارد به قانون 
كپي راي��ت الزام��ي و ضروري اس��ت، در بس��ياري از 
كشورهاي دنيا رعايت نكردن قانون كپي رايت حتي تا 
۲۰ س��ال حبس را نيز به همراه دارد. اما اين قانون در 

ايران آنقدر جدي گرفته نمي شود
اين كارش��ناس گف��ت: قانون كپي راي��ت بايد در 
هركج��اي جهان از پديدآورن��ده حمايت كند و فرقي 
نمي كند كه پديدآورنده يك اثر، ايراني است يا خارجي، 
اما متاس��فانه به موجب قانون كنون��ي نه توليدكننده 
محتواي خارجي و نه از توليدكننده محتواي ايراني در 

خارج از كشور حمايت مي شود. 
وي اف��زود: هرچند قانون كپي رايت در ايران وجود 
دارد و طب��ق همين قانون كه مجل��س آن را تصويب 
كرده است مي توان با متخلفان و ناقضان قانون برخورد 
ك��رد ام��ا به وضوح مي ت��وان گفت كه هي��چ ضمانت 
اجرايي براي آن وجود ندارد. هس��تند پديدآورندگان 
اثر كه در حوزه هاي مختلف اثر آنها به صورت غيرمجاز 
ب��ه بهره ب��رداري و ب��دون اجازه ش��خص صاحب اثر 
كپي برداري ش��ده اس��ت و پيگيري ها و شكايت تا به 

امروز به سرانجام نرسيده است. 
وي معتقد است: همين خلأهاي قانوني باعث شده 
است تا بس��ياري از فرصت ها براي پديدآورندگان اثر 
از بين برود، درنتيجه بهتر اس��ت تا همانند گفته وزير 

ارتباطات اين قانون به روزرساني شود. 
وي تصري��ح ك��رد: دغدغه وزير ارتباط��ات در اين 
خصوص بس��يار به جا است و مي تواند خلأهاي قانوني 
كه در اين زمينه وجود دارد را تا حدودي از بين ببرد، 
اميدوارم نمايندگان مجلس با اشراف بر اين موضوع و 
دعوت از متخصصان و كارشناسان اين موضوع بتوانند 

به خوبي قوانين را مصوب و به روزرساني كنند. 
در خاتمه به نظر مي رس��د اگر عزم وزير ارتباطات 
براي تغيير اين قانون جدي باش��د، بتواند نمايندگان 
مجل��س را مجاب كند تا تغيي��رات و اصلاحاتي را به 
آن وارد كنند در غي��ر اين صورت نمي توان به اصلاح 

كپي رايت اميدوار بود.

بلومبرگ| 
پس از آنكه بس��ياري از مقامات و س��ناتورهاي امريكايي درباره 
تبليغات سياس��ي گس��ترده در توييتر توسط روس��يه ابراز نگراني 
كردند، اين شبكه اجتماعي اعلام كرده كه قصد دارد در اين زمينه 

شفاف سازي كند. 
توئيتر اعلام كرده اس��ت كه از اين پس هويت حمايت كنندگان 
و سفارش دهندگان تبليغات سياسي و حزبي موجود در اين شبكه 
اجتماعي را افشا خواهد كرد. اين شبكه اجتماعي محبوب و پرطرفدار 
مس��تقر در اي��الات متحده امريكا همچنين عنوان كرده اس��ت كه 
قص��د دارد حتي در مورد ميزان صرف بودجه و هزينه توس��ط آنان 
را به اطلاع س��ناتورها و مقامات مسوول برس��اند. بسياري از افراد و 
هكرهاي روسيه كه گفته مي شود وابسته به دولت روسيه هستند، از 
پلت فرم و بستر آزادانه يي كه شبكه هاي اجتماعي نظير توييتر ايجاد 
كرده اند، سوءاس��تفاده كرده و به ارسال و انتشار تبليغات سياسي و 
نژادپرستانه گسترده يي اقدام كرده بودند. نزديك به يك ماه پيش بود 
كه نمايندگان ش��ركت هاي فيس بوك، گوگل و توييتر، تحت تاثير 
مداخله سايبري روسيه در جريان انتخابات رياست جمهوري امريكا 
موظف شدند طي هفته هاي آتي در كنگره اين كشور توضيح بدهند. 
كميته اطلاعاتي مجلس سناي ايالات متحده امريكا از نمايندگان 
اين سه شركت عظيم تكنولوژي درخواست كرده اند تا در جلسه يي 
علن��ي در تاريخ اول ماه نوامبر س��ال جاري مي��لادي ۲۰1۷، درباره 
اقدامات مداخله جويانه روسيه در جريان انتخابات رياست جمهوري 
امري��كا و چگونگ��ي ورود و نفوذ هكرهاي روس��ي به سيس��تم هاي 
اينترنتي انتخابات رياس��ت جمهوري امريكا كه سال گذشته برگزار 
ش��د، توضيح داده و اطلاعات، اس��ناد و آمار دقيق��ي به نمايندگان 
كنگره ارائه دهند. طبق گزارش هاي منتشر شده، هكرهاي روسي در 
سيستم هاي انتخابات رياست جمهوري امريكا كه مبتني بر اينترنت 
است، اختلال و مشكل ايجاد كرده بودند. انتخابات رياست جمهوري 
امريكا كه س��ال گذشته ميلادي ۲۰1۶ برگزار شد، رقابتي تنگاتنگ 
ميان دونال��د ترامپ و هيلاري كلينتون ب��ود. وزارت امنيت داخلي 

ايالات متحده امريكا در ماه س��پتامبر سال جاري اعلام و تاييد كرد 
كه هكرهاي روسي به سيستم راي گيري انتخابات رياست جمهوري 
۲1 ايالت اين كشور در سال گذشته حمله كرده بودند. البته به گفته 
مقامات امنيتي اين كش��ور، اين بدان معنا نيست كه نتايج انتخابات 
رياست جمهوري امريكا تغيير كرده يا دستكاري شده است. هرچند 
كه دولت روسيه همه اين گمانه زني ها و اتهامات را رد كرده است اما 
مقامات اطلاعاتي و امنيتي امريكا همچنان از تاييد اقدامات مداخله 
جويانه روسيه سخن مي گويند و دولت روسيه را به تلاش براي تغيير 
روند انتخابات، اقدامات مداخله جويانه و تحريف اذهان عمومي متهم 
مي كنند. هم اكنون توييتر براي اطمينان بخشي به مقامات امريكايي 
و جلوگيري از پيش آمدن چنين مشكلاتي در آينده، اعلام كرده است 
كه از اين پس تصميم دارد تمامي اطلاعات مربوط به تبليغات سياسي 
را تحويل دولت امريكا داده و در اين باره شفاف سازي كند. اين اقدام 
به دنبال تحقيقات كنگره در اين زمينه و درخواس��ت آنها از مديران 
شبكه هاي اجتماعي امريكايي براي شفاف سازي عملكردشان صورت 
مي گيرد. علاوه بر توييتر، فيس بوك هم قصد دارد اقدامات مشابهي 
را در اي��ن زمينه انجام دهد. اين ش��بكه پ��س از آنكه به همكاري با 
هكرهاي روسي و انتشار مطالب غيرمجاز آنها متهم شدند، در صورت 
عدم همكاري و رفع اتهام، از س��وي مقامات مس��وول امنيتي امريكا 

به پرداخت جريمه هاي هنگفت و گزافي موظف و تهديد شده بود. 

ايسنا| 
محققين كش��ورمان با اس��تفاده از فناوري هاي مجازي به كار رفته 
در كنس��ول هاي بازي، موفق به كاهش سطح اضطراب و افسردگي در 

بيماران سرطاني شده اند. 
واقعي��ت مجازي اصطلاحي كاملاً جديد در حوزه صنعت س��لامت 
اس��ت و قدمت آن به كمتر از دو دهه مي  رسد. در اين فناوري، كاربر نه  
تنها احساس حضور فيزيكي در دنياي مجازي مي  كند بلكه مي  تواند با 

آن محيط، تعامل سازنده  يي نيز برقرار كند. 
نتايج تحقيقات نش��ان مي  دهند كه اس��تفاده از واقعيت مجازي به 
عنوان ابزاري نوين در انواع بازتواني  ها، درمان  هاي علوم اعصاب، اختلالات 
رواني نظير انواع دردها، استرس  ها، ترس  ها و همچنين در آموزش  هاي 
نوين پزشكي همچون آموزش اعمال جراحي مورد توجه بسياري قرار 
گرفته اس��ت. يكي از كاربردهاي مهم واقعي��ت مجازي در دنيا، كمك 
به بيماراني است كه با بيماري هاي طولاني مانند سرطان دست وپنجه 
نرم مي  كنند. اين سيس��تم  ها مي  توانند محدوديت  هاي دنياي واقعي را 

برداشته و افق  هاي تازه  يي به روي اين دسته از بيماران نمايان سازند. 
با توجه به اينكه عوامل روان شناختي نقش بسزايي در فرآيند درمان 
و بهبودي بيماران مبتلا به سرطان دارند، پژوهشگراني از دانشگاه پيام 
نور تهران، بيمارستان  هاي امام خميني تهران، شهداي تجريش و فوق 
تخصصي سرطان كودكان محك در پژوهشي كه براي نخستين بار در 
كش��ور انجام شده، سعي در پاسخ به اين س��وال داشته اند: آيا فناوري 
واقعيت مجازي مي  تواند بر روي س��لامت روان )اس��ترس، افسردگي، 
اضطراب( بيماران مبتلا به س��رطان تاثيرگذار باش��د؟ در اين پژوهش 
نيمه تجربي تعدادي از بيماران مبتلا به س��رطان در اس��تان تهران كه 
بين س��نين 1۲ تا ۲۴ سال بودند، مش��اركت داشته اند. اين تحقيق با 
استفاده از مقياس  هاي افسردگي، اضطراب و استرس انجام شده و گروه 
آزمايش به مدت يك ماه ونيم با دس��تگاه ايكس باكس كار كرده اند. نوع 
فعاليت ها ش��امل فعاليت هاي حركتي نش��اط آور همراه با موسيقي و 

تصاوير آرامش بخش با توجه به سن آزمودني ها بوده است. 
طبق نتايج به دس��تامده از اين پژوهش، مي��زان اضطراب بيماران 

فوق پس از به كارگيري فناوري مجازي با اس��تفاده از دس��تگاه ايكس 
باكس بطور قابل توجهي كاهش يافته بود. همچنين مقايس��ه ميانگين 
نمرات پيش آزمون و پس آزمون در مورد مولفه  هاي افسردگي و استرس، 
نشان از كاهش اين دو مولفه پس از استفاده از واقعيت مجازي داشت. 
به اين ترتيب محققين اشاره نموده اند كه استفاده از دستگاه ايكس باكس 
مي تواند سبب كاهش اضطراب، افسردگي و استرس در چنين بيماراني 
ش��ود. به گفته اين محققين، اس��تفاده از اين تكنولوژي باعث مي  شود 
خودپنداره مثبت فرد قدرتمندتر ش��ده و از لح��اظ رواني در موقعيت 
بهتري قرار گيرد. با توجه به نتايج به دست آمده از اين پژوهش مي  توان 
گفت فناوري واقعيت مجازي قادر است در كاهش علائم روان شناختي 
در بيماران مبتلا به س��رطان موثر باشد. علاوه بر اين، فناوري مجازي 
مي  تواند به درمانگران اين امكان را بدهد تا در مكاني به  غير از بيمارستان 
يا كلينيك  ها و در يك منطقه شبيه س��ازي  ش��ده با هزينه يي كمتر و 
محيطي كم تنش  تر و در مكاني طبيعي و واقعي با اس��تفاده از تسهيل 
مداخلات درماني قادر به ارائه تمرينات و تكنيك  هاي معتبر و مناسب در 
كاربران گردند و از آن در عرصه  ي درمان  هاي روان شناختي بهره گيرند. 
اين پژوهش جالب كه نتايج آن در مجله علوم مراقبتي نظامي وابسته به 
دانشگاه علوم پزشكي ارتش جمهوري اسلامي ايران منتشر شده، بنا بر 
گفته مجريان آن مي  تواند زمينه  ساز پژوهش  هاي گسترده  تر و متنوع  تر 

براي شناسايي نحوه و ساز و كار تاثيرات اين تكنولوژي باشد. 

كمك به بيماران سرطاني با واقعيت مجازيشفاف سازي »توييتر« براي پاك سازي يك اتهام

رويدادفراسو

فون آرنا| 
قرار است اپليكيشن پيام رسان واتس آپ قابليت جديدي را بيفزايد تا به كاربران اجازه دهد 

پيام هاي خود را حذف كنند. 
كاربراني كه از اپليكيش��ن پيام رسان واتس آپ اس��تفاده مي كنند، در هفته هاي آتي قادر 
خواهند بود پيام هايي را كه به اشتباه يا نادرست نوشته و فرستاده اند، حذف كنند. بدين ترتيب 

كاربران مي توانند پيام هاي خود را پس از ارسال، از معرض ديد ساير مخاطبان پاك كنند. 
البته كاربران تنها ۷ دقيقه فرصت دارند پيام هاي نادرس��ت و اش��تباهي خود را در محيط 
واتس اپ حذف كنند و پس از گذش��ت اين ۷ دقيقه، ديگر قادر نخواهند بود پيام هاي ارسال 

شده خود را پاك كنند. 
هرچند كه پيام رسان واتس آپ تاكنون افزودن اين قابليت جديد را بطور رسمي اعلام نكرده 
است، اما در بخش FAQ اين پيام رسان مي توان مشاهده كرد كه قابليت حذف سريع پيام ها 
آمده است. اين خبر براي بسياري از كاربران و طرفداران واتس آپ خبر خوشايندي محسوب 
مي شود چرا كه اپليكيشن پيام رسان تلگرام كه در افزودن قابليت هاي جديد و كاربردي پيشگام 
و پيشرو است، به عنوان بزرگ ترين رقيب واتس آپ به شمار مي رود و اين پيام رسان سبزرنگ 
نيز به تازگي براي جلب رضايت و حفظ طرفدارانش، قصد دارد قابليت هاي جديدي را كه غالبا 
مورد نظر و استفاده كاربران است را به پيام رسان خود بيفزايد و به گونه يي به رقابت تنگاتنگي 
با تلگرام بپردازد. ش��ركت فيس بوك با در اختيار گرفتن و تصاحب ش��ركت واتس اپ در سال 
۲۰1۴، 1۹ميليارد دلار كس��ب كرد و از آن زمان تاكنون نيز با معرفي و افزودن قابليت هاي 

جديد بدنبال جذب و حفظ طرفداران اين پيام رسان محبوب بوده است. 

انگجت|
فدراس��يون جهاني فوتبال )فيفا( ماه آينده با همكاري كمپاني EA اسپرت، نخستين 

دوره جام جهاني كنسولي را برگزار خواهد كرد. 
فيفا و شركت الكترونيك آرتس همكاري خود را در زمينه برگزاري نخستين دوره جام 
جهاني فوتبال رايانه يي از ماه آينده آغاز خواهند كرد. اين رقابت ها ماه آينده از تاريخ سوم 

نوامبر شروع مي شود. 
شركت كنندگان مي توانند بر اساس عملكرد در مسابقات آنلاين خود در بخش FUT و 
در رويدادهاي مقدماتي جام جهاني از ماه نوامبر ۲۰1۷ تا ژوئيه ۲۰1۸ به مسابقات نهايي 
راه يابند. فدراس��يون جهاني فوتبال و كمپاني بازي سازي EA از طريق مسابقات انتخابي 
سراسري و بررسي هاي جهاني عملكرد بازيكنان در نسخه FIFA 1۸، 1۲۸ بازيكن برتر را 
 Xbox ۴ و ۶۴ بازيكن از كنسول®PlayStation تعيين مي كنند. ۶۴ بازيكن از كنسول
One، براي ش��ركت در مرحله نهايي كه به صورت حذفي )Playoffs( برگزار مي ش��ود، 
انتخاب مي ش��وند. مس��ابقات انتخابي به چندين روش هم به صورت تورنمنت )حذفي( و 
هم به صورت ليگ انجام مي شود. رقابت هاي انتخابي يك رقابت آزاد است براي هر كس 
كه فك��ر مي كند كه توانايي مواجهه ب��ا حرفه اي هاي اين رش��ته را دارد. طبق كنفرانس 
مطبوعاتي، ش��ركت كنندگان برتر در دو مس��ابقه بزرگ كه در ماه ژانويه و آوريل ۲۰1۸ 
برگزار مي ش��ود، به رقابت خواهند پرداخت. فيفا با ش��ركت BT در انگلستان براي پخش 

بازي ها در تلويزيون، قرارداد امضا كرده است. 
اين رقابت ها يكي از بزرگ ترين رويدادهاي گيمينگ ورزشي در جهان است. 

مايكروسافت |
ش��ركت مايكروسافت رسما توقف توليد دستگاه كينكت را اعلام و تاييد كرد. دستگاه 
كينكت توسط ش��ركت مايكروسافت از نوامبر س��ال ۲۰1۰ ميلادي براي استفاده عموم 
كاربران به بازار عرضه ش��د و در طول اين س��ال ها به ميزان فروش چشمگيري نيز دست 
يافت. همچنين به  لطف استفاده از فناوري كينكت در دستگاه ايكس باكس 3۶۰، كينكت 
توانست لقب پرفروش ترين محصول مصرف شده را در سال ۲۰1۰ به خود اختصاص دهد. 
مياكروس��افت توانس��ت 3۰ ميليون واحد از كينكت را به فروش برساند. اما هم اكنون 
طبق اخبار و گزارش هاي رس��مي شركت سازنده آن يعني مايكروسافت، درخواهيم يافت 

كه ديگر عمر كينكت به پايان رسيده است و ديگر توليد نخواهد شد. 
با اينكه ديگر اثري از آثار نس��خه هاي جديد كينك��ت در بازار نخواهيم ديد اما ردپاي 
اين محصول را مي توان در محصولات جديد مايكروس��افت مشاهده كرد. به عنوان مثال، 
هدست واقعيت افزوده هولولنز براي سنجش عمق ميدان، از بسياري از فناوري هاي به كار 
رفته در كينكت بهره مند اس��ت. همچنين دس��تگاه هاي جديد ويندوز 1۰ براي تشخيص 

چهره  كاربران از حسگرهاي كينكت استفاده خواهند كرد. 
شركت اپل نيز در گوشي هاي هوشمند و جديد آيفون1۰، براي تشخيص چهره  كاربران 
برخي فناوري هاي كينكت را به كار گرفته است. بنابراين مي توان گفت كينكت تاثير بسيار 
زيادي بر پيش��رفت علم و فناوري به خصوص در حوزه تش��خيص چهره كاربران گذاشته 
است و تاييد خبر توقف توليد آن توسط مايكروسافت، بطور قطع خبر ناخوشايندي براي 

بسياري از طرفداران آن به شمار مي رود. 

قابليت حذف پيام در »واتس آپ« توقف توليد »كينكت« توسط مايكروسافتبرگزاري نخستين جام جهاني كنسولي توسط »فيفا«

اپليكيشن بازاركاربر
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11 بنگاهها

چهره هاي استاني

 توقي�ف 2 فرون�د لنج صي�ادي متجاوز به 
آب هاي ايران در كيش-كي�ش| فرمانده درياباني 
و نيروي انتظامي ويژه كيش اظهار كرد: اين دو فروند 
لنج به همراه ۱۶ خدمه صبح ديروز در ۸ مايلي داخل 
آب هاي جزيره كيش توقيف شده اند. سرهنگ رحيم 
جهانبخ��ش صبح ديروز در حاش��يه توقيف دو فروند 
لنج صيادي قاچاق در آب هاي جزيره كيش افزود: در 
راستاي حراست از مرزهاي آبي ايران در جزيره كيش 
دريابانان هميش��ه بيدار حوزه اس��تحفاظي آب هاي 
كي��ش با دو فروند لنج متعلق به يكي از كش��ورهاي 
حاش��يه خليج فارس مواجه ش��دند كه وارد آب هاي 
كيش شده و اقدام به صيد غيرمجاز كرده اند. فرمانده 
درياباني كي��ش ادامه داد: اين دو لنج با اس��تفاده از 
تورهاي معروف به ترال كه تمام آبزيان سطح دريا را 
جارو كرده و به هيچ موجود زنده يي رحم نمي كند، در 
آب هاي كيش اقدام به صيد كرده بودند كه از آنان در 
حدود دو تن ماهي صيد شده قابل مصرف كشف شد. 
 اختصاص يك هزار ميلي�ارد تومان اعتبار 
براي عشاير كش�ور –قزوين| رييس سازمان امور 
عشاير گفت: براس��اس آمارها براي اجراي برنامه ها و 
طرح هاي مربوط به عش��اير كش��ور بيش از يك هزار 
ميليارد توم��ان اعتبار درنظر گرفته ش��ده كه گامي 
موثر در جهت تحقق اهداف به شمار مي رود. كرمعلي 
قندالي ديروز در نخس��تين جلس��ه ش��وراي عشاير 
اس��تان قزوين اظهار كرد: در راستاي پيشبرد اهداف 
و برنامه هاي مربوط به عش��اير دس��تگاه هاي اجرايي 
بايد تعامل و مش��اركت جدي داشته باشند. وي بيان 
كرد: خوش��بختانه استان قزوين در اجراي برنامه هاي 
عشاير ظرفيت خوبي دارد كه در اين زمينه بودجه نيز 
درنظر گرفته شده اس��ت. رييس سازمان امور عشاير 
خاطرنشان كرد: براساس آمارها براي اجراي برنامه ها 
و طرح هاي مربوط به عش��اير كشور بيش از يك هزار 
ميليارد تومان اعتبار درنظر گرفته شده كه گامي موثر 

در جهت تحقق اهداف به شمار مي رود.
فرآورده ه�اي  و  زن�ده  دام  ص�ادرات   
دام�ي به 6 كش�ور-قزوين| مديركل دامپزش��كي 
 59۱ و  23ه��زار  ب��راي  گف��ت:  قزوي��ن  اس��تان 
گاو  ۱2۸راس  گوس��فندي،  پش��م   كيلوگ��رم 
50۶ ه��زار قطع��ه ماه��ي زينت��ي مجوز بهداش��تي 
ص��ادرات ص��ادر ش��ده اس��ت. س��يدبهمن نقيب��ي 
مهرم��اه  پاي��ان  ت��ا  س��ال  ابت��داي  از  گف��ت: 
 33۱ه��زار و 530 كيلوگ��رم تخم م��رغ خوراك��ي،

 ۱3۱ ه��زار و 500 قطعه جوجه ي��ك روزه تخم گذار 
و 30ه��زار قطع��ه پول��ت از مب��دا اس��تان قزوين به 
كشورهاي همسايه صادر شده است. وي تصريح كرد: 
صادرات دام زنده و فرآورده هاي خام دامي در صورت 
تاييد سلامت توسط دامپزشكي انجام مي شود كه در 
همين راس��تا طي همين مدت براي 23هزار و 59۱ 
كيلوگرم پشم گوسفندي، ۱2۸راس گاو و 50۶ هزار 
قطعه ماهي زينتي مجوز بهداش��تي ص��ادرات صادر 

شده است. 
نقيب��ي ي��ادآور ش��د: كش��ورهاي مقص��د براي 
ص��ادرات محصولات مذكور ايتاليا، افغانس��تان، قطر، 

تركمنستان، عراق و ارمنستان بوده است. 
 تامين تجهيزات پزش�كي و بهداشتي زوار 
پاكس�تاني اربعين -زاهدان|  در جلسه هماهنگي 
س��تاد اربعين دانشگاه علوم پزش��كي زاهدان، رييس 
دانش��گاه بر تامي��ن امكانات و تجهيزات پزش��كي و 
بهداشتي موردنياز زائران اربعين حضرت سيدالشهدا 
)ع( كش��ور پاكس��تان تاكيد كرد.  محمودرضا ميري 
رييس دانش��گاه علوم پزش��كي زاهدان گفت: بسيار 
باعث خوش��حالي اس��ت كه هر س��ال ميزب��ان زوار 
حسيني كش��ور پاكستان هس��تيم و به آنان خدمت 
مي كنيم. وي با اش��اره به انجام بررسي هاي بهداشتي 
لازم جهت حفظ س��لامت اين افراد ادامه داد: تامين 
داروي موردنياز و واكسيناسيون و همچنين آماده باش 
بيمارس��تان ها جهت ارائه خدمات درماني بايد مورد 
توجه ق��رار گي��رد. س��يدمهدي طباطباي��ي معاون 
بهداش��تي دانشگاه علوم پزش��كي زاهدان هم در اين 
جلسه گفت: امسال پيش بيني شده است كه 30 هزار 
زائر كشور پاكستان از مرز ميرجاوه جهت عزيمت به 

عتبات عاليات وارد كشورمان شوند. 
 گي�ان توليد كنن�ده 11درص�د خرمالوي 
كشور-رش�ت| معاون بهبود توليدات گياهي جهاد 
كش��اورزي گيلان، گفت: ۱۱درصد باغ هاي خرمالوي 

كشور در گيلان توليد مي شود. 
 حبيب جهانس��از، گف��ت: 2 ه��زار و 2۱0 باغدار 
گيلاني برداشت خرمالو را تا پايان آذر انجام مي دهند. 
وي، افزود: پيش بيني مي ش��ود باغ��داران گيلاني در 
اين م��دت هزار و ۸00 تن خرمالو برداش��ت كنند  و 
 ارزش اي��ن مقدار خرمالو را 22 ميلي��ارد ريال اعلام 
كرد. معاون بهبود توليدات گياهي جهاد كش��اورزي 
گيلان  ادامه داد: ۱۱درصد باغ هاي خرمالوي كش��ور 
در گي��لان توليد مي ش��ود. وي، تصريح كرد: گيلان، 
مازندران، البرز، فارس و تهران از مهم ترين استان هاي 

توليد خرمالو است . 
س�منان  اس�تان  طلب�كار  گندم�كاران   
تس�هيات مي گيرند-س�منان| مع��اون بهب��ود 
توليدات گياهي س��ازمان جهاد كش��اورزي اس��تان 
سمنان از اجراي طرح پرداخت تسهيلات صفردرصد 
به گندمكاران اين استان خبر داد و گفت: گندمكاراني 
كه گندم به سيلوهاي اس��تان سمنان تحويل داده و 
هنوز تمام يا بخشي از مطالبات خود را دريافت نكرده 

باشند؛ اين تسهيلات را اخذ مي كنند.
لط��ف الله رضايي در نشس��تي با مدي��ران ادارات 
جهاد كش��اورزي شهرس��تان هاي اس��تان س��منان 
اظه��ار كرد: طرح پرداخت تس��هيلات صفر درصد به 
اي��ن گندمكاران با هدف تامين مالي كش��ت پاييزه و 
نيز تامين بخشي از س��رمايه در گردش گندمكاراني 
اس��ت كه با وجود تحويل گندم به س��يلوها تاكنون 
موفق به دريافت وجوه گندم تحويلي خود نش��ده اند. 
وي با اش��اره به ميزان پرداخت اين تس��هيلات بدون 
بهره عنوان كرد: براس��اس مصوب��ه هيات مديره بانك 
كش��اورزي كش��ور، به گندمكاران مشمول اين طرح 
تسهيلاتي به ازاي هر هكتار گندم تحويلي به سيلوها، 
تا سقف ۱0 ميليون ريال تسهيلات پرداخت مي شود. 

اخبارشهرستانها

معاون رييس جمهوري خبر داد

گنجاندن رديف اعتباري براي توسعه مترو در بودجه 97

رييس اتاق بازرگاني وان تركيه 

مشكات مرزي و گمركي مانع افزايش تجارت ايران و تركيه است

گروه بنگاه ها|
»دول��ت در بودجه س��ال آينده ردي��ف خاصي براي 
طرح ه��اي مرتبط ب��ا مترو درنظ��ر گرفته اس��ت.« اين 
عباراتي اس��ت كه محمدباقر نوبخت در جريان س��فر به 
خراس��ان رضوي و در حاش��يه بازديد از خ��ط دوم قطار 
شهري مش��هد به زبان آورده اس��ت. اظهاراتي كه نشان 
مي دهد دول��ت با درك پيش نيازهاي توس��عه پايدار در 
مناطق مختلف كشورمان، برنامه ريزي جهت تحقق آنها 

را در دستور كار قرار داده است. 
 رويكردي كه دولت دوازدهم درخصوص بحث توسعه 
استاني دنبال مي كند، تفاوت هاي چشمگيري با شيوه هاي 
مديريتي دولت هاي قبل دارد؛ درگذشته نحوه اختصاص 
بودجه هاي استاني براس��اس دستورالعمل هاي خشك و 
غيرقابل انعطاف برنامه ريزي مي ش��د ب��ه اين صورت كه 
در ابتداي س��ال مالي و در جريان ارائه بودجه به مجلس 
اعداد و ارقام مش��خصي در قالب بودجه هاي دس��تگاهي 
تخصي��ص پيدا مي ك��رد و در بازه هاي زماني مش��خص 
اين ميزان بودجه به حس��اب دستگاه هاي كلان اجرايي 
و اقتصادي ريخته مي شد. در اين الگوي اجرايي، ارگان يا 
استان موردنظر محكوم بود تا بودجه هاي تخصيص داده 
شده را در يك بازه زماني مشخص مصرف كند و چنانچه 
بخشي از اين بودجه باقي مي ماند، بايد به خزانه كل كشور 
بازگشت داده مي شد. اين الگوي نه چندان تخصصي باعث 
شده بود تا در استان ها مسابقه بي سرانجامي بر سر مصرف 
بودجه هاي تخصيص داده ش��ده به راه بيفتاد و بخشي از 

ظرفيت هاي استان ها در مسير اتلاف شدن قرار بگيرند. 
 ام��ا مدلي كه دول��ت دوازده��م از دل بودجه 97 و 
براي نخستين بار به دنبال تحقق آن است، منعطف كردن 
بودجه س��الانه اس��ت تا آن دس��ته از نهادها، سازمان ها، 
ارگان ها و اس��تان هايي كه بتوانن��د عملكرد موثرتري در 
اجراي پروژه هاي عمراني و اقتصادي داشته باشند، سهم 
افزون تري از بودجه هاي س��الانه را نيز دريافت كنند. در 
اين مدل اقتصادي، بودجه ها براس��اس عملكرد استان ها 
تخصيص داده مي ش��ود و تلاش شده تا براساس كارايي 
بيش��تر و اثرگذاري افزون ت��ر برنامه ريزي هاي اجرايي در 
دس��تور كار قرار بگيرد. در يك چنين ساختار منعطفي، 
نظارت مستمر و پايش دقيق، يكي از راهكارهايي است كه 
از طريق آن مي توان جهت گيري پروژه هاي عمراني، رفاهي 
و اقتصادي در اس��تان ها را به سمت توسعه پايدار هدايت 

كرد. سفرهاي استاني چهره هاي اقتصادي دولت و نظارت 
مس��تمري كه در مس��ير اجراي پروژه هاي عمراني انجام 
مي دهند، براساس يك چنين دستورالعمل كلي اجرايي 
مي ش��ود. محمدباقر نوبخت به عنوان يكي از كاراكترهاي 
برنامه ريز دولت دوازدهم، اين روزها سفرهاي دامنه داري 
را ب��ا هدف پيگيري نح��وه اجراي پروژه ه��اي عمراني و 
خدماتي انجام مي دهد، سفرهايي كه در جريان آن نوري 
به ابعاد پنهان پروژه هايي تابانده مي شود كه نقش ويژه يي 
در توسعه متوازن استاني به عهده دارند. سخنگوي دولت 
و معاون رييس جمهوري در روزهاي پاياني هفته گذشته 
و روزهاي ابتداي اين هفته راهي خراس��ان رضوي شد تا 
از نزدي��ك در جريان فرآيند اجرايي پروژه هاي كلان اين 
استان قرار بگيرد.  باتوجه به اهميت مقوله حمل و نقل در 
توسعه اقتصادي و معيشتي هر منطقه يي، رييس سازمان 
برنام��ه و بودجه گفت: باتوجه به سياس��ت هاي دولت در 

مقوله توس��عه خطوط مترو، در بودجه سال آينده رديف 
اعتباري براي اين مهم گنجانده خواهد ش��د. محمدباقر 
نوبخت ديروز در حاش��يه بازديد از خط دوم قطار شهري 
مشهد در جمع خبرنگاران و در پاسخ به پرسشي درمورد 
اجرا نشدن مصوبه تخصيص سهم 2ميليارد دلاري براي 
توس��عه خطوط مترو در كلان شهرها از زمان دولت دهم 
و سياس��ت دولت دوازدهم درخصوص اين مصوبه، افزود: 
تس��هيل عبور و مرور مردم در جغرافياي ش��هر از طريق 
توسعه قطار شهري از مهم ترين سياست هاي دولت است. 
وي ادامه داد: شوراي اقتصاد و سازمان برنامه و بودجه 
مهيا هس��تند در بودجه س��ال آينده اين سياس��ت را با 

گنجاندن رديف اعتباري ادامه دهند. 
مع��اون رييس جمهوري در ادامه همچنين به س��هم 
شهرداري ها از محل ماليات بر ارزش افزوده اشاره و بيان 
كرد: سهم شهرداري ها از اين محل حدود ۱5هزار ميليارد 

تومان اس��ت. در اين خصوص هيچ كاهش��ي رخ نداده و 
دولت ريالي از اين مبالغ را استفاده نمي كند. 

وي گفت: در قالب برنامه شش��م توس��عه نيز بحثي 
مطرح بود كه س��از و كار وص��ول ماليات و تخصيص آن 
به ش��هرداري ها از كانال خزان��ه عمومي عبور كند. براي 
تس��هيل در كار چنانچه گذر از خزانه نيز صورت نگيرد و 
بدون اينكه تخصيص از سوي سازمان برنامه انجام شود، 

اين مبلغ توسط خزانه توزيع مي شود. 

 كارساز نبودن روش هاي سنتي احياي بافت 
فرسوده شهري

رييس س��ازمان برنامه و بودجه به موضوع نوس��ازي 
بافت هاي فرس��وده نيز اش��اره و بيان كرد: طبق توصيه 
رييس جمهوري براي شتاب در روند نوسازي بافت هاي 
فرسوده، به جاي احياي يك يا دو واحد در بافت فرسوده 

شهري مي توان از طرح هاي بهتري استفاده كرد. نوبخت 
اف��زود: در اين راس��تا رييس جمهوري به كارشناس��ان 
دستور داد تا در بهسازي بافت هاي فرسوده با راهكارهاي 
مناس��ب تري عمل كنند. با روش هاي س��نتي و پيشين 
درخصوص احياي بافت هاي فرس��وده در كش��ور تحول 
خاصي رخ نداده لذا در ش��هرهاي بزرگ بايد نوآوري در 
نوس��ازي داشت تا در زمان كوتاهي شاهد تحول در اين 

بافت ها بود. 
وي ادامه داد: طبق سياست ابلاغي رييس جمهوري 
بايد با روش هاي موثر شهرها را از وضعيتي كه اكنون در 
تفاوت ساختماني و اجتماعي با آن مواجيهم خارج كرد. 

 تامين سهم 15 درصدي دولت در پروژه 
قطار سريع السير مشهد-تهران

معاون رييس جمه��وري در ادام��ه همچنين گفت: 
برخي اس��تان هاي كش��ور فاقد خطوط ريلي هس��تند. 
باتوجه به وضعيت ويژه مشهد و ميزباني شايسته زائران 
داخل��ي و خارجي هم��واره اين كلان ش��هر مورد توجه 
دولت بوده اس��ت. وي افزود: اجرا و تعدد خطوط متعدد 
مترويي و همچنين مس��اعدت دولت براي اجراي پروژه 
قطار سريع السير برقي مشهد-تهران كه بسيار هزينه بر 

است گواه اين موضوع است. 
نوبخت ادامه داد: دولت ۱5درصد سهم خود را براي 
اجراي اين پروژه با همه س��ختي ها تامين كرده اس��ت. 
همواره مش��هدالرضا)ع( متفاوت از س��اير نقاط كش��ور 
ديده مي ش��ود كه البته اين التفات نيس��ت بلكه وظيفه 
و ض��رورت اس��ت. وي گفت: اين يك وظيفه اس��ت كه 
تم��ام امكانات را براي رفاه حال زائران داخلي و خارجي 
فراهم كنيم. استاندار خراسان رضوي نيز هميشه مسائل 
مش��هد را به ما منعكس مي ك��رده و مي كند، هم اكنون 
نيز ش��هردار مش��هد با برنامه يي كه دارد در بحث مترو 
پيش��رفت هاي خوبي در اين كلان ش��هر حاصل خواهد 
ش��د. رييس س��ازمان برنامه و بودجه از مرحله نخست 
خط دوم قطار شهري مشهد و ايستگاه در دست ساخت 
س��عدي بازديد كرد و از نزدي��ك در جريان روند اجراي 
اين پروژه قرار گرفت. اس��تاندار خراسان رضوي، رييس 
سازمان برنامه و بودجه استان، شهردار مشهد و جمعي 
از اعضاي شوراي شهر مش��هد نوبخت را در اين بازديد 

همراهي كردند. 

گروه بنگاه ها|
ريي��س ات��اق بازرگاني ش��هر وان تركيه گفت: 
مشكلات مرزي و شرايط گمركي در مرزهاي ايران 
و تركيه، مهم ترين مانع رسيدن 2كشور به تجارت 
30ميليارد دلاري اس��ت و اين موانع با نگاه مثبت 

مسوولان 2 كشور برطرف مي شود. 
ب��ه گزارش ايرنا نجدت تق��وا ديروز در اجلاس 
تج��اري اعضاي ات��اق بازرگان��ي وان و اروميه كه 
در ارومي��ه برگ��زار ش��د، اف��زود: اي��ران و تركيه 
تجارت 30ميليارد دلاري بين 2كش��ور را تا سال 
2023مي��لادي هدف گ��ذاري كرده اند ام��ا براي 
رس��يدن به اين هدف بايد همه سازوكارها به كار 
گرفته ش��ود. وي درخصوص مشكلات رسيدن به 
اين هدف گذاري اظهار ك��رد: فراهم نبودن زمينه 
استفاده از راه آهن براي حمل مسافر بين 2كشور، 
س��خت بودن تردد ش��هروندان 2كش��ور به ويژه 

مرزنشينان، شايسته نبودن قوانين گمرك 2كشور، 
بروكراس��ي گمركي، 24س��اعته نب��ودن فعاليت 
گمرك ها و عوارض بس��يار زي��اد برخي كالاها در 

گمرك ازجمله اين مشكلات است. 
وي اف��زود: از مهم تري��ن مش��كلات اقتصادي 
بين 2كش��ور نبود ش��عبه هاي بانك��ي متقابل در 
استان هاي مرزي است كه اين امر نيز مانعي در راه 

تقويت ارتباطات اقتصادي به شمار مي رود. 
رييس ات��اق بازرگاني ش��هر وان تركيه با بيان 
اينكه همسايگي ايران و تركيه بسيار قديمي بوده 
و قرن ها در امنيت كامل استمرار داشته است، بيان 
كرد: مي توان از اين ظرفيت براي توس��عه تجارت 
بهره برد. »تقوا« اظهار اميدواري كرد كه اين ديدار 
دو جانبه با حضور 32نفر از تجار و بازرگانان تركيه 
و تجار و فعالان اقتصادي اروميه بتواند زمينه س��از 
ح��ل مش��كلات و كاه��ش موانع بين 2كش��ور و 

2منطقه مرزي باش��د. حس��ن انتظار، رييس اتاق 
بازرگان��ي، صنايع، معادن و كش��اورزي اروميه نيز 
در اين اجلاس با تاكي��د بر اينكه با فعاليت دولت 
دكتر روحان��ي، روابط بين المللي ايران گس��ترش 
زي��ادي پيدا كرده اس��ت، گفت: ب��ا وجود افزايش 
همكاري هاي اقتص��ادي بين ايران و كش��ورهاي 
اروپايي، اين ارتباط بين ايران و تركيه بس��يار كم 
است و بايد زمينه ارتقاي آن با همكاري بخش هاي 

دولتي و خصوصي فراهم شود. 
تج��ارت  ب��راي  2كش��ور  هدف گ��ذاري  وي 
30ميليارد دلاري را ي��ادآوري كرد و افزود: با اين 
رقم، س��هم هر فرد ايراني و تركيه يي از تجارت دو 
جانب��ه تنها 200دلار در س��ال بوده كه رقم كمي 

است و مي توان آن را تحقق بخشيد. 
وي پيش��نهاد كرد كه اس��تانداران آذربايجان 
غربي و وان در س��ريع ترين زمان ممكن جلسه يي 

مش��ترك برگزار كنند تا زمينه ارتقاي همكاري ها 
فراهم ش��ود. در اين دي��دار، فع��الان اقتصادي و 
تجاري دو طرف به بيان مش��كلات توسعه تجاري 

پرداختند؛ آذربايجان غربي تنها استان مرزي ايران 
با تركيه اس��ت و 550كيلومتر مرز مشترك با اين 

كشور دارد. 

خراسان رضوي|
»ش��هرداري ها و ش��وراهاي اسلامي 
شهرها هر روز ضعيف تر شده اند و وظايف 
آنها به ديگران س��پرده شده است.« اين 
عباراتي اس��ت كه ش��هردار مش��هد در 
فعاليت هاي  آينده  خصوص چش��م انداز 
ش��وراها و ش��هرداري هاي سراسر كشور 
مطرح كرده اس��ت. جملاتي كه نش��ان 
مي دهد براي بازگرداندن اين ساختارهاي مدني به جايگاه اصلي خود 

بايد راهكارهاي موثر اجرايي تدارك ديد. 
در گردهمايي شهرداران كلان شهرهاي كشور در مشهد، شهردار 
مشهدمقدس به عنوان نماينده كلان شهرها در »شوراي گفت وگوي 
دولت و بخش خصوصي« انتخاب ش��د. در ابتداي اين گردهمايي 
كه به ميزباني ش��هرداري مش��هدمقدس در حال برگزاري اس��ت، 
محمدرضا حيدري رييس شوراي اسلامي شهر مشهد به شهرداران 
كلان ش��هرها خوش آمدگوي��ي كرد. در اين نشس��ت ۶ ش��هردار 
كلان شهر كشور حضور دارند كه با بيان نظرات و ديدگاه هاي خود 
در راستاي هم افزايي و همفكري مديريت شهري با هم به گفت وگو 
پرداختند. تقي زاده خامسي شهردار مشهد در اين نشست اظهار كرد: 
شهرداري ها و شوراهاي اس��لامي شهرها هر روز ضعيف تر شده اند 
و وظايف آنها به ديگران س��پرده ش��ده اس��ت. همچنين در ادامه 
اين نشست محمدعلي نجفي ش��هردار تهران اذعان كرد: در قانون 
اساس��ي آمده است كه اداره ش��هرها بايد به مديران محلي واگذار 
ش��ود. سيدمرتضي سقاييان نژاد شهردار قم نيز با ابراز خرسندي از 
حضور آقاي نجف��ي در دوره فعلي تاكيد كرد: دوره فعلي با حضور 
آقاي نجفي در ش��هرداري تهران دوره مغتنمي براي پيشرفت امور 
شهرداري هاست. شايان ذكر است؛ در اين نشست تقي زاده خامسي 
شهردار مش��هد مقدس به عنوان نماينده كلان شهرها در »شوراي 

گفت وگوي دولت و بخش خصوصي« انتخاب شد. 

عضويت شهردار مشهد در »شوراي گفت وگوي 
دولت و بخش خصوصي«

قزوين|
ريي��س س��ازمان صنع��ت، معدن و 
تج��ارت اس��تان قزوي��ن گفت: اس��تان 
قزوين با پرداخت ۱۱7 فقره به مبلغ ۱۱ 
ميليارد تومان رتبه دوم كشور را به خود 

اختصاص داده است. 
به گزارش تسنيم، كارگره تسهيل و 
رفع موانع توليد استان قزوين به رياست 
منوچهر حبيبي معاون امور اقتصادي اس��تاندار قزوين و با حضور 
علي پرزحمت رييس سازمان صنعت، معدن وتجارت استان قزوين 
و جمعي از مديران دس��تگاه هاي اجرايي و بانك هاي عامل استان 
قزوين برگزار ش��د. علي پرزحمت رييس س��ازمان صنعت ، معدن 
وتجارت اس��تان قزوين با ارائه گزارشي از روند پرداخت تسهيلات 
رونق توليد اظهار داشت: استان قزوين با پرداخت ۱۱7فقره به مبلغ 
۱۱ميليارد تومان رتبه دوم كش��ور را به خود اختصاص داده است. 
وي افزود: از اواخر خردادماه تاكنون 307فقره س��رمايه در گردش، 
۱022مورد سرمايه در گردش، 34مورد بخش معادن و 7۱3فقره 
در بخش صنعت و كش��اورزي جهت اخذ تسهيلات در بهين ياب 
ثبت نام كرده اند. پرزحمت گفت: در هفته گذش��ته تعداد ۱۶فقره 
به مبلغ ۱5ميليارد و 300ميليون تومان پرداخت ش��ده كه بانك 
كشاورزي با پرداخت 4فقره به مبلغ 7 ميليارد تومان بيشترين سهم 
را به خود اختصاص داده اس��ت. دبير كميته تس��هيل و رفع موانع 
اس��تان قزوين ادامه داد: كميته بررسي در بخش صنعت 24مورد 
مط��رح و 20مورد جهت پرداخت تس��هيلات م��ورد موافقت اين 
كميته قرار گرفت. وي بيان كرد: در هفته گذش��ته تعداد 30فقره 
از درخواس��ت هاي واحدهاي متقاضي در بانك هاي ملي، تجارت، 
كشاورزي، صادرات، رفاه كارگران و ملت توسط كميته كارشناسي 
بخش كشاورزي بازديد انجام شده كه از اين تعداد مجموعا تعداد 

27 فقره مورد موافقت كميته بررسي قرار گرفته است. 

11۷فقره تسهيات بهين ياب در استان قزوين 
پرداخت شد

تهران|
 معاون سياس��ي وزير كشور، معرفي 
اس��تاندار به هيات  وزيران را حق مس��لم 
و قانون��ي وزير كش��ور دانس��ت و گفت: 
نمايندگان مجلس در انتخاب استانداران 

دخالتي ندارند. 
به گزارش ايرنا، اسماعيل جبارزاده 
دي��روز در جمع خبرنگاران در پاس��خ 
به اين س��وال كه آيا دخالت برخ��ي نمايندگان مجلس در انتخاب 
اس��تانداران صحت دارد يا خير و س��از و كار انتخاب اس��تانداران 
چگونه اس��ت؟ اظهار كرد: طبق قانون، اس��تاندار؛ رييس ش��وراي 
تامين و رييس ش��وراي برنامه ريزي اس��تان بوده و اغلب شوراها و 
كميسيون هاي مربوطه و به طور كلي و در يك جمله، استاندار اداره 
امور اس��تان را هدايت مي كند. لذا براي تعيين فرد مناسب جهت 
تصدي اين پس��ت مهم هر چه بيش��تر دقت، شور و مشورت شود 
قطعا در رس��يدن به فرد اصلح كمك مي كند. معاون سياسي وزير، 
ادامه داد: دريافت نظرات و پيشنهادات به منزله دخالت در تعيين 
استانداران نيست زيرا در اين ايام افراد عادي و دلسوز از استان هاي 
مختلف پيش��نهاداتي دارند و تعداد زيادي رزومه و س��وابق كاري 
اش��خاص مختلف را به حوزه سياسي وزارت كشور ارسال كرده اند. 
وي با اشاره به برخي شاخص هاي موردنظر وزارت كشور در تعيين 
اس��تانداران تاكيد كرد: ملاك ما در وزارت كش��ور انتخاب افرادي 
با مش��ي اعتدال، معتقد به برنامه هاي دولت و اهداف و ش��عارهاي 
انتخاباتي ش��خص آق��اي رييس جمهوري براي دول��ت دوازدهم و 
براساس برنامه اعلامي وزير كشور در 4 سال آينده است. جبارزاده 
ب��ا رد دخالت نمايندگان مجلس در انتخاب اس��تانداران، گفت: از 
تمام افراد؛ گروه هاي سياس��ي، بزرگان هر اس��تان و افراد سياسي 
و نمايندگاني كه تاكنون وزارت كش��ور و دولت را در رس��يدن به 

انتخاب اصلح كمك كرده اند، قدرداني مي كنيم. 

 نمايندگان مجلس در انتخاب استانداران
دخالتي ندارند

خراسان رضوي|
رييس اتاق بازرگاني مش��ترك ايران 
و پاكس��تان تاكيد كرد: حج��م تجارت 
دوط��رف مي توان��د تا 30ميلي��ون دلار 

افزايش يابد. 
به گزارش ايس��نا، والي محمد ديروز 
در نشستي با هيات پاكستاني كه در اتاق 
بازرگاني خراسان رضوي برگزار شد با بيان 
اينكه برآورد مي شود ۸5درصد صادرات ما به ايران شامل برنج و ميوه 
باشد، گفت: نياز سالانه ايران 3ميليون تن برنج است اما ميزان توليد 
آن 2ميليون تن اس��ت. اين كشور س��الانه يك ميليون تن برنج وارد 
مي كند، پاكستان داراي 40 درصد اين بازار در ايران است و به صورت 

غيرمستقيم نيز 20 درصد در اين بازار حضور دارد. 
وي ادام��ه داد: ظرفيت هاي زيادي براي حض��ور ايران در اقتصاد 
جهان وجود دارد. پاكستان تمايل زيادي به توسعه صادرات سنگ هاي 
قيمت��ي و جواهرات در كنار صادرات برنج ب��ه ايران دارد. محصولات 
صادراتي ايران شامل موارد زيادي است كه آهن، خرما، مواد شيميايي، 
قير و س��اير اقلام را شامل مي ش��ود. در سال هاي اخير صادرات ما به 
ايران با محصولاتي مانند ميوه تازه، كينو و انبه، سبزيجات، تجهيزات 

جراحي، چادر و... بوده است. 
والي محمد تصريح كرد: پاكس��تان از اين روابط استقبال مي كند 
چون روابط تاريخي زيادي بين ما و ايران وجود دارد. همكاري بين دو 
كشور عمدتا در حوزه صادرات گاز و نفت از ايران و گوشت و برنج از 
پاكستان است. رييس اتاق مشترك ايران و پاكستان خاطرنشان كرد: 
حجم تجارت دوطرف مي تواند تا 30ميليون دلار افزايش يابد. واردات 
از ايران به كش��ور ما ۱۸۶ميليون دلار اس��ت در حالي كه صادرات ما 
40ميليون دلار است. واردات ما از ايران 5۸ميليون دلار فقط در بخش 
نفت و گاز است. علاقه بسيار زياد دوطرف اين است كه روابط تجاري 

دوطرف توسعه يابد. 

 حجم تجارت ايران و پاكستان 
بايد افزايش يابد
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اقتصاد اجتماعي12
روحاني: دانش نبايد در قفس 

تنگ نظري ها قرار گيرد
حسن روحاني رييس جمهوري، در پيامي به كنگره 
بين المللي پيوند مغز استخوان آسيا و اقيانوسيه، بيش 
از ۹ه��زار پيوند س��لول هاي بنيادي مغز اس��تخوان را 
نش��اني از كارنامه درخشان ايران در اين عرصه حياتي 
دانست و گفت: علوم و پژوهش مرز نمي شناسد و دانش 
و انديش��ه نبايد در قفس تن��گ نظري ها و تحت تاثير 
رويدادهاي ديگر به ويژه مس��ائل سياسي قرار گيرد. او 
افزود: طي سال هاي اخير پيشرفت هاي چشمگيري در 
عرصه دانش و به ويژه علوم سلولي روي داده و دريچه يي 
نوين به روي پزش��كان و پزش��كي امروز گشوده است. 
جمهوري اسلامي ايران نيز، ضمن اتكا به سرمايه هاي 
عظي��م انس��اني و انگيزه هاي برآم��ده از فرهنگ غني 
ايراني-اسلامي؛ با پيشرفت هاي علمي جهاني همگام و 
به عنوان كشور پيشرو منطقه، پيشرفت هاي بالنده يي 
داشته اس��ت به طوري كه پيوند سلول هاي بنيادي مغز 
اس��تخوان كه نخستين بار در س��ال ۱۳۶۹ در تهران و 
ش��يراز انجام ش��د، امروزه در ۱۷ مركز به بيماران ارائه 
مي شود و بيش از ۹ هزار پيوند، نشان ديگري از كارنامه 
درخش��ان ايران، در اين عرصه حياتي اس��ت. روحاني 
در بخش ديگري از پيامش نوش��ت: آنچه در اين ميان 
اهميت دارد و هيچگاه نبايد فراموش شود اين است كه 
علوم و پژوهش، مرز نمي شناسد و دانش و انديشه نبايد 
در قفس تنگ نظري ها و تحت تاثير رويدادهاي ديگر به 

ويژه مسائل سياسي قرار گيرد. 

رشد 4,1 درصدي 
دانش آموزان كاردانش 

مديركل دفتر آموزش كاردان��ش وزارت آموزش و 
پرورش از رش��د 4.۱ درصدي ثبت ن��ام دانش آموزان 
در ش��اخه كاردانش در س��ال جاري نس��بت به سال 
گذش��ته خبر داد و گفت: در مجم��وع 20.۷۹ درصد 
دانش آم��وزان پايه نهم وارد ش��اخه كاردانش ش��دند 
كه اين آمار چش��مگير اس��ت. مصطف��ي آذركيش با 
بيان اينكه آمار ثبت نام در پايه دهم نس��بت به س��ال 
گذشته 4.۱ درصد رشد پيدا كرده است، اظهار كرد: در 
مجموع تاكنون ۹28 هزار و 5۷۳ نفر در س��امانه سناد 
از پاي��ه نهم تا دهم ثبت اطلاعات ش��ده اند كه از اين 
تع��داد 588 هزار و ۷2۹ نفر مع��ادل ۶۳.40 درصد در 
شاخه نظري و ۱۹۳ هزار و ۶ نفر معادل 20.۷۹ درصد 
در ش��اخه كاردانش ثبت نام كردن��د. او افزود: 4۶ هزار 
و 8۳۶ نفر معادل ۱5.8۱ درصد نيز وارد ش��اخه فني 
و حرفه يي ش��ده اند. مديركل دفت��ر آموزش كاردانش 
وزارت آم��وزش و پرورش با بيان اينكه آمار ثبت نام در 
شاخه كار و دانش در سال گذشته ۱4۹ هزار نفر معادل 
۱۶.۶5 درصد بود و امسال 4.۱ درصد رشد پيدا كرده 
اس��ت، به ايسنا گفت: بسياري از ثبت نامي هاي امسال 
قبول ش��ده هاي خرداد بودند كه نش��ان دهنده اقبال 
عمومي سمت رشته هاي كاردانش است. در اين ميان 
نقش رس��انه ها در فرهنگ س��ازي، معرفي كارآفرينان 
برتر از طريق رس��انه ملي و برنامه هايي چون يك روز 
با هنرس��تان، آموزش همراه با توليد در هنرستان ها و 
برپايي مس��ابقات و جش��نواره هاي كاردانش از سوي 
وزارت آموزش و پرورش مهم بوده اس��ت. علاوه بر اين 
امسال مراسم بازگشايي مدارس در بسياري از مناطق 
در هنرستان ها برگزار شد. مجموعه اقدامات انجام شده 
ادامه پيدا مي كند و نش��ان مي دهد در آينده مي توانيم 

شرايط بهتري داشته باشيم. 

فعاليت بيش از 650  هزار خير 
در امر مدرسه سازي

رييس جامعه خيرين مدرسه س��از كشور با اشاره به 
فعاليت گسترده خيرين در امر مدرسه سازي، اظهار كرد: 
هم اكنون ۶50 هزار خير در داخل كشور و يك هزار خير 
خارج از كشور در امر خداپسندانه مدرسه سازي فعاليت 
مي كنند. محمدرضا حافظي با اشاره به اينكه ۳۷ درصد 
مدارس كش��ور توسط خيران احداث شده است، افزود: 
مجمع خيرين مدرسه س��از 2۱ س��ال اس��ت فعاليت 
مي كند و در نخستين س��ال جامعه مدرسه ساز، سهم 
خيرين مدرسه ساز در س��اخت، بازسازي و تجهيز ۱۶ 
ميليارد و 800 ميليون تومان بود كه پيش بيني مي شود 
ميزان مشاركت خيرين امسال به ۱200 ميليارد تومان 
برسد حافظي از تشكيل مجمع خيرين مدرسه ساز براي 
نگهداري و تعمير مدارس عنوان كرد: برنامه هايي براي 
احداث فضاي آموزشي در كشورهاي ديگر داريم و پس 
از تركيه، سومين كشوري كه مي خواهيم وارد آن شويم 
كانادا و سپس آلمان است؛ مي خواهيم پرچم ايران را در 
كشورهاي ديگر هم افراشته كنيم. او از آمادگي جامعه 
خيرين مدرسه ساز كشور براي در اولويت قرار دادن رفع 
مشكل كمبود فضاي آموزشي و هدايت خيرين كشور 

به شهرستان مريوان خبر داد. 

رسيدگي بيمه اي به وضعيت 
حادثه ديدگان پالايشگاه نفت

به دنب��ال بروز حادثه در پالايش��گاه نف��ت تهران، 
مديرعام��ل س��ازمان تامين اجتماع��ي از مدير درمان 
تامين اجتماعي اس��تان تهران خواس��ت كه به فوريت 
از آس��يب ديدگان اين حادثه عيادت و به وضعيت آنان 
رس��يدگي كند. ب��ه گ��زارش اداره كل روابط عمومي 
س��ازمان تامين اجتماعي، تقي نوربخش همچنين بر 
لزوم برقراري مستمري بازماندگان اين حادثه از سوي 
بخش بيمه يي س��ازمان تامين اجتماعي در اسرع وقت 
تاكيد كرد. نوربخش ضمن اظهار تاس��ف از اين حادثه 
تلخ ك��ه منجر به ف��وت ۷ نفر از كاركنان پالايش��گاه 
تهران و مجروح ش��دن تعدادي ديگر ش��د، اظهار كرد: 
سازمان تامين اجتماعي در چنين شرايطي براي ياري 
رس��اندن به بيمه شدگان و خانواده آنان مسووليت دارد 
و از تمام��ي ظرفيت هاي اين س��ازمان ب��راي خدمت 
رساني به حادثه ديدگان و حمايت از خانواده بازماندگان 
اس��تفاده مي شود. آتش س��وزي در پالايشگاه تهران در 
ري حدود س��اعت ۱4 روز جمعه رخ داد و چند ساعت 
بعد با حضور نيروهاي امدادي و آتش نش��اني مهار شد. 
هنوز علت دقيق وقوع اين حادثه مش��خص نيس��ت و 
ديگر مصدومان نيز كه دچار س��وختگي شده بودند، به 
بيمارستان منتقل شدند. هدايت الله جمالي پور، فرماندار 
شهرستان ري در اين رابطه گفته، درحالي كه كارگران 
و مهندسان شركت نفت مشغول تعمير بخشي از واحد 
پالايش��گاه نفت بودند، براثر نشت مواد نفتي آن بخش 

دچار آتش سوزي شد. 

اخبار

قانون معافيت مالياتي براي »تشكل هاي غيردولتي« رعايت نمي شود

مردم نهادهايي كه بايد به دولت ماليات بدهند 

معاون اول رييس جمهوري در افتتاحيه نمايشگاه مطبوعات: 

نبايد از رسانه دوري كنيم
صبح ديروز بيست و سومين نمايشگاه مطبوعات و 
خبرگزاري ها با حضور اسحاق جهانگيري، معاون اول 

رييس جمهوري در مصلاي تهران افتتاح شد. 
جهانگي��ري در اين مراس��م ب��ا تاكيد ب��ر اينكه 
س��رمايه هاي نمادين كشور براي روزهاي مبادا به كار 
مي آيند، گفت: از اين سرمايه هاي نمادين كشور بايد 
به خاطر ايران، انقلاب و رهبري حفاظت كنيم و مرتبا 

براي آنها محدوديت ايجاد نكنيم. 
معاون اول رييس جمهوري با بيان اينكه نمايشگاه 
مطبوعات ميدان گفت وگو به  ويژه در ارتباط با حوزه 
عمومي كشور اس��ت، اظهار كرد: برگزاري نمايشگاه 
مطبوعات فرصتي اس��ت كه ط��ي آن از ظرفيت هاي 
مطبوع��ات و رس��انه هاي مكت��وب هم م��ردم و هم 
مس��وولان بهره مي برند. جهانگيري با تاكيد بر اينكه 
همه وظيف��ه داريم كه جايگاه و نق��ش مطبوعات و 
رس��انه را در اندازه واقعي خود بشناسيم، اظهار كرد: 
هم��ه وظيفه داريم كه حس همدل��ي و هم نظري با 
رس��انه ها ايجاد كنيم گرچه گاهي اوقات ممكن است 
يك رسانه طوري رفتار كند كه ما نپسنديم اما ما نبايد 
از رسانه دوري كنيم يا خداي نكرده به رسانه هراسي 

روي آوريم. 
او با بيان اينكه از رسانه نبايد ترسيد، افزود: بايد با 
رس��انه كار كرد حتي اگر زبان نقد او خيلي تند باشد. 
رس��انه و مطبوعات محل آگاهي دادن و نقد صحيح 
و ترويج اخلاق و انصاف اس��ت نه ميدان بي اخلاقي و 
بي انصافي و روزنامه مزرعه محبت اس��ت نه كش��تزار 

نفرت. 
مع��اون اول رييس جمه��ور گفت: رس��انه ميدان 
دوس��تي و محل انسجام و همبستگي ملي است و نه 
محل دشمني و واگرايي و جامعه امروز ما نيز به  شدت 
به رسانه با اين ويژگي ها نيازمند است. جهانگيري در 
ادامه با بيان اينكه دولت وجود رس��انه هاي مس��تقل، 
حساس، سريع و شجاع را هم به سود جامعه و هم به 
سود خود مي داند، اظهار كرد: نقد رسانه ها بزرگ ترين 

س��رمايه يي است كه در اختيار مس��وولان براي اداره 
كش��ور قرار مي گيرد. در همين زمينه هر كس نتواند 
نقد رسانه هاي رس��مي كشور را تحمل كند حتما به 
راه اش��تباه خواه��د رفت و در اين اش��تباه نيز منابع 
كش��ور را به در خواهد داد. او ب��ا تاكيد بر اينكه هنر 
مطبوعات و رس��انه ها اين اس��ت كه در زمان مناسب 
زنگ ها را به صدا درآورند تا مسيرهاي اشتباه موجود 
در جامع��ه اصلاح ش��ود، اظهار ك��رد: جامعه و نظام 
نيازمند مطبوعات، خبرگزاري و رسانه هايي است كه 
مورد وثوق باش��ند و مرجعيت سياسي و اجتماعي در 
جامعه داشته باشند. همه به دنبال چنين مطبوعاتي 

حركت خواهند كرد. 
جهانگيري تاكيد كرد: روزنامه نگار شجاع، آگاه، با 
اخ��لاق و متخصص نياز امروز جامعه اس��ت و اخلاق 
حرفه يي و مس��ووليت اجتماعي باي��د در مطبوعات 
جدي گرفته ش��ود. او با اش��اره به ط��رح موضوعاتي 
براي نظارت ب��ر رفتار حرفه يي مطبوعات اظهار كرد: 
در صن��ف مهم��ي مانند پزش��كي كه با ج��ان مردم 
س��ركار دارد در اين زمينه گفته ش��ده كه مسووليت 
حرفه يي نظارت، كنترل و برخورد با تخلفات برعهده 
خود پزشكان است. البته در اين زمينه مردم نيز حق 

مراجعه به دستگاه قضايي دارند. 

 سازمان نظام رسانه اي در دستور جلسات 
هيات دولت 

معاون اول رييس جمهور ادامه داد: دولت با همين 
ذهنيت در حال تصويب لايحه سازمان نظام رسانه يي 
اس��ت. اين موضوع بيش از يك س��ال در كميسيون 
مربوطه در دولت بررس��ي شده و وارد دستور جلسات 

هيات دولت شده است. 
اش��اره جهانگيري به سازماني اس��ت كه معاونت 
مطبوعاتي وزارت ارش��اد در تلاش اس��ت تا از طريق 
آن، جاي انجمن صنفي مطبوعات را بگيرد؛ سازماني 

كه مورد انتقاد برخي فعالان رسانه يي نيز قرار دارد. 

جهانگي��ري ب��ا بي��ان اينك��ه مس��وولان بايد از 
محدوديت ها براي روزنامه نگاران، تعطيلي هر رسانه و 
بيكار شدن شاغلان آن، زيان دهي و عدم اقتصادي اداره 
شدن مطبوعات نگران باش��ند و براي اين موضوعات 
چاره انديشي كنند، اظهار كرد: هيچ مجموعه يي با زيان 

دهي اقتصادي ادامه حيات نخواهد داشت. 
وي ب��ا تاكيد بر اينكه ج��وان مرگي مطبوعات به 
هر دليلي اعم از سياس��ي، اقتصادي و قضايي علامت 
توس��عه نيافتگي كشور اس��ت، گفت: استمرار حيات 
مطبوعات گوناگون به عنوان علامت مهمي از توسعه 
كشور است و توسعه نيافتگي مطبوعات روي همه ابعاد 
توسعه كشور اثر خواهد گذاشت؛ چراكه مطبوعات هم 

محرك و هم محصول توسعه كشور هستند. 
معاون اول رييس جمهور در ادامه به بيان انتظارات 
دول��ت از مطبوعات كش��ور پرداخت و گف��ت: امروز 
ايران در ش��رايط ويژه و تعيين كننده ي��ي قرار دارد و 
فرصت ها و تهديدهاي مختلفي پيش روي ماست. در 
همين راس��تا نيازمند درك صحيح و واقعي از منافع 
ملي و فرصت هاي تاريخي پيش روي كش��ور هستيم 
و مطبوعات به عنوان نهاد واس��ط مهم ميان جامعه و 
حكومت، محل مساله شناس��ي هستند و مي توانند به 
راهكاره��ا و راه حل هاي واقعي براي چالش هاي اصلي 
كشور برسند. او با مقايسه شرايط امروز كشور با سال 
۹2 اظهار كرد: مقايسه كنيم و ببينيم در سال ۹2 در 
سياست خارجي و موقعيت كشور در فضاي بين المللي 
كجا بوديم و امروز كجا قرار داريم؛ چقدر در گذش��ته 
تلاش مي كرديم كه در مقابل صداهايي كه عليه ايران 
بلند مي ش��وند، صداهايي در حمايت از ايران در دنيا 
بلند ش��ود اما امروز حتي زماني كه امريكا عليه ايران 
فرياد مي زند كش��ورهايي كه با او هم صدا مي ش��وند 

انگشت شمار هستند. 
معاون اول رييس جمهور ادام��ه داد: امروز تلاطم 
اقتصادي به ش��تاب اقتصادي همچنين رش��د منفي 
به رشد مثبت و عدم اشتغال زايي به اشتغالزايي براي 

۶00 تا ۷00هزار نفر در سال تبديل شده است؛ دولت 
در اين مدت دس��تاوردهاي بزرگي داش��ته كه بايد از 
اين دستاوردها در جهت بالا بردن اميد و اعتماد مردم 

استفاده كرد. 

 رسانه ها بايد به سمت خصوصي شدن بروند 
وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي نيز در مراسم افتتاح 
رسمي نمايشگاه مطبوعات بر خصوصي شدن رسانه ها 
تاكيد كرد. او همچنين اشاره كرد كه رسانه را به عنوان 
ركن سوم امنيت ملي بايد جدي گرفت چراكه جامعه 

بي رسانه بي سلاح است. 
عباس صالحي در اين مراس��م گفت: توسعه كمي 
مطبوعات براي گش��ايش فضاي آزادي فكر و انديشه 

اتفاق افتاد. 
او با بيان اينكه با وجود محدوديت هاي اقتصادي در 
دولت يازدهم بيمه شدگان حوزه رسانه در پايان دولت 
يازدهم ۱۶هزار نفر ش��دند، افزود: امروز جش��ن ملي 
مطبوعات است و رسانه ها در يك صف قرار مي گيرند 
تا درددل ها و مش��كلات را واگويه كنند؛ درد مردم را 

بشنوند و با آنها رو در رو شوند. 
وزير فرهنگ ادامه داد: رسانه بعد مهم امنيت ملي 
است، همان گونه كه جامعه بي سلاح در معرض تهديد 

است، جامعه با رسانه كم اعتماد هم در معرض تهديد 
است. جامعه يي كه خبرهاي دقيقش را از بيرون تامين 
كند، نا امن است. صالحي با اشاره به اينكه جامعه يي 
كه نتواند به خبرهايش در س��رعت و دقت تكيه كند 
نا امن است، گفت: رس��انه هاي حرفه يي مي توانند با 
منبعيت خبرهاي مطمئن براي رسانه جايگاه تعريف 
كنند و امروز اين تهديد است كه مرجعيت خبرهاي 

حرفه يي در معرض رسانه هاي غيرحرفه يي است. 
او ادامه داد: رس��انه را به عنوان ركن س��وم امنيت 
ملي بايد جدي گرفت، نمي گوييم به اندازه بنيه نظامي 
به رس��انه توجه شود اما جامعه بي رس��انه، بي سلاح 
اس��ت و ريش��ه رس��انه حرفه يي مكتوب و تصويري 
بايد حفظ ش��ود. وزير ارش��اد تاكيد كرد: دولت بيش 
از گذشته مي تواند به محدود كردن رسانه هاي دولتي 
اهتمام كند، رس��انه ها بايد به سمت خصوصي شدن 
پيش بروند. صالحي افزود: ادب فارس��ي و فرهنگ و 
هنر ايراني اس��لامي بايد تابلو رسانه باشد و مي تواند 

درخشان تر از گذشته در افق جهان بتابد. 
بيس��ت و سومين نمايشگاه مطبوعات روز جمعه، 
پنجم آبان ماه شروع به كار كرد اما افتتاح رسمي آن 
ديروز، شنبه با حضور معاون اول رييس جمهور و وزير 

ارشاد انجام شد. 

ريحانه جاويدي  
در حالي كه سازمان هاي مردم نهاد، با فعاليت هاي 
خ��ود بخش��ي از مش��كلات دول��ت در مواجه��ه با 
آسيب هاي اجتماعي و كمبودهاي رفاهي و تحصيلي 
را كم مي كنند، اما دريافت ماليات مش��كلي اس��ت 
كه بس��ياري از اين موسسات با آن دست به گريبان 
هستند؛  مشكلي كه به گفته مديركل مشاركت هاي 
اجتماعي جوانان  وزارت ورزش و جوانان، ناش��ي از 
رعايت نكردن قانون از سوي مسوولان سازمان امور 
مالياتي كشور است و مي تواند با ايجاد ترس،  سد راه 

فعاليت هاي سازمان هاي مردم نهاد شود. 
در تعريفي كه از س��ازمان هاي م��ردم نهاد، ارائه 
مي ش��ود از آنها به عنوان بازوي كمكي دولت براي 
كاهش آسيب هاي اجتماعي ياد مي كنند؛  موسساتي 
كه با اقدامات خودجوش و مردمي خود بار اضافي بر 
دوش دولت را كاهش مي دهند و بعضا با بودجه هاي 
ش��خصي و كمك هاي مردمي، س��عي مي كنند در 
راس��تاي كاهش فقر و نابرابري بكوش��ند، اما زماني 
ك��ه صحبت ب��ه كمك هاي متقابل دول��ت در قبال 
اين س��ازمان ها مي رس��د،  آه از نهاد اي��ن خيريه ها 
بلن��د مي ش��ود. چرا كه در عمل جز س��نگ اندازي 
چيزي نصيبش��ان نشده اس��ت. با اينكه طبق قانون 
س��ازمان هاي مردم نهاد، معاف از ماليات هستند اما 
در عمل اين قانون به درس��تي رعايت نمي ش��ود و 
ميان سازمان هاي مردم نهاد در امر پرداخت ماليت، 
تبعيض هايي وجود دارد. بسياري از نهادهاي خيريه 
به ويژه آن گروه كه اق��دام به راه اندازي كارگاه هاي 
تولي��دي ب��راي كمك به اش��تغال طبق��ه نيازمند 
كرده اند، مجبور هستند هم پاي ساير مراكز توليدي 
مالي��ات پرداخت كنن��د. نتيجه چني��ن روندي به 
اس��تناد اظهارات كارشناس��ان و خيران، چيزي جز 
دلس��ردي و كاه��ش فعاليت خيريه ه��ا را به همراه 
نداش��ته و همواره ش��كايت هاي برخي موسس��ات 

خيريه از مميزان مالياتي به قوت خود باقي است. 
احس��ان رجبي،  مديرمالي موسسه خيريه بنياد 
كودك، معتقد اس��ت اگرچه طبق قانون موسسات 
خيريه و مردم نهاد معاف از ماليات هس��تند اما اين 
قانون براي همه موسسات خيريه يكسان نيست. او 
به تعادل مي گويد: » برخي س��ازمان هاي مردم نهاد 
كه در امر كارآفريني و اش��تغال فعاليت مي كنند، از 
روند پرداخت ماليات گله مند هستند چرا كه طبق 
قانون با اين موسس��ات همانن��د واحدهاي توليدي 
عادي برخورد مي شود و معافيت هاي مالياتي شامل 
حال اين گروه نمي شود. از نظر سازمان امور مالياتي 

كشور آن دسته خيريه ها كه اقدام به بازارچه خيريه 
كرده ي��ا كارگاه توليدي راه ان��دازي مي كنند،  چون 
صاح��ب درآمدي غير از كمك هاي مردمي و خيريه 
مي ش��وند بايد از محل آن درآم��د ماليات بپردازند. 
از نظر س��ازمان امور مالياتي حت��ي اگر يك كارگاه 
براي كمك به اش��تغال معتادان بهبوديافته يا زنان 
سرپرس��ت خانوار يا هر گروه آس��يب پذير ديگري 
راه اندازي شود چون محصولي توليد شده و به فروش 
مي رسد، بايد از محل درآمد آن ماليات دهند. حال 
آنكه مس��وولان ارشد س��ازمان امور مالياتي بايد به 

دنبال جا انداختن فرهنگ كار خير باشند. «

 معافيت مالياتي شامل تمام امور خيريه 
نمي شود

اگرچه طبق قانون موسس��ات خيريه از پرداخت 
ماليت معاف هس��تند، اما عيسي شهسوار خجسته 
رييس كل اس��بق س��ازمان ام��ور مالياتي كش��ور، 
معتقد است اين قانون شامل حل تمامي درآمدهاي 
سازمان هاي مردم نهاد نمي ش��ود. او مي گويد: »در 

س��ال هاي گذش��ته سمن ها و موسس��ات خيريه به 
اعتبار اساس��نامه يي ك��ه داش��تند از ماليات معاف 
مي ش��دند اما در اصلاحيه قانون ماليات كه در سال 
8۱ انجام گرفت اي��ن رويكرد تغيير كرد. در ارتباط 
ب��ا معافي��ت مالياتي س��من ها و موسس��ات خيريه 
دو مس��اله وج��ود دارد، در وهله اول نظ��ام بايد به 
فعاليت ه��اي خيري��ه و اجتماعي احت��رام بگذارد و 
انگيزه هاي لازم را براي مش��اركت اشخاص حقيقي 
و حقوق��ي در اين فعاليت ها فراه��م آورد، از طرفي 
حفظ حق��وق جامعه و احترام گذاش��تن به آنهايي 
كه وظيفه خود را در قبال مسووليت هاي اجتماعي 
از باب پرداخت ماليات انجام مي دهند يك مس��اله 
مهم اس��ت، كه اين دو م��ورد بايد در كنار هم ديده 
شوند. به همين دليل در اصلاحيه قانون ماليات هاي 
مس��تقيم در بهم��ن 80، به جاي اينكه اش��خاص 
حقوقي مورد توجه قرار گيرند و به جهت ادعاي كار 
خير از ماليات معاف شوند، آن دسته از فعاليت هاي 
اجتماعي كه از نظر نظام اهميت داش��تند از ماليات 
معاف شده و ماده ۱۳۹ با همين رويكرد تنظيم شده 

است. از طرفي در تبصره 2 ماده 2 قانون ماليات هاي 
مس��تقيم تصريح شده كه حتي دستگاه هاي بودجه 
بگير اگ��ر فعاليت اقتصادي داش��ته باش��ند مكلف 

هستند ماليات بدهند.«
او اف��زود: »در اصلاحيه قان��ون ماليات ها كه در 
س��ال ۹4 انجام شد چند بند اضافه شده است، يكي 
از اين اصلاحات تبصره پنجم بود با اين محتوا كه« 
درآمده��ا و عاي��دي حاصل از موقوف��ات و كمك ها 
و هداي��اي دريافتي نقدي و غيرنقدي اش��خاص از 
پرداخ��ت ماليات معاف هس��تند. اين حكم ش��امل 
درآمد ش��ركت هاي زير مجموعه اش��خاص نخواهد 
ب��ود. »بنابراين اي��ن بدين معنا نيس��ت كه هر نوع 

درآمدي از ماليات معاف است.«
مجرد درباره برگ��زاري بازارچه هاي خيريه بيان 
كرد: »در مورد بازارچه ه��اي خيريه بايد بدانيم كه 
نوع بازارچه خيريه فرق مي كند، اگر با هدف دريافت 
كمك ه��اي نق��دي و غيرنق��دي باش��د از پرداخت 
مالي��ات معاف اس��ت اما اگر اين بازارچ��ه خيريه با 
ه��دف خريد و فروش و كس��ب درآمد از اين طريق 

برپا ش��ده باشد در صورتي مي تواند مشمول ماليات 
ش��ود كه اولا درآمد حاصل از آن صرف اموري شود 
كه در اساس��نامه ذكر ش��ده و براي رسيدن به آن 
اهداف باش��د و دوم اينكه حتما بايد ۱5 روز قبل از 
سازمان امور مالياتي درخواست ناظر مالياتي كنيد تا 

بر برپايي اين بازارچه نظارت داشته باشد.«

 ايجاد ترس به جاي حمايت
اظه��ارات عيس��ي شهسوارخجس��ته رييس كل 
اس��بق سازمان امور مالياتي كش��ور،  در حالي است 
ك��ه رضا حجتي، مديركل مش��اركت هاي اجتماعي 
جوان��ان،  وزارت ورزش و جوان��ان، معتق��د اس��ت 
قانون معافيت مالياتي س��ازمان هاي م��ردم نهاد از 
طرف مسوولان س��ازمان امور مالياتي كشور رعايت 
نمي ش��ود. او ب��ه تع��ادل مي گويد: » ب��ه اعتقاد ما 
سازمان هاي خيريه غيرانتفاعي بايد معاف از ماليات 
باش��ند به ويژه آن دس��ته از موسسات كه به وسيله 
جوانان راه اندازي شده اند اما مسوولان سازمان امور 
مالياتي كش��ور چنين تفكري ندارند. پيشنهاد هايي 
كه از طرف ما به س��ازمان امور مالياتي تاكنون ارائه 
شده شامل دو مورد بود. نخست اينكه سازمان هاي 
م��ردم نهاد ت��ازه تاس��يس حداقل تا پنج س��ال از 
پرداخ��ت مالي��ات مع��اف باش��ند و دوم اينكه نرخ 
ماليات براي سازمان هاي مردم نهاد،  پايين محاسبه 
شود اما سازمان امور مالياتي زيربار چنين شرايطي 
نمي رود و از طرف ديگر سمن ها هم خودشان پيگير 

مطالباتشان نيستند.«
او اف��زود:  » در ب��اور برخ��ي مدي��ران ميان��ي 
ظرفيت س��ازي براي كمك به م��ردم از طريق مردم 
وجود ندارد و همين امر س��بب شده تا سازمان هاي 
مردم نهاد در بس��ياري موارد به ويژه در ش��روع كار 
زيان ده باشند چرا كه در وضعيت كنوني درآمد قابل 
ملاحظه يي نداشته و توان ايجاد مازاد سود را ندارند. 
بنابراين بايد فرصتي به آنها داده شود تا كمي شكل 
بگيرند به خصوص در برخورد با سازمان هايي كه به 
وس��يله جوانان ايجاد ش��ده بايد نرمش بيشتري در 
امر ماليات نشان داد تا اين جوانان به مشاركت هاي 
اجتماع��ي ترغي��ب ش��وند ن��ه اينكه با فرس��تادن 
مميزه��اي مالياتي باعث ايج��اد حس ترس در آنها 

شويم. «
حجتي معتقد است اگر به جاي روساي سازمان 
امور مالياتي كش��ور بود به ج��اي گرفتن ماليات از 
ظرفيت سازمان هاي مردم نهاد در امر فرهنگ سازي 

براي پرداخت ماليات استفاده مي كرد.«

وضعيت محيط زيستي عسلويه بحراني است؛ كاگراني هم كه 
در اين منطقه كار مي كنند، با مش��كلات جدي رو به رو هستند، 
اما در س��ال هاي گذشته موضوع زيست محيطي پارس جنوبي و 

عسلويه كمتر مورد توجه قرار گرفته است. 
رييس س��ازمان حفاظت محيط زيست هم در اين رابطه گفته 
اس��ت: توسعه صنعتي در عسلويه با توسعه محيط زيست همگام 
نبوده و باعث تخريب محيط زيست اين منطقه شده است. عيسي 
كلانتري در حاش��يه بازديد از پ��ارس جنوبي در جمع خبرنگاران 
اظهار كرد: دولت تدبير و اميد در راس��تاي بهبود وضعيت محيط 
زيست و كاهش آلايندگي هاي مختلف اقدامات خوبي داشته است. 
او به توسعه تاسيسات نفت و گاز و پتروشيمي و ديگر صنايع 
در منطقه پارس جنوبي اش��اره و اظهاركرد: در اين منطقه شاهد 
وجود مشكلات زيس��ت محيطي فراواني هستيم. رييس سازمان 
حفاظ��ت محيط زيس��ت از ت��لاش و برنامه ريزي ب��راي كاهش 
مشكلات آلايندگي و زيست محيطي عسلويه خبر داد و گفت: در 
شهرستان عسلويه شاهد آلايندگي هاي گسترده يي براثر فعاليت 

صنايع هس��تيم و بايد تلاش ش��ود تا محيط امني براي زندگي 
مردم در اين منطقه ايجاد شود. او اظهار كرد: وزير نفت با پذيرش 
شرايط منطقه از نظر زيس��ت محيطي براي رفع اين مشكلات و 
بهبود فضاي اين منطقه متعهد ش��ده و قول داده است و تلاش 

مي شود كه زمينه بهبود اوضاع فراهم شود.
مع��اون رييس جمه��ور، اولوي��ت س��ازمان حفاظ��ت محيط 
زيس��ت را همگامي توس��عه و بهبود محيط زيس��ت در منطقه 
عس��لويه ذك��ر و اظهاركرد: توس��عه صنعتي منطقه عس��لويه با 
اجراي طرح هايزيس��ت محيطي همگون نبوده است. كلانتري با 
تاييد سخنان عضو ش��وراي اسلامي شهرستان عسلويه در مورد 
مشكلات آلايندگي صنايع در مناطق همجوار عسلويه اظهاركرد: 
همگامي توسعه و بهبود محيط زيست در منطقه عسلويه اولويت 
نخس��ت سازمان حفاظت محيط زيست است. او با اشاره به لزوم 
تلاش براي كاهش آلايندگي ها در منطقه عس��لويه، اظهار كرد: 
توسعه فضاي س��بز و حفاظت از زيست بوم هاي دريايي از جمله 

مرجان ها در اين منطقه يك ضرورت است. 

توسعه صنعتي عسلويه بدون توجه به محيط زيست بود 
وزير ورزش و جوانان چندان موافق كم شدن دايره قدرتش 
در اين وزارتخانه نيس��ت و به همين دليل چهار سال تلاش در 
بخش هايي از دولت براي تفكيك بخش جوانان از اين وزارتخانه 

و تشكيل سازمان ملي جوانان بي نتيجه بوده است. 
اما حالا هم حس��ن روحاني، رييس جمه��وري، در تبليغات 
انتخابات��ي وع��ده احياي س��ازمان مل��ي جوان��ان را داد و هم 
محمدمهدي تندگويان، معاون جديد س��اماندهي امور جوانان 
وزارت ورزش و جوانان، بر اين جداسازي تاكيد دارد. او با اشاره 
به ادامه پيگيري هاي معاونت جوانان براي تفكيك حوزه جوانان 
از وزارت ورزش و جوانان و رايزني با نمايندگان مجلس در اين 
مورد گفت: موضوع لايحه جداش��دن معاونت جوانان از وزارت 
ورزش و جوانان در مجلس در حال بررسي و پيگيري است و با 
بازخورده��اي مثبتي كه از نمايندگان مجلس دريافت كرده ايم 
پيش بيني مي كنيم به زودي اين معاونت به ش��كل مس��تقل و 
در قالب س��ازمان جوانان به كار خود ادامه دهد. محمد مهدي 
تندگويان به ايس��نا گفت: جدا ش��دن معاونت جوانان از وزارت 

ورزش و تصوي��ب لايحه اهداف، وظاي��ف و اختيارات ورزش و 
جوانان در كميس��ون فرهنگي، دو موضوع جداگانه هستند كه 
در دس��تور كار مجلس قرار گرفته ان��د. در حال حاضر آنچه در 
حال پيگيري آن در مجلس هس��تيم مرب��وط به بخش وزارتي 
ماست؛ ساختار وزارت ورزش وجوانان در حال مصوب شدن در 

مجلس است و اين درحالي است كه قبلا اين طور نبود. 
معاون امور ساماندهي جوانان وزارت ورزش و جوانان با بيان 
اينكه اين دو موضوع در كميسيون هاي مختلف مجلس درحال 
بررس��ي و پيگيري هس��تند اظهاركرد: يك بخش را من و ساير 
نماين��دگان به وزارتخانه مي دهيم، چرا كه موضوعش وزارتخانه 

ايست و بخشي از آن هم به حوزه جوانان برمي گردد. 
او همچنين درباره احتمال برگزاري مجدد جش��نواره جوان 
ايراني كه تحت عنوان »جش��نواره حضرت علي اكبر)ع(« برگزار 
مي شد نيز گفت: برنامه جديد ما اين است كه نه با همان عنوان 
اما با همان مدل پيشين، جش��نواره هاي متفاوتي برگزار كنيم 
كه هدف آن شناسايي توانمندي ها و ظرفيت هاي جوانان باشد.

معاون جوانان به دنبال تفكيك از وزارت ورزش و جوانان
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معاون اجرايي شوراي شهر تهران:

اسناد تخلف شهرداري احمدي نژاد موجود است
گروه راه و شهرسازي  

تخلفات شهرداري محمود احمدي نژاد در زماني كه مديريت 
ش��هر تهران را بر عهده داش��ت بعد از نخستين نشست خبري 
محمدعلي نجفي، ش��هردار تهران دوباره مورد توجه شهروندان 

و رسانه ها قرار گرفت.
در آن نشس��ت نجفي در پاسخ به اين سوال كه در سال ٩١ 
درب��اره پرونده مالي احمدي نژاد وارد ش��ديد  اما مهدي چمران 
جل��و كار را گرفت، حالا كه ش��هردار تهران هس��تيد، آيا به آن 
ماج��را ورود مي كنيد يا نه گفته بود: از س��ال ٨٦ و همزمان با 
ش��وراي سوم عملكرد مديريت دو س��اله احمدي نژاد را بررسي 
كرديم و با تخلفات جدي مواجه ش��ديم و موضوع »هزينه هاي 
فاقد« مطرح شد كه حدود ٣٢ميليارد تومان به قطعيت رسيد. 
گ��زارش موضوع را كميته به چمران داد؛ اما او تا پايان دوره 
ش��وراي سوم آن را به شورا ارائه نكرد و ٣ نفر اصلاح طلب شورا 
هم كاري از دستشان برنمي آمد. قطعا در عملكرد مالي قاليباف 

هم اشكالاتي وجود داشته است. 
گفته مي ش��ود، قاليباف بعد از اينكه ش��هردار تهران ش��د با 
احمدي ن��ژاد به توافق رس��يد تا وارد بحث تخلفات وي نش��ود 
و عملا ني��ز قاليباف در موضوع عملكرد مالي س��ال هاي ٨٢ تا 
٨٤ و دوره ش��هرداري احمدي ن��ژاد كه تا همي��ن امروز پرابهام 
باق��ي مانده، هيچگاه به صورت ش��فاف ورود نك��رد و درباره آن 
چيزي نگف��ت. حتي زماني كه در س��ال ٩١ محمدعلي نجفي 
و عليرضا دبير )اعضاي وقت ش��وراي ش��هر دوره س��وم تهران( 
به ش��كلي رسمي در جلسه ش��ورا اعلام كردند كه ٣٢٠ميليارد 
تومان هزينه فاقد س��ند دوره ش��هرداري احمدي نژاد مربوط به 
انتخابات رياست جمهوري بوده است، حسن بيادي، نايب رييس 
ش��وراي ش��هر تهران در دوره هاي دوم و س��وم ش��وراي شهر 
تهران در واكنش اعلام كرده بود:»دامن  زدن به اين مس��ائل در 
رس��انه ها، آن  هم در ش��رايط كنوني)در آستانه انتخابات٩٢( به 

صلاح كشور نيست.«
مرور رويدادهاي آن روزها نش��ان مي دهد همه تلاش ها براي 
پرداختن و شفاف س��ازي عملكرد دوره ش��هرداري احمدي نژاد به 
ش��كلي هدفمند يا توصيه  ش��ده، ناكام ماند و به جايي نرس��يد. 
كس��اني كه با جزييات جلسات و افراد قدرتمند و اثرگذار شوراي 
شهر آن سال ها آشنا هستند، مي دانند يكي از مهم ترين اشخاصي 
كه هميشه مانند سدي محكم جلو ورود به اين موضوع مي ايستاد، 
كسي نبود جز مهدي چمران، رييس شوراي شهر تهران در حدود 

١٣سال گذشته. 
البته بر سر ميزان تخلفات شهرداري احمدي نژاد بين شهردار 
تهران و رييس ش��وراي ش��هر اختلاف وج��ود دارد و درحالي كه 
نجف��ي اي��ن مبل��غ را ٣٢ميليارد توم��ان اعلام كرد اما محس��ن 
هاش��مي عنوان كرده است كه اين مبلغ ٣٠٠ميليارد تومان بوده 
نه ٣٢ميليارد چرا ٢7٠ميليارد آن را كم كردند؛ اطلاع ندارم. وي 
در رابط��ه با اينكه چگونه امكان دارد رييس ش��ورا چنين تخلفي 
را ٦ س��ال نگه دارد، اظهار كرده است: من از اين موضوع اطلاعي 

ندارم و نمي دانم چگونه ايشان ٦ سال اين كار را كردند. 
با وجود اينكه چندين س��ال از زمان شهردار بودن احمدي نژاد 
مي گذرد اما به نظر مي رسد هنوز هم دير نشده باشد و مسوولان 

جديد ش��هر تهران مي توانند با رس��يدگي به تخلفات شهرداران 
گذش��ته در اي��ن م��ورد شفاف س��ازي كنن��د. به گفت��ه محمود 
ميرلوحي، معاون اجرايي ش��وراي شهر تهران چندين گوني سند 
و مدرك از هزينه هاي فاقد سند و ابهامات مالي در دوران تصدي 
احمدي نژاد بر ش��هرداري تهران موجود است و در صورت بررسي 

اين پرونده همه مدارك ارائه خواهد شد. 
به تازگي نيز ديوان محاسبات گزارشات جديدي از تخلفات 
نفتي دولت نهم و دهم منتشر كرد كه براساس آن احمدي نژاد 
محكوم به جبران مبل��غ ٤هزار و ٦٠٠ ميليارد از طريق انتقال 
اين مبلغ به حس��اب هاي درآمدي شركت ملي نفت شده است. 
در واقع با زنده ش��دن اين اخبار و تخلف��ات، بار ديگر ابهامات 
مالي احمدي نژاد در زمان ش��هردار بودنش تبديل به خبر روز 
رسانه ها شد و همه مي خواهند بدانند كه آيا شوراي پنجم قصد 
دارد يك دهه به عقب برگردد و پرونده هاي مالي احمدي نژاد را 
بررس��ي  كند يا خير؟ بنابر اظهارات نجفي، احمدي نژاد بخشي 
از منابع شهرداري را صرف پيروزي در انتخابات كرده است. به 
گفته وي براساس گزارش رسمي حسابرس در حسابرسي هاي 
بين س��ال  ٨٢ تا ٨٤ ش��هرداري تهران ٣٢٠ميلي��ارد تومان از 

منابع ش��هرداري را بدون س��ند و بدون اينكه در برنامه بودجه 
ش��هرداري پيش بيني شده باش��د، هزينه كرده است. با وجود 
اصرارهاي محمدعلي نجفي و س��اير اصلاح طلبان شورا مهدي 
چم��ران در آن زمان عنوان كرده بود، اگر اين هزينه ها س��ند 

نداشت كه نمي دانستيم چقدر بوده است!
محمود ميرلوحي، عضو ش��وراي ش��هر تهران معتقد اس��ت 
از موعد اين پرونده گذش��ته اس��ت و با اش��اره به پرونده هاي 
مال��ي ديگر احمدي نژاد اظهار كرد: تخل��ف مالي در زماني كه 
احمدي نژاد استاندار اردبيل بود هم مطرح شد اما ديديم به آن 
رس��يدگي نشد و اكنون هم ديوان محاسبات اعلام كرده است؛ 

احمدي نژاد ٤٦٠٠ميليارد تومان تخلف كرده است. 
ش��ايد اگ��ر هم��ان ٣.5ميلي��ارد توم��ان تخل��ف در زمان 
استانداري اش در اردبيل پيگيري شده بود يا حداقل به پرونده 
٣5ميليارد توماني هزينه هاي فاقد س��ند ش��هرداري رسيدگي 
مي ش��د، كار به اينجا نمي كشيد كه ديوان محاسبات از تخلف 

چند هزارميليارد توماني خبر بدهد. 
وي افزود: اعضاي شوراي سوم شهر تهران مي گفتند، اسنادي 
در مورد ٣5٠ميليارد تومان هزينه هاي فاقد س��ند وجود دارد كه 

خارج از چارچوب تعيين ش��ده هزينه ش��ده است و اگر چيزي از 
اين مدارك وجود داشته باشد، مي توان مساله را پيگيري كرد. 

معاون اجرايي شوراي شهر با تاكيد بر اينكه وقتي كه تخلفات 
در ج��اي خ��ود رس��يدگي نمي ش��وند، روند صع��ودي در پيش 
مي گيرد، ادامه داد: احمدي نژاد زماني كه استاندار اردبيل هم بود 
همين داستان ها را داشت. وقتي رسيدگي نمي شود، نتيجه همين 
اس��ت و تخلفات از ٣.5ميليارد مي شود ٣5ميليارد و بعد ٣هزار و 

5٠٠ ميليارد تومان. 
معاون اجرايي ش��وراي ش��هر ته��ران با بيان اينك��ه چندين 
گوني س��ند و م��درك از هزينه هاي فاقد س��ند در دوران تصدي 
احمدي نژاد بر ش��هرداري تهران موجود است، افزود: اگر مقامات 
قضاي��ي تصمي��م بگيرند، دوب��اره پرونده را بررس��ي كنند در آن 

صورت همه مدارك در اختيارشان قرار خواهد گرفت. 
وي افزود: به تازگي يكي از كارشناسان و مسوولان وقت شورا 
به من گفت، اين مدارك در چندين گوني موجود است و من اين 
س��وابق را بررس��ي خواهم كرد اما باز هم تاكي��د مي كنم كه اين 
از مسووليت هاي ش��وراي پنجم و شهردار فعلي نيست مگر آنكه 
مقام��ات قضايي بخواهند ورود كنند ي��ا طرحي در مجلس براي 
تحقيق و تفحص در ش��هرداري تصويب ش��ود يا آنكه خود شورا 

طرحي براي تحقيق و تفحص را لازم بداند. 
ه��ر چن��د ميرلوح��ي صحبت از ط��رح تحقي��ق و تفحص از 
ش��هرداري مي كند اما چنين طرحي از عملكرد شهرداري تهران 
درخص��وص واگذاري املاك و پروژه هاي مش��اركتي در ٢5بهمن 
ماه سال گذشته رد شد. اين طرح به پرونده املاك نجومي مربوط 
مي ش��د و با وجود آنكه همراهي افكار عمومي را به همراه داشت 
ام��ا باز هم در مجلس راي نياورد. رد ش��دن طرح هاي اينچنيني 
در ش��وراي ش��هر نيز بي س��ابقه نيست. در زمان ش��وراي چهارم 
ط��رح تحقيق و تفحص از س��ازمان املاك ش��هرداري تهران در 
جلسه غيرعلني راي نياورد و فقط ١١نفر از اعضاي شورا از طيف 

اصلاح طلبان به اين طرح راي دادند. 
با اين حس��اب هر چند س��ابقه اميدواركننده يي از تفحص در 
مورد ش��هرداري ها وجود ندارد اما در چنين ش��رايطي و با وجود 
پرونده هايي همچ��ون املاك نجومي دوب��اره مطرح كردن طرح 
تحقيق و تفحص از شهرداري تهران مي تواند نقطه پاياني بر تمام 

ابهامات باشد. 
البته به گفته برخي اعضاي ش��وراي چه��ارم، قاليباف نيز در 
هر سال حداقل يك هزارميليارد هزينه فاقد سند و برنامه داشت 
كه صداي اعضاي اصولگراي ش��وراي ش��هر مثل اقبال ش��اكري 
و مجتبي ش��اكري را ه��م بارها درآورد. هزينه هاي فاقد س��ند و 
برنامه ي��ي كه بارها اعضا اذعان داش��تند از مح��ل جابه جايي آنها 
بي اطلاع هس��تند و نمونه بارز آن تغييرات بودجه يي در اعتبارات 
مت��رو بود. اقداماتي كه به يمن همراهي رحمت الله حافظي- عضو 
اصولگرا اما غيرهمراه با ش��هرداري و شورا- با رسانه ها، بسياري از 

آنها گفته شد و خبرش به رسانه ها رسيد. 
حال بايد منتظر ماند و ديد كه شوراي پنجم و شهردار تهران 
چ��ه رويك��ردي را در پيش خواهند گرفت و آيا به شفاف س��ازي 
درخصوص عملكرد شهرداري هاي گذشته مي پردازند يا اينكه اين 

موضوع براي هميشه به فراموشي سپرده مي شود؟

مديرعامل ش��ركت فرودگاه ه��ا و ناوبري هوايي 
اي��ران با تاكيد ب��ر اينكه قرارداد خري��د هواپيماي 
فلايت چك كاملا روش��ن و شفاف است، گفت: اين 
خبر ظلم بزرگ��ي به صنعت هوان��وردي وارد آورد 
درحالي كه فرآيند خريد هواپيما بس��يار روش��ن و 

شفاف است. 
به گزارش مهر، رحمت الله مه آبادي در مراس��م 
افتتاح ايستگاه مترو ورودي غربي ترمينال ٢ افزود: 
هواپيم��اي فلايت چك اول را در بدترين ش��رايط 
تحري��م و با وجود برخ��ي افش��اگري ها خريداري 
كردي��م، قرارداد خريد دوم هم منعقد ش��ده و قرار 
اس��ت در يك مناقصه بين المللي ظرف ٨ تا ١٠ماه 

آينده اين هواپيما وارد كشور شود. 
مديرعام��ل ش��ركت فرودگاه ه��ا با بي��ان اينكه 
چندان مايل نيستم راجع به خريد هواپيماي فلايت 
چك اظهارنظر كنم، تصريح كرد: خريد فلايت چك 
اول محرمان��ه بود و ش��ركت فرودگاه ها نگران اين 
بود كه بر اثر انتش��ار اسناد خريد آن، دشمن اجازه 
ورود اين هواپيما را به كشور ندهد اما قرارداد خريد 
هواپيماي دوم كاملا ش��فاف است چون از تحريم ها 

خارج شده بود. 
مه آب��ادي با بي��ان اينكه در ٣س��ال گذش��ته، 
تغييرات زيادي در حوزه صنعت هوانوردي داشتيم 
كه نوس��ازي ن��اوگان بخش��ي از آن اس��ت، گفت: 
ترافيك هوايي در اين مدت، رشد دو رقمي داشت و 
شاهد جهش ترافيك هوايي خاصي در كشور بوديم. 
او ب��ا بيان اينكه اين تحولات هم در آس��مان و 
هم زمين)فرودگاه ها( محقق شد، اظهار كرد: با اين 
تح��ولات، ديگر از قطعي مك��رر فركانس ها خبري 
نيس��ت؛ همچنين در زمينه س��امانه كمك ناوبري، 
تجهيزات زيادي وارد يا نصب شده يا به زودي وارد 

كشور مي شود. 
مه آبادي با اش��اره به تحول شبكه راه هاي كشور 
كه با گذش��ته قابل مقايسه نيست، اظهار كرد: يكي 
از مهم تري��ن اين تحولات، ايج��اد ١5هزار كيلومتر 
راه هوايي اس��ت به نح��وي كه ديگر در مس��يرها 
ش��اهد راه هاي دو طرفه نيس��تيم؛ بلكه همه راه ها 
موازي و يك طرفه ش��ده و در برخي موارد چهارراه 

هوايي م��وازي ايجاد كرده ايم. مديرعامل ش��ركت 
فرودگاه ه��ا و ناوب��ري هواي��ي اي��ران ادام��ه داد: 
س��طح خدمات فرودگاه ها افزاي��ش يافته و درحال 
مقايس��ه فرودگاه هاي ايران با بهترين فرودگاه هاي 
جهان هس��تيم و در اين ميان بزرگ ترين فرودگاه 
كشور)مهرآباد( علاوه بر فرودگاه مشهد به سيستم 

ارزيابي جهاني)ASQ( ورود پيدا كرده است. 
او ب��ا تاكيد ب��ر اينك��ه ب��ه زودي هزارميليارد 
توم��ان ط��رح توس��عه هواي��ي را در فرودگاه هاي 
كش��ور بهره برداري مي كنيم، ادامه داد: ١٢5پروژه 
توسعه يي در شركت فرودگاهي درحال انجام است؛ 
ب��ه گونه يي ك��ه قريب به اتف��اق فرودگاه ها به يك 

كارگاه عمراني تبديل شده اند. 
مه آبادي ب��ا بيان اينك��ه صنعت هوان��وردي از 
زمان تس��خير لانه جاسوسي مش��مول تحريم هاي 
بين الملل��ي ب��ود، گفت: اي��ن حلقه در س��ال هاي 
گذشته تنگ تر شد؛ به گونه يي كه يكي از مشكلات 
اصل��ي در صنعت هوان��وردي، ناوب��ري هوايي بود 
ازجمل��ه براي تهيه دس��تگاه هاي برق��راري ارتباط 

ميان خلبان و ب��رج مراقبت، س��امانه هاي ناوبري، 
 گيرنده ها و فرستنده هاي ارتباطي و سوئيچينگ ها 
مشكلات عديده يي داشتيم به خصوص در فرودگاه 
مهرآباد، مشكل پايه يي س��وئيچينگ وجود داشت 
و در برخي فرودگاه ها در س��ال هاي گذشته قطعي 
٤5روزه راداري ب��ا مرك��ز كنترل فضاي كش��ور را 

شاهد بوديم. 

 هواپيماي مطرح شده،  مناسب نبود
ادام��ه عل��ي عاب��دزاده، ريي��س س��ازمان  در 
هواپيمايي كشوري درباره فلايت چك ها گفت: سال 
5٢ يعني ٤٤س��ال پيش دو فروند هواپيماي بسيار 
مناس��ب فلايت چك را خريداري كرده بوديم كه بر 
اث��ر اقداماتي، عمر اين هواپيماها به پايان رس��يد و 

قرار شد هواپيماي جايگزين خريداري شود. 
او اظه��ار ك��رد: بع��د از تحقيقات ف��راوان، يك 
فرون��د خري��داري ش��د و ب��ا توجه ب��ه اينكه يك 
هواپيماي فلايت چك قابل اطمينان نبود، قرار ش��د 
هواپيماهاي هاي دوم و س��وم را خري��داري كنيم؛ 

چون تعداد فرودگاه هاي كش��ور بس��يار زياد است 
و امكان بازرس��ي ناوبري هوايي آنه��ا با هواپيماي 
فلايت چ��ك اجاره يي وجود ن��دارد. معاون وزير راه 
و شهرس��ازي درخصوص اخبار منتشره براي خريد 
هواپيم��اي فلايت چك گف��ت: هواپيمايي كه اعلام 
ش��ده بود، مي تواند اين كار را انج��ام دهد به هيچ 
 وجه مورد تاييد س��ازمان هواپيمايي كشوري نبود 
زيرا تنها مي توانس��ت چند دس��تگاه پرتابل ناوبري 
روي آن نصب كرد، اين هواپيما كه س��قف پروازي 
آن ٢٠هزار پاست، مناسب نيست چراكه اين ميزان 
ارتفاع براي شرايط فرودگاهي ايران بسيار كم است. 
او با اش��اره به افزايش نرخ مسافر هوايي در سال 
٩5 ب��ه ١٩درصد اظهار كرد: اين نتايج در پي اقدام 

سازمان درخصوص نوسازي نرخ بليت بود. 
عابدزاده، نقطه قوت صنعت هوانوردي را اقتصاد 
حمل و نقل هوايي دانس��ت و گفت: درحال حاضر 
اقتصاد هوانوردي از بن بس��ت خارج ش��ده و شاهد 
افزايش مس��افر هوايي نسبت به ريلي و جاده يي در 
س��ال گذش��ته بوده ايم؛ همچنين در نيمه نخست 

امس��ال 5 درصد بر تعداد مس��افران داخلي اضافه 
شده است. 

رييس س��ازمان هواپيمايي كش��وري ب��ا تاكيد 
بر اينكه براس��اس اس��تانداردهاي بين المللي، كليه 
فرودگاه هاي كش��ور مل��زم به درياف��ت گواهينامه 
فرودگاه��ي هس��تند، اف��زود: س��ازمان هواپيمايي 
كش��وري دس��تورالعمل آن را به شركت فرودگاه ها 
و كليه فرودگاه هاي كش��ور ابلاغ كرده و امروز هم 
براي دو فرودگاه بين المللي لار و زاهدان، گواهينامه 

فرودگاهي صادر مي شود. 
عاب��دزاده در ادامه با بيان اينكه براي جلوگيري 
از افزاي��ش بي رويه ن��رخ بليت پروازه��اي اربعين، 
ش��ركت هاي هواپيمايي خودش��ان نرخ را تعيين و 
فرآيند ف��روش آن را طراحي كرده ان��د، گفت: بعد 
از اين كار به يكباره فرودگاه نجف ميزان س��وخت 
را به ميزان قابل توجه��ي گران كرد كه با اعتراض 
ايرلاين هاي ايراني مواجه ش��د؛ سازمان هواپيمايي 
اين اعتراض را به فرودگاه نجف منتقل كرد و از آنها 
خواسته ش��د كه در دوره پروازهاي اربعين، قيمت 
س��وخت را افزايش ندهند؛ اما عراقي ها هنوز نتيجه 

را اطلاع نداده اند. 
به گفته او ايرلاين ها هم قرار اس��ت، پرواز خود 
را به بغداد منتقل كنند؛ چون هم نرخ هندلينگ و 
هم س��وخت آن كمتر از فرودگاه نجف اس��ت و اگر 
ايرلايني بخواه��د اين كار را انجام دهد، مي تواند با 

هماهنگي مسافران، مقصد پروازها را تغيير دهد. 
معاون وزير راه و شهرس��ازي ب��ا تاكيد بر اينكه 
تقاضاي س��فر به عتبات با هواپيما بالاس��ت، افزود: 
از س��وي ديگ��ر عرضه در ف��رودگاه اي��ران و نجف 
همچنين در س��طح ناوگان محدود اس��ت؛ بنابراين 
براي جلوگيري از سوءاستفاده، فروش بليت ها را از 

طريق آژانس هاي محدودي پيگيري كرديم. 
عاب��دزاده ادام��ه داد: تاكن��ون با تع��دادي از 
آژانس ه��اي كه نرخ مص��وب را رعايت نكرده اند، 
برخورد شده اس��ت؛ ضمن اينكه مس��افراني كه 
بليت اربعي��ن را گ��ران خريده ان��د، مي توانند با 
مراجعه به سايت سازمان هواپيمايي كشوري آن 

را اطلاع دهند. 

 فرآيند اصلاح ساختار سازماني شهرداري هاي كشور پايان يافت
محمد حس��ن آبادي مديركل دفتر نوس��ازي، تحول اداري و 
فناوري اطلاعات س��ازمان ش��هرداري ها و دهياري هاي كشور از 
پايان فرآيند اصلاح س��اختار س��ازماني ش��هرداري هاي سراسر 
كش��ور خب��ر داد. به گزارش مهر، حس��ن آبادي گف��ت: ضوابط 
تش��كيلاتي ش��هرداري ها در اجراي ماده 5٤ قانون ش��هرداري 
مصوب ١٣٣٤ مبني بر تهيه سازمان اداري شهرداري ها با اطلاع 
شوراي اسلامي شهر و تصويب وزارت كشور و تبصره ماده ١١٢ 
قانون اس��تخدام كشوري مصوب ٢٨ اس��فند سال 5٣ مبني بر 
اخذ موافقت س��ازمان امور اداري و اس��تخدامي در رابطه با هر 
نوع وضع، اصلاح و تغيير تش��كيلات ش��هرداري ها، پس از ابلاغ 
در تاريخ ٢ ارديبهش��ت س��ال ٩٤ از سوي س��ازمان مديريت و 
برنامه ريزي وقت كشور به س��ازمان شهرداري ها و دهياري هاي 
كش��ور توسط وزير كش��ور در مورخ ٢٠ ارديبهشت سال ٩٤ به 
اس��تانداري ها و شهرداري ها براي اجرا ابلاغ شد. وي اظهار كرد: 
در بخش��نامه وزير كشور، ش��هرداري ها مكلف به اصلاح ساختار 

سازماني ستاد ش��هرداري مناطق و سازمان هاي وابسته به خود 
ظ��رف مدت يك س��ال از ابلاغ ضوابط تش��كيلاتي ش��ده بودند 
كه اي��ن مهم با همكاري تمام دفاتر امور ش��هري و ش��وراهاي 
استانداري هاي كشور انجام و ساختارهاي جديد به شهرداري ها 

ابلاغ شده است. 
 بسياري از طرح هاي يك دهه اخير جزيره اي اجرا شده است

مهدي حجت معاون ش��هردار تهران گفت: بسياري از طرح هاي 
اجرا شده در دهه اخير همچون بلندمرتبه سازي ها و مال سازي ها به 

گونه يي جزيره يي و موردي اجرا شده است. 
به گزارش مهر، حجت در جلسه »بررسي موضوعات شهرسازي 
و معم��اري منطقه ١٣« تاكي��د كرد: اينكه با اج��راي طرح هاي 
م��وردي ظرفيت هاي ش��هر را با هدف كس��ب درآم��د مصرف و 
گزينه ه��اي روي ميز طراحان را مح��دود كنيم، اقدامي نابخردانه 
اس��ت. انديش��ه و اس��اس طرح ها و برنامه هاي شهرس��ازي  بايد 
كلان نگر در راس��تاي توس��عه پايدار شهر و منضم به پيوست هاي 
اقتصادي، ترافيك��ي، اجتماعي، فرهنگي و... در راس��تاي ارتقاي 

سطح كيفي زندگي شهروندان باشد.
وي افزود: متاس��فانه بس��ياري از طرح هاي اجرا شده در دهه 
اخير همچ��ون بلندمرتبه س��ازي ها و مال س��ازي ها ب��ه گونه يي 
جزيره يي و موردي اجرا شده و شهر تهران اكنون وامدار بسياري 
از معضلاتي اس��ت كه دلي��ل آن س��طحي نگري و بي توجهي به 

مجموعه شهر بوده است. 
 اجراي فاز دوم طرح كاهش، منتظر ابلاغ دولت

وحيد حسيني مديرعامل ش��ركت كنترل كيفيت هواي شهر 
تهران گفت: تمام زيرس��اخت هاي لازم ب��راي اجراي فاز ٢ طرح 

كاهش فراهم است. 
به گزارش مهر، حس��يني در خصوص اجرايي ش��دن گام هاي 
بعدي ط��رح كاهش گفت: در حال حاضر تم��ام مصوبات قانوني 
اجراي اين طرح از مصوبات دولت و ش��وراي عالي ترافيك فراهم 
ش��ده كه اتفاق مهمي اس��ت.  وي ادامه داد: تمام محدوده طرح 
كاهش مجهز به دوربين ثبت تخلفات است و به دليل يكپارچگي 
سامانه سيمفا هر خودرويي كه فاقد برگه معاينه فني باشد توسط 

دوربين ها ثبت مي ش��ود. اين گام اوليه براي اجراي طرح كاهش 
بود. ما از نقطه صفر ش��روع كرديم و خوش��بختانه در حال حاضر 
بسياري از زيرساخت هاي لازم فراهم شده است.  حسيني با بيان 
اينك��ه اجراي فازه��اي بعدي مصوبات قانوني را دارد كه توس��ط 
دولت بايد ابلاغ ش��ود، گفت: از س��مت مس��وولاني كه در حوزه 
آلودگي هوا مسووليت دارند اين مصوبات بايد ابلاغ شود اما دولت 
ملاحظات اجتماعي، فرهنگي و سياس��ي را بايد در اجراي فاز به 
ف��از اين ط��رح لحاظ كند.  وي از مطالعه فاز س��وم طرح كاهش 
خبر داد و گفت: پيش��نهاد ما ٢٤س��اعته ك��ردن ممنوعيت ورود 
خودروهاي آلاينده به محدوده طرح كاهش اس��ت يا محدوديت 
ورود براي خودروهاي ديزلي فرس��وده. ايده آل ما آن اس��ت كه تا 
پنج س��ال آينده ديگر موتورس��يكلت هاي برقي در اين محدوده 
ت��ردد كنند و موتورس��يكلت هاي بنزيني ام��كان ورود به مناطق 
مركزي را نداش��ته باش��ند. خودروهاي ديزلي ب��دون فيلتر دچار 
ممنوعيت تردد باش��ند اما تمام اين م��وارد جز نگاه فعالان حوزه 

مبارزه با آلودگي هوا نياز به ملاحظات ديگري دارد. 

ساخت وساز با فروش 
امضاي مهندسان متوفي

نايب رييس انجمن انبوه س��ازان اس��تان تهران با 
بيان اينكه تخلف امضافروش��ي ش��ايع ش��ده است، 
گفت: بررس��ي ها نش��ان مي دهد كه حت��ي با فروش 
امضاي مهندس��ان متوفي هم س��اخت و س��از انجام 

مي شود. 
اي��رج رهب��ر در گفت وگو با ايس��نا اظه��ار كرد: 
معضل امضافروش��ي ب��ه عنوان يك��ي از چالش هاي 
اصلي س��اخت وس��از سال هاس��ت كه رواج دارد كه 
نظام س��هميه بندي از جمله دلايل دامن زدن به اين 

مشكل است. 
او اف��زود: البته اين تخلف��ات صنفي صرفا مربوط 
به جامعه مهندسي نيس��ت، بلكه در صنوف مختلف 
ش��اهد ب��روز چنين تخلفاتي هس��تيم. اما در قش��ر 
مهندس��ان با توجه به اينكه جزو اقشار تحصيلكرده 
محس��وب مي ش��وند بروز اين نوع لغزش ه��ا دور از 

انتظار است. 
به گفته رهبر، شايع بودن امر تخلف امضافروشي 
قابل كتمان نيست و بايد به دنبال فرآيندهايي باشيم 
كه به طور سيس��تماتيك از ب��روز چنين تخلفاتي در 
پروس��ه ساخت وس��از ممانعت كند. ب��ه عنوان مثال 
ديجيتال��ي ش��دن امضاي مهندس��ان ناظ��ر موجب 
ايجاد س��ازوكاري بازدارنده براي كاهش حجم پديده 

امضافروشي است. 
نايب ريي��س انجم��ن انبوه س��ازان اس��تان تهران 
ب��ا تاكيد بر اينك��ه معضلاتي نظير مس��ائل نظارتي، 
چگونگ��ي امر نظ��ارت، انتخ��اب ناظ��ر و... از جمله 
چالش هاي جدي و قديمي صنعت س��اختمان است، 
گفت: زماني كه شرايط ساخت وساز به گونه يي باشد 
كه افراد فاقد تخصص وارد صنعت س��اختمان شوند 
در نتيجه اين امر س��ازندگان س��ودجو قادر خواهند 
بود كه مقررات ساختمان و خدمات مهندسي جامعه 
مهندسي را در راستاي منافع و سلايق شخصي خود 

نقض كنند. 
مي كنن��د  تص��ور  برخ��ي  اينك��ه  بي��ان  ب��ا  او 
فرهنگ س��ازي هاي لازم ب��راي مقابل��ه ب��ا پدي��ده 
امضافروشي انجام نشده اس��ت، تاكيد كرد: برخلاف 
اين تص��ور اتفاقا براي مقابله با اي��ن پديده اقدامات 
فرهنگ��ي زيادي صورت گرفته اس��ت ك��ه نمونه آن 
ترويج اخلاق حرفه يي طي اين چند س��ال گذش��ته 
بوده اس��ت ام��ا بايد در نظر گرفت فقط س��اماندهي 
فرآين��د انج��ام خدمات مهندس��ي و سيس��تماتيك 
كردن اين حوزه و ايجاد س��اختار منطقي اس��ت كه 
سبب حذف معضلات مربوط به تخلفات ساخت وساز 

مي شود. 

قيمت بليت هوايي اربعين 
۷ درصد افزايش يافت

مديركل دفتر نظارت بر فرودگاه ها و شركت هاي 
هوانوردي با اش��اره ب��ه افزاي��ش 7 درصدي قيمت 
بليت اربعين گفت: به واس��طه خ��اص بودن اين ايام، 
ش��ركت هاي هواپيمايي همكاري لازم را انجام داده 
و ي��ك قيمت گ��ذاري متعادلي انجام ش��د. برهمين 
اس��اس اين قيمت  جز مسير مش��هد مقدس كه در 
سال گذش��ته يك ميليون و ١٠٠هزار تومان بوده به 

يك ميليون و ٢٠٠هزار تومان افزايش يافته است. 
به گ��زارش مهر، علي اصغر باريكان��ي اظهار كرد: 
س��ازمان هواپيماي��ي كش��وري ب��ه همراه ش��ركت 
فرودگاه ه��اي كش��ور، انجم��ن صنفي ش��ركت هاي 
هواپيمايي و معاون بازرگاني اين ش��ركت تمهيدات 
لازم ب��راي اي��ن موض��وع را در نظ��ر گرفتن��د. او 
ب��ا بي��ان اينك��ه اع��زام و پذي��رش زائ��ران اربعين 
 حس��يني از طري��ق حمل ونقل هواي��ي از ١٣ لغايت
٢٢ آبان م��اه در نظر گرفته  ش��ده اس��ت، افزود: بعد 
از ده��ه اول محرم اطلاع رس��اني ها انجام ش��ده و به 
شركت هاي هواپيمايي بر اساس يك محدوده زماني 
١٢روزه مجوزهاي لازم براي پرواز در اين زمينه داده 

شد. 
مديركل دفتر نظارت بر فرودگاه ها، ش��ركت ها و 
موسس��ات هوانوردي به سياست قيمت گذاري بليت 
اي��ن پروازها هم اش��اره كرد و گف��ت: در پروازهاي 
بين المللي هيچ گون��ه قيمت گذاري صورت نمي گيرد 
و اين نرخ بر اس��اس ميزان عرضه و تقاضا مش��خص 
مي ش��ود.  باريكان��ي با بي��ان اينكه هفته گذش��ته 
ش��اهد ش��ايعاتي مبني بر فروش بلي��ت ٤ميليون و 
٣٠٠هزارتوماني در مس��ير مش��هد به نجف بوده ايم، 
افزود: بر اساس بررس��ي هاي انجام  شده اين موضوع 
كذب محض بود و اصلا با توجه به مسافت دو ساعت 

مشهد تا نجف منطقي نيست.
باريكاني با بيان اينكه اسامي تمام دفاتر به همراه 
آدرس در اين س��ايت موجود است، تصريح كرد: در 
تهران ح��دود ٢٠مركز فروش بلي��ت در نظر گرفته 
 ش��ده كه هموطنان مي توانند ب��ه اين مراكز مراجعه 

كنند.  
وي ب��ا تاكيد بر خريد بليت از مراكز تاييد ش��ده 
توس��ط زوار ي��ادآور ش��د: زائ��ران عزي��ز بليت هاي 
خريداري  ش��ده خود را از طريق س��ايت هواپيمايي 
كشوري راستي آزمايي كنند زيرا در سال هاي گذشته 

شاهد فروش بليت هاي فيك و تقلبي بوديم. 

 ام��ا حال��ت ديگ��ر اين اس��ت ك��ه صندوق هاي 
بازنشس��تگي، س��هام مديريتي يك ش��ركت بورسي 
)دس��ت كم 5١ درصد س��هام( را در اختيار داش��ته 
باش��ند. در اي��ن حال��ت، »س��هامداري« براب��ر ب��ا 
»بنگاه داري« خواهد بود و سخنان مسوولان مربوطه 
مبني بر »خ��روج از بنگاه داري« را نقض خواهد كرد. 
س��ازمان هاي بيمه گر تنها در ي��ك حالت مي توانند 
از بن��گاه داري خارج ش��وند و آن ه��م پذيرش نقش 
»فاينانسر« است. در اين حالت، آنها مي توانند منابع 
مالي پروژه هاي كلان را تامين كنند و بدون اينكه در 
س��ود و زيان اين پروژه ها ش��ريك شوند، سود توافق 

شده را دريافت كنند. 
اگرچه ميزان تحقق اين هدف و كم و كيف تبديل 
شدن شركت هايي همچون شستا به فاينانسر نيازمند 
مطالعه و بررسي دقيق است، اما بي گمان، اين روش، 
در مقاب��ل روش ورود به فرآين��د توليد و بنگاه داري، 
بسيار محافظه كارانه ارزيابي مي شود، چرا كه افزايش 

»ارزش« فقط در فرآيند توليد اتفاق مي افتد. 

ايرانشهر

ادامه از صفحه اول

مسوولان صنعت هوانوردي:

قرارداد خريد هواپيماي »فلايت چك«  شفاف است

معاون حمل و نقل ش��هرداري تهران هم در مراس��م افتتاح ايس��تگاه مترو 
ورودي غرب��ي ترمين��ال ٢ گفت: ب��ا اتصال خط ٤ مترو ب��ه ترمينال ٢ مهرآباد 
شاهد توسعه حمل و نقل چند وجهي و كاهش بخشي از ترافيك تهران هستيم. 
محس��ن پورس��يدآقايي اف��زود: ترمينال هاي ي��ك، دو، چه��ار و ٦ به مترو 
متصل ش��ده اند و مردم مي توانند براي رفت و آمد به مهرآباد بدون اس��تفاده از 

خودرو هاي شخصي از اين خطوط بهره مند شوند. 
او از س��اماندهي نوبت ده��ي تاكس��ي در فرودگاه مهرآباد خب��ر داد و افزود: 
كاه��ش ترافيك مهم ترين اولوي��ت اتصال مترو به فرودگاه ايس��تگاه راه آهن و 

ترمينال هاي مس��افري اس��ت. پورس��يدآقايي اظهار كرد: خوشبختانه نخستين 
ورودي مس��تقيم مترو كه از طريق آن مي شود وارد فرودگاه شد به بهره برداري 
رسيد. اين مقام مسوول در شهرداري تهران بيان كرد: اكنون درحال آماده سازي 
ايس��تگاه ديگر مترو در كنار س��كوهاي ت��ردد قطارها در ايس��تگاه قطار تهران 
هس��تيم و اميدواريم تا پايان سال جاري ش��اهد افتتاح اين ايستگاه در راه آهن 
باشيم. پورسيدآقايي افزود: با افتتاح اين ايستگاه مترو مسافراني كه با قطار وارد 
تهران مي شوند به طور مستقيم مي توانند از كنار سكوهاي تردد قطارها به نقاط 

مورد نظر خود در شهر تهران بدون تلف كردن وقت حركت كنند.

كاهش ترافيك با اتصال خط ۴ مترو به ترمينال ۲ فرودگاه مهرآباد

در شهر



 Sun. October  29. 2017  956   يك شنبه         7  آبان 1396     9  صفر 1439  شماره 
sanat@taadolnewspaper.ir  66420769 

صنعت، معدن و تجارت14
  كد  شناسه كالا در

10 گروه كالايي عملياتي مي شود
فارس  مدي��ركل دفتر امور بازرگاني وزارت صنعت، 
معدن و تجارت با بيان اينكه كد شناسه كالا تاكنون در 
5 گروه كالايي عملياتي شده است، گفت: اين كد تا پايان 
آبان ماه امسال در مورد لوازم خانگي اجباري و عملياتي 
مي ش��ود. عباس تابش گفت: كد شناسه كالا در 5 گروه 
كالايي »موبايل و تجهيزات س��يم كارت خور، س��يگار و 
محصولات دخاني، پوشاك، كالاهاي سلامت محور دامي 
و كالاهاي سلامت محور انساني« عملياتي شده و اين كد 
تا آخر آبان ماه سال جاري براي لوازم خانگي عملياتي و 
اجباري مي ش��ود. او با تاكيد بر اينكه كد شناسه كالا در 
مورد 10 گروه كالايي عملياتي خواهد شد، افزود: بعد از 
عملياتي شدن كد شناسه كالا در لوازم خانگي نوبت به 
ساير گروه هاي كالايي يعني طلا، محصولات كشاورزي 
و... مي رس��د و به مرور ساير گروه هاي كالايي هم به اين 

زنجيره اضافه مي شود.
وي در م��ورد كد رهگي��ري كالا نيز گفت: با اجراي 
طرح رجيس��تري گوش��ي تلف��ن هم��راه و تجهيزات 
س��يم كارت خور، كد رهگيري در مورد اين گروه  كالايي 
عملياتي مي شود و بنابراين اين گروه كالايي هم شامل 
كد شناسه و هم ش��امل كد رهگيري مي شود. تابش با 
بيان اينكه يك سال بعد از اجراي كامل كد شناسه كالا 
در ه��ر گروه كالايي بايد كد رهگيري در مورد آن گروه 
كالايي اجرايي شود، بيان داشت: بر اساس ماده 7 قانون، 
كالاهاي��ي كه قبل از الزام به دريافت كد شناس��ه گروه 
كالايي در كش��ور موجود باشد )كف بازار و انبارها( نيز 
از طريق كارگروه هاي تخصصي بايد تعيين تكليف شود 
تا تمام كالاهاي گروه مربوطه شناسنامه دار و شامل كد 
شناسه ش��وند كه پيش بيني مي شود، اين مهم تا 2ماه 
آينده عملياتي شود. كد شناس��ه كالا حاوي اطلاعاتي 
اس��ت كه ضمن ش��فافيت مس��ير تجارت كالا، حقوق 
مصرف كنن��ده را هم با اطلاع از صح��ت اطلاعات كالا 
حفظ مي كند. با كد شناس��ه كالا و شناس��ه دار ش��دن 
گروه هاي مختلف كالايي بازرسان مي توانند با بررسي و 
مشاهده باركد، كالاهاي بي هويت و قاچاق را از كالاهايي 
كه از مبادي رس��مي و قانوني وارد كش��ور ش��ده اند را 

تشخيص دهند. 

  رشد توليد ايران خودرو
در سال ۹۶

توليد اي��ران خودرو در 7ماهه منتهي به مهر س��ال 
جاري نسبت به مدت مشابه سال گذشته 1۴درصد رشد 
داشته اس��ت. به گزارش گروه صنعتي ايران خودرو، در 
بازه زماني ياد ش��ده، بيش از ۳۹0هزار دس��تگاه خودرو 
توليد شده كه اين آمار با توجه به توليد ۳۴2هزار دستگاه 
در س��ال گذشته نشان از رش��د 1۴درصدي توليد دارد. 
پژو ۴05 با ۸1هزار دس��تگاه، پژو 20۶ بيش از 77هزار 
دس��تگاه، پژوپ��ارس ۶۸هزار دس��تگاه، س��مند۶0هزار 
دس��تگاه، تندر بيش از 2۸هزار دس��تگاه و دنا 1۹هزار 
دس��تگاه در صدر جدول توليد اي��ران خودرو در 7ماهه 
نخس��ت امسال قرار دارند. همچنين در اين مدت حدود 
۳۸0هزار دس��تگاه خودرو فروخته شده است كه نسبت 
به فروش ۳۳2هزار دستگاه خودرو در مدت مشابه سال 

گذشته رشد 1۴درصدي را نشان مي دهد. 

  جزئيات توافق جديد
براي بخش آلومينيوم

تس�نيم   مع��اون وزير صنعت، مع��دن و تجارت با 
اشاره به جزئيات جلسه رفع مشكلات بخش آلومينيوم 
گفت: مقرر شد، قيمت ش��مش در بورس مناسب شود 
تا نوردي ها و س��اير توليدكنندگان در خريد با مشكلات 
متع��دد روبه رو نش��وند. مهدي كرباس��يان با اش��اره به 
مشكلات صنايع پايين دستي با كارخانه هاي شمش در 
نحوه عرضه مواد در بورس اظهار كرد: نخست اين مشكل 
در كميس��يون صنعت مجلس مورد بررسي و سپس با 
دس��تور وزير صنع��ت يك كميته تخصص��ي در وزارت 
صنعت براي رفع اين موضوع تش��كيل ش��د. وي با بيان 
اينك��ه در اين كميته تخصصي تمام ابعام اين موضوع با 
حضور معاونت هاي مربوطه و توليدكنندگان مورد ارزيابي 
قرار گرفت، افزود: در نهايت مقرر ش��د قيمت شمش در 
بورس مناسب ش��ود تا نوردي ها و ساير توليدكنندگان 
در خريد با مشكلات متعدد روبه رو نشوند. او قيمت هاي 
جهان��ي را مهم ترين عامل افزاي��ش قيمت محصولات 
ف��ولادي دانس��ت و تصري��ح ك��رد: در م��ورد مس هم 
مشكلات با واردات حل شد به اين صورت كه ميزان كاتد 
كاهش يافته بود و همين امر باعث ش��ده بود تا شركت 
مل��ي مس از حجم توليد خود كم كند لذا كمبود ايجاد 
شده با واردات حل شد. كرباسيان همچنين در خصوص 
جزئيات جلسه رفع مشكلات بخش آلومينيوم نيز گفت: 
سنديكاي آلومينيوم اعتراضاتي نسبت به عرضه مواد در 
بورس كالا داش��تند كه اخيرا با برگزاري جلسات متعدد 
مقرر شد، معاونت بازرگاني داخلي نسبت به قيمت پايه 
عرضه ش��ده در بورس بررس��ي هاي لازم را انجام دهد. 
همچنين قرار شد تا آلومينيوم المهدي و مابقي شركت 
عرض��ه خ��ود را در بورس افزايش دهند ت��ا نياز صنايع 
پايين دستي برطرف شود. كرباسيان اضافه كرد: در كنار 
اين توافقات جلس��ات مداوم نيز براي جلوگيري از تنش 

در بخش آلومينيوم برگزار خواهد شد. 

  افزايش سودآوري معادن
تا سال ۹7

ايرن�ا   معاون اكتش��افات س��ازمان زمين شناس��ي 
گفت: هم اكنون ارزش معادن كش��ور 770ميليارد دلار 
اس��ت كه اين رقم به هزارميليارد دلار در آينده افزايش 
خواه��د يافت. بهروز برنا با بيان اينكه ش��انس كش��ف 
معادن در كش��ور بيشتر از كشورهاي ديگر است، اظهار 
كرد: س��الانه ۳۹2ميلي��ون تن مواد معدني اس��تخراج 
مي كنيم و همچنين س��الانه 1.5ميلي��ارد تن به ذخاير 
كشف ش��ده اضافه مي شود. او با اش��اره به اينكه معدن 
يكي از محورهاي اقتصادي كش��ور است، افزود: سازمان 
زمين شناسي از ۸ لايه اطلاعاتي زمين استفاده مي كند 
كه كارهاي اكتشافي خوبي در اين راستا انجام شده و به 
تازگي ماده معدني جديدي را كشف كرديم كه به عنوان 
يك كود ارگانيك و حايز اهميت در كش��اورزي كاربرد 
دارد. معاون اكتش��افات س��ازمان زمين شناسي كشور با 
بيان اينكه استان خراسان شمالي از لحاظ ميزان ذخاير 
قطعي ش��رايط مطلوب دارد، گف��ت: از ۶هزار معدن در 
كش��ور، 12۴معدن فعال در اين اس��تان است كه نشان 

مي دهد به معدن و معدنكاري توجه مي شود. 

اخبار

معاون وزير صنعت، معدن و تجارت از سياست جديد در برابر خودروسازان چيني خبر داد 

اولتيماتوم خودرويي به چشم بادامي ها 
تعادل  

وزارت صنع��ت، معدن و تجارت سياس��ت جديد 
خ��ود در برابر خودروس��ازان چيني ب��راي »افزايش 
س��طح داخلي س��ازي و ف��روش خودروها در س��ال 
آينده« را اعلام كرد. براساس مكانيسم جديد متوليان 
صنعتي كش��ور، چنانچه خودروسازان چيني، ميزان 
داخلي س��ازي قطعات را س��ال جاري به ۳0درصد و 
س��ال آينده به ۴0 درصد نرسانند، مشمول پرداخت 
تعرفه خودرو كامل خواهند شد. اين در شرايطي است 
كه اكنون، تعرفه واردات خودروهاي چيني، در صورت 
س��اخت داخلي قطعات با كمتر از 20درصد، معادل 
خودرو كامل اس��ت، اما اگر داخلي سازي تا ۳0درصد 
انجام ش��ود، مش��مول درياف��ت مزي��ت 5درصدي 
مي شوند؛ اما اگر در سال آينده، ميزان داخلي سازي تا 
۳0درصد باشد، خودروساز بايد تعرفه كامل خودرو را 
بپردازد. اگر خودروس��از چيني، داخلي سازي را بالاي 
۳0درصد و تا ۴0درصد انجام دهد، مشمول دريافت 
يك مزي��ت ان��دك در تعرفه واردات خواهد ش��د و 
چنانچه به بالاي ۴0درصد داخلي سازي برسد، مزيت 

بيشتري را دريافت خواهد كرد.
حال ممكن اس��ت اين سوال پيش بيايد كه چرا 
متوليان صنعت��ي تصميم گرفتند اي��ن قاعده را در 
برابر خودروس��ازان چيني اعمال كنند؟ معاون وزير 
صنعت، معدن و تجارت در امور صنايع در پاس��خ به 
اين پرسش گفته است؛ باتوجه به اينكه خودروسازان 
چيني قص��د دارند تيراژ را بالا ببرن��د؛ بنابراين بايد 
داخلي س��ازي را افزايش دهند، به خصوص اينكه اگر 
قصد فعاليت در بازار ايران را داشته باشند، بايد روي 
اين موض��وع كار كنند؛ در غير اي��ن صورت متضرر 

خواهند شد. 

 سياست كنترلي جديد 
بررسي حضور برندهاي خودروسازي خارجي در 
ايران نشان مي دهد، هنوز چشم بادامي ها سهم بالايي 
از بازار اي��ران را دراختيار دارند. البته كارشناس��ان، 
حض��ور پررنگ برندهاي چيني در خودروس��ازي را 
ناش��ي از عوامل مختلفي مي دانند. خلأهاي موجود 
در بازار خودرو ايران از يك س��و و سياست هاي مبهم 
وزارت صنعت، معدن و تجارت از سوي ديگر، موجب 
ش��ده برندهاي چيني ب��ازار ايران را ب��دون رعايت 
پيش ش��رط هاي لازم تصاحب كنن��د. البته فاكتور 
س��ومي كه حضور چش��م بادامي ها را در ب��ازار ايران 

پررنگ تر از قبل كرده بود را مي توان اعمال تش��ديد 
تحريم هاي بين المللي عليه ايران دانست؛ چراكه در 
زمان تحريم ها برخي خودروس��ازان اروپايي ايران را 
ترك و برخ��ي حضور خود را كمرنگ كردند و عملا 
زمينه ساز ورود خودروسازان چيني به كشور شدند. 
در چنين ش��رايطي بود كه چيني ه��ا از آب گل آلود 
تحريم به نفع خودش��ان ماه��ي گرفتند و جاي پاي 
خود را در بازار ايران مس��تحكم تر كردند. از آن س��و، 
متولي��ان صنعتي كش��ور نيز در دولت ه��اي دهم و 
يازده��م بدون اتخاذ سياس��ت هاي كنترلي در برابر 
حضور چش��م بادامي ها در بازار ايران بسيار منفعلانه 
عم��ل كردند كه حتي موردانتقاد طيف بس��ياري از 

جامعه قرار گرفت.
اما با اج��راي برجام، خودروس��ازان ايراني براي 
جلوگي��ري  از تك��رار آنچ��ه در دوران تحريم اتفاق 
افت��اد، ش��رايط و ضمانت هاي��ي را در قراردادهاي 
همكاري هاي دوجانبه درنظ��ر گرفته اند. از طرفي، 
وزارت صنعت، معدن و تجارت نيز ش��روطي نسبتا 

سخت را براي خودروسازان خارجي مايل به حضور 
در كش��ور لحاظ كرد و روي اج��راي آنها نيز اصرار 
ورزيد. براس��اس آن، خودروسازان خارجي اولا بايد 
با ۴0درصد ساخت داخل، كار خود را در ايران آغاز 
كنن��د و ۳0درصد از محصولات تولي��دي را نيز به 
بازارهاي خارجي بفرس��تند. باوجود تمام اين شرط 
و ش��روط ها، سياس��ت غيرش��فاف وزارت صنعت، 
معدن و تجارت سبب ش��د تا خودروسازان چيني، 
با آس��ودگي خاطر بيش��تري و ب��دون توجه به اين 

شروط، در بازار ايران جولان دهند. 
با وجود تمام اين مباحث، اكنون به نظر مي رس��د 
وزارت صنعت، معدن و تجارت قرار اس��ت سياس��ت 
جديدي را در برابر خودروس��ازان چيني اعمال كند. 
معاون وزي��ر صنعت، معدن و تج��ارت در گفت وگو 
ب��ا مه��ر، از سياس��ت جدي��د وزارت صنع��ت براي 
خودروس��ازان چيني در افزايش سطح داخلي سازي 
و فروش خودروها در س��ال آين��ده خبر داده و گفته 
است: تعدادي از واحدهاي توليدي در صنعت خودرو 

با خودروس��ازان چيني، در تيراژهاي نس��بتا پايين، 
همكاري مي كنند كه البته س��رمايه گذاري مشتركي 
نيز در برخي واحدها صورت گرفته كه به نسبت 51 و 
۴۹، كار با مشاركت طرف ايراني در حال انجام است. 
محس��ن صالحي نيا افزود: در عين حال، وزارت 
صنع��ت اهداف��ي را در رابط��ه با توس��عه پلتفرم و 
س��اخت داخ��ل با درصد ب��الا براي خودروس��ازان 
چيني، درنظر گرفته كه هنوز برآورده نشده؛ اين در 
حالي اس��ت كه يكي از خودروسازان داخلي، اكنون 
برنامه ريزي كرده كه براي سال آينده، توليد خود را 
از س��قف ۴5 تا 50هزار دستگاه فعلي، به بالاي ۸0 

هزار دستگاه برساند. 
ب��ه گفته او، اكن��ون، تعرف��ه واردات خودروهاي 
چيني، در صورت س��اخت داخل��ي قطعات با كمتر 
از 20درص��د، مع��ادل خ��ودرو كامل اس��ت، اما اگر 
داخلي س��ازي ت��ا ۳0درصد انجام ش��ود، مش��مول 
درياف��ت مزيت 5درصدي مي ش��وند؛ اما چنانچه در 
سال آينده، ميزان داخلي س��ازي تا ۳0درصد باشد، 

خودروساز بايد تعرفه كامل خودرو را بپردازد. 
معاون وزير صنعت، معدن و تجارت در تش��ريح 
اين موضوع عنوان كرد: چنانچه خودروس��از چيني، 
داخلي س��ازي را بالاي ۳0درصد و تا ۴0درصد انجام 
دهد، مش��مول دريافت يك مزي��ت اندك در تعرفه 
واردات خواه��د ش��د و چنانچه به ب��الاي ۴0درصد 
داخلي سازي برسد، مزيت بيشتري را دريافت خواهد 

كرد. 
صالحي نيا همچنين با بيان  اينكه وزارت صنعت، 
مجموعه سياس��ت هايي را براي اين خودروس��ازان 
طراحي كرده اس��ت، تصريح كرد: قرار بر اين اس��ت 
كه با توسعه توليد تا سقف ۸0 هزار دستگاه، خطوط 
بدنه و رنگ در مجموعه ش��ركت ايران��ي، راه اندازي 
شود و كار استفاده از قطعه سازان داخلي رونق گيرد، 
وليكن وزارت صنعت آنها را مكلف كرده تا در س��ال 
جاري ۳0درصد داخلي سازي قطعات را دنبال كنند 
و در سال آينده هم، اين رقم را به ۴0درصد ساخت 
داخل برس��انند. معاون وزير صنعت، معدن و تجارت 
ادام��ه داد: در حال حاضر تقريبا توليد خودرو با اين 
شكل را اگر در مجموع، 110هزار دستگاه هم درنظر 
بگيري��م، در مقابل يك ميلي��ون و 500 هزار خودرو 
داخلي، س��هم 7درصدي خواهد داشت؛ ضمن اينكه 
خودروهاي��ي ك��ه نتوانند به لحاظ تي��راژ و ظرفيت 
توليدي، به اهدافي كه وزارت صنعت در برنامه دارد، 
برسند يا بايد روند كاري خود را اصلاح كرده يا اينكه 
با مكانيسم تعرفه يي كه از سال آينده اجرايي خواهد 
شد، اين خودروسازان در نظام قيمت تمام  شده خود 
دچار اختلال ش��ده و عرضه محصول با قيمت بالاتر 

سبب مي شود كه آنها نتوانند در بازار رقابت كنند. 
صالحي ني��ا در بخ��ش ديگ��ري از صحبت ه��اي 
خود و در پاس��خ به اين پرس��ش كه آيا با بازگشت 
تحريم هاي بين المللي عليه ايران امكان عقب نشيني 
خودروس��ازان خارجي ك��ه در دوران برجام با ايران 
قراردادهايي را به امضا رسانده اند، وجود دارد يا خير، 
گفت: تا جايي كه ما باخبر هستيم بيشتر قراردادهاي 
خودرويي ايران با اروپايي هاست. اروپايي ها هم براي 
ادامه همكاري ها مصر هستند و هيچ نشانه يي مبني 
بر اينكه قصد قطع همكاري داش��ته باش��ند، وجود 
ندارد. اين مقام دولتي تاكيد كرد: بر همين اس��اس، 
دليلي براي اينكه طرف هاي خارجي مذاكره كننده با 
اي��ران در حوزه خودرو، بخواهند از بازار ايران پا پس 

بكشند، عملا وجود ندارد. 

ضرورت تمركز بر توليد فولاد ضد زنگ
»تقوي��ت مزيت هاي رقابت��ي صنايع منبع محور 
همچون فولاد و تكميل زنجيره هاي پايين دس��ت با 
ارزش اف��زوده بالاتر« يكي از مواردي اس��ت كه در 
قوانين برنامه چهارم تا ششم توسعه مورد تاكيد قرار 

گرفته است.
 در صنعت فولاد كشور به علت ضعف در فناوري 
تولي��د فولادهاي آلياژي مانن��د ورق هاي فولاد ضد 
زن��گ، ورق ه��اي گالوانيزه خ��ودرو، ورق هاي رنگي 
خ��اص و... تمركز ب��ر توليد و ص��ادرات محصولات 
فولادي با ارزش افزوده پايين تر مانند ورق هاي سرد 
و گرم، مقاطع س��اختماني و ميله است. اين درحالي 
اس��ت كه بررس��ي ها حاكي از تنگ تر ش��دن تقاضا 
ب��راي محصولات فولادي با ارزش اف��زوده پايين تر و 
جايگزيني محصولات فولادي آلياژي و كامپوزيت ها 

با آنها و س��رمايه گذاري كش��ورهاي پيشرو همچون 
چين و امريكا در زمينه تحقيق و توسعه براي توليد 
محصولات نوين فولادي است. تحليل وضع موجود و 
آت��ي توليد فولادهاي آلياژي به ويژه فولاد ضد زنگ 
در جهان و ايران حاكي از واقعيت هايي اس��ت كه از 
سوي موسسه مطالعات و پژوهش هاي بازرگاني مورد 

بررسي قرار گرفته و به شرح زير اعلام مي شود: 
افزاي��ش 1.5براب��ري مص��رف  1- پيش بين��ي 
فولادهاي آلياژي در جهان تا سال 2050 به واسطه 
افزايش تقاض��ا در صنايع توليد خ��ودرو، تجهيزات 

حمل و نقل، ماشين آلات مكانيكي و ساختمان. 
2- پيش بيني افزايش تقاضاي فولاد ضدزنگ در 
جهان به ۴5.2ميليون تن در سال 2020 در نتيجه 
پيشرفت تكنولوژي و نياز صنايع مختلف به استفاده 

از آلياژهاي سبك و با دوام فلزي. 
۳- رون��د رو ب��ه رش��د تولي��د چين ب��ه عنوان 
بزرگ تري��ن توليدكننده فولاد ض��د زنگ در جهان 
و افزايش ۴0درصدي س��هم جهاني اين كش��ور در 
توليد و برنامه ريزي و س��رمايه گذاري براي توس��عه 
توليد ف��ولاد ضد زنگ به عنوان تهديدي براي ديگر 

توليدكنندگان اين بازار. 
۴- عدم توازن توليد و تقاضاي فولاد ضد زنگ در 
كش��ور به  علت منفي بودن تراز تجاري آن)متوسط 
ص��ادرات و واردات ف��ولاد ضد زنگ در كش��ور طي 
سال هاي 1۳۸5 الي 1۳۹5 به ترتيب معادل 10هزار 

تن و 120هزار تن بوده است(. 
5- ضعف در توليد فولاد ضد زنگ در كش��ور به 
علت دانش محور ب��ودن توليد آن و واردكننده بودن 

ايران در محص��ولات فولاد ضد زنگ با وجود معادن 
غني م��واد اوليه اعم از كروميت، ني��كل، موليبدن، 

تيتانيوم و زغال سنگ در كشور. 
براس��اس اين تحليل و در راستاي توسعه زنجيره 
ارزش صنع��ت ف��ولاد و توليد محص��ولات فولادي 
با ارزش اف��زوده بالاتر، ماموري��ت يكي از طرح هاي 
فولادي كش��ور به توليد فولاد ض��د زنگ با ظرفيت 
تولي��د يك ميليون تن تغيير يابد. اين پيش��نهاد به 
دليل وجود تقاضاي بالفعل كش��ور براي محصولات 
ف��ولادي ضد زنگ در صنايع نفت، گاز، پتروش��يمي 
و ش��يميايي؛ مازاد عرضه)كمبود تقاض��ا( در فولاد 
توليدي كش��ور)55 ميليون ت��ن ظرفيت پيش بيني 
شده در س��ند جامع صنعت فولاد كشور( همچنين 
نزديكي و مجاورت معادن مواد اوليه مورد نياز براي 
توليد فولاد ضد زنگ)نظي��ر آهن و كربن، كروميت 
جنوب كرمان، نيكل بوانات فارس، تيتانيوم كهنوج و 
موليبدن ميانه( با طرح هاي فولادي نيمه تمام است. 

همچنين با توجه به پيشرفت فيزيكي طرح هاي 
ف��ولادي و نزديكي به منابع م��واد اوليه، آب، انرژي 
و زيرس��اخت هاي لجس��تيكي و پايانه هاي صادراتي 
كش��ور، طرح هاي ف��ولاد بافت، ني ري��ز و قائنات به  
ترتي��ب اولويت ه��اي اول تا س��وم ب��راي تبديل به 

كارخانه توليد فولاد ضد زنگ هستند.  
عمده توليدات فولادي كشور مربوط به محصولات 
فولادي مورد نياز براي احداث ساختمان و زيرساخت 
اس��ت كه طول عمر بالايي دارند. ب��ا توجه به ركود 
تقاض��اي فعلي اين صنعت در داخ��ل و نيز ظرفيت 
ايجاد ش��ده براي توليد 55 ميليون تن فولاد در افق 
1۴0۴ پيش��نهاد مي ش��ود علاوه بر تشويق صادرات 
اين محصولات به  منظور تحرك تقاضاي آتي، صنعت 
فولاد كشور به س��مت توليد فولادهاي خاص مورد 
كارب��رد در محص��ولات با طول عم��ر پايين همانند 
خ��ودرو، تجهيزات مكانيك��ي و محصولات فلزي كه 

وابستگي زيادي به فولاد دارند، هدايت شود. 

يكي از اهداف اصلي اقتصاد مقاومتي تكيه بر دستاوردهاي توليد 
داخلي و تلاش براي خوداتكايي است. براين اساس توليد فولاد خام 
در نيمه نخس��ت ۹۶ با رشد 1۴درصدي همراه شد و توليد فولاد 
خام به ۸.1ميليون تن رس��يد. بايد گفت كه در كنار خوداتكايي و 
رونق توليد داخلي، رش��د كشفيات كالاي قاچاق، توسعه صادرات 
غيرنفتي، كاهش واردات كالاهاي صنايع معدني، افزايش صادرات 
ايران به اروپا نمايانگر تحقق و عملياتي شدن بخش مهمي از اهداف 
اقتصاد مقاومتي است. به گزارش ايرنا در نيمه نخست سال جاري 
توليد فولاد خام به ۸.1ميليون تن رس��يد. در همين مدت توليد 
كنسانتره س��نگ آهن با رش��د 21درصدي و گندله سنگ آهن با 
افزايش 25 درصدي مواجه ش��د. توليد كنسانتره سنگ آهن در ۶ 
ماه ابتداي امس��ال از 1۸.۸ميليون تن نيز فراتر رفت و در همين 
حال 15.۳ميليون تن نيز گندله س��نگ آهن توليد ش��د. در اين 
مدت توليد محصول فولادي به 5.2 ميليون تن رس��يد كه رش��د 
5درصدي را نسبت به مدت مشابه سال قبل كسب كرد. در نيمه 
اول سال جاري همچنين توليد شمش آلومينيوم و پودر آلومينا به 
ترتيب به 1۶۶هزار و 121هزار تن رسيد. توليد شمش آلومينيوم 
۴درصد كاهش و پودر آلومينا ۴ درصد رشد يافت. بند سوم ابلاغيه 
سياس��ت هاي كلي اقتصاد مقاومتي بر توجه به ظرفيت ها و توليد 
ملي تاكيد دارد اما واردات غيررسمي كالا به كشور سبب بي رونقي 
توليد داخل مي شود. بر اين اساس كاهش قاچاق كالا موجب رونق 
بخش��ي اقتصاد ملي مي ش��ود. در اين راستا چندي پيش محمود 
نوابي رييس سازمان حمايت از مصرف كنندگان و توليدكنندگان از 
10برابر شدن جمع آوري كالاي قاچاق از شبكه عرضه در سال ۹5 
در مقايسه با ۹۴ خبر داد. يكي از اهداف سياست هاي كلي اقتصاد 
مقاومتي افزايش توليد داخلي نهاده ها و كالاهاي اساسي )به ويژه 
در اق��لام وارداتي( و اولوي��ت دادن به توليد محصولات و خدمات 
راهب��ردي و ايجاد تنوع در مبادي تامين كالاهاي وارداتي با هدف 
كاهش وابستگي به كشورهاي محدود و خاص است. بر اين اساس 
بخش معدن و صنايع معدني به طور متوسط طي سال هاي گذشته 
توانسته س��هم 1۶درصدي از ارزش كل صادرات و 2۴درصدي از 
تجارت خارجي كشور را در اختيار گيرد؛ درحالي كه سهم حدود 
5 ت��ا ۶درصدي از تولي��د ناخالص داخلي را در اختي��ار دارد. اين 
امر نش��ان از اهميت و اثربخشي بخش معدن و صنايع وابسته به 
ارزآوري، درآمدزايي و اشتغال دارد. در عين حال، آمارهاي گمرك 
نيز نشان مي دهد، صادرات حوزه معدن و صنايع معدني از 7ميليارد 
دلار عبور كرده در حالي كه واردات طي س��ال قبل به ۳.7ميليارد 

دلار رس��يد. كاهش واردات كالاهاي استراتژيك معدني و صنايع 
معدني نيز از جمله اتفاقاتي بود كه طي س��ال هاي گذشته به ثمر 
نشس��ت. واردات كالاه��اي معدني و صنايع معدني نيز در س��ال 
قبل به ۳.7ميليارد دلار رس��يد كه از نظر وزني و ارزشي،  كاهش 
2۶درصدي و 17درصدي را پشت  سر گذاشت. در اين ميان واردات 
فولاد نيز از نظر ارزش و تناژ با كاهش 1۶تا 17درصدي همراه شد. 
در 5 ماه منتهي به مرداد امسال هم برابر با نيمه نخست سال۹5، 
ص��ادرات معدني و صنايع معدني انجام ش��د. در اين مدت ارزش 
ص��ادرات به ۳.۶ ميليارد دلار و ارزش واردات به 1.5 ميليارد دلار 
رس��يد. به عبارتي بخش صادراتي به ان��دازه دو برابر حوزه واردات 

عملكرد داشته است. 

 افزايش صادرات ايران به اروپا
اتحاديه اروپا خبر از رشد 75درصدي مبادلات تجاري با ايران 
طي ۸ ماه نخست س��ال جاري ميلادي داده است. بر اين اساس، 
مب��ادلات تجاري ايران و اروپا به بيش از 1۳ميليارد دلار رس��يده 
است. به گزارش پايگاه خبري كميس��يون اروپا، مبادلات تجاري 
ايران و اتحاديه اروپا كه در ماه هاي ژانويه تا آگوس��ت سال 201۶ 
بالغ بر 7.5ميليارد يورو اعلام ش��ده بود در مدت مشابه امسال به 
1۳.1۶ميليارد يورو افزايش يافته اس��ت. پس از توافق هسته يي، 
اروپا خريد نفت ايران را از س��ر گرفت و همين يكي از اصلي ترين 
عوامل اين رش��د تجاري عنوان مي شود. همچنين واردات اروپا از 
ايران 1۴۴درصد رش��د كرده و به مبلغ ۶.5 ميليارد يورو رس��يده 
اس��ت. در سال گذش��ته، اروپا 2.۶۶ميليارد يورو كالا از ايران وارد 
كرده بود كه همان هم نس��بت به س��ال 2015، ۳۴۴درصد رشد 

داشت. 

اهداف اصلي اقتصاد مقاومتي مبني بر داخلي سازي محقق شد؟

عملكرد مثبت دولت در حوزه توليد و تجارت
 مديرعامل منطقه آزاد اروند به زوار اربعين توصيه كرد كه فقط 
از موكب هاي مطمئن خوراك و آشاميدني دريافت كنند. اسماعيل 
زماني گفت: اگرچه امنيت برقرار اس��ت ولي زوار بعد از مراس��م به 
سرعت خاك عراق را ترك كنند. به گزارش مهر، مديرعامل منطقه 
آزاد اروند با اش��اره به پيش رو بودن مراس��م اربعين حسيني گفت: 
منطق��ه اروند در جنوب غرب ايران در مج��اورت مرز آبي اروندرود 
اس��ت كه ۳5 هزار هكتار از جمله شهرهاي آبادان و خرمشهر را در 
بر مي گيرد. اين در شرايطي است كه اين منطقه به سرزمين اصلي 
متصل و به عربس��تان و خليج فارس نيز وصل اس��ت. زماني افزود: 
اين منطقه موقعيت حس��اس و استراتژيكي دارد كه مي تواند محل 
ارتباط خوبي براي پيوند با اقتصاد جهاني باشد؛ پس زيرساخت هاي 
سرمايه گذاري در منطقه بسيار فعال است و دو برنامه تامين نيازهاي 
عمراني منطقه و توسعه بسترهاي سرمايه گذاري در دستور كار قرار 

گرفته است. 
او تصري��ح ك��رد: ف��ولاد كاوه در اين منطق��ه در آينده نزديك 
بهره برداري خواهد شد؛ ضمن اينكه به دليل وضعيت خاص منطقه 
اروند، توجه به اين منطقه از س��وي س��رمايه گذاري خارجي جلب 
ش��ده و اكنون 12 سرمايه گذار عراقي در حال كار در اروند هستند. 
همچنين از آلمان نيز در حوزه انرژي هاي تجديدپذير در اين منطقه 
در حال فعاليت هستند؛ البته بعد از برجام نيز توجه سرمايه گذاران 
بيشتر شده است. زماني گفت: در مجموع اروند بزرگ ترين منطقه 
جمعيتي آزاد كشور است كه 500هزار نفر را دربرمي گيرد و مي تواند 
براي توس��عه صنايع موثر باشد و س��رمايه گذاري در اين منطقه را 
ارزان ت��ر مي كند. مديرعامل منطقه آزاد ارون��د ادامه داد: عده يي از 
اربعين در حوزه گردش��گري بسترهاي خوبي لحاظ كرده اند و اتباع 
خارج��ي بدون ويزا اجازه حضور در اين منطقه را خواهند داش��ت؛ 
اين در حالي اس��ت كه اهالي بصره صرف نيم ساعت زمان به ايران 
مي آيند؛ ضم��ن اينكه از بعد از اربعين، اتباع خارجي با خودروهاي 
شخصي بدون ممانعت ورود و خروج خواهند داشت كه اين دوطرفه 
خواهد بود. زماني ادامه داد: ايام اربعين براي اروند زمان خاصي است 
و تمهيدات لازم براي زوار اربعين ش��كل گرفته است؛ ضمن اينكه 
تعداد زيادي زوار از پاكستان و ساير كشورها از طريق ايران به عراق 
مي روند و البته مرز شلمچه در سه سال اخير، راحت ترين مرز تردد 
زوار شناخته شده است. مديرعامل منطقه آزاد اروند ادامه داد: طي 
سه سال گذشته هر سال امكانات بهتري فراهم شده است؛ به نحوي 
كه طي س��ال هاي اخير هر سال جمعيت زوار اربعين اضافه شده و 
سال قبل به 700هزار نفر رسيده كه امسال به يك ميليون نفر تردد 

از مرز شلمچه خواهيم رسيد كه بر اين اساس امكاناتي فراهم شده 
كه در حوزه زيرساختي سالانه بين حدود 12 تا 15 ميليارد تومان 
هزينه مي شود. امسال نيز رقم بالاتر رفته است؛ ضمن اينكه اتصال 
جاده اهواز در مسير شلمچه صورت گرفته است؛ مجبوريم در طرف 
عراق��ي هم امكانات رفاهي فراهم  آوريم. زماني گفت: امس��ال براي 
صف بندي داربست نصب ش��ده و علاوه بر آن نيز كانتينرهايي نيز 
اس��تفاده ش��ده تا كريدور براي عبور امن زوار فراهم ش��ود. اين در 
حالي اس��ت كه امنيت بسيار خوبي برقرار است و از هرگونه تنشي 
جلوگيري خواهد شد و البته هشياري نيروهاي امنيتي بالاتر رفته 
است. امكانات ارتباطي خوبي به واسطه كابل نوري از شلمچه برقرار 
شده و ارتباطات واي فاي مجاني نيز برقرار است و اطلاعات لازم در 
اختيار مردم قرار خواهد گرفت و اميدواريم اگر نواقصي باش��د، حل 
و فصل شود. زماني گفت: در مسير برگشت، عراقي ها موكب ندارند 
ولي در موقع برگش��ت مواكب ايراني به مسير برگشت منتقل شده 
و امكانات لازم داده مي ش��ود. در ايام اربعين مسير شلمچه پرتردد 
اس��ت و مسير هم امنيتي است و مشكلي به لحاظ امنيتي نيست؛ 
البته جنوب عراق امن تر از مركزي است؛ امسال ۳ميليارد تومان در 
عراق هزينه كرديم و 12ميليارد تومان نيز در ايران هزينه شده است. 
او افزود: از موكب هاي مطمئن خوراك و آش��اميدني دريافت شود و 
بعد از اربعين نيز زوار در خاك اربعين باقي نمانند و به توصيه هاي 
بهداش��تي توجه و عمل كنن��د. زماني با بيان اينك��ه ۸00ميليارد 
تومان در زيرساخت هاي منطقه س��رمايه گذاري شده است، گفت: 
تلاش داريم تا يارانه سود تسهيلات بانكي به توليدكنندگان بدهيم. 
وي اظه��ار كرد: منطقه آزاد ارون��د بايد گمرك در مبادي ورودي و 
خروجي مس��تقر كند كه در پايان سال ۹5گمرك در اروند مستقر 

شده و اكنون قوانين گمركي در اين منطقه جاري است. 

مديرعامل منطقه آزاد اروند مطرح كرد

حذف ويزا براي اتباع خارجي

تحليل
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15 نفت و انرژي
تاثيرمحدودبارشها

بروضعيتدرياچهاروميه
ايلناستار محمودي سرپرست وزارت نيرو درخصوص 
آخرين وضعيت س��رمايه گذاري خارج��ي در صنايع برق 
و آب گف��ت: صنايع آب و برق از جمله صنايع س��رمايه بر 
هستند. ما در حال حاضر از نظر تامين منابع خارجي حدود 
۱۰ميليارد يورو در قالب توافقنامه ها و پيش قراردادهايي در 
مرحل��ه انجام داريم كه در ح��ال طي كردن روال قانوني و 
اداري از نظر بررس��ي هاي كارشناسي هم در وزارت نيرو و 
هم در وزارت امور اقتصادي و دارايي است.  وي در خصوص 
س��رمايه گذاري هاي داخلي در صنايع آب و برق نيز اظهار 
داشت: »خوشبختانه در دولت يازدهم موفق شديم در حوزه 
آب و فاضلاب بيش از 4هزار ميليارد تومان سرمايه گذاري 
بخ��ش خصوصي داخلي را جذب كني��م و در حال حاضر 
نيز توانستيم با اقدامات انجام شده، منابعي را حدود 2هزار 
ميليارد تومان امسال از طريق بخش خصوصي در حوزه آب 
و فاضلاب جذب  كنيم.«  محمودي ادامه داد: »ان ش��اءالله 
در همين ماه يا در ماه آتي، طي مراسمي با حضور مقامات 
ارشد كشوري از اين سرمايه گذاري ها پرده برداري و توافقات 
اجرايي مي شود.«  وي درخصوص آخرين وضعيت درياچه 
اروميه نيز تصريح كرد: »بارش هاي يك ماه گذشته بر حوزه 
درياچه اروميه تاثيرات محدودي داش��ته است؛ به گونه يي 
كه در مقايس��ه با ماه قبل از آن، پايين روي سطح درياچه 
را نداشته ايم اما در كل، وضعيت درياچه اروميه با مجموعه 
اقدامات صورت گرفته در حوزه هايي مانند رهاسازي آب از 
سدها، انتقال آب و... به تدريج سهم زيست محيطي درياچه 
اروميه حفظ مي ش��ود.«  سرپرس��ت وزارت ني��رو با بيان 
اينكه براي انتقال آب تا پايان س��ال آينده بخش هاي ديگر 
نيز عملياتي خواهند ش��د، خاطرنشان كرد: » در مجموع 
وضعيت درياچه اروميه از آن حالت س��ير قهقرايي شديد 
خود خارج ش��ده و آن س��ير متوقف شده اس��ت.«  وي با 
اش��اره به كاهش بارش در حوزه درياچه اروميه طي س��ال 
گذشته ابراز داشت: »مشكلي كه سال گذشته با آن روبه رو 
بوديم، كاهش ۳۸درص��دي بارش در حوزه درياچه اروميه 
بود. بخشي از اين كمبود از طريق استفاده از منابع موجود 
در منطقه جبران ش��د. اميدوار هس��تيم نزولات جوي اش 
بهتر از سال قبل باشد. البته برنامه هايي تنظيم شده است. 
اميدوارم نزولات بيش��تر جوي نيز به ما براي بهتر ش��دن 

شرايط كمك كند.«

وارداتبنزين؛15ميليونليتر
ايس�نامديرعامل ش��ركت ملي پخش فرآورده هاي 
نفت��ي از واردات روزانه ۱5ميلي��ون ليتر بنزين خبر داد 
و گفت: ميزان مص��رف بنزين ۸۱ ميليون ليتر و ميزان 
توليد بنزين 65.5ميليون ليتر اس��ت.  منصور رياحي با 
بيان اينكه در حال حاضر بنزين يورو در هشت كلان شهر 
كشور توزيع مي شود، اظهار كرد: با به مدار آمدن فازهاي 
پالايش��گاه ستاره خليج فارس ظرفيت توزيع بنزين يورو 
براي ساير كلان شهرها نيز فراهم مي شود.  وي از ذخيره 
يك ميلياردي استراتژيك سوخت كشور خبر داد و گفت: 
در ح��ال حاضر 22ميليون ليتر بنزين يورو در هش��ت 
كلان ش��هر كشور عرضه مي ش��ود. ميزان مصرف بنزين 
تاكنون ۸۱ميليون و ۳۰۰هزار ليتر بوده كه در مقايس��ه 
با س��ال گذشته 7.9درصد رشد داشته است.  رياحي در 
مورد آخرين ميزان واردات بنزين به كش��ور توضيح داد: 
آخرين ميزان واردات بنزين به كش��ور حدود ۱4ميليون 
ليتر بوده اس��ت و با توجه به اينكه ميزان مصرف بنزين 
كش��ور ۸۱ميليون ليتر و ميزان توليد بنزين در كش��ور 
65.5ميليون ليتر است، حدود ۱5ميليون ليتر اختلاف 

توليد و مصرف بنزين در كشور وجود دارد. 
 

صرفهجوييميلياردليترينفت
بانيروگاهاتميبوشهر

ايرنارييس شركت بهره برداري نيروگاه اتمي بوشهر 
گف��ت: از زمان راه اندازي اين نيروگاه تاكنون 25 ميليارد 
كيلووات ساعت برق توليد و به شبكه كشور منتقل شده 
است. حس��ين غفاري روز ش��نبه در همايش تخصصي 
پدافند غيرعامل پرتوي در بوش��هر اف��زود: »با توليد اين 
ميزان برق از نيروگاه اتمي بوش��هر مع��ادل 6ميليارد و 
۱۰۰ميلي��ون ليتر نفت خام ب��ه ارزش 2ميليارد دلار در 
توليد برق از نيروگاه هاي س��وخت فس��يلي صرفه جويي 
ش��ده اس��ت.« وي بيان كرد: »اين نيروگاه با بهره گيري 
از تجهيزات پيشرفته بين المللي در سطح بالايي از ايمني 
ق��رار دارد.«  رييس ش��ركت بهره ب��رداري نيروگاه اتمي 
بوش��هر افزود: »بر اس��اس برنامه بايد پ��س از توليد هر 
7ميليون كيلووات ساعت يك سوم تجهيزات نيروگاه اتمي 
بوشهر بازسازي و بهس��ازي شود.«  وي ادامه داد: »براي 
س��ال جاري ۳۰۳ش��بانه  روز فعاليت براي نيروگاه اتمي 
بوش��هر برنامه ريزي ش��ده و فعاليت اين نيروگاه در دهه 
سوم بهمن ماه امسال متوقف مي شود.«  غفاري يادآورشد: 
»ظرفيت توليد نيروگاه اتمي بوشهر يك هزار مگاوات برق 
اس��ت و در هر ساعت 22۰هزار تن آب از خليج فارس به 

سمت مدارهاي اين نيروگاه هدايت مي شود.« 

آمادگيبلژيك
برايعرضهتجهيزاتالانجي

ش�انايك ش��ركت بلژيكي اعلام ك��رد كه براي 
عرضه تاسيس��ات ش��ناور ال ان جي جهت يك پروژه 

صادراتي ايران در حال مذاكره است. 
به گزارش رويترز از اس��لو، ش��ركت بلژيكي اكسمار 
اعلام كرد: براي ارائه يك ش��ناور اف ال ان جي )تاسيسات 
صادرات ش��ناور ال ان جي( براي پروژه صدور گاز طبيعي 
مايع ش��ده )ال ان جي( در ايران مش��غول مذاكره است.  
ش��ناور Carribean FLNG كه پيش از اين در سال 
جاري ميلادي به ش��ركت اكسمار تحويل داده شد، قرار 
بود به كلمبيا منتقل ش��ود، اما پ��س از انقضاي قرارداد، 
اكنون بدون اس��تفاده اس��ت.  پيش از اين شركت ملي 
نف��ت اعلام كرده بود: در پ��روژه صادرات گاز به مديريت 
شركت نروژي  اي اف ال ان جي تامين و تحويل ال ان جي را 
 به عهده خواهد داش��ت و براي اين كار احتمالا از شناور

Carribean FLNG اس��تفاده مي كن��د.  گره��ارد 
لودويگسن رييس هيات مديره شركت  اي اف ال ان جي اين 
طرح را تاييد كرد.  سخنگوي شركت اكسمار بلژيك هم 
اعلام كرد: هنوز توافقي به دس��ت نيامده است و مذاكره 
 Carribean FLNG همچن��ان ادام��ه دارد.  ش��ناور

ظرفيت توليد سالانه 5۰۰ هزار تن ال ان جي را دارد.

روي خط نيرو

كوتاه از دنياي انرژي

»تعادل«عللعبورنفتخامازمرز60دلاررابررسيميكند
زينكردناسبقيمتنفت

درخواستمديرانعاملتوتال،بيپيوانيازاوپكبرايتمديدتوافقكاهشتوليد

گروهانرژيحميدمظفر
صحبت جدي از تمديد توافق اوپك تا پايان س��ال 
2۰۱۸ نخستين بار از زبان ولاديمير پوتين رييس جمهور 
روسيه و در نشست افتتاحيه »هفته انرژي روسيه« كه 
همزمان با نشس��ت جي اي س��ي اف در مس��كو برگزار 
مي ش��د، شنيده شد. ش��نيدن چنين اظهارنظري آن  
هم از سوي رييس جمهور كش��وري كه عضو سازمان 
كشورهاي صادركننده نفت نيست و كمپاني هاي بزرگ 
نفتي آن نيز دل خوش��ي از محدوديت اعمال شده بر 
توليد اين كش��ور ندارند، براي رس��انه ها و كارشناسان 

بسيار جالب توجه بود. 
پ��س از روس��يه نوبت به مقامات ارش��د سياس��ي 
عربستان سعودي رسيد تا حمايت خود را از تمديد توافقي 
كه سررسيد فعلي آن مارس 2۰۱۸ است اعلام كنند. روز 
جمعه محمد بن سلمان وليعهد پادشاه عربستان سعودي 
و نفر اول اجرايي اين كشور در گفت وگو با بلومبرگ اعلام 
كرد وي كاملا حامي تمديد توافق كاهش توليد نفت خام 

اوپك تا پايان سال 2۰۱۸ است. 
باتوجه به حمايت علني و آشكار دو بازيگر جدي 
توافق كاهش توليد يعني روسيه و عربستان سعودي 
و باتوج��ه ب��ه عدم ش��نيده ش��دن ص��داي جدي 
از مخالف��ت در اي��ن زمينه، از همي��ن حالا به نظر 
مي رس��د نتيجه نشس��ت ۳۰ نوامبر اوپك مشخص 
باش��د و توافق كاهش توليد حداقل تا پايان س��ال 

2۰۱۸ تمديد شود. 
تمديد احتمالي تواف��ق اوپك در كنار تنش هاي 
نفتي در شمال عراق، قيمت نفت خام برنت را در روز 
جمعه براي نخس��تين بار پس از جولاي سال 2۰۱5 
به بالاي 6۰ دلار در هر بشكه رساند. هر چند پيش از 
اظهارنظر بن سلمان كه تقريبا خاطر سرمايه گذاران 
را از تصمي��م در رابطه با تمديد توافق آس��وده كرد، 
روند معاملات صندوق هاي پوشش ريسك نيز شكل 

صع��ودي قابل توجهي ب��ه خود گرفته ب��ود. كريس 
كتنمن كارشناس انرژي شركت ماكرو ريسك ادوايزر 
در اين رابطه به بلومبرگ گفت: »ما شواهدي داريم 
كه س��رمايه گذاران باتوجه ب��ه وضعيت اوپك در ماه 

نوامبر، پوزيشن هاي خريد اتخاذ كرده اند.«
نگاه��ي به داده هاي بورس لندن و معاملات آتي 
آن مويد اين موضوع اس��ت. به گ��زارش »تعادل« 
ب��ه نقل از بلومب��رگ، در هفته منتهي به 24 اكتبر 
تغييرات خالص پوزيش��ن هاي خري��د نفت برنت با 
2.6درص��د افزايش ب��ه 5۰6 ه��زار و 7۳7 قرارداد 
رسيد. تعداد پوزيشن هاي خريد به ميزان ۱.5درصد 
افزايش يافت درحالي كه تعداد پوزيشن هاي فروش 
به ميزان 6.6درصد كاهش داشت. آخرين باري كه 
س��رمايه گذاران تا اين حد مش��تاق خريد نفت خام 

بودند به ماه فوريه بازمي گردد. 
در بورس نيويورك، ش��دت تمايل سرمايه گذاران 
ب��راي گرفت��ن پوزيش��ن خري��د ش��ديدتر از بورس 
لندن اس��ت. داده هاي اين بورس نش��ان مي دهد كه 
تغيي��رات خال��ص تع��داد پوزيش��ن هاي خريد نفت 
وست تگزاس اينترمديت، مثبت 7.2درصد بوده و تعداد 
قراردادهاي آتي و اختيار خريد را به 2۳4هزار و ۸7۸ 
عدد رس��انده است كه نخس��تين افزايش در 4 هفته 

اخير به حساب مي آيد. 

رشدقيمتازآنچهفكرميكنيد
بهشمانزديكتراست

فضا به گونه يي است كه اكنون ساختار بك وارديشن 
در ب��ازار نفت خام حاكم اس��ت. بدين معنا كه انتظار 
مي رود قيمت قراردادهاي آتي، كمتر از قيمت نفت در 
بازارهاي فيزيكي در تاريخ سررسيد باشد. شرايطي كه 
نشان دهنده تقويت قابل توجه تقاضا و كاهش فاصله آن 
با عرضه است. مايكل لينك رييس شركت تحقيقاتي 

»استراتژيك انرژي اند اكونوميك« به بلومبرگ گفت: 
»سرمايه گذاران به اين فكر افتاده اند كه وضعيت ذخاير 
جهاني بهتر از آن چيزي است كه فكرش را مي كردند. 
بنابراين شرايط كانتانگو )جايي كه قيمت قراردادهاي 
آتي بيشتر از قيمت بازار فيزيكي در سررسيد باشد( در 
حال از بين رفتن است. بدين معنا كه به تعادل عرضه 
و تقاضايي كه سرمايه گذاران انتظارش را مي كشيدند 

نزديك تر شده ايم.«
در كن��ار عوام��ل رواني ازجمل��ه اظهارنظرهاي 
مقامات سياس��ي در رابطه ب��ا تمديد توافق، عوامل 
بنيادي��ن ب��ازار نيز وضعي��ت درخش��ان تري پيدا 
كرده ان��د. مهم ترين عامل بنيادين، ذخاير نفت خام 
ايالات متحده اس��ت كه براس��اس آمارهاي منتشر 
ش��ده اخير، به پايين ترين سطح خود از ژانويه سال 
2۰۱6 رس��يده اس��ت. كنار هم چي��دن تمام اين 
فاكتورها س��بب شده است س��رمايه گذاران به اين 
نتيجه برسند كه قيمت نفت خام بالا و بالاتر خواهد 
رفت. جان كيلداف تحليلگر ش��ركت اگين كپيتال، 
در اي��ن باره به بلومبرگ مي گويد: »با حمايت هايي 
كه وليعهد عربستان از تمديد توافق و كاهش ذخاير 
جهاني نفت مي كند پايان عدم تعادل عرضه و تقاضا 
فرا رس��يده اس��ت. اكن��ون ارزش آن را دارد كه بر 

بالاتر رفتن قيمت ها شرط ببنديم.«
البته فانتزي افزايش قيمت نفت خام البته با يك 
تهديد نيز مواجه اس��ت؛ تولي��د امريكا. امريكايي ها 
هنوز ه��م بيش از 9ميليون و 5۰۰هزار بش��كه در 
روز توليد مي كنند و تحليلگران نگران اين هس��تند 
كه افزايش قيمت بلافاصله با واكنش عرضه  مواجه 
ش��ود. راب هاورث در اين ب��اره مي گويد: »نگراني  
من اين اس��ت كه با نزديك ش��دن ب��ه قيمت هاي 
بالا، جايي كه به طور معمول ش��اهد واكنش عرضه 

هستيم، چه اتفاقي خواهد افتاد.«

تمديدتوافق،تضمينسرمايهگذاري
از سوي ديگر مديران عامل كمپاني هاي بزرگ 
ازجمله پاتريك پويانه مديرعامل شركت توتال نيز 
در اقدامي كم سابقه از مقامات اوپك خواستند كه 
تواف��ق اوپك را تا پايان س��ال 2۰۱۸ و پس از آن 
نيز تمديد كنند. ادعاي آنها بر اين است كه نوسان 
قابل توجه در بازار انرژي بدين معناست كه كارتل 
اوپك بايد به صورت دستوري در بازار دخالت كرده 

و يك كف قيمتي را در بازار مشخص كند. 
مديرعامل توتال در گفت وگو با ش��بكه خبري 
سي ان بي سي امريكا در پاسخ به اين پرسش كه آيا 
تمديد توافق اوپك پس از پايان ماه مارس 2۰۱۸ 
ضروري اس��ت توپ را به زمين اوپكي ها انداخت و 
گفت: »قطعا آنها به اين تمديد نياز دارند.« پويانه 
افزود كه نوس��ان قابل توجه در بازار س��بب ش��ده 
اس��ت كه مقامات اوپك تاكيد بيشتري بر ثبات و 

شفافيت در بازار داشته باشند. 
مديرعامل غول فرانس��وي دنياي انرژي معتقد 
اس��ت همكاري توليدكنندگان اوپكي و غيراوپكي 
در ح��ال نتيج��ه دادن اس��ت و بايد ادام��ه پيدا 
كن��د. وي در اين باره گفت: »بهتر اس��ت كه يك 
سياس��ت باثبات را دنبال ك��رد و من فكر مي كنم 
كه توافقنام��ه اوپك و توليدكنن��دگان غيراوپكي 
به ص��ورت بهينه يي در حال نتيجه دادن اس��ت و 

بايد ادامه پيدا كند.«

همچني��ن ب��اب دودل��ي مديرعامل ش��ركت 
بريتيش پترولي��وم ني��ز اظهارات همت��اي خود در 
توت��ال را تكرار و تاييد كرد و اظهار داش��ت كه به 
نظر مي رس��د احتمالا اوپك توافق خود را تا پايان 

سال تمديد خواهد كرد.
دودلي گف��ت: »من صحبت هاي پاتريك پويانه 
در مورد نوس��ان نفت و فاكتورهاي آن را شنيدم و 
كاملا با آن موافق هس��تم. به نظر من اين جهاني 
اس��ت كه در آن زندگي مي كنيم. اما فكر نمي كنم 
)اي��ن( هيجان زدگ��ي كوتاه م��دت بتواند وضعيت 
كنون��ي هيچ كدام از مديران عامل فعال در صنعت 

نفت و گاز را توصيف كند. 
همچنين كلاوديو دچالزي مديرعامل ش��ركت 
ايتاليايي اني نيز كمابيش همين اظهارات را مطرح 
كرده و عنوان كرده اس��ت: »به نظر من اوپك بايد 
همي��ن جايگاه را نگه دارد. در حال حاضر مس��اله 
فقط تعادل در تقاضا نيس��ت. ع��لاوه بر آن اوپك 
بايد به س��رمايه گذاران اطمينان خاطر هم بدهد.« 
دچال��زي معتق��د اس��ت س��رمايه گذاران صنعت 
نيازمند اين هس��تند ك��ه بدانن��د توليدكنندگان 
اوپك��ي  و غيراوپك��ي كم��اكان مي خواهند عاملي 
ب��راي اثرگذاري مثبت در ب��ازار و ايجاد تعادل در 
عرضه و تقاضا باقي بمانند. لب كلام مديرعامل اني 
اين است: »سرمايه گذاران ثبات مي خواهند و براي 

اين هدف اوپك بسيار مهم است.«

گروهانرژي
جمع��ه 5 آب��ان براي كس��اني ك��ه در محوطه 
پالايش��گاه تهران حضور داش��تند، روزي سياه شد. 
روزي كه بار ديگر حري��ق از كاركنان نفتي قرباني 
گرفت. داس��تاني كه هميش��ه تكرار شده و كابوس 
ش��اغلان در اين صنع��ت را ش��ديدتر مي كند. آن  
طور كه تاكنون مش��خص شده است، كشته شدگان 
و مجروحان اي��ن حادثه همگ��ي نيروهاي پيماني 
شركت پالايش نفت تهران بوده اند، پالايشگاهي كه 
در مالكيت بخش خصوصي قرار داشته و سال آينده 

5۰ سال از تاسيسش مي گذرد. 
۱۰كش��ته و زخمي، تازه ترين آمار تلفات جاني 
حريق در پالايش��گاه تهران در ساعت 4عصر 5 آبان 
۱۳96 اس��ت. طبق گزارش ها فاصله ميان مشاهده 
حري��ق و اطفاي آن به قدري كوتاه بوده كه در بين 
مطلع شدن آتش نشاني تا پيش از رسيدن آنها آتش 
مهار مي ش��ود ام��ا همين فاصله كاف��ي بود تا جان 
شريف سيدكاظم اميري، علي نعمت كوخايي، افشار 
ميرزايي، محمدسجاد دارابي، محسن دارابي و پوريا 

دارابي از دست برود. 
اين 6 نف��ر در كنار چند نفر ديگر كه حالا روي 
تخت هاي بيمارس��تان  چمران وابس��ته به نيروهاي 
مسلح بستري ش��ده اند، طبق گزارش ها بالاي برج 
تقطير پالايش��گاه ته��ران كه درح��ال تعمير بوده، 

ايستاده بودند. 
از دردناك ترين مس��ائل اين حري��ق مربوط به 
يكي از افرادي اس��ت كه براي اينكه طعمه حريق 
نش��ود خود را از بالاي برج به پايين پرتاب كرد، در 
ابت��دا گزارش ها از وخامت ح��ال او خبر مي دادند 
و در نهاي��ت طبق گ��زارش خبرنگار»تع��ادل« از 
بيمارس��تان چمران اين فرد ك��ه جواد نوروزي نام 
داش��ت، ظهر روز شنبه در بيمارس��تان جان خود 
را از دس��ت داده و ش��مار قربانيان اين حادثه را به 

7نفر رساند. 
طبق يك��ي از اخب��اري كه پي��ش از اين روي 
وب س��ايت پالايش��گاه تهران قرار گرفته است، اين 
واح��د از تاري��خ ۱6مرداد ماه به م��دت 25روز در 
دوره اورهال و تعميرات اساس��ي قرار داشته و روز 
پنج ش��نبه ۱۱ش��هريور ماه اين تعميرات به پايان 

رسيده بود. اكنون مش��خص نيست چرا با گذشت 
كمت��ر از 2ماه از آن زمان، واحد تقطير پالايش��گاه 

نفت تهران دوباره در دست تعمير بوده است. 
در مت��ن يك��ي از اخب��اري كه در وب س��ايت 
پالايشگاه تهران پيرامون تعميرات اساسي نگاشته 
ش��ده، آمده اس��ت: »تعميرات اساس��ي نقش مهم 
و پيش��گيرانه يي در جلوگي��ري از ب��روز ح��وادث 
ناخواس��ته در تجهيزات و حوادث احتمالي خواهد 
داش��ت و در طول تعميرات اساسي به طور معمول 
اجزاي واحدهاي عملياتي به ويژه نقاطي كه تحت 
تنش بالا هس��تند م��ورد بازرس��ي دقيق تري قرار 
مي گيرن��د و در صورتي كه معايبي وجود داش��ته 
باشد با تمهيدات مورد نظر تعمير يا تعويض  انجام 

مي شود.« 
همچني��ن در اي��ن خبر عنوان ش��ده كه واحد 
تقطير پالايش��گاه تهران كه در شهريور 96 تعمير 
شده پيش از آن در سال 9۱ تعميرات اساسي شده 
بود و 5 سال وقفه در اين بين وجود داشته است. 

ش��ركت پالايش نفت ته��ران عام��ل حريق را 
»نش��ت م��واد هيدروكربوني« معرفي كرده اس��ت 
و ش��بكه اطلاع رس��اني نف��ت و انرژي ك��ه ارگان 
رس��مي وزارت نفت به حساب مي آيد »نشت مواد 
اشتعال زا« در واحد آيزوماكس را عامل اين حادثه 

عنوان كرده است. 
به گزارش»تعادل« يكي از ش��اهدان عيني اين 
حادثه ك��ه در زمان وقوع حادث��ه در محل حضور 
داشته به ميزان گفته است:»متاسفانه تعداد زيادي 
از مجروحان و كشته شدگان در زمان حادثه بالاي 
ب��رج تقطير بودند، حادثه س��ريع رخ داد و به اين 
اف��راد اجازه عكس العمل نداد و س��بب س��وختگي 

كامل آنها شد«. 
وي در ادام��ه گفت��ه اس��ت:»يكي از مجروحان 
ب��راي نج��ات از س��وختگي خود را ب��ه پايين برج 
پرت كرد كه حال وي بس��يار وخيم است. )تعادل- 
متاسفانه اين فرد ديروز درگذشت( نكته قابل تامل 
اين اس��ت كه مجروحان اين سانحه به بيمارستان 
چمران ته��ران كه در ميدان نوبنياد واقع ش��ده و 
فاصله بسيار زيادي با پالايشگاه تهران دارد، انتقال 

داده شده اند.« 

داستانپرآبچشمخصوصيسازي  
پالايشگاه تهران در سال ۱۳9۱و با شبه و ابهامات 
فراواني واگذار شد. رشد نجومي ارزش سهم پالايشگاه 
پس از عرضه اوليه در بورس از ديد بسياري مهم ترين 
شاهد براي »مفت« فروشي اين پالايشگاه به حساب 
مي آمد. از آن زمان مالكيت اين پالايش��گاه در دست 
بخش خصوصي و تحت نظارت شركت ملي پالايش 
و پخش فرآورده هاي نفتي قرار داش��ت. بخش��ي از 
اين سهام نيز در اختيار سهام عدالت قرار گرفت كه 
در ادامه مش��خص شد، مشكلاتي را به دنبال داشته 
است. داوود خاني، معاون سازمان خصوصي سازي در 
اس��فند ماه سال ۱۳9۳ به ايسنا گفت:»در سال هاي 
گذشته ما شاهد واگذاري بيشتر از تعهد دولت مانند 
شركت هاي پالايشگاهي بوده ايم كه ۳۰تا 4۰درصد 
سهام اين شركت ها به سهام عدالت اختصاص يافته 
بود كه هر دو اين شركت ها متضرر شده اند زيرا سهام 
عدالت نتواست همپاي بقيه سهام داران حركت كند 
و هم اينكه س��هام عدالت در جايي قرار داش��ت كه 
بقيه س��هام از آن اطلاعي نداش��تند مثل پالايشگاه 
نفت تهران كه بخش زيادي از آن را به سهام عدالت 
اختصاص داده بودند كه با تلاش هاي فراوان درحال 
حاضر س��هام اين پالايش��گاه در اختي��ار دولت قرار 

گرفته است«. 
به هر حال پالايش��گاه تهران توليد كننده بنزين 
موتور، نفت س��فيد، س��وخت ج��ت، گوگرد و چند 
محصول ديگر اس��ت و طب��ق صورت هاي مالي اين 
ش��ركت مندرج در وب سايت بورس تهران در سال 
منتهي به ۳۰ اسفند ۱۳95 بيش از ۱۳هزارميليارد 

تومان محصول به فروش رسانده است. 
البته اس��فند ماه س��ال ۱۳95 محمود شكري، 
عضو كميس��يون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي 
پالايش��گاه تهران را »زي��ان ده« توصيف كرده بود. 
پيش و پس از اين اظهارنظر نيز مس��وولان وزارت 
نف��ت ايران باره��ا »عقب ماندگي« پالايش��گاه هاي 
ايران از اس��تانداردهاي جهاني را معترف شده و از 
س��رمايه گذاران خارجي دعوت كرده بودند تا براي 

بهبود اين بخش به ايران كمك كنند. 
جمع��ه 5 مهر م��اه و زماني كه آت��ش 6 نفر از 
تكنس��ين ها و مهندس��ان مش��غول انجام عمليات 

تعمي��ر در برج تقطير پالايش��گاه ته��ران را به كام 
خود فرو كشيد 4روز از انتصاب لطف الله آهنگي به 
سمت مديرعاملي اين مجموعه مي گذشت. پيش از 
او ناصر بابايي س��مت دار اين مسووليت بود. آهنگي 
جمعه شب به رس��انه ها گفت:»اين حادثه در واحد 
عمليات��ي آريزومات رخ داده اس��ت و اين واحد در 
اختي��ار تعميرات بوده اس��ت، كه در اثر برداش��تن 
مسدود كننده ها، نش��ت مواد نفتي رخ داده است.« 
لط��ف الله آهنگي قبل از منصوب ش��دن به س��مت 
مديرعاملي، رييس بخش تعميرات پالايش��گاه نفت 

تهران بوده است. 
ه��ر چن��د فص��ل مش��ترك تم��ام اظهارنظرها 
»نش��ت« مواد قابل اش��تعال در فرآيند تعمير بوده 
ام��ا هيچ كس حتي وزير نف��ت نيز در صحبت هاي 
خود به »علت« بروز اين حادثه اش��اره نكرده است. 
در پيامي كه بيژن زنگنه، وزير نفت براي تسليت به 
خانواده داغديدگان اين حادثه ارس��ال كرده، آمده 
است:»لازم است مديران و مسوولان ذي ربط ضمن 
رس��يدگي به خانواده هاي داغدار هر چه س��ريع تر 
نسبت به بررسي علل بروز حادثه اقدام و تمهيدات 
لازم را براي جلوگي��ري از تكرار چنين حوادثي به  

عمل آورند.« 
همچنين فاطمه ذوالقدر، عضو مجمع نمايندگان 
اس��تان تهران در اين خصوص ب��ه خانه ملت گفته 
اس��ت: »هم اكنون كميته يي متشكل از نمايندگان 
استان تهران و اعضاي شوراي شهر تشكيل داده ايم 
تا از نزديك محل پالايشگاه را مورد بازديد قرار داده 
و علل و جزييات حادثه را بررسي كنيم.« همچنين 
اس��دالله قره خان��ي، س��خنگوي كميس��يون انرژي 
مجلس ش��وراي اسلامي گفته اس��ت كه گروهي از 
اين كميس��يون براي بررس��ي و بازدي��د ميداني از 

پالايشگاه به منطقه اعزام مي شود. 
انرژي  فريدون حس��نوند، ريي��س كميس��يون 
مجلس ش��وراي اسلامي نيز گفته اس��ت كه 2ماه 
پيش گروهي از نمايندگان از ش��ركت پالايش نفت 
تهران بازديد كرده بودن��د. او با بيان اينكه گزارش 
كميسيون انرژي از حادثه به علي لاريجاني، رييس 
مجلس ش��وراي اسلامي ارسال مي ش��ود از جلسه 
اضطراري اين كميس��يون با بيژن زنگنه، وزير نفت 

در روز دوش��نبه پيرامون آتش س��وزي پالايش��گاه 
تهران خبر داده است. 

البت��ه درحال��ي رقابت بين مس��وولان بر س��ر 
اظهارنظر در زمينه واكاوي علت حادثه پالايش��گاه 
درگرفته اس��ت كه عم��لا پيش از اي��ن نيز چنين 
خطراتي بيخ گوش صنعت نفت ايران وجود داشت 
و عل��ت آن تقريب��ا مش��خص بود. باق��ر مرتضوي، 
مديركل HSE و پدافند غيرعامل وزارت نفت سال 
گذش��ته در گفت وگويي با روزنامه »تعادل« »نقص 
در اجراي رويه هاي عملياتي« و »عدم نظارت موثر 
در لايه هاي سرپرستي مستقيم« را دو عامل اصلي 

بروز حوادث در صنعت نفت معرفي كرد. 
او در بخ��ش ديگ��ري از صحبت هاي خود گفته 
بود:»ه��ر يك از تاسيس��ات و واحدها ب��ا توجه به 
ماهيت عملي��ات، موقعيت جغرافياي��ي، تجهيزات 
و امكان��ات فرآين��دي و پش��تيباني موج��ود باي��د 
س��ناريوهاي محتمل وقوع حادث��ه را پيش بيني و 
درخصوص هر س��ناريو ضمن تبيين نقش و وظايف 
تخصصي هر ي��ك از واحدهاي مس��وول، اقدامات 
واكنش��ي، عملياتي و كنترلي مرتبط در زمان وقوع 
حادث��ه و ايجاد وضعيت اضط��راري را طرح ريزي و 
تدوي��ن كن��د.« اين بخ��ش از اظه��ارات مرتضوي 
نش��ان مي دهد كه مسوولان پالايش نفت تهران در 
پيش بيني س��ناريوهاي محتمل وقوع حادثه ضعف 
داش��ته و نتوانس��ته  اند براي آن از قبل راهكاري در 
نظ��ر بگيرند. اتفاقي كه به كش��ته و زخمي ش��دن 

۱۰تن و داغدار شدن چندين خانواده منجر شد. 
از س��وي ديگر، خصوصي بودن شركت پالايش 
نف��ت ته��ران ني��ز مي تواند مزي��د بر عل��ت بوده 
باش��د. مدي��ركل HSE وزارت نفت قب��لا در مورد 
پتروشيمي هاي خصوصي شده، گفته بود:»با توجه 
به روند خصوصي س��ازي ش��ركت هاي پتروشيمي 
و ع��دم تصوي��ب ضواب��ط و مق��ررات حاكميت��ي 
رگولات��وري و نظارتي لازم در زمان واگذاري و خلأ 
قانوني موجود، شركت هاي پتروشيمي واگذار شده 
به بخش غيردولتي خود را ملزم به تبعيت از ضوابط 
و الزامات ايمني وزارت نفت و به تبع آن پاسخگويي 
در اين حوزه نمي دانند« اظهاراتي كه قطعا در مورد 

پالايشگاه هاي خصوصي شده نيز صدق مي كند. 
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مرامنامهاخلاقيروزنامهتعادلدروبسايترسميروزنامهدردسترساست

مهرداداسكوييداورجشنواره»ژانروش«
 مهرداد اسكويي مستندساز ايراني به عنوان يكي از داوران فستیوال بین المللي فیلم »ژان روش« ۲۰۱۷ انتخاب شد. 

در اين جش��نواره از میان ۷۷۰ فیلم دريافت ش��ده، ۲۷ فیلم در بخش رقابتي بین المللي حضور دارند و هر يك به نوعي به 
كش��ف خطوط اجتماعي و فرهنگي جهان اطراف ما از طريق س��ینمايي مي پردازند. نمايش فیلم ها از ش��نبه يازدهم تا جمعه 
۱۷نوامبر ادامه دارد و شنبه ۱۸نوامبر گروه داوران به انتخاب برندگان مي پردازند و مراسم اهداي جوايز ساعت ۲۰:3۰ همان 
ش��ب برگزار مي شود. امسال سي و ششمین دوره اين جشنواره برگزار مي شود.  سال پیش سي وپنجمین جشنواره بین المللي 
فیلم هاي مردم شناس��ي »ژان روش« جايزه بزرگ خود را به مس��تند »روياهاي دم صبح« به كارگرداني مهرداد اس��كويي اهدا 
كرد. اين جايزه »نانوك ژان روش«« نام دارد. سه هیات داوري متفاوت برندگان هشت جايزه اين جشنواره را انتخاب مي كنند 
كه شامل هیات داوري بین المللي است كه به داوري در میان ۲۷ فیلم منتخب مي پردازد. اسكويي چندي پیش نیز به داوري 

جشنواره مستند كپنهاگ پرداخت. 

چهرهروز

نگاهيبهتازهترينآماردربارهتنوعنيرويكاردرگوگل

جستوجوگرسفيد
گ�روهگوناگ�ون در ماه هاي��ي ك��ه 
گذش��ت، خبرها حاكي از شكايت بیش 
از 6۰كارمند زن در ش��ركت گوگل بود. 
طب��ق گزارش ها اين زن��ان به دلی��ل آنچه تبعیض 
جنس��یتي مي دانس��تند از ش��ركت گوگل شكايت 
كردند. گفته ش��ده كه اين نخس��تین بار نیس��ت كه 
شركت گوگل به تبعیض جنسیتي علیه كارمندانش 
متهم ش��ده است. در ماه ژانويه نیز وزارت كار امريكا 
گ��وگل را متهم ك��رد كه از حسابرس��ي دولتي فرار 
كرده و از دادن اطلاع��ات ريزپرداختي به كارمندان 
خود طفره مي رود و میان پرداخت هاي خود به زنان 
و مردان شاغل در اين كمپاني تبعیض قائل مي شود. 
اي��ن اتهام ه��ا در حالي مطرح مي ش��ود ك��ه اغلب 
كمپاني هاي بزرگ آي تي به مردس��الاري در فضاي 

كاري خود متهم شده اند. 
آن طور كه تازه ترين آمار منتش��ر شده نیز نشان 
مي دهد، در میان تكنیس��ین هاي شركت گوگل تنها 
حدود ۲۰درصد س��هم زنان است. اين درحالي است 
كه در میان افراد غیرتكنیس��ین در اين ش��ركت نیز 
كمتر از 5۰درصد اعلام شد. اين درحالي است كه در 
ماه هاي گذشته نیز يكي از مهندسان شركت گوگل 
با انتش��ار يادداش��تي در ش��بكه داخلي شركت ادعا 
كرده بود كه زن ها به دلیل »تفاوت هاي بیولوژيكي« 
حض��ور »كمرنگي« در دنیاي فناوري دارند و همین 
موضوع »حضور نامس��اوي زنان و م��ردان در دنیاي 

فناوري و مناصب اصلي را توجیه مي كند. « 
به نظر مي رس��د، تبعیض هاي شركت گوگل تنها 
به زنان و م��ردان مربوط نمي ش��ود. طبق تازه ترين 
گزارش منتش��ر شده، تفاوت هاي نژادي نیز در میان 
كاركنان اين غول فناوري بس��یار قابل توجه اس��ت. 
هرچند كه پیش از اين برنامه هاي بسیاري ارائه شده 
بود تا تنوع ن��ژادي در میان كاركنان گوگل افزايش 
يابد اما آمارها نشان مي دهد كه همچنان 53 درصد 
از تكنیس��ین هاي گوگل را سفیدپوس��تان تش��كیل 
مي دهند. اين آمار در میان كاركنان غیرمتخصص در 

اين شركت، 6۱ درصد اعلام شد. اين در حالي است 
كه يك مهندس ارش��د گوگل به دلیل يادداشتي در 
مورد ژن يا نژاد برتر س��فید در مجموعه اين شركت 

اخراج شد. 
طبق اين گزارش پس از سفیدپوستان، آسیايي ها 
بیش��ترين س��هم را در میان كاركنان گ��وگل دارند. 
آن ط��ور كه اي��ن آم��ار نش��ان  مي ده��د، در میان 
تكنیس��ین هاي گوگل ح��دود 39درص��د از آنها را 
نیروهاي كار آس��یايي تشكیل مي دهند. اين آمار در 
میان كاركنان غیرتكنیس��ین نی��ز بیش از ۲۰درصد 
اعلام ش��ده است. بر اين اس��اس به نظر مي رسد كه 
جمعیت اصلي كاركنان اين شركت را سفیدپوستان 
و آس��یايي ها تش��كیل مي دهند؛ چرا ك��ه طبق آمار 
منتش��ر شده، دورگه ها، اسپانیايي ها، سیاهپوستان و 
ساير نژادها سهم بسیار ناچیزي را در میان كاركنان 
گوگل ب��ه خود اختصاص داده اند. طبق آمار، س��هم 
دورگه ه��ا و اس��پانیايي ها در میان تكنیس��ین هاي 

ش��ركت گوگل، تنها حدود 3درصد اعلام شده است. 
اين آمار در میان كاركنان غیرتكنیس��ین به 5درصد 
مي رس��د. اين در حالي اس��ت كه تنها يك درصد از 
جمعیت كارمندان تكنیسین گوگل را سیاهپوستان 
تش��كیل مي دهن��د كه اي��ن آم��ار در می��ان افراد 

غیرتكنیسین سیاهپوست به 5 درصد مي رسد. 
آمار منتشر شده از تنوع كاركنان گوگل، حكايت 
از تبعی��ض جنس��یتي و نژادي گس��ترده يي در اين 
ش��ركت دارد. پیش از اين نیز بر اس��اس گفته هاي 
مخالف��ان ش��ركت و همچنی��ن ارزيابي گ��وگل در 
س��ال هاي گذش��ته بس��یاري از كاركن��ان م��رد و 
سفیدپوست يا آسیايي هس��تند. اين تبعیض نژادي 
در حالي اس��ت ك��ه در بس��یاري از گزارش ها گفته 
شده كه گوگل پس از دريافت انتقادات زياد در مورد 
استراتژي رفتار سازماني خود با استخدام مدير سابق 
اينتل قصد دارد اس��تراتژي تنوع نژادي را در محیط 

كار خود پیاده سازي كند. 

آمارنامه

ميراثنامهايستگاه

»عليآقا«درآمستردام
 جش��نواره بین الملل��ي فیلم مس��تند 
آمس��تردام موس��وم ب��ه ايدفا، فهرس��ت 
فیلم هاي حاضر در اين رويداد س��ینمايي 
را اعلام كرد.  در بخش رقابتي و اصلي اين 
رويداد سینمايي كه امسال سي امین دوره 
برگزاري خود را پشت سر مي گذارد، فیلم 

 »علي آقا« به كارگرداني كامران حیدري به نمايندگي از سینماي ايران يكي از
 ۱5 فیلم بخش رقابتي است. 

اي��ن اثر مس��تند روايتگر داس��تان پرنده بازي بهنام »علي آق��ا« در يكي از 
محله هاي قديمي ش��یراز اس��ت كه بیش از 5۰ سال است از پرندگان نگهداري 
مي كند.  به گزارش ايس��نا، مس��تند »علي آقا« در بخش رقابتي جشنواره فیلم  
آمستردام )ايدفا( با آثاري از كشورهاي چین، مصر، سوئد، روسیه، ايرلند، هلند، 

آلمان، صربستان، لهستان، كانادا، انگلیس و مجارستان رقابت مي كند. 
»الي دركس« مدير و بنیانگذار جش��نواره نیز امس��ال آخرين دوره مديريت 
خود را خواهد داش��ت و به همین مناسبت هجده كارگردان برجسته سینماي 
مس��تند جهان، يك فیلم منتخب همه عمر خود را معرفي كرده تا در بخش��ي 
تحت عنوان »صداي بصري« به نمايش درآيد كه مس��تند »خانه س��یاه است« 
س��اخته فروغ فرخ��زاد در میان اين هجده فیلم قرار دارد.  همچنین رخس��اره 
قائم مقامي مستندس��از س��ینماي ايران نی��ز يك��ي از داوران بخش »كودك و 

مستند« است. 
مريم گورماتیغ فیلمس��از دورگه ايراني-بلژيكي نیز با مستند »پیش از پايان 
تابس��تان« در بخش »بهترين جش��نواره ها« و مريم ابراهیمي سینماگر ايراني 
مقیم سوئد نیز با فیلم »قوي تر از گلوله« محصول قطر، فرانسه و سوئد در بخش 

مسابقه »حضور اولي«ها حضور دارد. 
س��ي امین جش��نواره بین المللي فیلم آمس��تردام )ايدفا( ك��ه بزرگ ترين و 
مهم ترين رويداد س��ینماي عرصه مستند در دنیاست، از تاريخ ۱5 تا ۲6 نوامبر 
 )۲٤ آبان تا 5 آذر( در كش��ور هلند برگزار مي ش��ود و امس��ال میزبان نمايش

3۱۲ فیلم است كه از میان 3۸۸6 اثر مستند متقاضي انتخاب شده اند.

آغازپيگيريبراياستردادسربازهخامنشي
 ب��ه  گفت��ه ريی��س ايكوموس )ش��وراي 
بین المللي بناها و محوطه ها( پس از انقلاب، 
اموال��ي ك��ه در كاخ ه��ا و حت��ي خانه هاي 
وابس��تگان به ش��اه تا پیروزي انقلاب وجود 
داشت در اختیار دستگاه هاي مسوول كمیته 
انقلاب اس��لامي، نیروهاي انتظامي و... قرار 

گرفت، اما بس��یاري از گزارش ها حاكي از به س��رقت رفتن بسیاري از آثار باستاني 
اين كش��ور در بحبوحه انقلاب اس��لامي و پیش از آن هستند. همچنین گفته شده 
كه در اين دوران، بس��یاري اشیا به صورت قاچاق از كشور خارج و فروخته شده كه 
طبق قانون، مش��مول مرور زمان ش��ده است. اين اش��یا با وجود اينكه تعلق آنها به 
يك منطقه و يك كشور محرز است اما براساس قوانین بین المللي، قابل بازگرداندن 
نیس��تند، مگر دو كش��ور بین خودش��ان توافق كنند. علاوه بر خبرهاي پراكنده از 
سرقت و فروش آثار باستاني ايران در سال هاي گذشته، ديروز رسانه ها اعلام كردند 
كه از فروش نقش برجس��ته يي كه در دهه هاي پیش از انقلاب از تخت جمش��ید به 
س��رقت رفته بود، در حراج روز جمع��ه نیويورك جلوگیري به عمل آمد. به گزارش 
ايس��نا، كمپاني »هنر كهن، روبرت ويس« كه از س��ال ۱9۸6 در عرصه فروش آثار 
هنري كهن در نیويورك فعال اس��ت، نمايشگاهي از ۲۸ اكتبر تا اول نوامبر )6 تا 9 

آبان( در اين شهر برگزار مي كند. 
اين نمايشگاه در حالي ديروز آغاز به كار مي كند كه پوستر آن، طرح نقش  برجسته 
سرباز هخامنشي است كه توسط ايران از فهرست خارج شده و ديگر در بخش معرفي 

آثار نمايشگاه و در قسمت »كلاسیك« روي سايت اين كمپاني وجود ندارد. 
ب��ه گزارش ايس��نا، ابراهیم ش��قاقي مديركل حقوقي س��ازمان می��راث فرهنگي، 
صنايع دستي و گردشگري، در اين زمینه مي گويد: براساس آنچه توسط معاونت میراث 
فرهنگي به ما اطلاع داده شد، قرار بود اين اثر در يك حراجي به فروش برسد، تنها كاري 
كه توانستیم از زمان اطلاع پیدا كردن از آن انجام دهیم، به فوريت با دفتر مركز خدمات 
بین الملل رياس��ت جمهوري تماس گرفته، وارد مذاكرات ش��ديم و با دفتر لاهه )مركز 
خدمات حقوقي بین المللي( نیز اين قضیه را پیگیري كرديم كه كمك هاي زيادي به ما 

شد، در ادامه از طريق ايمیل مدارك موجود درباره اين اثر را فرستاديم. 

تاريخنگاري

تصويب قانون مبارزه با كشت خشخاش 
هفتم آبان س��ال ۱33٤، قانون مبارزه با كش��ت خشخاش در مجلس شوراي 

ملي تصويب و بدين وسیله نخستین قدم در مبارزه با اعتیاد برداشته شد. 
قبل از س��ال ۱33٤ به دلیل قانونی بودن تولید، توزي��ع و ترانزيت موادمخدر 
هر چند به صورت محدود و تحت نظارت دولت، ش��مار معتادان به دلیل دسترسی 
ب��ه مواد اعتیادآور رو به فزونی بود و در واق��ع مصوبه هاى آن دوران حركتی بود 
ب��راى تامین مناب��ع درآمد ملی تا اينكه در ۷ آب��ان ۱33٤ با تصويب قانون منع 
كشت خشخاش و استعمال ترياك قدمی اساسی در مبارزه با اعتیاد برداشته شد. 
اي��ن حركت در نخس��تین گام ها به قدرى حركت جدى به ش��مار می آمد كه 
اي��ران در تبصره واحده »قان��ون الحاق دولت ايران به پروت��كل تحديد و تنظیم 
كش��ت خش��خاش و تولید و تجارت بین المللی و تجارت عم��ده مصرف ترياك« 
)مص��وب ۱336/۸/۱٤( ب��ر اين امر تاكید كرد كه: »الح��اق ايران به اين پروتكل 
به هیچ وجه تاثیرى در قانون منع كش��ت خشخاش مصوب هفتم آبان ماه ۱33٤ 
نخواهد داش��ت.« متعاقبا آيین نامه اين قانون در ۱33٤/۱۰/۱9 به تصويب رسید 
و در س��ال ۱33۸ قانون اصلاح قانون منع كشت خشخاش براى رفع كاستی هاى 
قانون موردتصويب ق��رار گرفت كه تعريف و تعیین موادمخدر را می توان ازجمله 

اقدامات قانونگذار در اين مقطع دانست.
در  توس��عه  و  موادمخ��در  ب��ه  ع��دم دسترس��ی  »اص��ل  م��دت  اي��ن  در 
اي��ن حرك��ت، تج��ارت غیرقانون��ی  ول��ی در  ب��ود،  توج��ه  درم��ان« م��ورد 
و قاچ��اق تري��اك از خ��ارج ب��ه اي��ران به منظ��ور ارض��اى تقاض��اى ش��ديد 
 معت��ادان ب��ه تري��اك افزاي��ش يافت ت��ا جايی ك��ه قانون گ��ذار ناچار ش��د در
 ۱3٤۷/۱۲/۱3 قانون اجازه كشت محدود خشخاش و صدور ترياك را به تصويب 
برس��اند؛ قانوني كه البته بعدها دوباره ملغي و كش��ت خشخاش به  كلي در كشور 

ممنوع شد. 
س��ال ۱36۷، مجمع تش��خیص مصلحت نظام قانون مبارزه ب��ا موادمخدر را 

اصلاح كرد. طبق اين قانون هر كس بذر يا گرز خش��خاش يا سرشاخه هاي گلدار 
يا به میوه نشس��ته شاهدانه را نگهداري يا مخفي يا حمل كند به صد هزار تا سه 
میلیون ريال جريمه  نقدي و يك تا هفتاد ضربه ش��لاق محكوم خواهد ش��د. در 
مورد سرش��اخه هاي گلدار يا به میوه نشسته ش��اهدانه، قصد تولید موادمخدر از 

آنها بايد احراز شود. 

بازارهنر

حاشيه

خسارتهايسنگينبهمدرسهاسلامآباداروميه
ماجرا از شنبه هفته پیش شروع شد؛ 
زماني كه يك دختربچه ازسوي خدمتكار 
مدرس��ه مورد اهانت قرار گرفت. پدر اين 
كودك همان روز از متهم ش��كايت كرد 
اما روز يك ش��نبه با درخواست مسوولان 
مدرس��ه و با عن��وان اينك��ه نمي خواهد 

آبرويش برود، شكايتش را پس گرفت. 
ام��ا ب��ا اي��ن ح��ال خان��واده ديگر 

دانش آم��وزان اين مدرس��ه دختران��ه در جريان قرار 
گرفتند و روز دوشنبه، با حضور مقابل مدرسه نسبت 
ب��ه اين اتفاق اعتراض كردن��د؛ حضوري كه با تجمع 
تع��داد ديگ��ري از مردم هم��راه ش��د و به دنبال آن، 
تعدادي با حمله به اين مدرس��ه و مدرس��ه يي ديگر 
در اسلامشهر ارومیه، خس��ارات سنگیني به مدرسه 
وارد كردند. وزير آموزش و پرورش با اش��اره به اينكه 
میزان خسارت هاي وارده به مدرسه اسلام آباد ارومیه 
بالاس��ت، از دس��تور ريیس جمهور براي تس��ريع در 
روند بازس��ازي اين مدرسه خبر داد. محمد بطحايي 

در پاس��خ به اين س��وال كه بازسازي دو 
مدرس��ه يي كه در حادث��ه حمله هفته 
گذشته در ارومیه آس��یب ديدند تا كي 
به طول مي انجامد؟ گفت: میزان خسارت 
وارده به مدرسه دومي كه در ارومیه مورد 
حمله قرار گرفت، كمتر بوده و امیدوارم 
دانش آموزان از امروز )يك ش��نبه( س��ر 

كلاس هاي درس بروند. 
او در مورد خسارت هاي مدرسه اول كه مورد هجوم 
قرار گرفته، به ايلنا گفت: در مدرس��ه اول خس��ارت ها 
بس��یار بالا بوده اس��ت. البته آق��اي ريیس جمهور در 
جلس��ه هیات دولت به م��ن تاكید كردند و دس��تور 
دادند تا س��رعت بازس��ازي را افزايش دهیم. بطحايي 
اظهار كرد: ان ش��اءالله اين بازسازي با سرعت بیشتري 
دنبال خواهد شد، اما اگر ببینیم بازسازي اين مدرسه 
طولاني مي شود، براي آموزش دانش آموزان كه چیزي 
حدود هزار و 5۰۰ نفر هستند، به صورت موقت مكاني 

را مدنظر قرار خواهیم داد. 

نمايشگاهيباحضورپيشكسوتانمعماري
گالري شیرين میزبان نمايشگاه گروهي 
با عنوان خط معمار با حضور پیشكس��وتان 
معماري ايران اس��ت. در اين نمايش��گاه به 
ص��ورت اجمالي آث��اري از هنرمندان معمار 

ايران به نمايش گذاشته مي شود. 
به گزارش ايلنا، آثاري از پل ابكار، كريم 
طاهرزاده بهزاد، هوش��نگ س��یحون، آندره 
گدار، نیكولاي مارك��وف، هادي میرمیران، 

وارط��ان هوانس��یان، علي اكبر صارمي و آث��اري از فرامرز 
ش��ريفي، بهروز بیات، ايرج كلانتري، ج��واد بنكدار، امیر 
انوشفر، هوشنگ علوي، بهزاد اتابكي، پانته آ اسلامي، مهرداد 
ايروانیان، كامران حیرتي، پويا خزائلي، انس��یه خمس��ه، 
كوروش رفیعي، سعید س��ادات نیا، بیژن شافعي، علیرضا 
ش��رافتي، امیرحس��ین طاهري، پرش��یا قره گوزلو، آرش 
مظفري، آرش نصیري، حمید میرمیران و بهارك كشاني 
در اين نمايش��گاه حضور دارند.  از نخستین بازنمايي هاي 
شهر نیپور كه از نقش برجسته هاي آشوري به دست آمده 
اس��ت و قدمت آن به ۱5۰۰س��ال پیش از میلاد مي رسد 
و كاربرده��اي مكان را با دقت��ي معمارانه از فضا و درك و 
توصیف نقش مكان در زيست جهان مطرح كرده است تا 
ايدئوگرام ها و طرح هاي لئوناردو داوينچي براي بیان بناها 
و فضاها ي شهري ، ادوات جنگي ، مجسمه ها و دستگاه هاي 
پ��رواز تا بروز ايده هاي لوكوربوزي��ه در قالب دياگرام هايي 

كه مانیفس��ت هاي فكري اش را در دورهاي 
متفاوت فعالیتش آشكار مي كند يا طرح ها و 
اتودهايي كه اواخر عمر ترسیم كرد و نشانگر 
گرايش ه��اي تنديس گونه اش ن��ه به عنوان 
فقط يك معمار و شهرساز بلكه يك نقاش ، 
مجسمه ساز و شاعر با حساسیت فوق العاده 
است، همگي بیانگر طیف هايي از ذهنیات ، 
كشف و درك فضا و انتقال آن به دست و در 
انتها بروزش توسط ترسیم ها و مدل هاي حجمي  است. در 
منظري ديگر اين ادراك از خلق فضا در قالب ترسیم ها و 
اتودهاي حجمي به معمار و دستیاران طراحي در مراحل 
پیشروي طرح و روند تكامل آن نیز ياري مي رساند.  فضاي 
آموزشي معماري ايران در سال هاي اولیه تاسیس دانشكده 
هنرهاي زيباي تهران و تحت تاثیر مدرسه هنرهاي زيباي 
پاريس)ب��وزار( از همین روند خل��ق مكان و فضا بهره برد 
و دانش��جويان قديم و اس��اتید بعدي ب��ر اين نحوه تولید 
و بازنمايي معماري پافش��اري كردند ت��ا به امروز كه اين 
فضاي آموزش��ي در دوره يي از التفاط شیوه هاي متفاوت 
به سر مي برد و استفاده گسترده از نرم افزارها  به شیوه يي 
ديگر از تولید فكر، فضا و بازنمايي مشغول است هر چند 
همچنان طرح ها و تفكرات اولیه معماران و اتودهاي آنان 
از ديگر فضاهاي معماري و شهر ، بخشي انكار ناپذير از روند 

طراحي است.

تنهانمايندهايراندرجشنوارهفيلمهند
فیلم س��ینمايي»كوپال« به نويسندگي 
و كارگردان��ي كاظ��م ملاي��ي در بخ��ش 
اصلي جش��نواره فیلم كلكته هندوس��تان 
رقاب��ت مي كن��د. به گ��زارش مه��ر، فیلم 
و  نويس��ندگي  ب��ه  س��ینمايي»كوپال« 
كارگردان��ي كاظ��م ملايي به عن��وان تنها 
نماين��ده  س��ینماي ايران ب��ه بخش اصلي 
بیس��ت و س��ومین جش��نواره  فیلم كلكته 

هن��د راه يافت تا براي كس��ب جايزه  ۷۲هزار دلاري اين 
جشنواره با ۱3فیلم از كش��ورهاي كانادا، آلمان، ايتالیا، 
ايس��لند، تركیه، بنگلادش، لهس��تان، ش��یلي، پرتغال، 
اس��پانیا، برزيل، مجارس��تان و كش��ور میزبان به رقابت 
بپردازد.  جش��نواره فیلم »كلكته« يك��ي از معتبرترين 
جش��نواره هاي فیلم آسیاس��ت كه در س��ال ۱995 در 
هندوستان تاسیس شده است. اين جشنواره كه به عنوان 
قديمي ترين جشنواره فیلم هندوستان به حساب مي آيد 
به همراه جش��نواره  گوآ جزو جش��نواره هاي مورد تايید 
انجمن تهیه كنندگان جهاني فیلم)FIAPF فیاپف( در 

هندوستان به شمار مي آيد. 
جش��نواره  كلكته كه س��ابق با موضوع زن��ان برگزار 
مي ش��د از س��ال ۲۰۱٤ به صورت عمومي و رقابتي در 
بخش هاي مختلف آثار سینمايي، مستند و كوتاه برگزار 
ش��ده و امس��ال جايزه  نقدي بهترين فیلم اين فستیوال 

چیزي حدود 3۰۰میلیون تومان اس��ت كه 
ت��ا به امروز بزرگ ترين جاي��زه  نقدي تمام 
جشنواره هاي بین المللي فیلم دنیا محسوب 
مي ش��ود! فیلم »كوپال« توانسته است در 
بیستمین حضور بین المللي خود در بخش 
رقابتي اين جش��نواره كه با عنوان نوآوري 
در تصاوير متحرك معرفي ش��ده اس��ت به 
نماي��ش درآيد. از آثار ش��اخص اين بخش 
مي توان به پس��ر صوفیه)بهترين فیلم داستاني جشنواره 
ترابی��كا ۲۰۱۷(، ۱9٤5)برگزي��ده جاي��زه تماش��اگران 
برلی��ن ۲۰۱۷(، رفتاره��اي خوب)جاي��زه  وي��ژه  هیات 
داوران لوكارنوي ۲۰۱۷(، Los Perros)منتخب هفته  
منتقدان كن و برگزيده  مونیخ و سن سباستین ۲۰۱۷(، 
مرتب كردن براس��اس خانواده)جايزه  ويژه هیات داوران 
سن سباستین ۲۰۱۷(، عشقي كه آنها نمي دانند چگونه 
در دنیا بمانند)منتخب لوكارن��وي ۲۰۱۷(، پرندگان در 
كیگالي آواز مي خوانند)برگزي��ده كارلووي واري و نامزد 
هوگوي طلايي ش��یكاگو ۲۰۱۷( اش��اره كرد.  »كوپال« 
كه چندي پیش به عنوان بهترين فیلم جشنواره  براشوف 
كانادا برگزيده ش��ده بود، داس��تان تاكسیدرمیس��ت و 
شكاركشي به نام دكتر احمد كوپال با بازي لوون هفتوان 
اس��ت كه درست قبل از تحويل سال نو با چالشي غريب 

در زندگي شخصي اش مواجه مي شود. 

»مولر«نخستيناتهامروسيه
رامطرحكرد

والاستريتژورنال:
اي��ن روزنامه در صفحه 
اول خود، گزارش جديدي 
از تحقی��ق درب��اره دخالت 
احتمالي روسیه در انتخابات 
امري��كا  رياس��ت جمهوري 
منتش��ر  س��ال ۲۰۱6  در 
كرده اس��ت. به گزارش وال 
اس��تريت ژورن��ال، »رابرت 
اين  مولر« دادس��تان ويژه 

تحقیق، نخس��تین اتهامات را در اي��ن پرونده مطرح 
كرده اس��ت. طبق اين گزارش به دس��تور يك قاضي 
فدرال، هنوز ماهیت اي��ن اتهام و نام افراد يا نهادهاي 
مرتبط مشخص نشده است. همچنین گفته شده كه 
با تايید يك هیات منصفه فدرال، متهمان قرار اس��ت 
تا روز دوش��نبه بازداش��ت ش��وند. مولر، ماه مه  براي 
تحقی��ق درباره ادعاهاي دخالت روس��یه در انتخابات 
رياست جمهوري امريكا در س��ال ۲۰۱6 انتخاب شد. 
انتخ��اب او ب��ه اين س��مت مدت كوتاهي بع��د از آن 
صورت گرف��ت كه ريیس جمهور دونالد ترامپ، جیمز 
كومي ريیس وقت اف بي آي را از س��متش بركنار كرد. 
همچنین گفته مي شود مهم ترين مدارك اين پرونده 
توسط »كريستوفر استیل« يك مامور پیشین سازمان 
اطلاعاتي انگلیس )ام آي6( گردآوري شده و دراختیار 

مولر و نهادهاي اطلاعاتي امريكا قرار گرفته است. 

الپايس:
اخی��ر،  هفته ه��اي  در 
تقريب��ا صفح��ه اول اي��ن 
روزنام��ه اس��پانیايي، ب��ه 
استقلال  خبرهاي  پوشش 
كاتالونیا از اسپانیا اختصاص 
يافته اس��ت. ال پايس، در 
اين ش��ماره نیز، ب��ه ادامه 
س��ركوب كاتالان ها توسط 
دول��ت اس��پانیا پرداخت��ه 

اس��ت. به گزارش اين روزنامه، نخس��ت وزير اسپانیا با 
حضور در پارلمان اين كشور از نمايندگان خواست لغو 
خودمختاري منطقه كاتالونیا را هرچه زودتر تصويب و 
اجرا كنند چراكه امنیت كشور اسپانیا در خطر است. 
ال پايس نوشت كه ماريانو راخوي نخست وزير اسپانیا، 
با حضور در پارلمان اين كشور و پیش از تصمیم گیري 
درب��اره تصويب لغ��و خودمخت��اري كاتالونیا، ضمن 
درخواست از نمايندگان براي تصويب ماده ۱55 قانون 
اساس��ي درباره كاتالونیا اعلام كرده كه دولت اسپانیا 
ديگر نمي تواند ش��رايط موجود را ادامه دهد. راخوي 
گفته كه ما در مقابل تجاوز به قانون اساسي قرار داريم 
و تمام ش��اخص هاي اقتصادي منطقه كاتالونیا پايین 

آمده و امنیت كشور در خطر است. 

تايمز:
اين نشريه هم در صفحه 
اول خ��ود، از انحلال كابینه 
و پارلمان كاتالونیا توس��ط 
نخس��ت وزير اس��پانیا خبر 
داد. به گزارش تايمز، دولت 
مركزي اسپانیا ضمن انحلال 
دولت و پارلمان جدايي طلب 
منطقه كاتالونیا، از اداره اين 
منطق��ه توس��ط مادريد تا 

انتهاي پايیز خبر داد. پارلمان كاتالونیا پس از ساعت ها 
بحث جدي و تنش آلود، با تصويب قطعنامه استقلال، 
به صورت يك طرفه از دولت اسپانیا اعلام جدايي كرد. 
طبق اين گزارش، دولت مادريد پیش از اين هش��دار 
داده بود كه در صورت اعلام جدايي از اسپانیا، دولت 
محل��ي كاتالونیا را منحل و يك انتخابات جديد طي 
6ماه آينده برگزار خواهد كرد. نخس��ت وزير اس��پانیا 
علاوه بر منحل كردن پارلمان و دولت محلي كاتالونیا 
اع��لام كرد تا زم��ان برگزاري انتخاب��ات جديد براي 
كاتالان ها يعني تا ۲۱ دس��امبر )3۰ آذر ماه(، منطقه 
كاتالونیا توسط دولت مركزي اسپانیا اداره خواهد شد. 
راخوي همچنین اعلام كرد كه به زودي ريیس پلیس 

منطقه كاتالونیا را بركنار خواهد كرد. 

كيوسك
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